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Αθήνα, σήµερα στις 30 Νοεµβρίου 2015, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 16.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΒΑΡΕΜΕ-
ΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµεθα στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 203/24-11-2015 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Πειραιώς του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ελένης Σταµατάκη προς
τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, σχετικά µε τη στέγαση του Δικαστικού Μεγάρου του Πει-
ραιά. 

Κυρία Σταµατάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ και εσάς, κύριε Υπουργέ, που είστε εδώ για να

απαντήσετε στην ερώτησή µου µε θέµα το Δικαστικό Μέγαρο
του Πειραιά. 

Κύριε Υπουργέ, πάγιο αίτηµα πενήντα και πλέον ετών του νο-
µικού κόσµου του Δήµου Πειραιά και όλων των θεσµικών φορέων
της πόλης είναι η στέγαση των δικαστικών υπηρεσιών -ή των πε-
ρισσοτέρων εξ αυτών- σε σύγχρονο και αξιοπρεπές κτήριο αν-
τάξιο της ιστορίας της πόλης. 

Η λύση που προτάθηκε και προκρίθηκε τη δεκαετία του 1980
για τη στέγαση του Πρωτοδικείου, της Εισαγγελίας και του Εφε-
τείου Πειραιά σε αγορασθέν από το ελληνικό δηµόσιο επταώ-
ροφο κτήριο γραφείων στη διασταύρωση Σκουζέ και Φίλωνος
ήταν πρόχειρη, χωρίς σχεδιασµό και αποτελούσε µία λύση ανάγ-
κης. 

Η στέγαση των υπολοίπων δικαστικών υπηρεσιών παρέµεινε
σε µισθωµένα από το δηµόσιο, παλαιά και εντελώς ακατάλληλα,
κτήρια γραφείων -σε πολλά µισθωτές είναι ιδιώτες και επιχειρή-
σεις- για τα οποία καταβάλλονται 1.134.00 ευρώ ετησίως από το
δηµόσιο –δηλαδή το δηµόσιο τα καταβάλλει- ενώ δεν πληρούν
στοιχειωδώς προδιαγραφές για δικαστήρια ενός σύγχρονου
κράτους µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Κατά καιρούς υπήρξαν πολλές προστάσεις για τη στέγαση των
δικαστικών υπηρεσιών του Πειραιά και µεταξύ αυτών και των µο-
ναδικών Ναυτικών Δικαστηρίων της Ελλάδας, µε πιο πρόσφατη
το 2013 την πρόταση µεταστέγασης των κτηρίων αυτών στα κτή-
ρια, στις παλιές καπναποθήκες του «Κεράνη» στον Δήµο Νίκαιας.
Το κτήριο, όµως, αυτό κρίθηκε ακατάλληλο για τη στέγαση των

δικαστηρίων µε απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. 
Πέραν των ανωτέρω, το κτήριο αυτό συγκαταλέγεται στα εί-

κοσι οκτώ κτήρια του δηµοσίου που επωλήθησαν από το ΤΑΙΠΕΔ
και επαναµισθώθηκαν από το δηµόσιο, για τα οποία είχε ασκηθεί
ποινική δίωξη κατά των µελών του ΤΑΙΠΕΔ και των συµβούλων
του.

Επειδή από τον Φεβρουάριο του 2015 έχει διαφανεί η βούληση
του Υπουργείου Δικαιοσύνης να λύσει το πρόβληµα της στέγα-
σης των δικαστηρίων του Πειραιά, τα οποία στεγάζονται στο κέν-
τρο της πόλης σε ένα πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα, στο
σηµείο αυτό που προτείνετε, θα έχει φτάσει το µετρό και το τραµ
δίπλα από το ιστορικό Δηµοτικό Θέατρο και συγκεκριµένα στο
ηµιτελές µέγαρο των πρώην σχολείων της Ραλλείου, τα οποία
σήµερα είναι ιδιοκτησίας του Δήµου Πειραιά και για τα οποία ο
Δήµος µε επανειληµµένες αποφάσεις του έχει αποδεχτεί τη
χρήση τους για δικαστήρια, επειδή έχει δηµιουργηθεί µια δυσφο-
ρία στους πολίτες, το νοµικό κόσµο και τους θεσµούς του Πει-
ραιά ότι το Υπουργείο Δικαιοσύνης καθυστερεί να ασχοληθεί µε
το φλέγον αυτό θέµα, σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ: Γιατί δεν εν-
τάσσετε το έργο ολοκλήρωσης του ηµιτελούς µεγάρου στον δη-
µόσιο προϋπολογισµό που η συζήτησή του αρχίζει µεθαύριο;
Ποιο είναι το ακριβές χρονοδιάγραµµα υλοποίησης του έργου
για το οποίο έχει υπάρξει δέσµευση; Και τι προτίθεται να πράξει
το Υπουργείο, ώστε τον χρόνιο πρόβληµα να βρει σύντοµα την
οριστική του λύση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και την κ. Σταµατάκη για
την ερώτηση.

Το πρόβληµα έχει ακριβώς όπως το εξέθεσε. Έχω επισκεφθεί
το κτήριο, στο οποίο σήµερα λειτουργεί το Δικαστήριο του Πει-
ραιά. Είναι πραγµατικά ακατάλληλο, δεν έχει έξοδο κινδύνου,
έχει µόνο µία έξοδο κι αυτό καθιστά ιδιαίτερα προβληµατική από
άποψη ασφάλειας τη λειτουργία του και επίσης, η διαρρύθµισή
του προκαλεί µεγάλες λειτουργικές δυσχέρειες στο δικαστήριο. 

Είναι ένα παλιό πρόβληµα για τον Πειραιά. Η προσπάθεια
εξεύρεσης εµβαλωµατικών λύσεων δεν έχει αποδώσει, η δηµι-
ουργία, για παράδειγµα, µιας εξόδου κινδύνου στο κτήριο και
µετά από κάποιες περιπέτειες στην προσπάθεια αναζήτησης
ενός άλλου χώρου, τελικά όλοι οι φορείς, όλοι οι αρµόδιοι, όλοι
οι παράγοντες και η κοινωνία του Πειραιά, όπως φαίνεται, και το
Υπουργείο Δικαιοσύνης συµφωνούµε ότι ο καταλληλότερος χώ-
ρος είναι η Ράλλειος Σχολή, την οποία δέχτηκε να παραχωρήσει
κατά χρήση για τον σκοπό αυτό το Δηµοτικό Συµβούλιο, ανήκει
στον Δήµο του Πειραιά, προκειµένου εκεί να εγκατασταθούν τα
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δικαστήρια.
Πρέπει να σας πω ότι έχουν γίνει συζητήσεις και µε το Δή-

µαρχο του Πειραιά και µε τον πρόεδρο του Δικηγορικού Συλλό-
γου και µε τους δικαστικούς παράγοντες και όλοι συµφωνούν γι’
αυτή την επιλογή. Εποµένως τα µόνο θέµατα, τα οποία αποµέ-
νουν, τα οποία είναι αγκάθια βέβαια, είναι τα θέµατα της υλοποί-
ησης. 

Σε ό,τι αφορά τον χρόνο, ο οποίος θα κριθεί από τη στιγµή που
θα γίνει η έναρξη των σχετικών εργασιών, όπως ρωτάει η κ. Στα-
µατάκη, µπορώ να πω ότι υπολογίζεται ότι µε εντατική εργασία
από τη στιγµή της έναρξης µπορεί να αρκέσουν τα δύο χρόνια,
αλλά αυτό θα είναι το µίνιµουµ, το οποίο θα χρειαστεί για τις σχε-
τικές εργασίες και, βεβαίως, το κύριο πρόβληµα είναι η χρηµα-
τοδότηση του κτηρίου. 

Έχουµε επικοινωνήσει και µε τους δύο αρµόδιους Υπουργούς
για τα οικονοµικά, δηλαδή και µε τον κ. Σταθάκη και µε τον κ.
Σπίρτζη, διότι στο δικό του Υπουργείο πλέον υπάγονται οι κτη-
ριακές υποδοµές, η επιχείρηση του δηµοσίου η οποία ασχολείται
µε τις υποδοµές του δηµοσίου. Έχουν υποσχεθεί ότι θα το εξε-
τάσουν τάχιστα το θέµα. Ίσως και εντός ηµερών να έχω την
απάντησή τους. Μία επιλογή είναι η ένταξη του κτηρίου στον τα-
κτικό προϋπολογισµό. Μια άλλη επιλογή είναι η ένταξή του στο
ΣΔΙΤ, δηλαδή σε συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα για
τη χρηµατοδότηση κτηρίων. Εντός των ηµερών θα έχω την απάν-
τησή τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Σταµατάκη,

έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ: Κύριε Υπουργέ, ήδη αναφέρατε και

εσείς τους λόγους, για τους οποίους το σηµερινό κτήριο είναι
τελείως ακατάλληλο για να στεγάσει τα δικαστήρια του Πειραιά. 

Πρέπει να τονίσουµε ότι καθηµερινά από επτακόσια έως χίλια
άτοµα, εργαζόµενοι και πολίτες, επισκέπτονται το κτήριο αυτό.
Άρα είναι τελείως ακατάλληλο, καθώς δεν υπάρχει έξοδος κιν-
δύνου και δεν µπορεί να στεγάσει πλέον τα δικαστήρια του Πει-
ραιά. 

Όντως, υπάρχει µια πολύ καλή συνεργασία του Υπουργείου
και ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Δικαιοσύνης έχει κα-
τέβει και πρόσφατα, τον προηγούµενο µήνα, στην πόλη του Πει-
ραιά και έχει συνοµιλήσει µε τον δήµαρχο, µε τους φορείς της
πόλης, τον περιφερειάρχη και τον Δικηγορικό Σύλλογο. Άρα
έχουν γίνει κάποια πράγµατα. 

Νοµίζω ότι και εσείς έχετε επισκεφτεί κάποια στιγµή τον χώρο
του καινούργιου κτηρίου στον Πειραιά. Πηγαίνοντας εκεί τα δι-
καστήρια, θα βοηθήσουν πολύ την πόλη και από τη στιγµή που
έρχεται το τραµ και το µετρό θα υπάρξει και αποσυµφόρηση και
στο κυκλοφοριακό της πόλης. 

Άρα πρέπει άµεσα κατά την άποψή µου και µε αυτές τις πα-
ρεµβάσεις που και εσείς µας είπατε στα δύο άλλα Υπουργεία, να
ενταχθεί το έργο στον καινούργιο προϋπολογισµό. Και περιµέ-
νουµε πολύ άµεσα έστω να υπογραφεί µια πρώτη συµφωνία ανά-
µεσα στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, τον Δήµο Πειραιά και τους
υπόλοιπους φορείς, για να δροµολογηθεί το έργο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα χρειαστώ µισό
λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε, για να απαντήσω ότι όντως για το
Υπουργείο Δικαιοσύνης δεν υπάρχει επιλογή και αµφιβολία. Το
κτήριο της Ραλλείου είναι αυτό το οποίο ενδείκνυται και ελπίζω
ότι εντός της εβδοµάδας που τρέχει τώρα, θα µπορούµε να
έχουµε κάποια νεότερα για την οικονοµική στήριξη του έργου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Περνάµε στη δεύτερη µε αριθµό 223/25-11-2015 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Καραγκούνη προς τον Υπουργό
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά
µε τον εξορθολογισµό και τη λειτουργία των άµισθων υποθηκο-

φυλακείων της χώρας.
Κύριε Καραγκούνη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς ευχαριστώ που είστε και πάλι εδώ.

Μας τιµάτε από τη στιγµή που έρχεστε και απαντάτε στις ερω-
τήσεις των Βουλευτών και αυτό είναι πολύ θετικό. 

Το θέµα το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Είχα και εγώ την ευ-
καιρία να το χειριστώ όταν ήµουν στο Υπουργείο Δικαιοσύνης
και στην ουσία αφορά τη διασφάλιση των εργαζοµένων στα άµι-
σθα υποθηκοφυλακεία. 

Ξέρετε ότι ήδη υπάρχει ένα ιδιόµορφο καθεστώς. Ο πανελλα-
δικός χάρτης των υποθηκοφυλακείων περιλαµβάνει, όπως ξέ-
ρετε, τριακόσια ενενήντα τέσσερα υποθηκοφυλακεία, από τα
οποία τα δεκαεπτά είναι έµµισθα, τα διακόσια τριάντα εννέα είναι
ειδικά άµισθα και τα εκατόν τριάντα οκτώ είναι µη ειδικά άµισθα
υποθηκοφυλακεία.

Μπορεί να γίνει µεγάλη κουβέντα µε ποιον τρόπο δηµιουργή-
θηκαν όλα αυτά τα υποθηκοφυλακεία. Το ζήτηµα όµως είναι ότι
έχουµε αυτή την αντικειµενική πραγµατικότητα. Και από τη
στιγµή που έχει υπάρξει δραµατική µείωση των εγγραπτέων πρά-
ξεων τα τελευταία χρόνια –αυτή είναι η µία πλευρά και σηµαίνει
ότι έχουν µειωθεί πάρα πολύ τα έσοδα- δεν υπάρχει διασφάλιση
ότι αυτοί οι εργαζόµενοι στα άµισθα υποθηκοφυλακεία θα πλη-
ρωθούν. 

Το χειρότερο, βεβαίως, το οποίο θα αναλύσουµε και στη δευ-
τερολογία, είναι ότι δεν υπάρχει και το νοµικό καθεστώς, ώστε
να διασφαλίσουν και τα χρήµατά τους αλλά στην ουσία και τις
θέσεις εργασίας τους. Διότι αυτή είναι και η ουσία. 

Ξέρετε ότι είναι επτακόσιοι εξήντα εργαζόµενοι στα άµισθα
υποθηκοφυλακεία. Πρέπει να σας ενηµερώσω, κύριε Υπουργέ,
εάν και το ξέρετε πάρα πολύ καλά, ότι το 90% είναι και απλήρω-
τοι αυτή τη στιγµή, είναι και µη ασφαλισµένοι αλλά κυρίως λει-
τουργούν µε µερική απασχόληση. Αυτή είναι η γενικότερη πραγ-
µατικότητα.

Αξίζει να σας αναφέρω ότι υπάρχει η ΚΥΑ 3748/2012, η οποία
βεβαιώνει ότι οι υπάλληλοι στα άµισθα υποθηκοφυλακεία θα
είναι πλήρους απασχόλησης και αυτή τη στιγµή, όπως είπα και
πριν, το 90% στην ουσία λειτουργεί µε µερική απασχόληση πια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και υπάρχει πρόσφατη απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-

τείας, η υπ’ αριθµόν 2573/2015, η οποία επικυρώνει στην ουσία
την προηγούµενη κοινή υπουργική απόφαση και αναφέρει ότι τα
υποθηκοφυλακεία είναι δηµόσιες υπηρεσίες και οι εργαζόµενοι
πρέπει να είναι πλήρους απασχόλησης, για να εξυπηρετούν βε-
βαίως το δηµόσιο συµφέρον. 

Όπως αντιλαµβάνεστε, κύριε Υπουργέ, έχουµε µία συγκεκρι-
µένη πραγµατικότητα. Αυτήν τη στιγµή οι εργαζόµενοι είναι στον
αέρα. Πρέπει να δούµε –και αυτό περιµένω να ακούσω από εσάς
και βέβαια να κάνουµε συζήτηση επ’ αυτού- µε ποιον τρόπο θα
διασφαλίσουµε και τις θέσεις εργασίας, αλλά και τα δεδουλευ-
µένα των ανθρώπων, αφού αυτήν τη στιγµή είναι απλήρωτοι. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Καραγκούνη, δική µου είναι η τιµή να βρίσκοµαι εδώ και

να απαντώ στις ερωτήσεις σας, πολύ περισσότερο που είναι τεκ-
µηριωµένες και εποµένως δύσκολες για εµένα. 

Θέλω να σας πω ότι καταλαβαίνω πως δεν χρειάζεται να σας
εξιστορήσω και µε απαρίθµηση νοµοθετηµάτων ή νοµοθετικών
διαταγµάτων του παρελθόντος την ιστορία των αµίσθων υποθη-
κοφυλακείων της χώρας. Όλα αυτά σας είναι γνωστά. Νοµίζω ότι
πρέπει να επικεντρωθώ ακριβώς στα σηµεία των προβληµάτων.

Όντως, έχουµε αυτό το προβληµατικό καθεστώς, όπου στα
άµισθα υποθηκοφυλακεία οι εργαζόµενοι πληρώνονται µέσω των
χαρτοσήµων και των εξόδων των εγγράφων που παράγουν τα
άµισθα υποθηκοφυλακεία και έχουν σοβαρό πρόβληµα, στην πε-
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ρίπτωση που δεν µπορούν να καλυφθούν τα απαιτούµενα ποσά
λόγω της συρρίκνωσης του αριθµού των συµβολαίων. 

Νοµίζω ότι η προσπάθεια να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα,
το οποίο έχει τις µεγάλες αυτές διαστάσεις, δεν µπορεί παρά να
γίνει σε δύο φάσεις. 

Σε µία πρώτη φάση θα επιχειρήσουµε κάποιες διορθωτικές κι-
νήσεις, οι οποίες δεν θα αφήσουν στην άκρη ούτε το ενδεχόµενο
συγχώνευσης άµισθων υποθηκοφυλακείων. Όντως ο κύκλος ερ-
γασίας έχει συρρικνωθεί. Εξελίσσεται, βέβαια, η προσπάθεια
προετοιµασίας του Εθνικού Κτηµατολογίου, πράγµα που σηµαί-
νει ότι τα πράγµατα θα είναι διαφορετικά από το έτος 2020. Είναι
µεγάλος ο αριθµός των υποθηκοφυλακείων και έχουν µειωθεί οι
πράξεις, οι οποίες καταχωρίζονται εκεί. 

Γι’ αυτό, από τις 2 Ιουνίου του 2015 µε την 44452 ειδική πόφα-
ση αποφασίστηκε από το Υπουργείο η σύσταση ειδικής επιτρο-
πής µε αντικείµενο την εξέταση συγχώνευσης ορισµένων υποθη-
κοφυλακείων και κτηµατολογικών γραφείων της χώρας. 

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο, το οποίο αναρτήθηκε προς διαβού-
λευση µε πρωτοβουλία του Υπουργείου Δικαιοσύνης, αυτή τη
στιγµή προβλέπει τη δυνατότητα συγχώνευσης κάποιων υποθη-
κοφυλακείων εντός της αυτής πρωτοδικειακής περιφέρειας,
προκειµένου εκ των ενόντων και σε πρώτη φάση να αντιµετωπι-
στεί το πρόβληµα. 

Ασφαλώς αυτά είναι κάποιες πρώτες και εκ των ενόντων απαν-
τήσεις. Χρειάζεται µία ριζική αναδιοργάνωση. Το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης προχωρεί µε σύσταση ειδικής νοµοπαρασκευαστικής
επιτροπής που θα δει θέµατα οργάνωσης των δικαστηρίων, αλλά
και των υποθηκοφυλακείων και ελπίζει στους προσεχείς µήνες
να έχει το προϊόν της εργασίας τους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Καραγ-

κούνη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µε όσα εί-

πατε θέλω να σας πω ότι ίσως να σπείρατε λίγο περισσότερο την
αγωνία και την ανησυχία στους εργαζόµενους, γιατί ξέρετε ότι
µε τη συγχώνευση όχι µόνο δεν θα γίνει τίποτα, αλλά ίσα-ίσα δεν
ξέρω αν τα έσοδα θα φθάνουν όντως, για να καλυφθούν τα χρή-
µατα, οι µισθοί των υπαλλήλων. Νοµίζω ότι αυτό είναι κατανοητό. 

Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να πω ότι πρέπει να κοιτάξουµε
να βρούµε µία κοινή συνισταµένη. Υπάρχουν λύσεις. 

Θα ήθελα να σας αναλύσω λίγο το νοµικό καθεστώς και ποια
ακριβώς είναι η ευθύνη του υποθηκοφύλακα αυτήν τη στιγµή
απέναντι στον εργαζόµενο. Είναι τόσο ιδιόµορφο το νοµικό κα-
θεστώς, που στην ουσία δεν κατοχυρώνεται κατά καµµία περί-
πτωση ο υπάλληλος του αµίσθου υποθηκοφυλακείου να
διεκδικήσει τα δεδουλευµένα του και να πληρωθεί κάθε µήνα,
γιατί οι περισσότεροι είναι µερικής απασχόλησης, όπως σας
είπα, αλλά κυρίως να διασφαλίσει την εργασιακή του σχέση. 

Ξέρετε ότι το τελευταίο διάστηµα κάποιες από τις καθαρί-
στριες του Υπουργείου Οικονοµικών, κύριε Υπουργέ, πήγαν ήδη
στα δικαστήρια και έχουν γίνει δικαστικοί υπάλληλοι. Είναι σαφές
ότι οι υπάλληλοι αυτών των αµίσθων υποθηκοφυλακείων είναι,
οιονεί, υπάλληλοι του δηµοσίου µε σύµβαση ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου. Αυτό είναι το νοµικό καθεστώς πάνω-κάτω. 

Κύριε Υπουργέ, θα έχετε µάλλον την ευκαιρία να συζητήσετε
και µε τους εκπροσώπους των εργαζοµένων και µε τους υποθη-
κοφύλακες, προς το κοινό συµφέρον. 

Εγώ θεωρώ ότι µία λύση θα µπορούσε να ήταν η µετακίνηση
των εργαζοµένων. Το νοµικό καθεστώς υπάρχει. Έχει γίνει στο
παρελθόν αν θυµάµαι καλά και µε υπαλλήλους της «ΤΡΑΜ Α.Ε.»
που πήγαν στα δικαστήρια, κατέλαβαν τις θέσεις των δικαστικών
υπαλλήλων µην έχοντας στην ουσία νοµικό πρόβληµα. Υπάρχουν
αυτήν τη στιγµή τόσες ελλείψεις στα δικαστήρια. Θεωρώ, επειδή
γνωρίζω τους εργαζοµένους στα υποθηκοφυλακεία, ότι κάνουν
εξαιρετική δουλειά. Θα µπορούσαµε, λοιπόν, µέσω αυτής της νο-
µικής δυνατότητας που µας δίνει ο νόµος που έχει ψηφιστεί από
το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης, να µεταφέρουµε τους
υπαλλήλους αυτούς στα δικαστήρια, ώστε να καλυφθεί και ένα
µεγάλο κενό που υπάρχει αυτήν τη στιγµή.  Σε προηγούµενη
ερώτησή µου, αν θυµάστε, ήρθατε και µου απαντήσατε όσον
αφορά την εφαρµογή του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας. 

Να, λοιπόν, υπάρχουν ελλείψεις και θα µπορούσαµε από ένα
κοµµάτι του δηµοσίου να µεταφέρουµε υπαλλήλους σε ένα άλλο
κοµµάτι, ώστε να µπορέσουµε να έχουµε και µια καλύτερη, θα
έλεγα, λειτουργία των υπηρεσιών, αλλά και να εξοικονοµήσουµε
ένα πολύ σηµαντικό ανθρώπινο δυναµικό που έχει και ειδική ενη-
µέρωση. Χωρίς να θέλω σε καµµία περίπτωση να κατακρίνω τις
εργαζόµενες καθαρίστριες του Υπουργείου Οικονοµικών, εδώ
υπάρχει και εξειδίκευση. Γιατί, λοιπόν να µην κοιτάξουµε µια
άµεση λύση πιθανότατα; Διότι φοβάµαι, έχω την εντύπωση ότι
µε αυτό το οποίο συζητάτε περί συγχώνευσης και µόλις λειτουρ-
γήσει το Κτηµατολόγιο, µέχρι τότε θα συνεχίσουν απλήρωτοι οι
εργαζόµενοι στα άµισθα υποθηκοφυλακεία και κυρίως ότι δεν θα
έχει καµµία διασφάλιση η εργασιακή τους σχέση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Καραγκούνη, είναι αυτονόητο ότι θα προσπαθήσουµε
να αξιοποιήσουµε κάθε υπάρχουσα θεσµική δυνατότητα για να
µπορέσουµε να λύσουµε το πρόβληµα και ιδιαίτερα της καταβο-
λής των δεδουλευµένων αυτών των ανθρώπων. Βεβαίως, στον
ορίζοντα υπάρχει και η λύση της κινητικότητας. Εδώ προσφύ-
γαµε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης στη λύση που µνηµονεύ-
σατε, που αφορά την περίπτωση των… Δεν θέλω να πω «καθα-
ρίστριες», γιατί ένας άνθρωπος δεν παίρνει ταυτότητα για όλη
του τη ζωή από το γεγονός ότι σε ένα µικρό χρονικό διάστηµα
της επαγγελµατικής του σταδιοδροµίας περνά από µία θέση.
Ήταν εργαζόµενες, οι οποίες είχαν όλα τα νόµιµα προσόντα,
είχαν πτυχία, αυτά αξιολογήθηκαν, είχαν επιτυχία και εντάχθη-
καν, όπως θα µπορούσε να ενταχθεί κάποιος µε µία πρώτη πρόσ-
ληψη, χωρίς να έχει µια προηγούµενη εµπειρία από τον συγκεκρι-
µένο χώρο εργασίας. 

Δεν θα διστάσουµε να δούµε και αυτό τον θεσµό και οπωσδή-
ποτε µέσα στη ρύθµιση, την οποία ετοιµάζουµε, θα έχουµε και
την εγγύηση της συµµετοχής των ενδιαφεροµένων, προκειµένου
να εκθέσουν, να παρουσιάσουν τα ζητήµατά τους και να βοηθή-
σουν στη διαµόρφωση του κειµένου, αλλά οπωσδήποτε και την
πρόβλεψη µε µεταβατικές ρυθµίσεις των εκκρεµοτήτων οι οποίες
ήδη υπάρχουν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Μία ανακοίνωση προς το Σώµα: Η Διαρκής Επιτροπή Οικονο-

µικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Οικονοµικών «Κύρωση του Κρατικού Προϋπο-
λογισµού οικονοµικού έτους 2016».

Η τρίτη µε αριθµό 200/23-11-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς τον Υπουργό Υγείας, σχε-
τικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων του Αντικαρκινικού
Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του Υπουργού και διαγράφεται.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κυρία Ζαρού-

λια.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Είµαι στη δυσάρεστη θέση να καταγγείλω

την πρακτική ορισµένων Υπουργών της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ. 

Το θέµα το οποίο ήταν να θίξω σήµερα προς τους αρµόδιους
Υπουργούς Υγείας κ. Ξανθό και κ. Πολάκη αφορά τις επικίνδυνες
πρακτικές για τη διάλυση των κυτταροστατικών φαρµάκων στα
δηµόσια νοσοκοµείο. Ειδικότερα, αφορά το Αντικαρκινικό Νοσο-
κοµείο Θεσσαλονίκης.

Ενώ ο ελληνικός λαός πίστεψε ότι «η ελπίδα έρχεται», βρισκό-
µαστε αντιµέτωποι µε µια πολιτική επιεικώς απαράδεκτη που
αποκλείει µια µεγάλη µερίδα του ελληνικού λαού, καθότι Υπουρ-
γοί της Κυβέρνησής σας αρνούνται, λέει, να συζητήσουν µε υπό-
δικους.

Ε, βέβαια, εσείς αποδεδειγµένα, όπως κατέθεσε ο δικός σας
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Υπουργός κ. Πανούσης, συνοµιλείτε µονάχα µε καταδικασµέ-
νους τροµοκράτες και την ίδια στιγµή καταργείτε το τεκµήριο
της αθωότητος.

Απαξιούν, λοιπόν, να απαντήσουν στον κοινοβουλευτικό έλεγ-
χο των Βουλευτών του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή µε τη δι-
καιολογία ότι το κόµµα µας είναι υπό την κατηγορία της διεύθυν-
σης εγκληµατικής οργάνωσης. Για του λόγου το αληθές θα
καταθέσω στα Πρακτικά σχετική επιστολή του κ. Ξανθού που µας
έχει αποστείλει στο παρελθόν.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ελένη Ζαρούλια καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε αυτό το σηµείο να τονίσω ότι εσφαλµένως και παραπλανη-
τικώς αναφέρει ότι κατηγορούµεθα για σύσταση εγκληµατικής
οργάνωσης. Αυτό δεν αναφέρεται πουθενά στο κατηγορητήριο. 

Οι συγκεκριµένοι Υπουργοί σας, λοιπόν, παραβαίνουν τον Κα-
νονισµό της Βουλής, παρανοµούν και ασχηµονούν εις βάρος του
ελληνικού λαού, διότι και εµείς, οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής,
που έχουµε εκλεγεί µε νόµιµες διαδικασίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σε ποιον τα λέτε
αυτά; Το δεύτερο πληθυντικό πρόσωπο πού απευθύνεται;

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Με συγχωρείτε, κάνω µια καταγγελία αυτή
τη στιγµή. Αφορά ένα θέµα της υγείας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, πού απευθύνεται
το δεύτερο πληθυντικό πρόσωπο;

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Λέω ότι οι Υπουργοί σας παραβαίνουν τον
Κανονισµό της Βουλής και παρανοµούν, οι συγκεκριµένοι Υπουρ-
γοί που δεν έρχονται να απαντήσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Άρα απευθύνεστε
στην Κυβέρνηση.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Μιλάω για τους συγκεκριµένους Υπουρ-
γούς. Έχω καταθέσει και το σχετικό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Ένα λεπτό, τελειώνω.
Το θέµα που αφορά η ερώτησή µου είναι θέµα υγείας. Και είναι

ένα θέµα για το οποίο δεν έχει κανείς δικαίωµα, λόγω ιδεοληψιών
ή µικροπολιτικής, να αγνοεί και να αρνείται να απαντήσει σε ένα
τόσο καίριο ζήτηµα.

Μια κυβέρνηση οφείλει να είναι κυβέρνηση όλων των Ελλήνων
και να µην προάγει τη διχόνοια. Τους εν λόγω, τους παραβιάζον-
τες το καθήκον τους, τους αφήνω στην κρίση του ελληνικού
λαού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Περνάµε στην ερώτηση του κ. Θεοχάρη. Πού είναι ο κ. Θεο-

χάρης; Δεν είναι εδώ; Ήταν εδώ ο κ. Θεοχάρης. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ο Υπουργός είναι εδώ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι να κάνουµε; 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Να περιµένουµε, δεν πειράζει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεχίζουµε µε τη

δεύτερη µε αριθµό 224/25-11-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Ιωάννη Ανδριανού προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προ-
βλήµατα στις δοµές υγείας του Νοµού Αργολίδας. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ανδριανός. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, θέλω να ευχαριστήσω τον Υπουργό που είναι σή-

µερα στην Αίθουσα για να απαντήσει. Δείχνει ότι τιµά τον κοινο-
βουλευτικό έλεγχο, τιµά τους Βουλευτές.

Η επίκαιρη ερώτηση που συζητάµε σήµερα, κύριε Υπουργέ,
έρχεται να συζητηθεί µετά από πέντε προηγούµενες ερωτήσεις
και µια αναφορά µου µε το ίδιο θέµα προς εσάς, οι οποίες µέχρι
σήµερα παραµένουν αναπάντητες. Δεν θα είχα καταθέσει αυτήν
την επίκαιρη ερώτηση, αν είχαν απαντηθεί οι προηγούµενες. 

Ακόµη αναπάντητο παραµένει από πλευράς σας το αίτηµα που
σας έχει υποβάλει σύσσωµο το Δηµοτικό Συµβούλιο Ναυπλιέων
και οι φορείς ολόκληρης της Αργολίδας, αίτηµα το οποίο σας

έχω διατυπώσει και εγώ προσωπικά από το Βήµα της Βουλής για
την πραγµατοποίηση σύσκεψης µε τη συµµετοχή των φορέων
της τοπικής κοινωνίας για τα φλέγοντα ζητήµατα της υγείας στην
Αργολίδα.

Σας καλώ, λοιπόν, µε την ευκαιρία αυτή, να ανταποκριθείτε θε-
τικά ορίζοντας το συντοµότερο δυνατόν την ηµεροµηνία σύσκε-
ψης-συνάντησης, γιατί άλλωστε στη συγκέντρωση διαµαρτυρίας
και στην επισήµανση όλων αυτών των προβληµάτων ήταν παρόν-
τες Βουλευτές από όλες τις παρατάξεις και εκπρόσωποι των φο-
ρέων και του Δήµου Ναυπλιέων. 

Γιατί, όπως σας είπα και στην Ολοµέλεια της Βουλής, η υγεία
δεν έχει χρώµα ή µάλλον έχει µόνο ένα χρώµα, το λευκό, αυτό
της µπλούζας του γιατρού. Ως γιατρός την έχετε υπηρετήσει και
νοµίζω ότι αυτή την ευαισθησία σας θα την δείξετε και για τα
προβλήµατα που υπάρχουν στις δοµές υγείας και αντιµετωπίζει
και το Νοσοκοµείο του Ναυπλίου και του Άργους και τα Κέντρα
Υγείας Κρανιδίου, Λυγουριού αλλά και τα περιφερειακά αγροτικά
ιατρεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. Άλλωστε, ένα λεπτό
χρόνου µου είχατε δώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεχίστε, σας παρα-
καλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Στον χρόνο που έχω στη διάθεσή µου –και ελπίζω να µου τον

δώσετε, γιατί το κουδούνι εξακολουθεί να χτυπάει- θα αναφερθώ
σε κάποιο από αυτά τα προβλήµατα.

Σε ό,τι αφορά το Γενικό Νοσοκοµείο Αργολίδας, υπάρχουν
κενά στο προσωπικό, για παράδειγµα καρδιολόγων στη νοση-
λευτική µονάδα Ναυπλίου, τα οποία δεν επιτρέπουν την απρό-
σκοπτη λειτουργία του και τον κανονικό προγραµµατισµό των
εφηµεριών.

Τα κενά αυτά πρόκειται σύντοµα να αυξηθούν µε την προ-
γραµµατισµένη συνταξιοδότηση γιατρών. Μάλιστα, σε σχετικό
έγγραφό του ο Ιατρικός Σύλλογος Αργολίδας προσδιορίζει τις
ανάγκες οι οποίες έχουν ως εξής. 

Στη νοσηλευτική µονάδα Ναυπλίου τουλάχιστον έναν καρδιο-
λόγο -κενό για το οποίο έχει ενηµερωθεί το Υπουργείο από το
τέλος Αυγούστου- έναν ορθοπεδικό, έναν βιοπαθολόγο, έναν
αναισθησιολόγο και δύο µικροβιολόγους. Στη νοσηλευτική µο-
νάδα Άργους δύο ακτινολόγους, έναν χειρουργό, έναν καρδιο-
λόγο, έναν γυναικολόγο-µαιευτήρα και έναν παθολογοανατόµο,
ενώ αναµένονται συνταξιοδοτήσεις µε πιο επείγουσα εκείνη του
διευθυντή του αξονικού, ο οποίος σε δύο µήνες θα αποχωρήσει,
απ’ ό,τι µε έχουν ενηµερώσει, λόγω συνταξιοδότησης.

Σε ό,τι αφορά το νοσηλευτικό και παραϊατρικό προσωπικό,
χρειάζονται τουλάχιστον είκοσι άτοµα συνολικά για το Γενικό Νο-
σοκοµείο Αργολίδας. Κι εδώ επισηµαίνω ότι στην τελευταία προ-
κήρυξη δεν προβλέπεται ούτε µία θέση, κύριε Υπουργέ, για την
Αργολίδα. 

Όπως έχουν τα πράγµατα σήµερα, γιατροί και νοσηλευτές µε-
τακινούνται από τα κέντρα υγείας, αλλά και από το ένα νοσοκο-
µείο στο άλλο, συχνά και σε πόλεις εκτός Αργολίδας, όπως η
Κόρινθος ή η Σπάρτη, για να καλύψουν κενά, ενώ το ΠΕΔΥ έχει
µείνει χωρίς γιατρούς και δεν λειτουργεί ούτε η παιδιατρική κλι-
νική, µε αποτέλεσµα νεογέννητα και µεγαλύτερα παιδιά να δια-
κοµίζονται σε άλλους νοµούς για προβλήµατα υγείας που θα
µπορούσαν να αντιµετωπιστούν επί τόπου. 

Επισηµαίνω ακόµη το εξαιρετικά επείγον έγγραφο της αρµό-
διας διευθύντριας της νοσηλευτική µονάδας Ναυπλίου, όπου
αναφέρονται τα ανεπαρκή διαθέσιµα υπόλοιπα πιστώσεων σε
πολλούς ΚΑΕ εξόδων µείζονος σηµασίας για τη λειτουργία του
νοσοκοµείου. 

Χαρακτηριστικά αναφέρω ότι οι πιστώσεις είναι µειωµένες
κατά 19% σε σχέση µε πέρυσι. Οι επιχορηγήσεις ήρθαν τον Ιού-
λιο, µε αποτέλεσµα να αυξηθούν τα ληξιπρόθεσµα, γεγονός που
δηµιούργησε προβλήµατα στις προµήθειες υλικών και στην πα-
ροχή υπηρεσιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Ανδριανέ, θα
ξαναπάρετε τον λόγο.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Βεβαίως, και θα ολοκληρώσω, κύριε
Πρόεδρε. Στη δευτερολογία µου θα επισηµάνω τα υπόλοιπα. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, επειδή τα προβλήµατα είναι
τεράστια και άµεσα και κινδυνεύουν ζωές και η υγεία των Αργο-
λιδέων και των επισκεπτών της Αργολίδας, τι πρόκειται να κά-
νετε.

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, χρό-

νια πολλά για την ονοµαστική σας εορτή. Έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητέ συνά-

δελφε, νοµίζω ότι αυτή την περίοδο πραγµατικά οι δηµόσιες υπη-
ρεσίες υγείας και τα προβλήµατά τους είναι εύλογο να αποτε-
λούν αντικείµενο συζητήσεων και κοινοβουλευτικού ελέγχου και
είναι ενθαρρυντικό το ότι επίσης απασχολούν πολύ ζωηρά τις το-
πικές κοινωνίες και τις εκπροσωπήσεις των πολιτών, τους αυτο-
διοικητικούς παράγοντες, τους δηµάρχους, τους περιφερειάρ-
χες κ.λπ..

Θεωρώ ότι αυτό είναι µια ένδειξη ότι η κοινωνία συνειδητοποιεί
ότι χρειάζεται µια συστράτευση για να υπερασπιστούµε τη λει-
τουργία του δηµόσιου συστήµατος υγείας, σε µια περίοδο που
το έχει περισσότερο από ποτέ ανάγκη η κοινωνία.

Η εικόνα στο σύστηµα υγείας δεν είναι καλή και το ξέρουµε.
Αντίστοιχα προβλήµατα µε αυτά τα οποία εκθέτετε στην ερώ-
τησή σας και αφορούν την περιοχή της Αργολίδας υπάρχουν σε
όλη τη χώρα. Υπάρχουν σε κάθε περιοχή ιδιαιτερότητες και
υπάρχουν και πιο οξυµµένες ανάγκες, τις οποίες προσπαθούµε
να τις αντιµετωπίσουµε µε έναν σχεδιασµό και κυρίως µε προσ-
λήψεις µόνιµου προσωπικού. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι για πρώτη φορά µετά από έξι χρόνια
έχουµε προωθήσει µια πρώτη δέσµη προσλήψεων µόνιµου προ-
σωπικού εννιακοσίων ογδόντα πέντε ατόµων. Είναι η προκήρυξη
4Κ/2015 µέσω ΑΣΕΠ. Ελπίζουµε ότι στις αρχές του επόµενου
χρόνου θα έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία επιλογής και θα µπο-
ρούν αυτοί οι άνθρωποι να τοποθετηθούν και να καλύψουν ένα
πολύ µικρό µέρος, προφανώς, από τα τεράστια κενά που υπάρ-
χουν στο σύστηµα. 

Ακολουθεί και µια δεύτερη δέσµη δύο χιλιάδων τετρακοσίων
σαράντα εργαζοµένων, µεταξύ των οποίων και γιατρών -στην
πρώτη προκήρυξη δεν προβλέπονται γιατροί- και µε αυτές τις
θέσεις των γιατρών που είναι περίπου εξακόσιες και άλλες ενε-
νήντα -δηλαδή εξακόσιες ενενήντα, περίπου επτακόσιες θέσεις
γιατρών- πιστεύουµε ότι σιγά σιγά µπορούµε να κάνουµε µια
πρώτη, ας πούµε, επείγουσα κάλυψη των κενών.

Στη δική σας περιοχή η εικόνα που έχω από την υπηρεσία είναι
ότι έχουν ζητηθεί για το µεσοδιάστηµα, µέχρι δηλαδή να καλυ-
φθούν οι θέσεις µε µόνιµο προσωπικό, θέσεις επικουρικού προ-
σωπικού. Υπάρχουν δύο θέσεις καρδιολόγων για το Νοσοκοµείο
του Άργους. Έχουν δεσµευτεί πιστώσεις από το νοσοκοµείο και
έχουµε κι εµείς προωθήσει στην υπηρεσία τη γρήγορη κάλυψή
τους από τις λίστες που υπάρχουν ανά ειδικότητα και ανά ΥΠΕ.

Άρα εκτιµώ ότι σύντοµα θα µπορέσουµε αυτές τις δύο θέσεις
να τις καλύψουµε, προκειµένου να αντιµετωπιστεί αυτό το ση-
µαντικό κενό, το οποίο υπάρχει.

Όσον αφορά το Νοσοκοµείο Ναυπλίου, έχει ζητηθεί επίσης
µία θέση παθολόγου ή γενικού ιατρού και µία θέση ακτινολόγου
για το ΠΕΔΥ Ναυπλίου. Επίσης, έχουν προκηρυχθεί στην προκή-
ρυξη αυτή που σας είπα προηγουµένως, δηλαδή στην προκή-
ρυξη 4/Κ, δύο θέσεις, µία ΠΕ Φαρµακοποιού και µία ΔΕ Διοικητι-
κού για το Νοσοκοµείο του Ναυπλίου.

Επιπλέον, εκκρεµεί ο διορισµός µόνιµων γιατρών του ΕΣΥ από
παλαιές κρίσεις της προηγούµενης τετραετίας-πενταετίας και
έχουµε δώσει εντολή να επισπευσθούν αυτήν την περίοδο, προ-
κειµένου να προχωρήσει ο διορισµός δύο γιατρών για το Ναύ-
πλιο, ενός καρδιολόγου και ενός χειρουργού και τριών γιατρών
για το Άργος, ενός παθολόγου, ενός νεφρολόγου και ενός ψυ-
χιάτρου. Αυτές οι θέσεις ήταν σε εκκρεµότητα εδώ και πάρα
πολλά χρόνια.

Προσπαθούµε, λοιπόν, σ’ αυτήν τη δύσκολη συγκυρία, µε τους
περιορισµένους ανθρώπινους πόρους που διαθέτει το σύστηµα
–και αυτή είναι η εντολή που έχουµε δώσει και στις διοικήσεις

των ΥΠΕ- να κάνουµε την καλύτερη δυνατή και την πιο ορθολο-
γική κατανοµή αυτού του ανθρώπινου δυναµικού. 

Εξασφαλίσαµε φέτος µία αύξηση του ορίου δαπανών των νο-
σοκοµείων της χώρας. Στα νοσοκοµεία της περιοχής σας δόθηκε
µία αύξηση 500.000 ευρώ στον τρέχοντα προϋπολογισµό του
2015, που ήταν µειωµένος κατά περίπου 30% σε σχέση µε πέ-
ρυσι, απ’ ό,τι έχω ενηµερωθεί. Επίσης, δόθηκε µία αύξηση
250.000 ευρώ για το Νοσοκοµείο Ναυπλίου και άλλων 250.000
ευρώ για το Νοσοκοµείο του Άργους.

Αντίστοιχη αναπροσαρµογή θα υπάρξει και στον προϋπολογι-
σµό του 2016. Φιλοδοξούµε ότι αυτή θα είναι µία χρονιά σταθε-
ροποίησης του δηµόσιου συστήµατος υγείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, µπο-
ρείτε να συνεχίσετε στη δευτερολογία σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Τελειώνω, λέγοντας
ότι αυτό που προέχει σήµερα είναι να υπάρξει µια αντιστροφή
της φθίνουσας πορείας για το σύστηµα υγείας. Στη συνέχεια,
αυτό που χρειάζεται να γίνει είναι ένας σοβαρός σχεδιασµός µε
βάση ένα κρίσιµο εργαλείο που λείπει, που είναι ο υγειονοµικός
χάρτης, προκειµένου να δούµε ξανά πώς θα αξιοποιήσουµε σή-
µερα καλύτερα τις υποδοµές και το ανθρώπινο δυναµικό που
υπάρχει, κατανέµοντάς τα καλύτερα στο σύστηµα υγείας.

Έχω επικοινωνήσει µε τη Διοίκηση της 6ης ΥΠΕ, η οποία σχε-
διάζει µία ανοιχτή συζήτηση µε τους κοινωνικούς, πολιτικούς και
αυτοδιοικητικούς φορείς της περιοχής γι’ αυτό το θέµα. Η δέ-
σµευση είναι ότι στο επόµενο διάστηµα θα οργανωθεί αυτή η σύ-
σκεψη.

Όσον αφορά το µεσοδιάστηµα και για να µην υπάρξει προφα-
νώς κριτική ότι το Υπουργείο κωφεύει ή αρνείται να έρθει σε
επαφή µε τα αιτήµατα και τις ανάγκες των φορέων, µπορούµε
να προγραµµατίσουµε µία συνάντηση προπαρασκευαστική, αν
θέλετε, αυτής της πιο επίσηµης που θα κάνει η ΥΠΕ στο Υπουρ-
γείο, προκειµένου να ακούσουµε τους ανθρώπους που εργάζον-
ται στο νοσοκοµείο, την ιατρική υπηρεσία, τα σωµατεία των
εργαζοµένων, να έχουµε µία πρώτη αποτύπωση των άµεσων
αναγκών και στη συνέχεια να δούµε πώς µπορούµε µ’ αυτό το
σχεδιασµό σταδιακά να τις καλύψουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Ανδριανέ, ορί-
στε, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω από ένα θετικό γεγονός. Θα επι-

σηµάνω ότι πράγµατι είναι απαραίτητο αυτή η συνάντηση που
είπατε να γίνει άµεσα και βλέπω ότι υπάρχει πρόθεση από τη
στιγµή που το λέτε επίσηµα από το Βήµα της Βουλής. Θεωρώ,
λοιπόν, ότι εσείς, το Γραφείο σας πρέπει να ενηµερώσει άµεσα
όσους έχουµε εκφράσει το ενδιαφέρον και όλους τους Βουλευ-
τές και των τριών κοµµάτων της Αργολίδας, αλλά και τους φο-
ρείς, τους δηµάρχους, τη διοίκηση του νοσοκοµείου και τους
εργαζόµενους, οι οποίοι πραγµατικά καταβάλλουν υπεράνθρω-
πες προσπάθειες για να καλύψουν όλα αυτά τα κενά και τις ανάγ-
κες.

Επίσης, θέλω να πω ότι γίνονται και αστοχίες. Σας είχα κάνει
µία ερώτηση, η οποία απαντήθηκε από άλλο Υπουργείο ως συνε-
ρωτώµενο. Η νοσηλευτική µονάδα του Ναυπλίου έχασε 1.340.000
ευρώ, ένα κονδύλι από το ΕΣΠΑ για τον εκσυγχρονισµό και τον
ιατροτεχνολογικό εξοπλισµό. Προέβλεπε, δηλαδή, χειρουργική
αίθουσα, λαπαροσκοπικά ενδοσκόπια, χειρουργικά εργαλεία και,
δυστυχώς, η καταληκτική ηµεροµηνία της 31ης Ιουλίου 2015 πα-
ρήλθε.

Θέλω να σας επισηµάνω, επίσης, τα τεράστια προβλήµατα
που υπάρχουν και στο ΕΚΑΒ. Αυτήν τη στιγµή, συνήθως το µε-
σηµέρι και το απόγευµα, υπάρχει ένα ασθενοφόρο, ένα πλήρωµα
για όλο τον νοµό. Καταλαβαίνετε ότι όταν χρειαστεί να πάει σε
ένα συµβάν, δεν υπάρχει δεύτερο και πολλές φορές ζητείται από
άλλο νοµό, αλλά πολλές φορές δεν υπάρχει ούτε από όµορο
νοµό. Η ανάγκη δηλαδή είναι τεράστια. 

Υπάρχουν ελλείψεις σε προσωπικό και σε οδηγούς. Δηλαδή
το Λυγουριό δεν έχει οδηγούς. Το Κρανίδι έχει αυτοκίνητα, αλλά
δεν έχει και αυτό οδηγούς. Μάλιστα, το Κρανίδι εξυπηρετεί και
τις Σπέτσες. Είναι µεγάλο το πρόβληµα, λόγω και της απόστασης
που υπάρχει από το Ναύπλιο. Θεωρώ, λοιπόν, ότι πρέπει να λά-
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βετε υπ’ όψιν σας όλα αυτά τα γεγονότα. 
Υπάρχουν εφηµερίες, υπάρχουν υπερωρίες στους εργαζόµε-

νους του ΕΚΑΒ που δεν έχουν πληρωθεί ακόµα. Παραµένουν,
δηλαδή, τα εκτός έδρας για τρεις µήνες του 2014 και για ολό-
κληρο το 2015, απ’ ό,τι έχω ενηµέρωση. Σας καλώ να το δείτε. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι έχετε την πρόθεση να συµβάλλετε στη
λύση αυτών των προβληµάτων και σας επισηµαίνω το επιτακτικό
του προβλήµατος. Πρέπει να επιλυθούν άµεσα, καθώς τίθεται σε
κίνδυνο η ζωή και η υγεία των κατοίκων της περιοχής, αλλά και
των πολυάριθµων επισκεπτών, ιδιαίτερα την τουριστική περίοδο.

Σας καλώ, λοιπόν, να αναλάβετε τις προσήκουσες δράσεις και
να συνεργαστείτε, όπως είπατε, και µε τους φορείς της τοπικής
κοινωνίας. Άλλωστε, η υγεία είναι ένα ζήτηµα για το οποίο µπο-
ρούµε και οφείλουµε να ενώσουµε δυνάµεις, ανεξάρτητα από τις
επιµέρους πολιτικές µας διαφορές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να καταθέσω για τα Πρακτικά, για να σας βοηθήσουµε
και στη δουλειά σας, την επιστολή του Ιατρικού Συλλόγου Αργο-
λίδας που επισηµαίνει τις ανάγκες, την επιστολή του Δηµάρχου
Ναυπλιέων για την κατάσταση που επικρατεί στο Νοσοκοµείο
του Ναυπλίου, την οποία γνωρίζετε, την επιστολή του Δηµάρχου
Κρανιδίου για τα προβλήµατα που υπάρχουν στο Κέντρο Υγείας
του Κρανιδίου. Θα καταθέσω και ένα απόσπασµα πρακτικών από
τη συνεδρίαση της 28ης Σεπτεµβρίου 2015 του Δηµοτικού Συµ-
βουλίου Επιδαύρου, όπου εκεί ο γιατρός του κέντρου υγείας
αναφέρει ότι «βάζουν οι συνάδελφοι ή οι εργαζόµενοι από την
τσέπη τους λεφτά για επιδέσµους, λευκοπλάστ, σύριγγες και
άλλα».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καταθέστε τα, κύριε
Ανδριανέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Νοµίζω ότι όλα αυτά δεν τιµούν κα-
νέναν µας. Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι µε την παρουσία σας
εδώ υποδηλώνετε το ενδιαφέρον σας και για την Αργολίδα, όπως
και όλη την Ελλάδα. Πρέπει να πάρετε τα επιβαλλόµενα µέτρα
για να λύσετε αυτά τα επιτακτικά προβλήµατα, γιατί εδώ έχουµε
να κάνουµε µε ζωές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Ανδριανός καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν θέλω να πω
πολλά πράγµατα. Συµφωνώ για την ανάγκη αυτήν την περίοδο
να δοθεί ιδιαίτερη βαρύτητα στην αντιµετώπιση των προβληµά-
των του δηµόσιου συστήµατος υγείας. Για την Κυβέρνηση απο-
τελεί κρίσιµη πολιτική προτεραιότητα αυτό. Θα αποτυπωθεί και
στον προϋπολογισµό, τον οποίο θα συζητήσουµε τις επόµενες
µέρες, αυτό το πράγµα, δηλαδή στους δείκτες και στα προβλε-
πόµενα κονδύλια.

Θα υπάρξει µια σηµαντική αύξηση του ορίου δαπανών για το
δηµόσιο σύστηµα υγείας µέσα στο 2016. Πιστεύω ότι µε αυτόν
τον τρόπο θα οµαλοποιηθεί ο εφοδιασµός των νοσοκοµείων, που
ήταν όντως προβληµατικός στη διάρκεια αυτής της χρονιάς, και
θα µπορέσουν τα νοσοκοµεία επίσης µε την αύξηση των µεταβι-
βάσεων από τον ΕΟΠΠΥ προς το δηµόσιο σύστηµα υγείας να κα-
λύψουν κενά µε επικουρικό προσωπικό, προχωρώντας όµως
ταυτόχρονα αυτές τις δέσµες που σας είπα προσλήψεων µε µό-
νιµο προσωπικό.

Πιστεύουµε ότι, µετά από µία δύσκολη χρονιά που ήταν το
2015 για τη δηµόσια περίθαλψη στη χώρα µας, το 2016 θα υπάρ-
ξει µια αισθητή βελτίωση στην καθηµερινότητα τόσο των εργα-
ζοµένων στο σύστηµα όσο κυρίως των πολιτών -αυτό µας εν-
διαφέρει πάνω απ’ όλα- στα δηµόσια νοσοκοµεία, αλλά και στον
χώρο της πρωτοβάθµιας φροντίδας, όπου και εκεί θα είµαστε σε
θέση πολύ σύντοµα να εξαγγείλουµε ένα σχέδιο αναδιοργάνω-
σης των σηµερινών δηµόσιων δοµών πρωτοβάθµιας φροντίδας
και ένα σχέδιο αναδιοργάνωσης και µεταρρύθµισης σε αυτόν τον
χώρο, κάτι που εκκρεµεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια.

Είµαστε ανοιχτοί στον διάλογο µε τις τοπικές κοινωνίες και κυ-
ρίως µε τους εργαζοµένους, οι οποίοι πραγµατικά αυτήν την πε-
ρίοδο µε περίσσευµα ψυχής, κάτω από αντίξοες συνθήκες, σε
συνθήκες µισθολογικής περικοπής πολύ σηµαντικής και εργα-
σιακής πίεσης, νοµίζω ότι πραγµατικά υπερβάλλουν εαυτούς και
κρατούν το σύστηµα υγείας όρθιο. 

Θέλουµε να είµαστε εντάξει στις υποχρεώσεις της πολιτείας
απέναντί τους. Έχουµε προχωρήσει σε µεγάλο βαθµό την απο-
πληρωµή των οφειλών για δεδουλευµένα. Υπάρχουν διαφορές
από ΥΠΕ σε ΥΠΕ. Τα χρήµατα, όµως, από το Υπουργείο έχουν
δοθεί για να καλυφθεί το πρώτο εννιάµηνο του 2015 και µέσα
στον Δεκέµβριο θα επιδιώξουµε να πληρωθούν και οι επόµενοι
δύο µήνες, δηλαδή ο Οκτώβριος και ο Νοέµβριος.

Πιστεύουµε ότι θα υπάρξει µια κανονικότητα πιο καλή στο επό-
µενο διάστηµα για το σύστηµα υγείας και για τη δηµόσια περί-
θαλψη στη χώρα µας, ακριβώς σε µια περίοδο, όπως είπαµε και
πριν, που το έχει ανάγκη η κοινωνία, που υπάρχει υγειονοµική
και ανθρωπιστική κρίση, που επιβαρύνεται το σύστηµα υγείας
από τους ανθρώπους και τους ανασφάλιστους, που θα διευκο-
λύνουν την πρόσβασή τους, αλλά και από το ισχυρό προσφυγικό
ρεύµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό. Θα ήθε-
λα να κάνω µια επισήµανση, η οποία θα βοηθήσει, γιατί βλέπω
την καλή διάθεση του κυρίου Υπουργού. 

Να λάβετε υπ’ όψιν σας επίσης –δεν πρόλαβα να αναφερθώ
σε αυτό, λόγω του µικρού χρόνου που είχα στη διάθεσή µου- ότι
τα ασθενοφόρα -και νοµίζω ότι σας το έχουν µεταφέρει κι άλλοι
συνάδελφοι- είναι σε κακή κατάσταση. Έχουν πάνω από ένα εκα-
τοµµύριο ή επτακόσιες-οκτακόσιες χιλιάδες χιλιόµετρα και είναι
η κατάστασή τους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αυτά στη σύσκεψη,
κύριε Ανδριανέ, για να έχει και κάτι η σύσκεψη ως αντικείµενο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, είναι
πολύ σηµαντικό. Πολλές φορές οι εργολάβοι καθαριότητας νο-
σοκοµείων, κέντρων υγείας, δεν πληρώνουν και αφήνουν φέσια
στους εργαζόµενους. Δείτε το, κύριε Υπουργέ, κι αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Θα σας απαντήσω

το συντοµότερο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η πέµπτη µε αριθµό 209/24-11-2015 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνας Κανέλλη προς τους Υπουργούς
Υγείας και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε τα προβλήµατα των εργολαβικών καθα-
ριστριών στο Νοσοκοµείο Παίδων «Αγλαΐα Κυριακού» δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος των αρµοδίων Υπουργών και διαγρά-
φεται.

Η πρώτη µε αριθµό 204/24-11-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Δράµας κ. Χρήστου Καραγιαννίδη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την οµηρία εκατον-
τάδων χιλιάδων ασφαλισµένων των υπό εκκαθάριση ασφαλιστι-
κών εταιρειών «ΑΣΠΙΣ ΠΡΟΝΟΙΑ ΑΕΓΑ» και «COMMERCIAL
VALUE AEE», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού
και διαγράφεται.

Επίσης, η τέταρτη µε αριθµό 210/24-11-2015 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς
τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
την ανάγκη εύρεσης κτηρίου για τη στέγαση του Δηµοτικού Σχο-
λείου Κοντοκαλίου Κέρκυρας,  δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµο-
διότητας και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί τώρα η έκτη µε αριθµό 194/24-11-2015 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού
κ. Θεοχάρη Θεοχάρη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε την αύξηση των τελών κυκλοφορίας και την οικονοµική επιβά-
ρυνση των φορολογουµένων της χώρας.

Κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε, και ευχαριστώ και τον Υπουργό που ήρθε για να απαντήσει
στην ερώτησή µου.
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Αν δεν µε απατά η µνήµη µου, στις 19 Νοεµβρίου, όταν έκανα
την πρόταση, ήταν παρών. Έχουν έρθει το τελευταίο χρονικό
διάστηµα αλλαγές, ώστε τα τέλη κυκλοφορίας να αυξηθούν κατά
περίπου 13.000.000 ευρώ. Ο κύριος Υπουργός είπε ότι µέσα στη
διαδικασία αυτή κάνει και έναν εξορθολογισµό τελών. Βέβαια,
αυτό που είδαµε στην πράξη είναι ότι πολλοί περισσότεροι είναι
αυτοί οι οποίοι πληρώνουν µεγαλύτερα τέλη απ’ ό,τι πέρυσι σε
σχέση µε αυτούς που ελαφρύνονται.

Σε κάθε περίπτωση, εγώ θέλω να εστιάσω σε ένα συγκεκρι-
µένο θέµα -εκτός αν έχει και τη δυνατότητα να µου πει για τη ση-
µείωση που έκανα γι’ αυτά τα οποία εκτελωνίζονται και η πρώτη
τους κυκλοφορία ήταν σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης- κι αν
µπόρεσε να δώσει λύση σε αυτό.

Η ουσία της ερώτησής µου είναι για την Eurovignette, ένα σύ-
στηµα το οποίο µπορεί να δώσει λύση στο πρόβληµα που έχουν
αυτήν τη στιγµή οι οδικοί µεταφορείς της χώρας µας.

Κύριε Υπουργέ, στη χώρα µας µπαίνουν κάθε εβδοµάδα δύο
χιλιάδες τούρκικα φορτηγά. Χρησιµοποιούν σχεδόν δωρεάν όλο
το οδικό µας δίκτυο. Η Εγνατία Οδός δεν είχε µέχρι πριν από κά-
ποιο χρονικό διάστηµα διόδια και τώρα έχει τα ελάχιστα διόδια
για να φτάσουν µέχρι την Ηγουµενίτσα. Δεν πληρώνουν τίποτα
για τη χρήση των δικών µας υποδοµών.

Οι ίδιοι µεταφορείς, όταν πάνε στην Ελβετία, όταν πάνε στην
Ολλανδία, όταν πάνε στη Γερµανία και στη Γαλλία, όταν πάνε
στις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες, πληρώνουν µε το ευρω-
παϊκό σύστηµα της Eurovignette.

Έτσι όµως, οι Έλληνες µεταφορείς είναι σε δυσµενή κατά-
σταση σε σχέση µε τους Τούρκους, οι οποίοι µε τη βοήθεια γερ-
µανικών κεφαλαίων έχουν γίνει η ισχυρότερη µεταφορική δύναµη
στον ευρωπαϊκό χώρο.

Δεύτερον, υπάρχουν δυόµισι χιλιάδες φορτηγά τα οποία µπαί-
νουν µε πλοία κάθε εβδοµάδα. Και αυτά είναι ξένα φορτηγά που
θα έπρεπε να πληρώνουν κάτι για τη χρήση του ελληνικού οδικού
δικτύου.

Τέλος, υπάρχουν εξήντα χιλιάδες φορτηγά µε βουλγάρικες και
ρουµάνικες πινακίδες, τα οποία ανήκουν σε Έλληνες µεταφο-
ρείς. Αυτοί κερδίζουν, πληρώνουν περί τα 1350 µε 1400 ευρώ
τον χρόνο για όλα και ο αντίστοιχος Έλληνας µεταφορέας πλη-
ρώνει γύρω στα 3000 µε 3500 ευρώ. Ο Έλληνας µεταφορέας δη-
λαδή, αυτός που κρατάει τις ελληνικές πινακίδες από πατριω-
τισµό ή από βλακεία –τελικά το ελληνικό κράτος τού λέει, «από
βλακεία τις κρατάς»- είναι σε δυσµενέστερη µοίρα από αυτόν
που αποφασίζει να µεταφέρει και ουσιαστικά να πάρει τις πινα-
κίδες από άλλη ευρωπαϊκή χώρα.

Συνεπώς πιστεύουµε ότι αυτός ο φόρος - που θα µπορούσε
να πει κάποιος ότι είναι και αύξηση φόρου αυτή, αλλά είναι και
ένας φόρος αναπτυξιακός- µπορεί να βοηθήσει µέσω του υγιούς
ανταγωνισµού τον Έλληνα µεταφορέα, τον Έλληνα πατριώτη. 

Συνεπώς µε βάση τα ανωτέρω θέλω να σας ρωτήσω: 
Έχουν µελετηθεί από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου

τα ισχύοντα σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες σχετικά µε την ευρωβι-
νιέτα;

Έχουν προκύψει σχετικά συµπεράσµατα και συγκριτική ανά-
λυση των εν δυνάµει δηµοσίων εσόδων σε σχέση µε το ισχύον
πλαίσιο;

Προτίθεστε να συζητήσετε ως πολιτικός προϊστάµενος των
υπηρεσιών αυτών την εκπόνηση πορίσµατος, την υποβολή προ-
τάσεων για τη συνολική αναθεώρηση του υφιστάµενου πλαισίου
χρεώσεων για τη χρήση του οδικού δικτύου, αντί των µεµονωµέ-
νων και περιπτωσιολογικών τροποποιήσεων που λαµβάνουν χώ-
ρα µέχρι σήµερα και αφορούν τα προβλεπόµενα τέλη κυκλοφο-
ρίας;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Υπουργός κ. Αλε-

ξιάδης έχει τον λόγο. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Βουλευτά, δεν χρειάζεται να ευχα-
ριστείτε για την παρουσία µας εδώ, είναι αυτονόητη υποχρέωση
των Υπουργών -και αυτό κάνω όποτε ζητηθεί µε κάποια ερώτηση-
να απαντάµε και να ενηµερώνουµε το Σώµα µέσα στο πλαίσιο
λειτουργίας του κοινοβουλευτικού συστήµατος. 

Αυτονόητο, βέβαια, δεν είναι αυτό το οποίο υπονοήσατε στα
όσα είπατε, δηλαδή ότι υπάρχει µια λογική συνέχεια και µια λο-
γική λειτουργία στα όσα γίνονται στο φορολογικό µας σύστηµα,
διότι στα τέλη κυκλοφορίας, όπως γνωρίζετε από τη θητεία σας
στο Υπουργείο Οικονοµικών, δυστυχώς έχουµε µια αποτύπωση
αυτού του παραλογισµού. Υπάρχουν αυτοκίνητα ίδιας εταιρείας,
ίδιου τύπου, στα οποία επειδή κυκλοφόρησαν διαφορετική ηµε-
ροµηνία, έχουµε άλλα τέλη κυκλοφορίας ή έχουµε τέλη κυκλο-
φορίας σε αυτοκίνητα τα οποία αντιστοιχούν ετήσια στο 1/3 της
αξίας τους. Αυτός ο γενικός παραλογισµός θα αντιµετωπιστεί,
αλλά δεν µπορούν να γίνουν όλα µαζί. Προχωρούµε, κάναµε ένα
πρώτο βήµα µε τα φετινά.

Τώρα, σε ό,τι αφορά την ερώτησή σας, κατ’ αρχάς, γι’ αυτό
που είπατε ότι δεν πληρώνουν τίποτα, τα τέλη κυκλοφορίας των
αλλοδαπών φορτηγών από 1-1-2012 ανέρχονται στο ποσό των
100 ευρώ για κάθε ταξίδι, εκτός εάν ορίζεται διαφορετικά από
τις ειδικές συµβάσεις της χώρας µας µε άλλα κράτη. Εδώ, όµως,
είναι µια αρµοδιότητα που δεν είναι του Υπουργείου Οικονοµι-
κών. Το Υπουργείο Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων είναι αρ-
µόδιο για τη σύναψη των συµφωνιών για τις µεταφορές µε
αρµόδια Υπουργεία άλλων κρατών. Άρα, εµείς απλά αναλαµβά-
νουµε την ταµειακή διαδικασία. 

Με βάση αυτή τη συµφωνία µεταξύ Ελλάδας και άλλων χωρών,
ανταλλάσσονται άδειες διέλευσης είτε ατελής, είτε µε καταβολή
τελών, είτε αποφασίζεται σε ειδικές περιπτώσεις η διενέργεια µε-
ταφορών χωρίς έντυπο άδειας. 

Δεν καταβάλλουν τέλη κυκλοφορίας τα αλλοδαπά φορτηγά
που είναι εφοδιασµένα µε ατελή άδεια διέλευσης.

Σε ό,τι αφορά δε τα επιβατικά αυτοκίνητα που φέρουν ισχύου-
σα άδεια κυκλοφορίας προσωρινού τύπου άλλης χώρας, κατα-
βάλλονται τα προβλεπόµενα από τις διατάξεις τέλη κυκλοφορίας
από την ηµέρα υπαγωγής τους στο καθεστώς της προσωρινής
εισαγωγής. 

Για τα επιβατικά οχήµατα που φέρουν ισχύουσα άδεια κυκλο-
φορίας κανονικής σειράς άλλης χώρας και µε τη λήξη του αρχι-
κού εξαµήνου κυκλοφορίας δεν επανεξάγονται, καταβάλλονται
τα προβλεπόµενα από τις διατάξεις τέλη κυκλοφορίας για το
χρονικό διάστηµα που κυκλοφορούν πέρα από το αρχικό εξά-
µηνο. 

Αυτές είναι οι διατάξεις που ισχύουν. Βεβαίως, είναι χαοτικές
και για να µην καθυστερήσω και το Σώµα και να µη «φάω» τον
χρόνο µου, έχω φέρει όλες τις σχετικές εισηγήσεις και τις κατα-
θέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Τρύφων Αλεξιάδης   καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερ-
θείσες εισηγήσεις, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών
της Βουλής)

Στη δευτερολογία µου θα πω και τα υπόλοιπα σε σχέση µε τα
όσα αναφέρετε την ερώτησή σας. 

Αναφορικά µε την οδηγία 1999/62 για την Eurovignette που
αναφέρατε και το ελληνικό νοµικό σύστηµα, ήδη, µε τον ν.3986/
2011 αποτελεί µέρος του εθνικού νοµικού πλαισίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι εννέα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Ξάνθης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχάρης.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε µπερδέψατε λίγο. Δεν ξέρω. Μπερδέψατε

και τον κ. Δάνη, ακούω ότι παραιτήθηκε και από το ΣΔΟΕ. Εν
πάση περιπτώσει, εµένα µε µπερδέψατε λίγο. Βάλατε όλες τις
διατάξεις, αλλά ακόµα δεν κατάλαβα ποιες είναι οι προθέσεις
σας.
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Εγώ επί της ουσίας σας κάνω την ερώτηση και επί της ουσίας
θα ήθελα να µου απαντήσετε. Η Eurovignette µπορεί να έχει εν-
σωµατωθεί στο Ελληνικό Δίκαιο, δεν έχει όµως ενεργοποιηθεί.
Άρα αυτό που έχει σηµασία είναι ότι δεν υπάρχει στην πράξη, το
ότι είναι ενσωµατωµένη ποσώς µας ενδιαφέρει αν και είναι ένα
ευτυχές πρώτο βήµα. Πρέπει να ενεργοποιηθεί, πρέπει να γίνει
µελέτη οικονοµοτεχνική, η οποία να λέει, για παράδειγµα, όπως
αρχικά εγώ σας προτείνω για να σας δώσω µια πρώτη βοήθεια:
Βάλτε 50 ευρώ ελάχιστα τη διέλευση της µιας εβδοµάδας, ώστε
αυτά τα δύο χιλιάδες φορτηγά που έρχονται από την Τουρκία να
µας δίνουν 50 ευρώ το καθένα, άρα θα παίρνετε 100.000 ευρώ
την εβδοµάδα και 6,5 εκατοµµύρια περίπου το έτος. Άλλα τόσα
θα πάρετε από αυτά τα οποία διέρχονται και λίγο παραπάνω
µέσω των πλοίων, άρα 15 εκατοµµύρια συνολικά. Και αν βάλετε
και 2.000 ευρώ τον χρόνο στα φορτηγά που είναι µε βουλγαρικές
ή ρουµανικές πινακίδες και ουσιαστικά µένουν όλο τον χρόνο στη
χώρα µας, πρακτικά θα µαζέψετε και άλλα 120 εκατοµµύρια. Εκεί
πέρα υπάρχουν ισοδύναµα. 

Υπάρχουν ισοδύναµα που δεν είναι να καταστρέψω τις ζυθο-
ποιίες, δεν είναι να διαλύσω τους οινοπαραγωγούς, δεν είναι να
πάρω πίσω, προσπαθώντας να διορθώσω τα λάθη µου, τον ΦΠΑ
στην εκπαίδευση και να βάλω 300 εκατοµµύρια στον τζόγο του
ΟΠΑΠ, χωρίς να πιάσω τη φορολογία του παράνοµου τζόγου και
τελικά «να πάω για µαλλί και να βγω κουρεµένος», διότι θα έρθει
τώρα ο ΟΠΑΠ και µπορεί να µας πάρει και 1 δισεκατοµµύριο. Και
από εκεί, λοιπόν, που µας χρωστούσαν, «θα µας πάρουν και το
βόδι» και θα τρέχουµε µαζί µε τα 4 δισεκατοµµύρια που ψά-
χνουµε ισοδύναµα από τα συνταξιοδοτικά του Σ.τ.Ε., να βρούµε
και άλλο ένα δισεκατοµµύριο να ψάχνουµε ισοδύναµα από τον
ΟΠΑΠ.

Αυτό, λοιπόν, που σας λέω είναι το εξής: Μπορείτε να βγάλετε
εκατοµµύρια και µπορείτε συγχρόνως να σταµατήσετε και τον
Βούλγαρο, ο οποίος έρχεται, πουλάει τζάµπα στην παραοικονο-
µία καυσόξυλα σε όλη τη βόρειο Ελλάδα, αδειάζει και µετά κά-
θεται και σουλατσάρει ανά την επικράτεια και ψάχνει χωράφια
για να πάρει κάστανα, καρπούζια ή δεν ξέρω και εγώ τι άλλο να
γεµίσει και να φύγει πάλι παράνοµος. Και το κάνει τζάµπα. Ή θα
κάτσει, λοιπόν, να πληρώνει, να υπάρχει έστω ένα µικρό αντικί-
νητρο για να φύγει, να ξεκουµπιστεί από εκεί που ήρθε ή αν κά-
τσει, τουλάχιστον να εισπράττουµε κάτι ως κράτος. Αυτό, λοιπόν,
είναι που ζητάµε, να βάλουµε µια τάξη, επιτέλους να αρχίσει να
πατάει η χώρα στα πόδια της.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αν κατάλαβα καλά από αυτά που µου είπατε, το ζήτηµα που

έχει σχέση µε τα ταξινοµηµένα στην Ευρωπαϊκή Ένωση αυτοκί-
νητα, το οποίο είχε λυθεί και νοµίζω τώρα πάρθηκε πίσω, δεν το
έχετε λύσει. Παρακαλώ, κοιτάξτε το, µήπως σε µια επόµενη τρο-
πολογία δώσετε λύση και γι’ αυτούς τους Έλληνες, οι οποίοι
πήραν αυτοκίνητο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το έφεραν πέντε -
δέκα χρόνια µετά, είναι ένα παλιό αυτοκίνητο και επειδή το έφε-
ραν δέκα χρόνια µετά, ξαφνικά ξαναγεννιέται και γίνεται αυτοκί-
νητο ενός έτους και µετράει το κοντέρ από την αρχή και άρα
πληρώνουν υπέρογκα τέλη κυκλοφορίας. Είναι µια συγκεκριµένη
κατηγορία συνανθρώπων µας, όµως, που έχουν ένα υπαρκτό
πρόβληµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Εγώ καταλαβαίνω πλήρως την αγωνία σας να προσπαθή-
σετε να αποδείξετε ότι όλα στο Υπουργείο Οικονοµικών και όλα
στο ελληνικό κράτος ξεκίνησαν να καταρρέουν και να γίνονται
βάρβαρα, καταστροφολογικά και άδικα από τον Φεβρουάριο του
2015.

Ευτυχώς, όµως, πέρα από ό,τι λέµε εµείς εδώ µέσα, ο ελληνι-
κός λαός έχει κρίση και µνήµη και γνωρίζει.

Σε ό,τι αφορά, δε, την προσπάθειά σας να συζητήσουµε σε µια
ερώτηση για τα τέλη κυκλοφορίας και για χίλια δυο άλλα πράγ-
µατα, εγώ αποδέχοµαι την πρόσκληση, αλλά νοµίζω ότι το Προ-

εδρείο θα έχει αντίρρηση να επεκταθούµε σε όλα αυτά…
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Εγώ για τα τέλη µίλησα.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Σε σχέση µε την παραίτηση του κ. Δάνη, που είπατε, εγώ
µόλις την λάβω στο γραφείο µου, θα αναφερθώ, διότι δεν έχει
φτάσει στο γραφείο µου µέχρι στιγµής τίποτα. Ξέρετε, ο αρµό-
διος Υπουργός µε βάση το Σύνταγµα και µε βάση τις προγραµ-
µατικές δηλώσεις είµαι εγώ για το ΣΔΟΕ. Δεν έχει έρθει στο
γραφείο µου τίποτα. Κι εγώ ενηµερώνοµαι από το διαδίκτυο.
Όταν έρθει η παραίτηση, βεβαίως να απαντήσω και να δω και
τους λόγους της παραίτησης για να καταλάβω ακριβώς τι έχει
γίνει.

Σε ό,τι αφορά την αναφορά σας για τη µελέτη και το τι σχε-
διάζουµε, δεν θέλω να επαναλαµβάνω συνέχεια τα ίδια πράγ-
µατα. Στο Υπουργείο Οικονοµικών αυτήν την εποχή προσπαθού-
µε να ανταποκριθούµε στις τρέχουσες υποχρεώσεις και δόξα τω
θεώ ανταποκρινόµαστε, όπως δείχνουν τα νούµερα. Προσπα-
θούµε να ανταποκριθούµε στα θέµατα των προαπαιτούµενων και
όπως φαίνεται από την πορεία υλοποίησης, ανταποκρινόµαστε
και πάµε να ανατρέψουµε όλο το φορολογικό σύστηµα και να
φέρουµε ένα δίκαιο και αναλογικό φορολογικό σύστηµα και µια
φορολογική µεταρρύθµιση που θα απαντά στα προβλήµατα της
κοινωνίας. Βεβαίως και το κάνουµε...

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κάντε το, κάντε το.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): …αλλά να το λέµε κάθε φορά σε κάθε ερώτηση, σε κάθε
νοµοσχέδιο;

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο θα επανεξετάσουµε και τη λογική
της φορολογίας των αυτοκινήτων, των τελών κυκλοφορίας, όπου
θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε προβλήµατα, υπερβολές, ανισο-
κατανοµές και να ισορροπήσουν τα πράγµατα στα πρότυπα των
ευρωπαϊκών χωρών. Εκεί θα δούµε όλα αυτά τα ζητήµατα, όπως
σας έχω πει και στο παρελθόν µε τα θέµατα της πλασµατικής
άδειας κυκλοφορίας σε εισαγόµενα αυτοκίνητα και σε µια σειρά
από άλλα θέµατα.

Τώρα, σε ό,τι αφορά τα φορτηγά από την Τουρκία, σας είπα
και πριν –θα το δείτε κι εσείς- ότι η Γενική Διεύθυνση Τελωνείων,
η οποία υπάγεται στην ανεξάρτητη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων
Εσόδων, λέει: «Σύµφωνα µε το άρθρο 35 του ν. 3986 τα τέλη κυ-
κλοφορίας των αλλοδαπών φορτηγών από 1-1-2012 ανέρχονται
στο ποσό των 100 ευρώ για κάθε ταξίδι, εκτός αν ορίζεται δια-
φορετικά από τις ειδικές συµβάσεις». Και όπως σας είπα, αρµό-
διο για τις συµφωνίες αυτές, τις συµβάσεις, δεν είναι το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, είναι το Υπουργείο Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων. Να απαντήσω εγώ για όλα τα ζητήµατα, θα είναι και
λίγο ειρωνικό κι ασεβές προς άλλους Υπουργούς.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ρωτήστε τον Υπουργό δίπ-
λα σας.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Δεν έχω πρόβληµα εγώ να απαντήσω για όλα, απλά πρέπει
να σεβόµαστε εδώ τους ρόλους που µας έχει δώσει η πολιτεία.

Σε ό,τι αφορά, δε, τα αναφερόµενα και σε αυτό που είπατε και
στην ερώτησή σας: Ε, δεν βάλαµε τέλη κυκλοφορίας πρώτη
φορά το 2015. Είχαµε τέλη κυκλοφορίας και τα προηγούµενα
χρόνια στο Υπουργείο Οικονοµικών και µάλιστα δεν µπορούµε
να πούµε ότι η κατανοµή τους είναι πιο δίκαια, γιατί όπως έχουµε
εξηγήσει κι έχουµε πει, για τα αυτοκίνητα µέχρι το 2006 τα οποία
κατά τεκµήριο έχει η µεγάλη µάζα του ελληνικού λαού και είναι
αυτά τα οποία έχουν αυτοί που κατά τεκµήριο δεν µπορούν να
αλλάξουν και δεν µπορούν να πάρουν καινούργια αυτοκίνητα,
από τα στοιχεία που έχουµε καταθέσει προκύπτει ότι είναι µεγα-
λύτερος ο αριθµός των αυτοκινήτων που έχουν µείωση από τα
αυτοκίνητα που έχουν αύξηση. Αυτό που είναι δεδοµένο είναι ότι
τα µεσαία αυτοκίνητα –είναι κι αυτή µια µεγάλη κατηγορία- δεν
έχουν καµµία µείωση ούτε καµµία αύξηση. Είναι στα ίδια. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Πόσα έχουν µείωση και
πόσα έχουν αύξηση;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Στα αυτοκίνητα που είναι µετά το 2006 και είναι µε βάση
τις εκποµπές ρύπων που ισχύουν από 1-11-2010, εκεί βεβαίως κι
έχουµε αυξήσεις -όχι στα πολύ µικρά, από ένα όριο και πάνω- κι
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εσείς βεβαίως έχετε πολιτική διαφωνία. Κι εµείς δεν κρύψαµε τί-
ποτα. Στην εισηγητική έκθεση φαίνεται το τι ακριβώς θα γίνει. Να
είστε πάντως σίγουρος και να µην ανησυχείτε, στο Υπουργείο
Οικονοµικών υπάρχει και αγωνία και αποτέλεσµα να ανταποκρι-
θούµε στα τωρινά προβλήµατα και σχεδιασµός για τις µεγάλες
αλλαγές που έρχονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Πάµε τώρα στην τρίτη υπ’ αριθµό 186/20-11-2015 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ.Ιωάννη Κουτσούκου
προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά
µε το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης του έργου του αυτοκινητό-
δροµου «Πάτρα-Πύργος» στο, Νοµό Ηλείας.

Παρακαλώ, κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο αυτοκινητόδροµος Πάτρα-Πύργος, κύριε Πρόεδρε, µιας και

είµαστε από την ίδια περιφέρεια, δεν αφορά τον Νοµό Ηλείας,
αφορά όλη τη δυτική Ελλάδα και είναι τµήµα  ενός µεγάλου
άξονα, που φιλοδοξούµε να δώσει ανάπτυξη σε µια υποβαθµι-
σµένη περιοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και από τη γέφυρα
και µετά τι θα γίνει; 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δυστυχώς η Κυβέρνηση, κύριε Πρό-
εδρε, λίγο πριν λήξει η ηµεροµηνία υποβολής προσφορών σε ένα
δηµοπρατηµένο έργο, στις 31 Μάρτη, ακύρωσε αυτή τη δηµο-
πράτηση. 

Καταγγείλαµε, τότε, αυτή την εγκληµατική ενέργεια και επιχεί-
ρησε η Κυβέρνηση, διά του κ. Σπίρτζη, εδώ στη Βουλή, να µας
δώσει απαντήσεις, οι οποίες, όµως, ήταν έωλες και παραπλανη-
τικές. Ο δε κ. Σπίρτζης, στην προσπάθειά του να αµβλύνει τις αν-
τιδράσεις, δεσµεύθηκε εδώ ότι θα επαναδηµοπρατήσει τµήµατα
του έργου, δηλαδή θα προχωρούσε σε κατάτµηση του έργου -
ξέρετε τι σηµαίνει κατάτµηση- στο τέλος Ιουνίου, αρχές Ιουλίου.
Εδώ το έχει πει, έχω και τα Πρακτικά.

Είµαστε τώρα στο τέλος του έτους και όχι απλά δεν έχει δη-
µοπρατήσει τίποτα, αλλά µας έχει οδηγήσει στο σηµείο µηδέν.
Τι έκανε η Κυβέρνηση; Ξανάγραψε στο ΠΔΕ το έργο, µε το ίδιο
ποσό και τον ίδιο αριθµό που είχαµε γράψει τον Οκτώβρη του
2014, όταν βγήκε η απόφαση της δηµοπράτησης. Δηλαδή, µας
γύρισε έναν χρόνο πίσω. Και µε απόφασή του, πριν λίγες µέρες,
στις 11 Νοέµβρη, προσέλαβε και σύµβουλο και του έδωσε και
πέντε µήνες προθεσµία να φέρει µελέτες, όταν υπήρχε συµβα-
τική υποχρέωση του παραχωρησιούχου να του παραδώσει τις
µελέτες, όταν έχουν γίνει απαλλοτριώσεις, όταν ένα µεγάλο
µέρος του έργου, τα τεχνικά, κατά 30% έχει γίνει. 

Σε αυτή, λοιπόν, τη σκληρή πραγµατικότητα, απαιτούµε τώρα
από τον κ. Σπίρτζη, στον βαθµό που µπορεί να είναι αξιόπιστος,
να µας δώσει µία δέσµευση πότε θα δηµοπρατηθεί το έργο και
αν επιτέλους θα έχουµε αυτοκινητόδροµο. Γιατί αντιλαµβάνεστε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το να δηµοπρατείς διάφορα
τµήµατα του έργου δεν είναι αυτοκινητόδροµος, είναι κοµµατια-
στοί δρόµοι, που δεν ξέρω αν θα συνδεθούν ποτέ και θα γίνουν
αυτοκινητόδροµος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Σπίρτζη, έχετε
τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Εγώ, κύριε Πρόεδρε, παίρνω την καλοπροαίρετη εκ-
δοχή, ότι οι Βουλευτές Ηλείας της Αντιπολίτευσης ανησυχούν
για το αν θα γίνει αυτοκινητόδροµος. Έχουµε δεσµευθεί ότι ο
αυτοκινητόδροµος θα γίνει. Πολιτικά, σε όλα τα υπόλοιπα, που
είπε ο κ. Κουτσούκος, διαφωνούµε και έχουµε επανειληµµένα
εξηγήσει και στο Κοινοβούλιο και δηµόσια στους φορείς της πε-
ριοχής, όχι µόνο στην Ηλεία αλλά και γενικότερα στην περιφέ-
ρεια, ποια είναι η πολιτική µας. 

Προφανώς να το πούµε άλλη µία φορά, δεν µιλάµε για κατά-
τµηση του έργου, αλλά για τµηµατική δηµοπράτηση. Δεν αντι-
λαµβανόµαστε τον λόγο που το 80% και πάνω των έργων του
Υπουργείου και των εποπτευόµενων φορέων έχουν έξι αναδό-
χους, µόνο τις µεγάλες εργοληπτικές εταιρείες. Αυτό, λοιπόν,
δεν έχει να κάνει µε κατάτµηση. Κατάτµηση άλλοι κάνανε στο πα-

ρελθόν και είναι εκεί που πρέπει να είναι. Εδώ µιλάµε για τµηµα-
τική δηµοπράτηση, για να µη γίνονται παρεξηγήσεις και εντυπώ-
σεις. 

Το δεύτερο είναι ότι το χρονοδιάγραµµα που είχε βάλει η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, που έκανε και την αναθεώρηση της παρα-
χώρησης, που µείωσε, δηλαδή που έβγαλε αυτό το κοµµάτι του
έργου από την παραχώρηση της Ολυµπίας οδού, έδινε ότι το
κοµµάτι αυτό θα τελείωνε στο τέλος του 2016. Δηλαδή, έδινε
πλασµατικά χρονοδιαγράµµατα, όπως πλασµατικό ήταν και το
χρονοδιάγραµµα για το Κόρινθος-Πάτρα, της Ολυµπίας οδού,
για το κύριο κοµµάτι του έργου, που έπρεπε να ολοκληρώσει τις
εργασίες του φέτος τον Δεκέµβρη. 

Τα λέω αυτά γιατί, προφανώς, γνωρίζει ο κ. Κουτσούκος ότι
στις 12 Οκτωβρίου, µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας, Ανά-
πτυξης και Τουρισµού, είχαµε τροποποίηση της ειδικής διάτα-
ξης, του ΣΑΕ 071 και όφειλε να βγει αυτή για να προχωρήσουν
οι διαγωνισµοί. Έχω και την απάντηση της Υπηρεσίας. Θα σας
τη δώσω, κύριε Βουλευτά, για να είναι σε γνώση όλων. 

Το πρώτο κοµµάτι του έργου και αυτό που φροντίζουµε για να
µην είµαστε εκτός χρονοδιαγραµµάτων σε όσα έχουµε δεσµευ-
θεί, θα βγει το πρώτο δεκαπενθήµερο του Δεκεµβρίου. Αυτό που
πιέζουµε τις υπηρεσίες είναι για να βγουν δύο διαγωνισµοί, δύο
από τα τµήµατα του έργου Πάτρα-Πύργος, µέσα στον Δεκέµ-
βριο.

Για ενηµέρωση του Κοινοβουλίου θέλω να αναφέρω ότι το
πρώτο τµήµα είναι προϋπολογισµού 67.200.000 ευρώ µε ΦΠΑ
και περιλαµβάνει την κατασκευή από τη χιλιοµετρική θέση συν
66, είναι 360 έως 74 συν 500, µήκους 8,14 χιλιοµέτρων…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό ολοκληρώνω. Τα λέω αυτά για
να ξέρει ο κ. Κουτσούκος τι θα δηµοπρατηθεί.

…το οποίο διαµορφώνεται µε νέα χάραξη, µε διατοµή αρτη-
ρίας συνολικού πλάτους 21, 30 µέτρων. Προβλέπεται η κατα-
σκευή ανισόπεδου κόµβου-πύργου. Προβλέπεται η κατασκευή
νέων και αναβαθµιζόµενων παράπλευρων και κάθετων δρόµων
συνολικού µήκους περίπου έντεκα χιλιοµέτρων και συνοδά έργα
αποχέτευσης οµβρίων, αποστράγγισης, έργα σήµανσης, ασφά-
λισης, περίφραξης, µεγάλα και µικρά τεχνικά έργα, όπως γέφυ-
ρες, άνω και κάτω διαβάσεις, οχετοί, τοίχοι κ.λπ., έργα περιβάλ-
λοντος, εγκαταστάσεις οδοφωτισµού, τηλεφωνοδότησης, δι-
κτύων άρδευσης, πυρόσβεσης κ.λπ. καθώς και εργασίας πρασί-
νου. Επίσης, προσωρινές παραλλαγές οδών και κυκλοφοριακές
ρυθµίσεις κατά τη διάρκεια κατασκευής των έργων. 

Μέσα στα έργα προαίρεσης έχουµε εντάξει και θα περιλαµβά-
νονται στη διακήρυξη ως προαίρεση η εκτέλεση εργασιών ανα-
κατασκευής του οδοστρώµατος της υφιστάµενης νέας εθνικής
οδού Πάτρας-Πύργου µήκους οκτώ χιλιοµέτρων περίπου από
τον κόµβο Πύργου µέχρι τον κόµβο προς Αρχαία Ολυµπία, προ-
ϋπολογισµού 3.400.000 ευρώ µε ΦΠΑ. Και για την εξέλιξη των
τευχών δηµοπράτησης -για να µην έχετε κάποια απορία και για
τον σύµβουλο που πάρθηκε- είναι ότι έχει ολοκληρωθεί η διακή-
ρυξη, ο αναλυτικός προϋπολογισµός –που δεν είχαµε αναλυτικό
προϋπολογισµό µε το προηγούµενο σύστηµα-, το τιµολόγιο µε-
λέτης και η τεχνική περιγραφή. 

Σε εξέλιξη είναι η ειδική συγγραφή υποχρεώσεων και η τεχνική
συγγραφή υποχρεώσεων, η οποία θα ολοκληρωθεί αυτή την
εβδοµάδα, ώστε στο πρώτο δεκαπενθήµερο του Δεκέµβρη να
µπορεί να γίνει κανονικά η προκήρυξη του διαγωνισµού, του
πρώτου ή και του δεύτερου τµήµατος που εµείς θέλουµε να προ-
λάβουµε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Κουτσούκος.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πρέπει να ξέρετε ότι εδώ, σε αυτή την Αί-

θουσα, στο τέλος του 2013 έγινε µία µεγάλη πολιτική µάχη, όταν
ο κ. Χρυσοχοΐδης έφερε τις αναθεωρηµένες συµβάσεις των αυ-
τοκινητοδρόµων, όπου είχε απενταχθεί το κοµµάτι Πάτρα-Πύρ-
γος-Τσάκωνα για ατυχείς χειρισµούς που είχε κάνει η προηγού-
µενη πολιτική ηγεσία. Και δώσαµε πολιτική µάχη -και εγώ έβαλα
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το κεφάλι µου στον ντορβά και είπα «δεν ψηφίζω τους αυτοκινη-
τόδροµους» και οι άλλοι συνάδελφοι και από την Ηλεία και από
τη Μεσσηνία- και προς τιµήν του ο κ. Χρυσοχοΐδης περιέλαβε
στο ν. 4219 το άρθρο 5, που προβλέπει πώς θα γίνει ο αυτοκινη-
τόδροµος Πάτρα-Πύργος-Τσακώνα και προέβλεπε χρονοδιά-
γραµµα δηµοπράτησης του δρόµου Πάτρα-Πύργος, προέβλεπε
τη βελτίωση του δρόµου Πύργος-Καλό Νερό -γιατί µεσολαβεί ο
Καϊάφας- και πώς θα υλοποιηθεί το υπόλοιπο έργο µέχρι την
Τσάκωνα. 

Επίσης, προς τιµήν του δηµοπράτησε τον δρόµο και ήρθατε
εσείς και τον ακυρώσατε µε αυτές τις δικαιολογίες που είπα ότι
είναι έωλες. Και ενώ σε αυτήν εδώ την Αίθουσα είχατε δεσµευθεί
ότι θα προκηρύξετε ένα τµήµα τον Ιούνιο, τέλος Ιουλίου, έρχεστε
και µας λέτε τώρα ότι είστε έτοιµοι να προκηρύξετε ένα τµήµα
τώρα, σε λίγες µέρες. Να σας πιστέψουµε! 

Και εδώ ερχόµαστε καλοπροαίρετα -µην αφήσετε ξανά αιχµές-
γιατί αυτή είναι η δουλειά του Βουλευτή, πολύ δε περισσότερο
όταν έχει συνδέσει τη διαδροµή του µε αυτόν τον δρόµο, που
δεν ξέρει ποτέ τι θα του συµβεί, όταν τον περνάει τόσες φορές
την εβδοµάδα. Για να είµαστε απολύτως συνεννοηµένοι.

Λέω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι θα δηµοπρατήσετε να πάµε
από ένα χωριό του Πύργου σε ένα άλλο χωριό. Τι να το κάνουµε;
Δρόµους για να πηγαίνουµε στα χωριά έχουµε. Προοπτική υλο-
ποίησης του αυτοκινητόδροµου Πάτρα-Πύργος µπορείτε να µας
δώσετε; Γιατί κάνατε και µία αναφορά στα λαθεµένα χρονοδια-
γράµµατα. Τα χρονοδιαγράµµατα προβλέπονται από τις συµβά-
σεις και εσείς είστε ο υπεύθυνος Υπουργός για να τηρηθούν τα
χρονοδιαγράµµατα. Και αν υπάρχει παράβαση των χρονοδια-
γραµµάτων, µπορείτε να πάρετε µέτρα. 

Μην ψάχνετε δικαιολογίες, λοιπόν. Να αναλάβετε τις ευθύνες
σας, αλλά κυρίως να πείτε εδώ στη Βουλή, για να ακούσουν οι
πολίτες της Ηλείας και της δυτικής Ελλάδος, εάν ποτέ θα έχουν
αυτοκινητόδροµο. Και αν θέλετε, πείτε µας τι θα γίνει και µε το
υπόλοιπο κοµµάτι του δρόµου, για να µην έχουµε έναν τυφλό
δρόµο που θα φτάσει µέχρι τον Πύργο και δεν θα έχει καµµία
προοπτική. 

Αυτό είναι το ζήτηµα στο οποίο θέλουµε συγκεκριµένες απαν-
τήσεις και αν τις έχετε να µας τις δώσετε, επαναλαµβάνω, µε την
καλοπιστία ότι θα προχωρήσει αυτή η δηµοπράτηση. Γιατί όπως
διαβάζω την απόφαση να προσλάβετε σύµβουλο, πολύ φοβάµαι
ότι ξαναµπλέκετε τις δηµοπρατήσεις σε δαιδαλώδεις διαδικασίες
που µπορεί να τις πάνε και στις καλένδες. 

Κι επειδή έχουµε πολύ πικρή πείρα από κατάτµηση -γιατί κα-
τάτµηση είναι, µην παίζετε µε τις λέξεις- έργων που δεν οδήγη-
σαν σε ολοκληρωµένα έργα, φοβόµαστε και εκφράζουµε αυτούς
τους φόβους. Μπορείτε να µας τους διασκεδάσετε και να δώ-
σετε σαφέστατες διαβεβαιώσεις, γιατί οι πολίτες της Ηλείας θα
είναι εκεί, κύριε Υπουργέ. Εσείς, όπως άλλοι δέκα Υπουργοί που
έχουν περάσει από το 2007 που ζούµε αυτή την περιφέρεια,
κάπου αλλού θα είστε -εννοώ πολιτικά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υποδοµών,

Μεταφορών και Δικτύων): Κύριε Κουτσούκο, καλοπροαίρετα
σας απάντησα. Δεν άφησα καµµία αιχµή. Εµένα προσωπικά µε
έχετε ενηµερώσει εσείς ο ίδιος και γι’ αυτά που έγιναν στην προ-
ηγούµενη διαπραγµάτευση και τα αποδέχοµαι. Δεν αµφισβητώ
σε καµµία περίπτωση τον αγώνα που έχετε δώσει για την ολο-
κλήρωση αυτού του έργου. 

Αµφισβητώ, όµως, ότι αυτά που προβλεπόντουσαν στις προ-
ηγούµενες συµβάσεις και στην αναθεώρηση του αυτοκινητοδρό-
µου ήταν πράγµατα τα οποία µπορούσαν να υλοποιηθούν και δεν
ήταν απλές διακηρύξεις της προηγούµενης κυβέρνησης. Αυτό
αµφισβητώ σε σχέση µε τα χρονοδιαγράµµατα. Διότι αν ήταν ει-
λικρινή τα χρονοδιαγράµµατα θα σήµαινε ότι το σύνολο των
πέντε αυτοκινητοδρόµων που έγινε και αναθεώρηση, θα ολοκλη-
ρώνονταν το Δεκέµβριο. Και υπάρχουν πολλά έργα από αυτούς
τους αυτοκινητόδροµους, τα οποία δεν είναι σε θέση να ολοκλη-
ρωθούν, θέλουν περίπου δύο χρόνια για την ολοκλήρωσή τους.
Ένα είναι αυτό.

Το δεύτερο είναι ότι ένα έργο και µιλάω για το συγκεκριµένο
το Πάτρα-Πύργος, στο οποίο δεν υπάρχουν µελέτες εφαρµογής,
δεν υπάρχουν στοιχεία και προϋπολογισµοί, πραγµατικά εγώ δεν
µπορώ να καταλάβω πώς θα δηµοπρατούνταν αυτό το έργο. 

Γνωρίζετε στη διαγωνιστική διαδικασία που είχε η προηγού-
µενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση δηλαδή του κ. Σαµαρά, προκηρύ-
ξει ότι υπήρχαν ενστάσεις ακριβώς γι’ αυτούς τους λόγους, γιατί
δεν είχαν όλοι οι διαγωνιζόµενοι τα στοιχεία αυτά, δεν είχαν επι-
µετρήσεις για το σύνολο των ποσοτήτων για όλο το έργο, δεν
υπήρχαν για όλο το έργο παραληφθεί οι µελέτες από τη δηµο-
πρασία. Άρα σωστά έχουµε βάλει σύµβουλο για να έχουν ίδιο δι-
καίωµα πληροφόρησης για το έργο, αναλυτικό προϋπολογισµό,
τεχνική συγγραφή υποχρεώσεων για όλα τα τµήµατα του έργου
όλοι οι διαγωνιζόµενοι. 

Και σε σχέση µε το αν έχουµε καθυστερήσει, όπως θυµάστε
ακόµη κι αν ο διαγωνισµός γινόταν τον Ιούλιο, τον Σεπτέµβριο,
τον Οκτώβριο, όπως είχαµε δεσµευτεί, γιατί εγώ αρνούµαι αυτά
που είχα δεσµευτεί –κατ’αρχάς, δεν µπορούσε να γίνει εάν δεν
έβγαινε η απόφαση του Υπουργείο Οικονοµίας, το γνωρίζετε-
αλλά και να είχε βγει πιο νωρίς, πάλι ο διαγωνισµός θα ολοκλη-
ρωνόταν στις αρχές του νέου έτους, όπου θα είχαµε την οριστική
ένταξη και όχι την προσωρινή που έχουµε κάνει, των νέων έργων
στο ΣΕΣ, στο νέο ΕΣΠΑ. Και αυτό το γνωρίζετε. Γιατί αλλιώς θα
είχε βγάλει και η προηγούµενη κυβέρνηση το έργο το 2014. Δεν
µπορούσε να βγει γιατί είχαµε υπερκάλυψη των πόρων που ήταν
από το ΕΣΠΑ στα οδικά έργα και είχαµε υπερκάλυψη, όπως θυ-
µάστε -σας είχα απαντήσει και τότε- και στο νέο ΕΣΠΑ, στο ΣΕΣ,
για τα οδικά έργα. Εποµένως δεν έχουµε καθυστέρηση στη δια-
γωνιστική διαδικασία. 

Εγώ αυτό που θέλω να δεσµευτώ είναι ότι το έργο θα γίνει
στην ολότητά του. Το πρώτο τµήµα του έργου ξεκινάει από τον
Πύργου προς την Πάτρα και δεν είναι δρόµος για να συνδεθούν
τα χωριά, είναι το πρώτο τµήµα του έργου Πάτρα-Πύργος, δη-
λαδή η συνέχιση του αυτοκινητόδροµου που θα έχουµε ολοκλη-
ρωµένη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Υποδοµών, Με-

ταφορών και Δικτύων κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εµείς ευχαριστούµε.
Περνάµε στην τέταρτη µε αριθµό 182/20-11-2015 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινό-
πουλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυ-
γκρότησης, σχετικά µε την άρση της απόστασης των είκοσι χι-
λιοµέτρων για τη δωρεάν µεταφορά των µαθητών των ηµερήσιων
και εσπερινών ΕΠΑΛ.

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ, που ήλθατε. Η επίκαιρη ερώτησή µου έχει περάσει από
πολλούς δρόµους. Ούτε τον δρόµο Πάτρας-Πύργου για να φτά-
σει εδώ! Έκανε έναν µήνα και πήγε στον Υπουργό Παιδείας, µετά
δεν µπορούσε ο αρµόδιος Υπουργός. Σας ευχαριστώ πραγµα-
τικά, αν και θα µπορούσε πολύ πιο γρήγορα να έχει απαντηθεί
αυτή η επίκαιρη ερώτηση.

Όπως και να έχει, είναι ένα ζήτηµα το οποίο νοµίζω ότι κεντρί-
ζει και το δικό σας ενδιαφέρον και το ενδιαφέρον όλων και αφο-
ρά τους µαθητές των ΕΠΑΛ, των ηµερησίων και των εσπερινών
λυκείων. Αυτοί οι άνθρωποι έχουν έναν περιορισµό -και το ξέρετε
πάρα πολύ καλά- τον περιορισµό των είκοσι χιλιοµέτρων για να
πάνε από την περιοχή τους εκεί όπου υπάρχει ΕΠΑΛ. 

Γνωρίζετε πάλι ότι στην επαρχία ειδικά αυτός ο περιορισµός
έχει ένα πρόβληµα, γιατί στις περισσότερες περιοχές τα ΕΠΑΛ
είναι στο κέντρο του νοµού και υπάρχουν µεγάλες χιλιοµετρικές
αποστάσεις. Μάλιστα, υπάρχει ειδική κατηγορία αυτών των αν-
θρώπων που πάνε και στα ηµερήσια και στα βραδινά. 

Για τα µουσικά σχολεία υπήρξε µέριµνα τον Σεπτέµβριο και
υπήρξε άρση για τα είκοσι χιλιόµετρα, πιθανόν γιατί θα µέτρησαν
–και καλώς µετράνε- στο Υπουργείο Οικονοµικών ότι οι µαθητές
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αυτοί δεν είναι η µεγάλη µάζα των µαθητών που πηγαίνουν στα
µουσικά σχολεία. 

Όµως, φαίνεται από την έρευνα που έχει γίνει και από την προ-
σπάθεια που κάναµε µε αρκετά παιδιά ανά την Ελλάδα, ότι αυτός
ο αριθµός δεν αλλάζει πάρα πολύ τον προϋπολογισµό και πραγ-
µατικά δίνει µια δυνατότητα σε µια ειδική κατηγορία ανθρώπων
που δουλεύουν, που έχουν αρκετά προβλήµατα για να πάνε στα
ΕΠΑΛ και ειδικά στα εσπερινά, ώστε τουλάχιστον να επιδοτηθεί
αυτή η διαδροµή πάνω από τα είκοσι χιλιόµετρα. 

Μιλάµε τώρα, κύριε Υπουργέ, για αποστάσεις πολύ µικρές, να
µην ξεπερνάνε τα τέσσερα-πέντε χιλιόµετρα, γιατί όπως είναι κα-
τανεµηµένα τα ΕΠΑΛ σε κάθε νοµό, δεν νοµίζω να ξεπερνάνε
αυτές τις αποστάσεις. 

Πιστεύω και ελπίζω ότι αν έχετε κάνει µια καλή καταγραφή µε
τη βοήθεια της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης ανά την Ελλάδα
και των υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας, θα έχετε καταλήξει
σ’ ένα συµπέρασµα ότι το κονδύλι είναι πάρα πολύ µικρό και θα
µπορούσαµε να βοηθήσουµε και να στηρίξουµε αυτή την κατη-
γορία των µαθητών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ελάτε, κύριε Υπουρ-

γέ. Από την ευθεία οδό!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, δεν χωρά αµφιβολία ότι το θέµα που θίγετε,

το θέµα της µεταφοράς και των µαθητών των ΕΠΑΛ χωρίς πε-
ριορισµούς στα σχολεία τους, είναι ιδιαίτερα σηµαντικό. Ταυτό-
χρονα, το πώς αντιµετωπίζεται µέχρι σήµερα, το πώς αντιµετωπί-
ζονται οι συγκεκριµένοι µαθητές, συνιστά µια αδικία σε βάρος
τους.

Μάλιστα, θα έλεγα ότι η σηµαντική διάσταση του θέµατος φαί-
νεται από το ότι γίνεται µέσα σε πολύ µικρό χρονικό διάστηµα
από Βουλευτή µάλιστα της Αρκαδίας ερώτηση µε το ίδιο αντικεί-
µενο, που σηµαίνει ότι κυρίως η περιφέρεια –όχι τόσο τα αστικά
κέντρα- και ιδιαίτερα περιφέρειες και νοµοί όπως ο συγκεκριµέ-
νος της Αρκαδίας, αντιµετωπίζουν µε ιδιαίτερη οξύτητα αυτό το
σηµαντικό ζήτηµα που αναφέρετε, το ότι δηλαδή υπάρχει µία
άδικη εξαίρεση των µαθητών των ΕΠΑΛ από τη δυνατότητα να
µπορούν να µετακινούνται. Πρέπει να καλύπτεται η µεταφορά
τους στο σχολείο τους σε κάθε περίπτωση, είτε πρόκειται για
πάνω από είκοσι χιλιόµετρα, είτε να γίνεται µάλιστα και µε δηµό-
σια σύµβαση και όχι µε άλλον τρόπο αυτή η µεταφορά.

Εποµένως, θα σας έλεγα ότι προσεγγίζουµε µε την δέουσα
ευαισθησία και προσοχή το θέµα αυτό προκειµένου να επέλθει,
πέρα απ’ όλα τα άλλα, ένας εξορθολογισµός και να ισχύσει και
για τα παιδιά αυτά ό,τι ισχύει και για τους άλλους µαθητές. 

Αυτές τις µέρες έχει γίνει µία προσέγγιση και συζήτηση µε το
Υπουργείο Παιδείας για να µας δώσουν τα στοιχεία, µιλώντας
στην πανελλαδική διάσταση, για να δούµε και την οικονοµική
πλευρά, µολονότι δεν είναι η οικονοµική η µόνη ή η κύρια πλευρά
την οποία πρέπει να αντιµετωπίσουµε. 

Σας διαβεβαιώνω ότι σε κάθε περίπτωση θεωρώ ότι πολύ σύν-
τοµα –αυτήν την ελπίδα και την προσδοκία έχω και αυτό προ-
σπαθούµε, είναι προτεραιότητά µας- θα δοθεί η δυνατότητα της
ίσης ευκαιρίας για τη µεταφορά και των µαθητών των ΕΠΑΛ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κωνσταντινό-
πουλε, έχετε τον λόγο. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σας είπα και στην αρχή
της ερώτησής µου ότι αυτή η ερώτησή µου πέρασε από τον
δρόµο Πάτρα-Πύργος. Πραγµατικά πιστεύω ότι όλοι οι συνάδελ-
φοι Βουλευτές –και δεν υπάρχει τίποτα µεµπτό σε αυτό που θα
πω- θέλουν να αντιµετωπίσουν τα προβλήµατα που υπάρχουν σε
κάθε νοµό και πολύ σωστά οι συνάδελφοι καταθέτουν ερωτή-
σεις. 

Απλά, ήθελα να σας πω ότι την ερώτησή µου αυτή την έχω κα-
ταθέσει πριν από έναν µήνα, κύριε Πρόεδρε. Και καλώς κατέληξε

για µένα, διότι το πρόβληµα δεν είναι ποιος θα την κάνει πρώτος
την ερώτηση αλλά να είναι σωστή η απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κάλλιο αργά παρά
ποτέ!

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνώ!
Εγώ θέλω να σας πω το εξής, που νοµίζω είναι η ουσία: Κατα-

λαβαίνω ότι είναι και οικονοµικό το ζήτηµα. Γι’ αυτό από τη θετική
ανταπόκριση αυτών των αιτηµάτων που µεταφέρουµε εµείς ως
«µεταφορείς» ενός αιτήµατος ανθρώπων που είναι σε πανελλα-
δική διάσταση, άλλο εάν το ερέθισµα το είχαµε από την περιοχή
µας, καταλαβαίνω ότι δεν αφορά πάρα πολύ κόσµο. 

Από µια συνεννόηση που έχουµε κάνει και από τα πρώτα δείγ-
µατα που έχουµε –θα τα έχετε και εσείς αναλυτικά- εµείς θα εί-
µαστε ξανά εδώ να σας ρωτήσουµε, διαπιστώνουµε ότι είναι για
έναν µικρό αριθµό µαθητών. Και ξέρετε, αν και λέµε «µαθητών»,
κατανοείτε ότι στο ΕΠΑΛ, του εσπερινού λυκείου, είναι άνθρωποι
µεγάλης ηλικίας, οι οποίοι δουλεύουν το πρωί και µετά προσπα-
θούν µέσα από αυτή τη διαδικασία να ολοκληρώσουν τις σπου-
δές τους.

Άρα περιµένουµε και θα σας ζητούσα µόνο ένα χρονοδιά-
γραµµα για να ενηµερωθούν αυτοί οι µαθητές, µέσα στο οποίο
πιστεύετε ότι θα µπορούσατε να λύσετε µε µια ΚΥΑ απ’ ό,τι κα-
ταλαβαίνω -γιατί δεν χρειάζεται νοµοθετική πρωτοβουλία- αυτό
το πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Νοµίζω ότι ο χαρακτήρας της σηµε-
ρινής ανταλλαγής απόψεων µεταξύ µας και η επισήµανση της
σηµασίας αλλά και της πολιτικής βούλησης να λυθεί το ζήτηµα,
φαίνεται από την κουβέντα και από την καλή προαίρεση, µε την
οποία αντιµετωπίζει και ο κ. Κωνσταντινόπουλος το ζήτηµα, διότι
έχει απόλυτο δίκιο σε αυτό το οποίο θέτει.

Αυτό που µπορώ να επιβεβαιώσω εγώ και να επαναλάβω είναι
αυτή η πολιτική βούληση να προχωρήσουµε µε την αντίστοιχη
ρύθµιση που απαιτείται. Απλώς θα ήθελα να πω, επειδή µας
ακούει και άλλος κόσµος, ότι για τους µαθητές των ΕΠΑΛ που η
διαδροµή τους είναι µέχρι είκοσι χιλιόµετρα, το θέµα είναι λυ-
µένο.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σωστό!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Όπως είναι λυµένο το πρόβληµα
των µετακινήσεών τους µε ίδια µέσα. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σωστά!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Όµως, σε περιοχές όπως η Αρκαδία,
αφ’ ενός οι αποστάσεις είναι µεγαλύτερες ορισµένες φορές και
αφ’ ετέρου είναι δύσκολη η µεταφορά µε ίδια µέσα. Εποµένως
χρειάζεται να γίνει µε δηµόσια σύµβαση. 

Το κατανοώ. Βάζουµε το πρόβληµα στην πραγµατική του διά-
σταση και καλά κάνετε και το θίγετε αυτή τη στιγµή. Μάλιστα, θα
έλεγα, ολοκληρώνοντας, µε δεδοµένη τη διάθεση και την πρό-
θεση να αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα, ότι θα µπορούσαµε να συ-
νεργαστούµε και να δούµε ορισµένα συγκεκριµένα στοιχεία
περαιτέρω για την περίπτωση του νοµού, τον οποίο θίγετε και να
µπορέσουµε στη συνέχεια να το γενικεύσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. 
Στο σηµείο αυτό µε τη συναίνεσή σας θα διακόψουµε τη συ-

νεδρίαση και θα επανέλθουµε στις 18.00’ µε νοµοθετικό έργο,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 

Διακόπτεται η συνεδρίαση. 
(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επαναλαµβάνεται η

διακοπείσα συνεδρίαση.
Έτσι όπως βλέπω την εικόνα και χωρίς να µετρήσω, κύριοι συ-

νάδελφοι, διαπιστώνεται η απαρτία.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων «Βοσκήσιµες γαίες Ελ-
λάδας και άλλες διατάξεις». 

Ανάλογα µε το πόσοι θα εγγραφείτε για τη συζήτηση του ση-
µερινού νοµοσχεδίου θα δούµε και το πότε θα τελειώσουµε. Νο-
µίζω πάντως ότι µέχρι τις δώδεκα απόψε θα µπορούσε να έχει
εξαντληθεί ο κατάλογος, αν όχι νωρίτερα. 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 26-11-2015 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συνεδριά-
σεις. 

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο επί της
αρχής. Στην αυριανή πρωινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα
άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα και
θα ακολουθήσει µετά η ψηφοφορία.

Σύµφωνα µε τα χαρτιά που µας έχουν έρθει από τα κόµµατα,
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για τη συζήτηση του σηµερινού
νοµοσχεδίου ορίζονται οι εξής: Από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Σωκράτης
Φάµελλος, από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Κασαπίδης, από τη
Χρυσή Αυγή ο κ. Παναγιώταρος, από τη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη ο κ. Θεοχαρόπουλος, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας η κ. Διαµάντω Μανωλάκου, από το Ποτάµι ο κ. Σπύρος Δα-
νέλλης, από τους ΑΝΕΛ ο κ. Θανάσης Παπαχριστόπουλος και
από την Ένωση Κεντρώων ο κ. Γεώργιος-Δηµήτριος Καρράς.

Εισηγητές ορίζονται οι εξής: Από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Σταύρος
Αραχωβίτης, από τη Νέα Δηµοκρατία η κ. Φωτεινή Αραµπατζή,
από τη Χρυσή Αυγή ο κ. Νικόλαος Μίχος, από τη Δηµοκρατική
Συµπαράταξη ο κ. Μιχάλης Τζελέπης, από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος ο κ. Νικόλαος Μωραΐτης, από το Ποτάµι η κ. Αι-
κατερίνη Μάρκου, από τους ΑΝΕΛ ο κ. Γεώργιος Λαζαρίδης και
από την Ένωση Κεντρώων ο κ. Αναστάσιος Μεγαλοµύστακας.

Κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε τα ειωθότα, θέλετε να µιλήσουν
πρώτα οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές και µετά εσείς ή θέ-
λετε να µιλήσετε πρώτα εσείς;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς να ακούσουµε πρώτα
τους εισηγητές και µετά βεβαίως θα µιλήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, ευχαριστώ
πολύ.

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σταύρο Αρα-
χωβίτη που έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 

Εάν τηρήσουµε τους χρόνους, νοµίζω ότι µέχρι τις δώδεκα θα
έχετε µιλήσει όλοι. Τώρα θα ανοίξει και το σύστηµα, για να ξεκι-
νήσουν οι εγγραφές.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται σήµερα στην Ολοµέ-

λεια της Βουλής το σχέδιο νόµου «Βοσκήσιµες γαίες Ελλάδος
και άλλες διατάξεις» µετά από µια δηµιουργική όντως διαβού-
λευση, στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, µε την επιστη-
µονική κοινότητα και τους εµπλεκόµενους φορείς. 

Έχουν, λοιπόν, ενσωµατωθεί µια σειρά βελτιώσεις προκειµέ-
νου να εξυπηρετηθούν καλύτερα οι σκοποί του νοµοσχεδίου, να
διασφαλιστεί το δηµόσιο συµφέρον και να αποδοθεί το πνεύµα
του νοµοθέτη, λαµβάνοντας υπ’ όψιν αρκετές από τις ενστάσεις,
παρατηρήσεις και προτάσεις που τέθηκαν κατά τη διάρκεια της
επεξεργασίας στην επιτροπή.

Οι σκοποί του παρόντος σχεδίου νόµου µπορούν να αποδο-
θούν ως ακολούθως. 

Πρώτος σκοπός είναι η στήριξη της κτηνοτροφίας και κυρίως
της εκτατικής. 

Σκοπός δεύτερος είναι η ορθολογική διαχείριση, αξιοποίηση,

κατανοµή και προστασία των βοσκήσιµων γαιών που διαθέτει η
χώρα. 

Σκοπός τρίτος είναι ο σαφής και επιστηµονικά ορθώς ορισµός
της έννοιας των βοσκήσιµων γαιών. 

Σκοπός τέταρτος είναι η προστασία των δασικών εκτάσεων,
της βιοποικιλότητας και της αειφορίας των εδαφών. 

Σκοπός πέµπτος είναι η αποφυγή περαιτέρω προστίµων και
καταλογισµών από την ιστορικά κακή και αποσπασµατική κατα-
νοµή των βοσκοτόπων.

Σκοπός έκτος είναι η προάσπιση του δηµοσίου συµφέροντος
συµπεριλαµβανοµένων όλων των παραµέτρων που περικλείει η
έννοια δηµόσιο συµφέρον. 

Σκοπός έβδοµος -και τελευταίος- είναι ο εξορθολογισµός πλή-
θους στρεβλώσεων και η επίλυση δυσλειτουργιών, όπως αυτά
περιλαµβάνονται στο Κεφάλαιο Β’ µε τις λοιπές ρυθµίσεις.

Ξεκινώντας τη συζήτηση στην Ολοµέλεια απαραίτητο είναι να
κάνουµε µία προσέγγιση της υφιστάµενης κατάστασης στον
χώρο της κτηνοτροφίας όπως αυτή έχει διαµορφωθεί µέχρι σή-
µερα. 

Η χώρα µας παράγει πλέον µόνο το 65% των αναγκών της σε
κρέας και περίπου το 70% των εγχώριων αναγκών σε γάλα. Η
χώρα δαπανά για εισαγωγή κρεάτων το ποσό των 1.001 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, ενώ για εισαγωγή γαλακτοκοµικών προϊόντων το
ποσό των 841 εκατοµµυρίων ευρώ. Επίσης, για εισαγωγή ζωο-
τροφών δαπανάται το ποσό των 401 εκατοµµυρίων ευρώ ετη-
σίως. 

Ένα ακόµα ενδιαφέρον στοιχείο είναι η παραγωγή του κύριου
προϊόντος ζωικής παραγωγής, της φέτας. Σύµφωνα µε τα διαθέ-
σιµα στοιχεία, η παραγωγή φέτας κατρακύλησε σε µόλις εβδο-
µήντα πέντε χιλιάδες τόνους όταν η παγκόσµια ζήτηση ξεπερνά,
σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις, τις πεντακόσιες χιλιάδες τόνους.

Από το 2009 έως το 2013 -που υπάρχουν διαθέσιµα στατιστικά
στοιχεία- εµφανίζεται µία µείωση των κτηνοτροφικών µονάδων
κατά 11%. Η απασχόληση αποκλειστικά στην κτηνοτροφία ανέρ-
χεται σε πάνω από πενήντα τέσσερις χιλιάδες άτοµα, ενώ σε µει-
κτές εκµεταλλεύσεις απασχολούνται ακόµα πάνω από σαράντα
τέσσερις χιλιάδες άτοµα.

Εάν σε αυτούς, λοιπόν, προστεθούν και οι απασχολούµενοι
στην παραγωγή ζωοτροφών και στη µεταποίηση ζωικών προϊόν-
των, γίνεται αντιληπτό το µέγεθος αλλά και η σπουδαιότητα του
κλάδου. 

Τέλος, ο σηµαντικότερος συντελεστής του κόστους παραγω-
γής των κτηνοτροφικών προϊόντων είναι η διατροφή των ζώων,
όπου στη χώρα µας φθάνει µέχρι το 60% του συνολικού κόστους
παραγωγής.

Από τα ανωτέρω στοιχεία γίνεται αντιληπτό ότι η κτηνοτροφία,
παρά τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει, αποτελεί έναν από τους
σηµαντικούς πυλώνες της εθνικής οικονοµίας και ως τέτοιος
µπορεί να αποτελέσει παράγοντα ανάπτυξης της χώρας. Το
παρόν σχέδιο νόµου, λοιπόν, εκ των πραγµάτων εκπληρώνει τον
πρώτο ακόµη από τους σκοπούς του, που είναι η στήριξη της
κτηνοτροφίας.

Από την αρχή της τοποθέτησής µου θέλω να ξεκαθαρίσω ορι-
σµένα ζητήµατα που απασχολούν τους εµπλεκόµενους φορείς.
Το πρώτο ζήτηµα έχει να κάνει µε τη «φιλολογία» που έχει ανα-
πτυχθεί σχετικά µε τη σύνδεση του παρόντος σχεδίου νόµου µε
τις φετινές επιδοτήσεις, ότι δηλαδή λείπουν εκτάσεις βοσκοτό-
πων, άρα οι κτηνοτρόφοι µπορεί να χάσουν και ενισχύσεις. Σκό-
πιµα καλλιεργείται αυτή η λανθασµένη αντίληψη στον κτηνοτρο-
φικό κόσµο και επιτέλους πρέπει να µπουν τα πράγµατα στη
θέση τους.

Γνωρίζετε καλά ότι φέτος είναι η πρώτη χρονιά εφαρµογής
της νέας ΚΑΠ που θα ισχύσει έως το 2020, όπου σηµαντικές αλ-
λαγές έχουν θεσπιστεί, ιδιαίτερα σε ό,τι έχει να κάνει µε τον πυ-
λώνα 1 που αφορά τις άµεσες ενισχύσεις. Γνωρίζετε, επίσης, ότι
η σηµερινή Κυβέρνηση καλείται να εφαρµόσει τις ήδη ειληµµέ-
νες αποφάσεις, τόσο σε ευρωπαϊκό επίπεδο, µε τη συµφωνία του
Δεκέµβρη του 2013, αλλά και τις εθνικές επιλογές που η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση έσπευσε να νοµοθετήσει λίγες ηµέρες πριν
από τις εθνικές εκλογές της 25ης Ιανουαρίου.

Η Ελλάδα, λοιπόν, επέλεξε την εφαρµογή του καθεστώτος βα-

2644 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σικής ενίσχυσης σε περιφερειακό επίπεδο, κατανέµοντας τις πι-
στώσεις αυτές σε τρεις περιφέρειες, µία εκ των οποίων είναι η
ΠΕ1 των βοσκοτόπων, µε 25% του εθνικού ανώτατου ορίου της
βασικής ενίσχυσης. 

Συνεπώς τα χρήµατα που θα δίνονται στους κτηνοτρόφους
κάθε χρόνο είναι το 25% του εθνικού ορίου της βασικής ενίσχυ-
σης, δηλαδή 293 εκατοµµύρια ευρώ. Όσο και να αυξηθούν οι
εκτάσεις των βοσκοτόπων αυτά είναι τα χρήµατα που θα µοιρά-
ζονται, µε βάση την αξία των δικαιωµάτων που κατείχε κάποιος
κτηνοτρόφος το 2014. Στην επιλογή που έγινε υποχρεωτικά ε-
φαρµόζεται η σταδιακή σύγκλιση της αξίας των δικαιωµάτων, δη-
λαδή υποχρεωτικά τείνουν όλα τα ατοµικά δικαιώµατα να έχουν
την ίδια αξία µέσα στην ίδια περιφέρεια και να πλησιάζουν τον
µέσο όρο κάθε περιφέρειας. Και αφού ο περιφερειακός µέσος
όρος προκύπτει µε τη διαίρεση του ανώτατου ορίου της βασικής
ενίσχυσης της περιφέρειας των βοσκοτόπων, δηλαδή 293 εκα-
τοµµύρια ευρώ, διά της συνολικής επιλέξιµης έκτασης όλων των
βοσκοτόπων, πολύ απλά, όσο αυξάνονται οι εκτάσεις των επιλέ-
ξιµων βοσκοτόπων τόσο µικρότερος θα είναι ο µέσος όρος της
περιφέρειας. Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι η σύγκλιση θα γίνεται
προς πολύ χαµηλότερη αξία, αν υπήρχαν περισσότερες διαθέ-
σιµες εκτάσεις και πάντα, αφού υποχρεωτικά µιλάµε για µέσο
όρο, κάποιοι θα είναι πάνω από αυτόν, άρα θα πρέπει να συγκλί-
νουν προς τα κάτω και κάποιοι θα είναι κάτω από αυτόν, άρα θα
πρέπει να συγκλίνουν προς τα πάνω. Το να είναι όλοι πάνω ή
κάτω από τον µέσο όρο είναι απλά αδύνατο και αριθµητικά και
λογικά.

Τέλος, ήταν συνειδητή η επιλογή τού να µην ενισχύεται η πα-
ραγωγή αλλά η κατοχή γης, είτε βοσκείται είτε καλλιεργείται,
γιατί προτιµήθηκε να µη συγκρουστείτε µε παγιωµένα συµφέ-
ροντα στον αγροτικό χώρο, αλλά να διαιωνίσετε µία κατάσταση
στρεβλή που δεν ενισχύει τους νέους ανθρώπους που θέλουν να
ασχοληθούν µε την πρωτογενή παραγωγή, αλλά ούτε αυτούς
που πραγµατικά παράγουν.

Και, βέβαια, δεν πάρθηκε κανένα µέτρο, ώστε έγκαιρα να έχει
προετοιµαστεί η εφαρµογή της νέας ΚΑΠ, αλλά βρέθηκε σωρεία
εκκρεµοτήτων που θα έπρεπε να λυθούν µέσα σε λίγους µήνες
από την νέα Κυβέρνηση, προκειµένου να εξελιχθεί οµαλά η
πρώτη χρονιά εφαρµογής της νέας ΚΑΠ, η οποία έχει αντίκτυπο
στις επιδοτήσεις των αγροτών µέχρι το 2020.

Το δεύτερο ζήτηµα, έχει να κάνει µε τον ισχυρισµό που ακού-
στηκε, ότι δηλαδή υπήρχε ήδη σχετικό νοµικό πλαίσιο, εννοών-
τας το ν. 4264/2014. Να ξεκαθαρίσουµε το εξής: Σχετικά µε τις
βοσκήσιµες γαίες στον εν λόγω νόµο υπάρχει µόνο ένα άρθρο.
Άρα, το νοµικό πλαίσιο στο οποίο γίνεται αναφορά, είναι µόνο
ένα άρθρο σε ολόκληρο τον νόµο. 

Το ερώτηµα βέβαια είναι. Γιατί αυτό το νοµικό πλαίσιο δεν είναι
αρκετό για να επιλύσει τα σηµαντικά προβλήµατα που αντιµετω-
πίζει το σχέδιο νόµου;

Κατ’ αρχάς, πρέπει να παραδεχθούµε ότι αυτή ήταν µία θετική
πρώτη αρχή µετά από χρόνια αδράνειας και επιβολής προστί-
µων. Η ανεπάρκειά του όµως και η µερικότητά του στον τρόπο
αντιµετώπισης των πολύπλευρων ζητηµάτων των βοσκήσιµων
γαιών, το κατέστησαν ανεπαρκές. Επίσης, η πίεση κάτω από την
οποία συντάχθηκε το εν λόγω άρθρο το κατέστησε και ανεφάρ-
µοστο. 

Ένα ακόµα ζήτηµα που οφείλουµε να διευκρινίσουµε από την
αρχή, είναι αυτό των πόρων που θα χρειαστούν, προκειµένου να
συνταχθούν τα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης. Οι πόροι θα εξευ-
ρεθούν τόσο από τη συµµετοχή των κτηνοτρόφων ως στοιχείο
ανταποδοτικότητας για τη χρήση των βοσκήσιµων γαιών όσο και
από τη συµµετοχή του Ταµείου Γεωργίας και Κτηνοτροφίας αλλά
και προγραµµάτων του ΠΑΑ. 

Η συµµετοχή που κατέβαλαν οι κτηνοτρόφοι στους δήµους για
τη χρήση των βοσκοτόπων, είχε θεσµοθετηµένα και µέσα από
τον ν. 4264, την έννοια της «ανταποδοτικότητας», δηλαδή ένα
τέλος για την προστασία και τη βελτίωση των βοσκοτόπων αλλά
και τη δηµιουργία υποστηρικτικών υποδοµών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ορθολογική αξιοποίηση και
διαχείριση των βοσκήσιµων γαιών, οι οποίες αποτελούν τον
σπουδαιότερο φυσικό χερσαίο πόρο της χώρας και σηµαντική

πηγή οικονοµικής ζωοτροφής, µπορεί να συµβάλλει αποφασι-
στικά στη µείωση του κόστους εκτροφής, µειώνοντας κατ’ επέ-
κταση καθοριστικά και το κόστος παραγωγής. 

Εκτός του κόστους εκτροφής, η απευθείας βόσκηση φυσικών
βοσκοτόπων βελτιώνει τόσο την υγιεινή των ζώων όσο και τα γευ-
στικά χαρακτηριστικά των παραγόµενων προϊόντων, κυρίως του
γάλακτος. 

Η φέτα ως προϊόν προστατευόµενης ονοµασίας προέλευσης
αλλά και όλα τα ελληνικά τυριά προστατευόµενης γεωγραφικής
ένδειξης, βασίζουν τον ισχυρισµό προστασίας τους τόσο στον
τρόπο παραγωγής τους όσο και στον τόπο εκτροφής των ζώων,
µε την ιδιαίτερη βιοποικιλότητα βοτάνων και νοµής. Αυτός είναι
ο βασικός λόγος αύξησης της προστιθέµενης αξίας τους και της
θετικής τους ανταπόκρισης στο καταναλωτικό κοινό. 

Το ζωικό γενετικό κεφάλαιο, το άρρηκτα συνδεδεµένο µε τις
τοπικές συνθήκες περιβάλλοντος και βλάστησης, αποτελεί ανα-
πόσπαστο κοµµάτι του οικοσυστήµατος και ως εκ τούτου δεν θα
πρέπει να ιδωθεί αποσπασµατικά ή και ανταγωνιστικά µε αυτό. 

Η µακραίωνη ιστορία της ποιµενικής εκτατικής αιγοπροβατο-
τροφίας κυρίως αλλά και της κρεατοπαραγωγού βοοτροφίας
ελεύθερης βοσκής, αποτελούν κρίκο του µεσογειακού οικοσυ-
στήµατος, που περιλαµβάνει τις φυσικές βοσκήσιµες γαίες του
ορισµού του παρόντος σχεδίου νόµου. 

Πολλά από τα προβλήµατα τα οποία αντιµετωπίζει σήµερα
αυτό το οικοσύστηµα οφείλονται στην κακή, µη ορθολογική δια-
χείριση και αξιοποίηση των βοσκήσιµων γαιών. Τόσο η υπερβό-
σκηση όσο και η υποβόσκηση, όµως, δηµιούργησαν σοβαρά ζη-
τήµατα υποβάθµισης των γαιών, όσον αφορά τη βιοποικιλότητα
και την αειφορία. Η µη αποτελεσµατική έως τώρα αξιοποίηση
των βοσκήσιµων γαιών της χώρας οφείλεται κυρίως στην έλ-
λειψη χαρτογράφησης, οριοθέτησης και αξιολόγησής τους και
στην πολυµορφία του ιδιοκτησιακού καθεστώτος που χαρακτη-
ρίζει τις εκτάσεις αυτές. 

Οι  παραπάνω παράγοντες, οδηγούν στην αναποτελεσµατική
διαχείριση και ελλιπή αξιοποίησή τους, αφού είναι δύσκολο –αν
όχι αδύνατο- να γίνει σωστή διαχείριση και αξιοποίηση εκτάσεων
που δεν είναι χαρτογραφηµένες και οριοθετηµένες. 

Επιπλέον, ως αποτέλεσµα της έλλειψης διαχειριστικών σχε-
δίων παρατηρείται σοβαρή ανεπάρκεια έργων υποδοµής, όπως
δρόµων προσπέλασης, εγκαταστάσεων ποτισµού και σταυλι-
σµού.

Έτσι, µε την υλοποίηση των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης
εκπληρώνεται και ο δεύτερος σκοπός του παρόντος σχεδίου
νόµου. 

Με το πρώτο άρθρο βέβαια, ορίζεται σαφώς η έννοια της «βο-
σκήσιµης γαίας», λαµβάνοντας υπ’ όψιν τόσο τις επιστηµονικές
απόψεις όσο και τις ιδιαιτερότητες του µεσογειακού οικοσυστή-
µατος και τις τοπικές παραδοσιακές πρακτικές βόσκησης. 

Επίσης, λαµβάνονται υπ’ όψιν οι απαιτήσεις των ευρωπαϊκών
κανονισµών όπως αυτές τεκµαίρονται από τον νέο ορισµό για
τους βοσκοτόπους. Έτσι, εκπληρώνεται και ο τρίτος σκοπός του
παρόντος σχεδίου νόµου. 

Ο τέταρτος σκοπός που επιτυγχάνει το σχέδιο νόµου, είναι η
προστασία των δασικών εκτάσεων, της βιοποικιλότητας και της
αειφορίας των εδαφών. Η χρήση βόσκησης εντός των εκτάσεων
αυτών που προστατεύονται από τη δασική νοµοθεσία επιτρέπε-
ται εφόσον δεν επηρεάζεται αρνητικά η φυσική ισορροπία, η αει-
φορία, καθώς και οι παραγωγικές, προστατευτικές και λοιπές
λειτουργίες των οποίων η προστασία και διαχείριση διέπεται από
τις διατάξεις του παρόντος νόµου και της δασικής νοµοθεσίας. 

Με το προτεινόµενο σχέδιο νόµου, λοιπόν, κωδικοποιούνται
σε ένα ενιαίο κείµενο και βελτιώνονται οι διατάξεις του άρθρου
103 του ν.δ. 86/69 και λοιπών άρθρων και νοµοθετηµάτων, αντι-
µετωπίζοντας ενιαία προβλήµατα και ασάφειες που παρατηρή-
θηκαν κατά το παρελθόν.

Από τη διαχείριση και διάθεση των βοσκοτόπων κατά την προ-
ηγούµενη περίοδο έρχονται πρόστιµα και καταλογισµοί, οι οποίοι
ανέρχονται σε πάνω από 400 εκατοµµύρια µόνο για τα έτη από
το 2010 έως το 2014. Τα πρόστιµα έρχονται γιατί οι εκτάσεις βο-
σκοτόπων που αποδίδονταν σε κτηνοτρόφους «παρκάρονταν»
απεικονιστικά στους χάρτες πολλά χιλιόµετρα µακριά από τους
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πραγµατικούς βοσκοτόπους τους οποίους χρησιµοποιούσαν οι
κτηνοτρόφοι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξης
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας για δύο λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,

προειδοποίηση ήταν το κουδούνι. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ. 
Αυτήν την αναντιστοιχία εντόπισαν οι κοινοτικοί έλεγχοι και

επέβαλαν πρόστιµα και τους καταλογισµούς που σήµερα καλεί-
ται να πληρώσει ο ελληνικός λαός. 

Με τη χαρτογράφηση που εισάγεται µέσω της Εθνικής Γεω-
γραφικής Πληροφοριακής Βάσης Δεδοµένων, αντιστοιχούνται
πλέον οι εκτάσεις που πραγµατικά χρησιµοποιούνται από τους
κτηνοτρόφους µε το χαρτογραφικό υπόβαθρο, εξαλείφοντας
έτσι τον κίνδυνο νέων προστίµων. Αυτός είναι και ο πέµπτος σκο-
πός του σχεδίου νόµου. 

Έκτος σκοπός, είναι αυτός της προστασίας του δηµοσίου συµ-
φέροντος. Το δηµόσιο συµφέρον έχει πολλές πλευρές και παρα-
µέτρους. Δηµόσιο συµφέρον είναι η ενίσχυση και η προστασία
της κτηνοτροφίας ως σηµαντικού κλάδου της εθνικής οικονο-
µίας. Είναι η προστασία των δασών και των δασικών εκτάσεων.
Είναι η διατήρηση της αειφορίας και της βιοποικιλότητας των οι-
κοσυστηµάτων. Δηµόσιο συµφέρον, επίσης, είναι και η προστα-
σία των εδαφών και των νερών, επιφανειακών και υπόγειων. Δη-
µόσιο συµφέρον, ακόµα, είναι η αντιπυρική προστασία διά της
αφαίρεσης καύσιµης ύλης που παράγεται σε µία εν δυνάµει βο-
σκήσιµη γαία, η οποία όµως υποβόσκεται. Και βέβαια, δηµόσιο
συµφέρον αποτελεί η προστασία εκτάσεων που κάηκαν ή κατα-
στράφηκαν από οποιαδήποτε αιτία και προστατεύονται ρητά από
τους νόµους και το Σύνταγµα. 

Τέλος µε το Κεφάλαιο Β’, αντιµετωπίζονται µια σειρά ζητηµά-
των και δυσλειτουργιών που προέκυψαν από προηγούµενα νο-
µοθετήµατα. Για τις αλλαγές, όµως, αυτές που περιλαµβάνονται
στο Β’ Κεφάλαιο, θα µιλήσω αναλυτικά στη δευτερολογία µου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τελική µορφή η οποία έχει
λάβει το σχέδιο νόµου, θεωρώ ότι κάµπτει όλες τις αρχικές επι-
φυλάξεις και θεωρώ ότι αυτό µπορεί να γίνει αποδεκτό και να
τύχει της ευρύτατης κοινής συναίνεσης και αποδοχής από το
Σώµα. 

Εµείς υπερψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο και καλούµε όλες
τις παρατάξεις να πράξουν το ίδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ να προ-
σέλθει στο Βήµα η κ. Φωτεινή Αραµπατζή. 

Μέχρι να προσέλθει η κ. Αραµπατζή, θα ήθελα να πω ότι τε-
λειώνοντας οι ειδικοί αγορητές και οι εισηγητές, αφού ο Υπουρ-
γός δεν θέλησε να πάρει τον λόγο στην αρχή, θα ακολουθήσουν
τέσσερις- πέντε συνάδελφοι και µετά, εφόσον θέλει, ο Υπουρ-
γός. 

Από τώρα θέλω να κάνω συµφωνία µε τους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους ότι δεν θα έρθουν en bloc όλοι. Ξεκινώντας µε τη
σειρά, πρώτα θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ, µετά της Νέας Δηµοκρατίας. Μετά από τέσσερις συνα-
δέλφους θα µιλά ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Χωρίς να
σας ρωτήσω, έχω την οµόφωνη, σύµφωνη γνώµη σας. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα ακούσουµε πρώτα τον Υπουρ-
γό και µετά θα πάρουµε τον λόγο εµείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είπα ότι θα µιλήσει
πρώτα ο Υπουργός, κυρία Μανωλάκου. Δεν µε ακούσατε. Είπα
ότι θα µιλήσουν τέσσερις συνάδελφοι, µετά ο Υπουργός και µετά
τον Υπουργό οι Κοινοβουλευτικοί, αλλά όχι en bloc. Αφού µιλή-
σουν τέσσερις συνάδελφοι θα ακολουθεί ένας Κοινοβουλευτι-
κός. 

Άρα και η κ. Μανωλάκου συµφωνεί. Η πρότασή µου εποµένως
έγινε δεκτή οµόφωνα. 

Ορίστε, κυρία Αραµπατζή, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν έχετε

την καλοσύνη, σε σχέση µε τη σειρά των τροπολογιών θα ήθελα
να ρωτήσω. Θα παρουσιαστούν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Οι τροπολογίες θα
συζητηθούν αύριο, στη συζήτηση επί των άρθρων. Το είπα στην
αρχή, δεν ήσασταν στην Αίθουσα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο,

κυρία Αραµπατζή. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η αλήθεια είναι ότι µας είχατε προετοιµάσει

κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της επιτροπής ότι επρόκειτο
να δούµε πολλές υπουργικές τροπολογίες στο εν λόγω νοµοσχέ-
διο αλλά τέτοιο «νοµοσχέδιο-κουρελού» ούτε που το φανταζό-
µασταν. Δεκατέσσερις υπουργικές τροπολογίες, πολλές από τις
οποίες εκπρόθεσµες, κύριε Υπουργέ! Τι να πω; Ευτυχώς –για
εσάς!- που δεν είναι πλέον στα έδρανα ο κ. Λαφαζάνης και η κ.
Κωνσταντοπούλου, για να αναπτύξουν τις γνωστές θεωρίες περί
κοινοβουλευτικού πραξικοπήµατος. 

Τροπολογία για την ΕΡΤ, τροπολογία για τους ραδιοφωνικούς
σταθµούς, τροπολογία για τον ΦΠΑ, τροπολογία για τα πιστοποι-
ητικά γλωσσοµάθειας! Ειλικρινά χάνει κανείς τον λογαριασµό! 

Έπρεπε να φτάσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο
τέλος Νοεµβρίου του 2015 –οι αλήθειες ενοχλούν πάντα- για να
«γιορτάσουµε», επιτέλους, µε τη «δεύτερη φορά αριστερά» Κυ-
βέρνηση το πρώτο νοµοσχέδιο που εδέησε, ύστερα από εννέα
µήνες διακυβέρνησης, να φέρει στη Βουλή για τον κρίσιµο τοµέα
της πρωτογενούς παραγωγής. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο έτοιµο, υποτίθεται, από τον
Μάιο του 2015, πολυδιαφηµισµένο και πολυαναµενόµενο και κα-
τά τους ισχυρισµούς του κ. Αποστόλου οραµατικό και καινοτόµο,
ένα νοµοσχέδιο, υποτίθεται, προϊόν διαβούλευσης.

Δυστυχώς, όµως, όπως σηµειώνει η ΚΕΔΕ, µε υπόµνηµα που
κατέθεσε κατά την ακρόαση των φορέων, το νοµοσχέδιο κατε-
τέθη στην αρµόδια επιτροπή, χωρίς προηγουµένως σχετικές δια-
τάξεις του να συζητηθούν µαζί της, ενώ ο πρόεδρος της ΠΕΚ
είπε χαρακτηριστικά: «Τα είχαµε συζητήσει και είχαµε καταλήξει
στην επιτροπή για τους βοσκότοπους αλλά δεν τα βρίσκουµε
µέσα στο νοµοσχέδιο». Καταθέτω για τα Πρακτικά το υπόµνηµα
και το απόσπασµα από τα πρακτικά της επιτροπής.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και τι ειρωνεία! Επιχειρείτε να παρουσιάσετε το εν λόγω νο-
µοσχέδιο, ως εξορθολογισµό και νοικοκύρεµα του πρωτογενούς
µας τοµέα, οδηγώντας τον, υποτίθεται, στη νέα εποχή της ανά-
πτυξης όταν την ίδια ώρα στέλνετε τους αγρότες και τους κτη-
νοτρόφους στο απόσπασµα, µε τα εξοντωτικά φοροεπιδροµικά
και εισφοροεισπρακτικά µέτρα που τους ετοιµάζετε από τη νέα
χρονιά. 

Αντί του µάννα, χολή, λοιπόν, κύριε Υπουργέ. 
Ο Έλληνας αγρότης, θα έρθει οσονούπω αντιµέτωπος µε την

υπερφορολόγηση του αγροτικού εισοδήµατος από το 13% στο
26%, την αύξηση του φόρου προκαταβολής από το 55% στο
100% που απλώς νοµίζω ότι επί των ηµερών µας, εµάς των
κακών, ήταν 27,5%, αντιµέτωπος µε τον τριπλασιασµό των ασφα-
λιστικών του εισφορών προς τον ΟΓΑ.

Όλα αυτά δηλαδή, κύριε Υπουργέ, που σε δήλωσή σας µόλις
τον Ιούνιο του 2015, είχατε χαρακτηρίσει ως ταφόπλακα για τον
πρωτογενή τοµέα, µετά την πλάνη των ισοδυνάµων που ποτέ δεν
βρέθηκαν φυσικά, µετά τη φορολόγηση των αγροτικών επιδοτή-
σεων, που για πρώτη φορά στα χρονικά εσείς ψηφίσατε –και µη
γελιέστε- τον Μάιο του 2015, µετά τη για πρώτη φορά µη πλη-
ρωµή της προκαταβολής των κοινοτικών επιδοτήσεων ενάµιση
µήνα µετά την πάγια πληρωµή τους. Την ίδια ώρα βεβαίως έχετε
τριπλασιάσει από 1ης Οκτωβρίου τον ειδικό φόρο κατανάλωσης
στο πετρέλαιο, τον καταργείτε του χρόνου τον Οκτώβρη, µε ετή-
σιο κόστος επιβάρυνσης 130 έως 160 εκατοµµύρια ευρώ. 

Η αντιαναπτυξιακή σας µανία και στον πρωτογενή τοµέα βε-
βαίως δεν σταµάτησε εκεί. Επιχειρήσατε ανεπιτυχώς –σας «άδει-
ασε» την τελευταία στιγµή ο κυβερνητικός σας εταίρος- να φο-
ρολογήσετε τις ελληνικές µικροζυθοποιίες, αφήνοντας σκανδα-
λωδώς ανέπαφα τα µεγάλα ξένα µονοπώλια της µπίρας. Ποιος;
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Εσείς, η Κυβέρνηση της Αριστεράς! 
Και µπορεί να γλίτωσε η µπίρα αλλά το κρασί δυστυχώς «στη

στροφή» δεν τα κατάφερε. Τελικά, ο φόρος στο κρασί ορίστηκε
στο 0,20 από 0,40 που ετοιµάζατε, απεµπολώντας µια κοινοτική
οδηγία του 1992 για την ανταγωνιστικότητα των ελληνικών µας
κρασιών, ενώ οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες βεβαίως τα αντίστοιχα
προϊόντα τους τα φυλάνε ως κόρην οφθαλµού. 

Και ύστερα έρχεται το υποτιθέµενο οραµατικό και καινοτόµο
νοµοσχέδιό σας. Άνθρακες ο θησαυρός, κύριε Υπουργέ! Στην
ουσία, το πολυδιαφηµισµένο νοµοσχέδιο δεν είναι τίποτε άλλα
από µια γρήγορη και αποσπασµατική συρραφή των νόµων της
δικής µας κυβέρνησης, των νόµων 4264 και 4315 του 2014 για
τους οποίους κοµπορρηµονείτε µάλιστα, κατηγορώντας τη Νέα
Δηµοκρατία γι’ αυτά που θα έπρεπε να την ευχαριστείτε. 

Και γιατί θα έπρεπε να µας ευχαριστείτε, κύριε Υπουργέ και
κύριοι συνάδελφοι; Γιατί προφανώς ξεχνάτε ότι όταν εµείς τον
Απρίλιο του 2014 µε τροπολογία δεκατεσσάρων Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας παλεύαµε στη Βουλή να εισάγουµε αυτούς
τους ορισµούς για τον χαρακτηρισµό των βοσκοτόπων που τώρα
η δική σας Κυβέρνηση αντιγράφει και χρησιµοποιεί αυτολεξεί,
το κόµµα σας πολεµούσε, ειρωνευόταν και καταψήφιζε αυτήν
την τεράστια προσπάθεια µε τον τότε Βουλευτή και νυν Υπουργό
Οικονοµίας, τον κ. Σταθάκη, να χιουµορίζει και να λέει «να φω-
νάζουµε και κάποιον ποιητή για να αποφανθούµε τελικά ποιος
είναι ο βοσκότοπος και τι συνέπειες έχει». Παρακαλώ για τα Πρα-
κτικά τα σχετικά νοµοσχέδια και η τροπολογία.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ένα µόνο δηµοσίευµα, στις 7 Μαΐου 2014, από τη ναυαρχίδα
του παραταξιακού σας τύπου, την «ΑΥΓΗ», αρκεί για να ξεµπρο-
στιάσει την πολιτική σας ασυνέπεια. 

Έλεγε, λοιπόν, η «ΑΥΓΗ»: «Με τροπολογία δεκατεσσάρων
Βουλευτών αποχαρακτηρίζουν δάση και τα βαφτίζουν βοσκοτό-
πια. Η τροπολογία προς άγραν ψηφοφόρων, έρχεται χωρίς να
έχουν προσδιοριστεί εκ των προτέρων οι βοσκήσιµες εκτάσεις».

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τότε ήταν βεβαίως τα όµορφα αντιπολιτευτικά σας χρόνια, τα
χρόνια του «όχι σε όλα», τα χρόνια του «ναι σε όλους». Τότε,
κύριε Υπουργέ, που εσείς ναρκοθετούσατε σε κάθε ευκαιρία την
προσπάθεια της Κυβέρνησής µας, εµείς µε την εν λόγω τροπο-
λογία που έγινε νόµος, δηµιουργήσαµε για πρώτη φορά τις προ-
ϋποθέσεις, ώστε να αυξηθούν εντυπωσιακά και προπάντων
σύννοµα κοινοτικά οι επιλέξιµες εκτάσεις της χώρας µας. 

Επιτύχαµε µία σηµαντική εθνική διαπραγµάτευση, που από 1-
1-2015, θα απάλλασσε τη χώρα µας από τον πέλεκυ των τσου-
χτερών προστίµων. Και επειδή λόγος και σπέκουλα έγινε για τα
πρόστιµα, γιατί άραγε τρώγαµε πρόστιµα, κύριε Υπουργέ; Γιατί
απλά ο ευρωπαϊκός ορισµός για τους βοσκοτόπους, που ανα-
γνώριζε ως τέτοιους µόνο τα τεράστια χορτολίβαδα της Βόρειας
και Κεντρικής Ευρώπης, πετούσε από το σύστηµα τις ποώδεις,
ξυλώδεις και φρυγανώδεις εκτάσεις της ιδιότυπης ελληνικής γε-
ωµορφολογίας, αυτές που χρησιµοποιούσαν αναγκαστικά οι κτη-
νοτρόφοι µας και για την άσκηση της κτηνοτροφικής τους εκµε-
τάλλευσης, για να βόσκουν τα ζώα τους δηλαδή αλλά και για την
αντιστοίχισή τους σε δικαιώµατα, προκειµένου να πληρωθούν οι
επιδοτήσεις. 

Ήταν ένα νοµοθετικό κενό, που ταλαιπωρούσε αναίτια τη
χώρα µας και που εµείς καταφέραµε να διαπραγµατευθούµε και
να αλλάξουµε επιτέλους, την ώρα που εσείς, η τότε αντιπολί-
τευση της Αριστεράς, µας κατηγορούσατε ότι αποχαρακτηρί-
ζουµε δάση και τα βαφτίζουµε βοσκοτόπια.

Αποτέλεσµα; Μέχρι το 2020, οι Έλληνες κτηνοτρόφοι έχουν
λαµβάνειν κατά 26% κονδύλια προσαυξηµένα από τα δικαιώ-
µατα, σε σχέση µε την προηγούµενη προγραµµατική περίοδο. 

Αυτή, λοιπόν, την πολύτιµη παρακαταθήκη σάς παραδώσαµε,

µε µόνη σας υποχρέωση, µέσα στους εννέα µήνες που καµώνε-
στε ότι κυβερνάτε, να συντάξετε τα διαχειριστικά σχέδια βόσκη-
σης, που θα αποτύπωναν στο χαρτί πληθώρα νέων επιλέξιµων
εκτάσεων, καλύτερη και ορθολογικότερη κατανοµή, οριστικοποί-
ηση των δικαιωµάτων γι’ αυτήν την προγραµµατική περίοδο
2014-2020.

Δυστυχώς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τρένο
αυτής της ΚΑΠ χάνεται. Και είναι µεγάλη η ευθύνη σας, κύριοι
της Κυβέρνησης, γιατί τα φετινά δικαιώµατα θα ακολουθούν ως
γνωστόν τους κτηνοτρόφους ως το 2020. Απίστευτη κυβερνητική
αβελτηρία, που έχει σαν αποτέλεσµα όχι βεβαίως τα οριστικά –
τι αξιώσεις άλλωστε είναι αυτές;- ούτε τα προσωρινά σχέδια να
έχετε συντάξει, µε θλιβερή συνέπεια να µην έχετε εκδώσει δι-
καιώµατα και άρα ενάµιση µήνα µετά την πάγια πληρωµή της
προκαταβολής ούτε ευρώ δεν έχει δοθεί στους Έλληνες αγρό-
τες και κτηνοτρόφους.

Να θυµίσουµε ότι σήµερα είναι 30 Νοεµβρίου 2015, τελευταία
ηµεροµηνία για την πληρωµή της προκαταβολής των επιδοτή-
σεων, που φέτος –και έχει σηµασία- όλως εξαιρετικώς, λόγω της
κρίσης στην αγορά των ευρωπαϊκών προϊόντων, µε βάση τον κοι-
νοτικό κανονισµό 1748/2015, προέβλεπε προκαταβολή της τάξης
του 70% αντί του 50% που προβλεπόταν µέχρι σήµερα.

Δυστυχώς, βεβαίως, οι Έλληνες παραγωγοί δεν έχουν πάρει
ευρώ, παρά το γεγονός, κύριε Υπουργέ, ότι από αυτό εδώ το
βήµα δεσµευόσαστε σε µένα και σε άλλους συναδέλφους, στις
12-11-2015, ότι θα πληρώσετε µέχρι σήµερα το 70%. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα µας λέτε ότι θα πληρώσετε στις 4 Δεκεµβρίου το 90%.
Άκουσα σήµερα στην ΕΡΤ, αν δεν απατώµαι, ότι η ηµεροµηνία
µετατίθεται για τις 15. Μακάρι, αµήν θα πω εγώ! Πώς, όµως,
κύριε Υπουργέ; Μέσα σε λίγες µόνο ηµέρες θα έχετε βγάλει και
προσωρινά και οριστικά δικαιώµατα; 

Και µε αφορµή την πληρωµή να σας ενηµερώσω, κύριε Υπουρ-
γέ -γιατί δύο φορές µε προκαλέσατε στην επιτροπή, λέγοντας
ότι καµµία χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν έχει πληρώσει- ότι
η Αυστρία πληρώνει µέσα στον Δεκέµβριο το 50% και η Ιταλία το
70% οριστικά δικαιώµατα και όχι προσωρινά. 

Να σας ενηµερώσω δε ότι οι ανατολικές χώρες –Βουλγαρία,
Τσεχία, Σλοβακία, Ρουµανία, Πολωνία, Ουγγαρία- έχουν ήδη πλη-
ρώσει προκαταβολή.

Δεν θα κουραστώ να το λέω –γνωρίζω ότι σας ενοχλεί- ότι αν
εννέα µήνες δεν βολοδέρνατε από επιτροπή σε επιτροπή και στε-
κόσασταν ικανοί να υλοποιήσετε τη µία και µόνη υποχρέωσή σας
να καταγράψετε τις νέες επιλέξιµες εκτάσεις, αυτές που προέκυ-
ψαν από τον δικό µας ορισµό, οι Έλληνες κτηνοτρόφοι θα είχαν
πληρωθεί όµορφα και νοικοκυρεµένα.

Αντί του προβλεπόµενου, όµως, νοικοκυρέµατος, άρον άρον
και άρπα κόλα, εφαρµόζετε τελικά την υπουργική απόφαση του
Μαΐου. Ποια δηλαδή απόφαση; Αυτή που ξεσήκωσε σάλο όταν
δηµοσιοποιήθηκε, γιατί πολύ απλά χώριζε άδικα, αυθαίρετα και
αναιτιολόγητα τους κτηνοτρόφους όλης της χώρας σε Α’, Β’ και
Γ’ κατηγορίας κατά το δοκούν.

Μια ΚΥΑ, λοιπόν, µια κοινή υπουργική απόφαση, που όλο µας
την κρύβατε και όλο µπροστά µας εµφανιζόταν. Τη στείλατε
στους περιφερειάρχες να την υπογράψουν µε εικονική και πρω-
θύστερη ηµεροµηνία, τώρα τον Νοέµβριο για 15/06. Το αποκα-
λύψαµε αλλά το αρνηθήκατε. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όταν είδατε ότι κάποιοι περιφερειάρχες δεν τη δέχτηκαν -και
πώς να τη δεχτούν, αφού οι κτηνοτρόφοι τους κατάφορα αδι-
κούνταν;- βγάλατε υπουργική απόφαση στις 20/11, παίρνοντας
για εσάς το δικαίωµα της υπογραφής. Το καταθέτω στα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέ-
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τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέλος, τη φέρατε ως νοµοτεχνική βελτίωση, λέγοντας ουσια-
στικά ότι µέχρι και το τέλος του 2019 που θα γίνουν τα σχέδια –
αν γίνουν, βεβαίως- θα εφαρµόζετε τέτοιες τεχνικές λύσεις του
ποδαριού. Τι χρεία, τι ανάγκη, λοιπόν, έχουµε νοµοσχεδίου, κύριε
Υπουργέ, όταν µε τέτοιες λύσεις του ποδαριού µέχρι το 2019 θα
πληρώνετε αγρότες και κτηνοτρόφους;

Τελικά και στο διά ταύτα, απόδειξη της αποτυχίας σας, είναι
ότι και φέτος θα µοιράσετε τον ίδιο αριθµό βοσκοτόπων µε πέ-
ρυσι, άρα µηδέν εις το πηλίκον. Σας δώσαµε έτοιµη «στο πιάτο»
λύση για τον νόµιµο πολλαπλασιασµό τους κι εσείς την πετάξατε
στον κάλαθο των αχρήστων, αφού προηγουµένως φεσώσατε µε
190.000 ευρώ τον «ΕΛΓΟ ΔΗΜΗΤΡΑ» για τη σύνταξη των σχε-
δίων από το ΕΘΙΑΓΕ.

Ρωτώ ξανά. Βάλατε έστω και µία επιλέξιµη έκταση παραπάνω;
Όχι, βέβαια. Το αποκάλυψε κατά λάθος ο Πρόεδρος του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, ο κ. Μωυσίδης, στην ακρόαση των φορέων. Πέρυσι δώ-
σαµε 14 εκατοµµύρια σε σχέση µε τα 12,5 εκατοµµύρια που υ-
πήρχαν και αυτά προέκυψαν από τον δικό µας ορισµό, 14,5 εκα-
τοµµύρια και φέτος. Και µετά µιλάτε για τριάντα εκατοµµύρια
στρέµµατα που εντάσσατε; 

Θα αποδειχθεί δυστυχώς σε λίγες ηµέρες, όταν θα δουν οι
κτηνοτρόφοι τα δικαιώµατά τους, όταν θα δουν ότι µοιράζετε ανι-
σοµερώς τη φτώχεια τους, ενώ θα έπρεπε να µοιράζετε ισοµε-
ρώς τον νέο τους πλούτο. 

Είµαστε, λοιπόν, κάθετα και νοµικά αντίθετοι στο άρθρο 4, µε
το οποίο προσδιορίζετε περίοδο ολοκλήρωσης των συγκεκριµέ-
νων σχεδίων µέχρι τον Ιανουάριο του 2019 αυτά που θα έπρεπε
να είναι έτοιµα µέχρι τον Ιανουάριο του 2017, για να µη χάσουµε
το τεράστιο εθνικό πλεονέκτηµα αυτής της ΚΑΠ. 

Σας καλούµε, λοιπόν, έστω και τώρα, κύριε Υπουργέ, να κα-
ταργήσετε το άρθρο 4. Σας το φώναξαν η ΠΑΣΕΓΕΣ, οι περιφέ-
ρειες, το ΓΕΩΤΕΕ, όλες οι κτηνοτροφικές οργανώσεις στην ακ-
ρόαση των φορέων. Τρέξτε και κερδίστε τον χαµένο χρόνο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, δύο λεπτά ακόµη από τη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε ένα λεπτό ακό-

µη κανονικά και ένα επιπλέον.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Πριν κλείσω την αναφορά µου επί

της αρχής στο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου για τα βοσκοτόπια, θα
πρέπει να δώσετε εξηγήσεις στους δήµους όλης της χώρας, για
την αφαίρεση των πόρων που αποτελούσαν σηµαντικά έσοδα ιδι-
αίτερα των µικρών περιφερειακών και ορεινών δήµων, που στή-
ριζαν έτσι την τοπική ανάπτυξη και την κτηνοτροφία, όπως περι-
γράφουν στο υπόµνηµά τους. 

Θα πρέπει, επίσης, να δεσµευτείτε για το ελάχιστο τέλος βό-
σκησης στο άρθρο 7, προκειµένου οι κτηνοτρόφοι να µη βρε-
θούν προ δυσάρεστων εκπλήξεων µε υπερβολικά τιµήµατα. 

Σε ό,τι αφορά το κεφάλαιο Β’ και τις λοιπές ρυθµίσεις, αναλώ-
νεστε εν πολλοίς σε προτάσεις νόµου που είχαµε ψηφίσει εµείς
και εσείς βεβαίως καταψηφίζατε. Απόδειξη όχι µόνο της πολιτι-
κής µεταστροφής σας –ευπρόσδεκτη αυτή- αλλά και πάλι του
δείκτη ακυβερνησίας.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα, σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο,
είναι το άρθρο 14 µε το οποίο παρατείνετε τη λειτουργία των
επαγγελµατικών σχολών ΕΠΑΣ, για τις οποίες επιδείξατε ανεπί-
τρεπτη αδιαφορία. Σήµερα, έρχεστε και υιοθετείτε τον δικό µας
νόµο, το ν.4235/2014, τον οποίο τότε καταψηφίζατε. Αξίζει να ση-
µειωθεί ότι εξαιτίας αυτής της καθυστέρησης, η επαγγελµατική
σχολή της Νεµέας, δεν έχει αρχίσει ακόµη τη λειτουργία της.
Οµοίως παρατείνετε την προθεσµία έκδοσης άδειας εγκατάστα-
σης κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων.

Σε ό,τι αφορά τις νοµοθετικές ρυθµίσεις του άρθρου 13 που
αφορούν τις αλλαγές στον ΕΛΓΑ, είναι φανερό ότι δεν πρόκειται
για ουσιαστικές αλλαγές αλλά για κωδικοποίηση πρακτικών που
ίσχυαν και σε καµµία περίπτωση δεν αποτελούν ρυθµίσεις βελτι-
στοποίησης του ασφαλιστικού ζητήµατος. 

Οφείλετε να δώσετε εξηγήσεις για την απαλοιφή του όρου

«ανά νοµό» στο άρθρο 13 παράγραφος 3, γιατί όπως είπαµε επα-
νειληµµένως και στην επιτροπή, δηµιουργεί ανισότητες ανάµεσα
στους κτηνοτρόφους µε µεγαλύτερες και χαµηλότερες αντί-
στοιχα παραγωγές.

Σε ό,τι αφορά το Πρόγραµµα Συλλογής και Διαχείρισης Νε-
κρών Ζώων, το επικαιροποιείτε τώρα, το υποστηρίζετε, µε τη δια-
φορά ότι «χαρατσώνετε» τους κτηνοτρόφους, ενώ εµείς είχαµε
εξασφαλίσει τα χρήµατα από πόρους του Προγράµµατος Αγρο-
τικής Ανάπτυξης.

Όσο δε γι’ αυτά τα ιδιαίτερα σηµαντικά άρθρα 16 και 18 που
αφορούν το πολλαπλασιαστικό υλικό και τα ληγµένα φυτοφάρ-
µακα, τα οποία εγείρουν ακόµα έντονους προβληµατισµούς και
έντονες ανησυχίες, θα αναφερθώ αναλυτικά στην επί των άρ-
θρων τοποθέτησή µου. Υπογραµµίζω ότι επί του παρόντος, ευ-
τυχώς την τελευταία στιγµή απετράπη το ενδεχόµενο να µετα-
τραπεί λόγω περίεργων διατυπώσεων στο άρθρο 18  η χώρα σε
αποθήκη ληγµένων φυτοφαρµάκων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Υπουργέ, η τεράστια καθυστέρηση που επιδείξατε στην
κατανοµή των βοσκοτόπων, αντικατοπτρίζει τη γενικότερη ρά-
θυµη κυβερνητική δραστηριότητα που επιδεικνύετε εδώ και δέκα
µήνες. Αργά βαδίζω, ζωή κερδίζω, όπως λέει και ο λαός µας. Δυ-
στυχώς, όµως, την πολιτική καλοπέραση που η Κυβέρνησή σας
έχει µάθει να απολαµβάνει, τη φορτώνεται στους ώµους του –
και κυρίως στις τσέπες του- ο Έλληνας πολίτης.

Αντί, λοιπόν, να σηκώνετε τη µύτη τώρα που ζητάτε συναίνεση,
σηκώστε επιτέλους ψηλά τα µανίκια, κύριε Υπουργέ και κυβερ-
νήστε όσο καιρό σας αποµένει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να προσέλθει ο ει-

δικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Νικόλαος Μίχος.
Θερµή παράκληση να ολοκληρώνετε στο χρόνο σας, γιατί

έχετε δεκαπέντε λεπτά ο κάθε οµιλητής. Οι συνάδελφοι θα έχουν
επτά λεπτά. Εάν τους τρώµε από δύο λεπτά –γιατί θέλω να µην
κατηγορηθώ ότι στον έναν έδωσα και στον άλλο δεν έδωσα- αν-
τιλαµβάνεστε ότι αυτό δεν είναι σωστό.

Ορίστε, κύριε Μίχο, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η είσοδος της Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή Ένωση σηµατοδό-

τησε τη διάλυση του πρωτογενούς τοµέα της οικονοµίας µας και
την απόλυτη καταστροφή της ελληνικής αγροτικής παραγωγής.
Η Ελλάδα είναι µία πλούσια χώρα και παρ’ όλο που τις τρεις τε-
λευταίες δεκαετίες η εθνική µας παραγωγή καταστράφηκε και
διαλύθηκε στην κυριολεξία, διαλύθηκε ο πρωτογενής τοµέας, η
γεωργία και η κτηνοτροφία µας, µπορεί και πάλι να ξεκινήσει να
παράγει. Όµως, για να γίνει αυτό, θα πρέπει να λειτουργήσει ως
ανεξάρτητο κράτος και όχι ως θλιβερό προτεκτοράτο των ξένων
δυνάµεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όλων των φίλων µας.

Το παρόν νοµοσχέδιο, σε καµµία περίπτωση δεν συµβάλλει
στην παραγωγική ανασυγκρότηση της κτηνοτροφίας και κατ’
επέκταση του πρωτογενούς τοµέα της Ελλάδας. Στην πράξη,
αυτό το νοµοθέτηµα θα διευκολύνει την είσπραξη των επιδοτή-
σεων από την Ευρωπαϊκή Ένωση, ακολουθώντας το ίδιο πλαίσιο
πρακτικών του παρελθόντος µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Ο στόχος είναι διπλός. Είναι η εξυπηρέτηση συµφερόντων και
η δεξαµενή ψηφοφόρων. Αυτό που παρατήρησα είναι ότι που-
θενά δεν γίνεται λόγος -όπως είχα πει και στην επιτροπή- για
εθνική αυτάρκεια, εθνική παραγωγή, εθνικό συµφέρον και εθνική
ανεξαρτησία. 

Από την άλλη υπάρχουν σχετικές διατάξεις για την ανάγκη
συµµόρφωσης στην κοινοτική νοµοθεσία υπό το φόβο καταδίκης
από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο και την επιβολή νέων προστίµων.
Όπως ξέρουµε όλοι, από τη δεκαετία του 1980 η Ευρωπαϊκή
Ένωση µόνο µας επιβάλλει να µειώσουµε, να µειώσουµε, να µει-
ώσουµε και να µην παράγουµε.

Η παρούσα Κυβέρνηση ακολουθεί τα ίχνη των προκατόχων
της και ενώ της παρέχεται η δυνατότητα να κάνει κάτι καλό για
τον ελληνικό λαό και την πραγµατική οικονοµία, δηµιουργεί νέες
πελατειακές σχέσεις µεταξύ αυτοδιοίκησης και κτηνοτρόφων.
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Κάνει εξυπηρετήσεις µέσα από ρουσφέτια και κρατά την ελλη-
νική αγροτιά, όµηρο των εγχώριων και ξένων συµφερόντων που
δεν θέλουν την Ελλάδα αυτάρκη.

Η θέση της Χρυσής Αυγής είναι πάγια. Η ελληνική κτηνοτρο-
φία και εν γένει ο πρωτογενής τοµέας, αποτελούν το βασικό
εφαλτήριο για την έξοδο της χώρας από την κρίση που δηµιούρ-
γησαν το πολιτικό κατεστηµένο και οι ξένοι τοκογλύφοι. Η γεωρ-
γία και η κτηνοτροφία δεν αφορούν µόνο τα τρόφιµα αλλά και
την ύπαιθρο και τους πολύτιµους φυσικούς της πόρους. Οι αγρό-
τες διατηρούν την ύπαιθρο ζωντανή και συντηρούν τον αγροτικό
τρόπο ζωής, που ισχύει από την αρχαιότητα. Όπως ξέρουµε
όλοι, οι αγρότες στην αρχαιότητα ήταν ένα ιερό επάγγελµα. Σή-
µερα θέλετε να τους εξαφανίσετε.

Με το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, δεν βελτιώνονται οι συνθή-
κες διαβίωσης των ζώων και δεν διασφαλίζεται η βιωσιµότητα
των αγροτικών κοινοτήτων. Δεν βελτιώνεται η γεωργική πραγµα-
τικότητα προς όφελος των καταναλωτών και δεν διασφαλίζεται
η αξιοπρεπής διαβίωση των γεωργών και των κτηνοτρόφων. Οι
επιδοτήσεις που αναφέρονται δεν πρόκειται να καταλήξουν στην
πραγµατική οικονοµία της χώρας και αυτό έχει αποδειχθεί κατά
το πρόσφατο παρελθόν.

Δεν πρόκειται να δηµιουργηθούν αποτελεσµατικές παραγωγι-
κές υποδοµές ούτε και να αναπτυχθεί ένα εθνικό πλαίσιο ανά-
πτυξης διότι δεν υπάρχει συντονισµένη εθνική πολιτική. Έχουµε
και µε τη δική σας Κυβέρνηση, από ό,τι φαίνεται, τη συνέχεια του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας.

Πώς θα καταφέρετε, κύριε Υπουργέ, να βοηθήσετε τους κτη-
νοτρόφους και τους αγρότες µε επιπλέον φορολόγηση στις επι-
δοτήσεις, µε επιπλέον φόρους, µε τις ανεξέλεγκτες εισαγωγές
γάλακτος και κρέατος που γίνονται, µε αυτά που κάνατε µε το
πετρέλαιο;

Μιλάτε για βοσκοτόπια. Έχω εδώ από την «AgroNews» ανθρώ-
πους από τον Κτηνοτροφικό Σύλλογο Αµπελώνα, που θα κατα-
φύγουν στη δικαιοσύνη για την προηγούµενη κυβέρνηση και τα
µέτρα που είχε πάρει. Δεν τα λέµε εµείς αυτά.

Από την άλλη, ο κ. Μπαλάσκας, που είναι Πρόεδρος της Οµο-
σπονδίας Κτηνοτρόφων, έκανε µία καταγγελία για τον τρόπο που
έγινε η κατανοµή και αδικούνται περιοχές όπως η Θεσσαλία, η
κεντρική και δυτική Μακεδονία, η ανατολική Μακεδονία, η Θρά-
κη, η Στερεά Ελλάδα και στο µέσο όρο βρίσκονται περιοχές
όπως η Πελοπόννησος και η δυτική Ελλάδα, ενώ λίγο πιο ωφε-
ληµένοι βγαίνουν σίγουρα η Ήπειρος και τα νησιά του Αιγαίου.
Λέει «Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ότι µε βάση την κατα-
νοµή της ΚΥΑ, παραγωγός από την κεντρική Μακεδονία µε εκατό
πρόβατα, παραδείγµατος χάριν, παίρνει σαράντα οκτώ στρέµ-
µατα βοσκότοπου, ενώ στην Κρήτη εκατόν δεκατρία στρέµµατα
βοσκότοπου». Αυτό το θεωρείτε δίκαιο; 

Σας ανέφερα προχθές και στην επιτροπή αυτό που έγινε στην
Καρυστία, όπου πήρατε τα δικαιώµατα από εκεί. Δεν έχετε κα-
νένα δικαίωµα -όχι µόνο εσείς, αλλά κανένας- να πάρετε τη γη
αυτών των ανθρώπων που είναι ιδιωτική. Το τι κάνουν µεταξύ
τους αυτοί που έχουν το δάσος και είναι ιδιωτικό µε συµβόλαια
διακοσίων ετών µε τους κτηνοτρόφους, είναι δική τους δουλειά.
Δεν έχετε δικαίωµα, όµως, να τους τα πάρετε. Φυσικά και πρέπει
να δώσετε δικαιώµατα και σε άλλους. Με το νόµο του κ. Καρα-
σµάνη έγινε αυτό και δόθηκαν αλλού τα δικαιώµατα, στη βόρεια
Ελλάδα, και πήραν τις επιδοτήσεις τους, τις «εξωτικές», οι κτη-
νοτρόφοι, που έπρεπε να τις πάρουν αλλά όχι παίρνοντας τα δι-
καιώµατα από αλλού. Έτσι, λοιπόν, πρέπει να κάνετε κάτι να γίνει
δίκαιη η µοιρασιά –που λένε- στις αγροτικές, στις δασικές εκτά-
σεις και στις βοσκήσιµες γαίες. 

Από εκεί και πέρα όµως, η απόφαση του κ. Καρασµάνη άνοιξε
και άλλο ένα «παραθυράκι» για να πάρει το ΤΑΙΠΕΔ τα ιδιωτικά
δάση, να τα περάσει στη δικαιοδοσία του και να πωληθούν σε
µεγάλα συµφέροντα. Σε λίγο καιρό θα βγάλουµε και τα ονόµατα
και ποιοι είναι από πίσω και ποιοι κρύβονται.

Θέλω να προχωρήσω στην πρόταση που έκανε ο κ. Καχριµά-
νης, ο Περιφερειάρχης Ηπείρου, ο οποίος φαίνεται ότι γνωρίζει
πάρα πολύ πώς είναι η κτηνοτροφία και η ζωή των κτηνοτρόφων.
Αµφιβάλω αν οι περισσότεροι από εδώ µέσα ξέρουν να ξεχωρί-
ζουν τη γίδα από την προβατίνα -είναι πολύ δύσκολο, το ξέρετε

πολύ καλά- ούτε καν αν µπορούν να σηκωθούν στις 05.00’ το
πρωί να πάνε «να βαρέσουν στρούγκα», που λέµε. Ήταν όλοι εδώ
πέρα µε ένα χαρτί και µε ένα µολύβι, όπως και αυτοί που επιβάλ-
λουν και δίνουν εντολές και σε εσάς και στις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις από την Ευρώπη για το τι θα κάνετε εσείς εδώ, το πώς
θα δουλέψουν οι Έλληνες κτηνοτρόφοι και οι Έλληνες αγρότες. 

Λοιπόν, θα συµφωνήσουµε στο ότι πρέπει να γίνουν και να δο-
θούν άδειες στις πρόχειρες εγκαταστάσεις, όπως ζήτησε ο κ. Κα-
χριµάνης. Πρέπει, αν θέλετε να βοηθήσετε πραγµατικά, να δώσε-
τε και άδειες στα ήδη υπάρχοντα µαντριά είτε είναι από πέτρα
είτε είναι από καλάµια είτε είναι από κλαδιά για να µπορέσουν οι
κτηνοτρόφοι να προχωρήσουν, γιατί από εδώ και πέρα, όπως ξέ-
ρουµε και µε βάση τους νόµους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα
πρέπει να υπάρχουν άδειες, θα πρέπει να µπουν αρµεκτήρια σε
λίγα χρόνια σε όλες τις περιοχές και είναι ένα πράγµα πολύ δύ-
σκολο. Πρέπει να τους βοηθήσετε, λοιπόν, ή να πάρουν και γεν-
νήτριες για να βάλουν στις ορεινές περιοχές αρµεκτήρια ή µε
κάποιον άλλον τρόπο.

Από εκεί και πέρα, από µελέτες που διενήργησε το Εργαστή-
ριο Λιβαδικής Οικολογίας του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου
Θεσσαλονίκης στην επαρχία Λαγκαδά προέκυψε ότι σε µια πε-
ριοχή διακοσίων πενήντα χιλιάδων στρεµµάτων, περίπου, χάθη-
καν κατά την περίοδο ’60 – ’93 τριάντα δύο χιλιάδες στρέµµατα
βοσκότοπου, δηλαδή χίλια στρέµµατα περίπου το χρόνο.

Από τη δεκαετία του ’80, λοιπόν, η εθνική πολιτική που ταυτί-
ζεται µε τις πρόνοιες της κοινής γεωργικής πολιτικής και των
προγραµµάτων της αγροτικής ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, µε ένα όµως ξεκάθαρα εισοδηµατικό προσανατολισµό, µας
πάει όσο χειρότερα γίνεται.

Έχω µπροστά µου από την ΕΣΥΕ απογραφές γεωργίας και
κτηνοτροφίας για τα έτη ’70, ’80, ’90 και 2000. Το 1970, υπήρχαν
2,5 εκατοµµύρια στρέµµατα περίπου βοσκήσιµης γης. Το 1980
περίπου το ίδιο και λίγο πιο κάτω. Το 1992, ήταν στα 52 εκατοµ-
µύρια στρέµµατα. Το 2000, έπεσαν στα 14,5 εκατοµµύρια, µιλάµε
για 72,30% µείωση. Και αυτά δεν τα λέω εγώ, είναι από την ΕΣΥΕ
οι απογραφές. Πώς έγινε αυτό; 

Από την άλλη, όπως ανέφερα και προχθές, ο κ. Αλεξανδρό-
πουλος λέει ότι πρέπει από τα 14,8 εκατοµµύρια στρέµµατα να
ανέβουν οι βοσκήσιµες γαίες στα 30 εκατοµµύρια στρέµµατα.
Αυτό πώς θα γίνει; Από τα καµένα, από παράνοµη υλοτοµία, από
τη στιγµή που µέσα σε ένα οικόπεδο το οποίο ήταν καλλιεργή-
σιµο και βοσκήσιµο φυτρώνουν τρία πεύκα ή ένα πουρνάρι και
το χαρακτηρίζουν δασικό και δεν τους επιτρέπουν; Τους παίρ-
νετε τη βοσκήσιµη γη. Και γιατί εκεί που υπάρχουν οι πουρναρό-
τοποι να µη γίνονται βοσκές; Ίσα-ίσα που πέφτει και βελανίδι και
τρώει καλύτερα το ζώο. Ακόµα και τα σχίνα τα κατσίκια τα τρώνε
και δεν κάνουν καµµία ζηµιά. 

Είχατε πει –απ’ ό,τι ακούστηκε- για τους εθνικούς δρυµούς.
Δεν νοµίζω ότι είναι κακό στους εθνικούς δρυµούς να πηγαίνουν
και να βόσκουν τα ζώα, ίσα-ίσα που από την άνοιξη και µετά που
ξεραίνονται τα χόρτα καθαρίζουν την ξηρονοµή, οι βοσκοί φυ-
λάνε τις περιοχές τους και ταυτόχρονα λιπαίνουν και το δάσος. 

Αλλά από την άλλη όµως στα σύνορά µας µε την Αλβανία, δεν
έχει µιλήσει κανένας για την παράνοµη διέλευση κοπαδιών από
την Αλβανία, που περνάνε µέσα από τους εθνικούς δρυµούς από
τη Βάλια Κάλντα και από άλλα µέρη. Γι’ αυτό δεν µιλάει κανένας.
Και έρχονται συνάµα και φέρνουν και άρρωστα ζώα.

Μια πρόταση είναι τα κινητά σφαγεία για τη µείωση της οικο-
νοµικής επιβάρυνσης σε δύσκολες περιοχές ορεινές και στα
νησιά. Γιατί είναι πάρα πολλοί που δυσκολεύονται. Ξέρετε πάρα
πολλοί και από το νοµό µας τις αποστάσεις που έχει ένας κτηνο-
τρόφος να πάρει τα ζώα του για να τα πάει στο σφαγείο, που σε
όλη την Εύβοια υπάρχουν τρία σφαγεία, στη νότια Εύβοια, στην
κεντρική Εύβοια και κάνα-δυο στη βόρεια Εύβοια, οπότε είναι
πάρα πολύ µεγάλο το κόστος.

Από την άλλη, έχουν κατατεθεί στον ΕΛΓΑ 14 εκατοµµύρια
ευρώ από τους κτηνοτρόφους και έχουν πάρει πίσω τα 6 εκατοµ-
µύρια. Τα υπόλοιπα τι έχουν γίνει; Έχουν διανεµηθεί στο δρόµο,
έγιναν δωράκια κάπου, έγιναν µίζες; Αυτά δεν πρέπει να τα κοι-
τάξετε;

Στην Ιρλανδία, απ’ ό,τι διάβασα πριν από λίγες ηµέρες, η δια-
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τροφή των ζώων είναι το 95% από βόσκηση. Εδώ πέρα έχουµε
το µεγαλύτερο ποσοστό από ζωοτροφές. Γιατί να µην είναι και
εδώ –δεν σας λέω για το 95%, σας λέω για το 60%- από βόσκηση,
να αλαφρύνουν λιγάκι και την τσέπη τους οι κτηνοτρόφοι; Ξέρετε
πάρα πολύ καλά πόσο ακριβές είναι οι ζωοτροφές αυτήν τη
στιγµή. Το ανέφερα και προχθές. Αυτήν τη στιγµή, µία µπάλα εί-
κοσι µε είκοσι δύο κιλά τριφύλλι στην Κρήτη στον κτηνοτρόφο,
θα φτάσει να την αγοράσει µέσα από ένα ζωοτροφάδικο 10 έως
11 ευρώ, που το τριφύλλι είναι µια βασική τροφή που πρέπει να
τρώει το ζώο, έχει επτά διαφορετικές βιταµίνες, βοηθάει και στην
ανάπτυξη αλλά και στη γαλακτοπαραγωγή. 

Εάν θέλετε πάλι να βοηθήσετε από την άλλη τους κτηνοτρό-
φους, πρέπει να βγάλετε εκτός του χρηµατιστηρίου τις ζωοτρο-
φές. Και δεν έχω καταλάβει, γιατί η «Monsanto» απαγορεύει στην
Ελλάδα να βάλει σόγια. Τι συµφωνίες είναι αυτές; Έγινε πέρυσι
µια µικρή δοκιµή στην Κωπαΐδα µε σόγια που έσπειραν και είχε
πάρα πολύ ανάπτυξη και ποιοτικώς ήταν πάρα πολύ καλή. Αλλά
δυστυχώς αυτά τα πράγµατα δεν τα κοιτάτε, απλά εκτελείτε εν-
τολές που σας δίνουν οι Ευρωπαίοι και τίποτε άλλο.

Αυτά είχα να σας πω. Εάν θέλετε να βοηθήσετε τον Έλληνα
κτηνοτρόφο, µπορείτε να κάνετε πάρα πολλά αλλά µέχρι στιγµής
δεν βλέπουµε τίποτα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Μίχο. 

Κερδίσαµε και τρία λεπτά. 
Να προσέλθει στο Βήµα ο κ. Μιχαήλ Τζελέπης, ειδικός αγορη-

τής από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο που συ-

ζητάµε σήµερα για τις «Βοσκήσιµες γαίες Ελλάδας και άλλες δια-
τάξεις» ήρθε στις επιτροπές της Βουλής για να συζητηθεί στις
18 Νοεµβρίου, σηµειολογική µέρα, την ηµέρα που οι αγρότες πα-
νελλαδικά κινητοποιήθηκαν, στείλαν το πρώτο µήνυµα της αντί-
δρασής τους στις πολιτικές που εφαρµόζει η συγκυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Διαµαρτυρήθηκαν γιατί; Για την κατάργηση του αφορολογή-
του των επιδοτήσεων, την επιβάρυνση του κόστους εισροών µε
αύξηση του ΦΠΑ από το 13% στο 23%, την κατάργηση του ειδι-
κού φόρου κατανάλωσης πετρελαίου, την αύξηση της προκατα-
βολής φόρου από το 27,5% στο 55% και τον φόρο, τελευταία,
στο κρασί. Υπήρξε διάλογος; 

Από τη δεύτερη φορά συγκυβέρνησης Αριστεράς και ΑΝΕΛ
υπήρξαν δακρυγόνα, υπήρξε αντιµετώπιση αυταρχική και κανέ-
νας διάλογος. Και έπεται συνέχεια. 

Αλλά και µόνο αυτά φτάνουν σήµερα για να πούµε ότι έπεται
και συνέχεια, µια και συζητάµε µε το παρόν νοµοσχέδιο για την
κτηνοτροφία, την ελληνική κτηνοτροφία, όπου ακούστηκε εδώ
πόσο σηµαντική είναι σήµερα συνολικά για την οικονοµία της
χώρας µας, πόσο σηµαντικό είναι να ενισχυθεί για να έχουµε τη
διατροφική επάρκεια, όταν εισάγουµε το 80% του βόειου κρέα-
τος και το 70% του χοιρινού. Έπεται συνέχεια µε την αύξηση της
φορολογίας, που ήδη έχει εγγραφεί στον προϋπολογισµό από
το 13% στο 20% µε την αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών,
που ήδη έχει εγγραφεί στον προϋπολογισµό κονδύλι 100 και
πλέον εκατοµµυρίων. 

Άρα θα πρέπει να µας ανησυχεί σοβαρά πού πάει ο πρωτογε-
νής τοµέας. Τι πρέπει να πράξουµε; Το χρειαζόµαστε; Είναι ανα-
γκαιότητα σήµερα, µια και όλοι συζητάµε ότι «ξέρετε, ένας από
τους βασικούς πυλώνες που πρέπει να στηριχθεί σήµερα η οικο-
νοµία και να πάει µπροστά, ίσως ο µοναδικός που µπορεί να πα-
ράξει σε έναν χρόνο και να δώσει αντικείµενο στον δευτερογενή
και στον τριτογενή τοµέα, είναι ο πρωτογενής»;

Τι κάνουµε εµείς; Ακούστηκε ότι εσείς ο ίδιος, κύριε Υπουργέ,
-και το είχατε δηλώσει στις 30 Ιουνίου- είπατε ότι αυτά τα µέτρα
είναι ταφόπλακα. Εγώ δεν πιστεύω ότι εσείς διεκδικείτε τον ρόλο
του νεκροθάφτη του αγροτικού τοµέα, για έναν τοµέα της οικο-
νοµίας που πραγµατικά χρήζει να κάνουµε ένα εθνικό σχέδιο
ανασυγκρότησής του.

Θα ήθελα τώρα, πριν µπω στο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, να
αναφερθώ και σε κάτι ακόµα. Επανειληµµένα σας είχαµε ρωτήσει
-και ο οµιλών αλλά και άλλοι εισηγητές στις επιτροπές της Βου-
λής- εάν το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είχε καµµία σχέση µε την
προκαταβολή των ενισχύσεων, των επιδοτήσεων στους Έλληνες
αγρότες κτηνοτρόφους, αν ισχύει η κοινή υπουργική απόφαση
του Μαΐου του 2015 και προτίθεστε να την εφαρµόσετε.

Εσείς ο ίδιος είπατε επανειληµµένα ότι αυτό το νοµοσχέδιο
δεν έχει καµµία σχέση µε το πώς θα δοθούν οι επιδοτήσεις, µε
το πώς θα κατανεµηθούν τα βοσκοτόπια. 

Σας ρωτώ από το Βήµα της Ολοµέλειας της Βουλής. Στο άρ-
θρο 19 παράγραφος 5, όπου λέτε «µέχρι την έκδοση των διαχει-
ριστικών σχεδίων βόσκησης του άρθρου 3, η κατανοµή επιλέξι-
µων βοσκοτόπων στους κτηνοτρόφους της χώρας θα πραγµατο-
ποιηθεί σύµφωνα µε την κοινή υπουργική απόφαση του Μαΐου
του 2015», θέλετε να µας κάνετε συνενόχους ψηφίζοντας και επί
της αρχής σ’ αυτήν την υπουργική απόφαση, η οποία χωρίζει
τους Έλληνες κτηνοτρόφους σε διάφορες κατηγορίες; Και σας
προκαλώ από το Βήµα της Βουλής σ’ αυτό το ζήτηµα να ενηµε-
ρώσετε την Ολοµέλεια, πώς µε την υπουργική απόφαση θα κά-
νετε την κατανοµή, ποιος είναι ο µέσος όρος ενίσχυσης ανά
ζωική µονάδα, ανά είδος ζώου σε κάθε νοµό, σε κάθε περιοχή
της χώρας.

Και προσέξτε να δείτε, όσον αφορά αυτήν την κατανοµή και
τα δικαιώµατα που έχουν ορισθεί, πριν από δέκα-δώδεκα µέρες
ο κύριος Υπουργός τα έστειλε µε cd στους περιφερειάρχες για
να τα υπογράψουν. 

Ζητήσαµε να µας ενηµερώσετε, κύριε Υπουργέ, για τα κριτή-
ρια αυτής της κατανοµής. Ενηµέρωση δεν υπήρξε. Δεν µπορεί
να µοιράζει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης τα δικαιώµατα
των Ελλήνων κτηνοτρόφων στην αρχή της εφαρµογής της νέας
κοινής αγροτικής πολιτικής, όπου θα ακολουθούν τους Έλληνες
κτηνοτρόφους τα δικαιώµατα αυτά για έξι χρόνια, µε διαδικασίες
αδιαφανείς, µε διαδικασίες που δεν είναι εις γνώσιν του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου, µε διαδικασίες που δεν είναι εις γνώσιν των
θεσµικών οργάνων των κτηνοτρόφων και θέλετε συνενόχους σ’
αυτήν τη διαδικασία. 

Όσο καλή πρόθεση και να έχουµε, εάν δεν διευκρινιστεί αυτό
το σηµείο, δεν µπορούµε να συνεχίσουµε επί του νοµοσχεδίου.
Είναι µείζον ζήτηµα που αφορά τους Έλληνες κτηνοτρόφους,
γιατί γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, παρ’ ότι έχετε πει
επανειληµµένα ότι δεν χρειαζόσασταν τα πρόχειρα διαχειριστικά
σχέδια για να κάνετε την κατανοµή των δικαιωµάτων, ότι περισ-
σεύουν οι βοσκότοποι σύµφωνα µε τα σχέδια αυτά τα οποία κα-
ταρτίσατε. 

Σας ερωτώ. Γιατί δεν αποδώσατε µέχρι τώρα τα ποσά που
ανήκουν στους Έλληνες κτηνοτρόφους από τη βιολογική κτηνο-
τροφία από το 2013 και µετά; Αυτά τα οποία κοινοποιήσατε τώρα
για το 2012 και το 2013, έχουν περικοπές πλέον του 50% και του
60% στους κτηνοτρόφους. Αφού υπάρχουν τα βοσκοτόπια. Αν
είναι δυνατό να µην είναι εις γνώσιν του ελληνικού Κοινοβουλίου
το πώς κάνετε αυτές τις κατανοµές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τζελέπη, θα
σας διακόψω για λίγα δευτερόλεπτα και θα σας τα προσθέσω
µετά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και
µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Ελληνικό Κολ-
λέγιο Θεσσαλονίκης.

Σας καλωσορίζουµε στην Αθήνα και στο Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κύριε Τζελέπη.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Πριν µπω στο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι της Συµπολιτεύσεως, θα πω το εξής: Είναι δυ-
νατό να έχουµε ένα νοµοσχέδιο είκοσι άρθρων και να έρχονται
δεκατέσσερις τροπολογίες και µάλιστα και του Υπουργείου Παι-
δείας σε νοµοσχέδιο για τους βοσκότοπους; Έλεος. Επιτέλους,
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θα πρέπει, αν µη τι άλλο, να σεβαστείτε τις κοινοβουλευτικές δια-
δικασίες. Εγώ δεν θα πω τι λέγατε αλλά δεν µπορεί να συνεχιστεί
αυτή η τακτική. Τις τροπολογίες θα παρακολουθούµε ή το νοµο-
σχέδιο που πρέπει να συζητηθεί αναλυτικά και στις επιτροπές
και στην Ολοµέλεια της Βουλής; Άσχετες τροπολογίες, ατάκτως
ερριµµένες. 

Θα ήθελα επίσης να θυµίσω, πού πήγαν οι φωνές και οι αντιρ-
ρήσεις που είχατε, κύριοι της συγκυβέρνησης, όταν το Μάιο του
2014 κατατέθηκε τότε η τροπολογία, που όριζε για πρώτη φορά
τι ήταν οι βοσκότοποι και τότε είχατε πέσει όλοι να φάτε τον συγ-
κεκριµένο Υπουργό, τον κ. Τσαυτάρη, για να µην ψηφιστεί ο ν.
4064, ο συγκεκριµένος νόµος που για πρώτη φορά όριζε τι ση-
µαίνει βοσκότοπος.

Έρχεστε εσείς σήµερα και τι φέρνετε, κύριε Υπουργέ; Ποιο
είναι το καινούργιο, το καινοτόµο, όταν σήµερα η ελληνική κτη-
νοτροφία θέλει τοµές, θέλει πολιτικές, θέλει εθνικό σχέδιο πα-
ραγωγικής ανασυγκρότησης; Υπάρχει σ’ όλο το νοµοσχέδιο κάτι
τέτοιο, µία πρόταση θετική; Παρατάσεις επί παρατάσεων και αν-
τιγραφή και αναπαλαίωση του ν. 4264/2014. Το µόνο που κάνετε
είναι ότι αλλάζετε τον όρο «βοσκότοπος» µε την ονοµασία «βο-
σκήσιµη γαία». 

Εγώ δεν θα προσθέσω τίποτα σ’ αυτό, πέρα απ’ αυτό που λέει
η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, ότι κατ’ αρχάς παρατη-
ρείται ότι ο ως άνω ορισµός, παρουσιάζει ταυτόσηµα στοιχεία
µε τον ορισµό του δάσους και των δασικών εκτάσεων. 

Κατά συνέπεια, εκτάσεις οι οποίες θα χαρακτηρίζονται ως βο-
σκήσιµες γαίες θα συµπίπτουν µε δάση ή δασικές εκτάσεις ή
τµήµατα αυτών. 

Δεν χρειάζεται να πω τίποτε άλλο σε σχέση µε αυτήν την αλ-
λαγή. Αυτή η αλλαγή της ονοµασίας, θα δηµιουργήσει προβλή-
µατα αύριο µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ο Κανονισµός 13 και το
άρθρο 7 της Ευρωπαϊκής Ένωσης ορίζει σαφέστατα ότι η ορο-
λογία και η ονοµασία που αποδέχεται στα επίσηµα έγγραφα η
Ευρωπαϊκή Κοινότητα ως όρο είναι µόνον η λέξη βοσκότοπος.
Θέλετε όµως να δείξετε ότι φέρνετε κάτι καινούργιο. Το ουσια-
στικό δεν είναι η αλλαγή των λέξεων, τα βαφτίσια που κάνετε στις
λέξεις. Οι πολιτικές είναι που πρέπει να υπάρχουν µέσα στα  νο-
µοσχέδια. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει έρθει
στην Ολοµέλεια της Βουλής, λόγω της ολιγωρίας των δέκα
µηνών της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ να εφαρµόσει το ν.
4056, να εφαρµόσει τα διαχειριστικά σχέδια, να προχωρήσει
στην κατανοµή των βοσκοτόπων. Εδώ µαδάµε τη µαργαρίτα.

Κύριε Υπουργέ, σε επίκαιρη ερώτηση που σας έκανα εγώ πριν
από δυο εβδοµάδες είχατε απαντήσει απ’ αυτό εδώ το Βήµα ότι
στις 30-11-2015, θα είχατε µοιράσει την ενιαία ενίσχυση στους
Έλληνες αγρότες και κτηνοτρόφους. Σήµερα ακούµε για την Πα-
ρασκευή 4 του µηνός, φήµες στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης λένε
για τις 10-15 του µηνός. Τελικά, είστε έτοιµος να πληρώσετε,
κύριε Υπουργέ; 

Εγώ σας ρωτώ: Πριν πληρώσετε, δεν θα έπρεπε να γνωρίζουν
σήµερα οι Έλληνες αγρότες και κτηνοτρόφοι, τα ποσά των δι-
καιωµάτων που µε τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική δικαιούνται;
Πότε θα τα στείλετε αυτά; Και µη µου πείτε ότι θα τα στείλετε
ηλεκτρονικά και ότι θα µπει ο κάθε αγρότης σε κάθε χωριό για
να δει τα δικαιώµατά του. Αυτές οι διαδικασίες άλλα υποκρύ-
πτουν. 

Παράλληλα, θα ήθελα να τονίσω ότι από εσάς, την «πρώτη
φορά Αριστερά» που σέβεστε πάρα πολύ τα θεσµικά όργανα,
τους εργαζόµενους, για πρώτη φορά έχουµε ένα νοµοσχέδιο για
τον καταρτισµό των διαχειριστικών σχεδίων βελτίωσης. Ενώ στον
προηγούµενο νόµο, στο ν. 4264, προβλεπόταν ότι τα διαχειρι-
στικά σχέδια των βοσκοτόπων θα γίνονταν και µε την παρουσία
των θεσµικών οργάνων των κτηνοτρόφων και αν δεν µπορούσαν,
τότε θα γινόταν από τις αντίστοιχες περιφέρειες, εσείς, κύριε
Υπουργέ, µε το συγκεκριµένο νόµο που φέρνετε τώρα, εξαιρείτε
τους καθ’ ύλην αρµόδιους, εξαιρείτε τους κτηνοτρόφους και τα
θεσµικά τους όργανα από την εκπόνηση των διαχειριστικών σχε-
δίων. Παράλληλα, κάτω από την πίεση στις επιτροπές και στη συ-
ζήτηση, δεχθήκατε να τους βάλετε να συµµετέχουν στην επι-
τροπή διαχείρισης µόνο, στην επιτροπή κατανοµής των βοσκο-

τόπων. 
Υπάρχει όµως και ένα άλλο ζήτηµα, σχετικά µε το τέλος βο-

σκής. Με τον προηγούµενο νόµο πήγαινε στους δήµους. Έρχε-
στε εσείς τώρα και λέτε ότι το τέλος βοσκής το οποίο θα
πληρώνουν οι Έλληνες κτηνοτρόφοι θα πηγαίνει στις περιφέ-
ρειες. Εγώ ρωτώ, κύριε Υπουργέ: Όταν µε τον προηγούµενο
νόµο υπήρχε η δέσµευση ότι το συγκεκριµένο τέλος θα πήγαινε
µόνον για να γίνουν έργα υποδοµής, αγροτική οδοποιία και έργα
υποδοµής στους βοσκοτόπους, οι περιφέρειες τι γνώση έχουν
των αναγκών σε υποδοµές κάθε δήµου και µε ποιες υπηρεσίες
θα τις αξιολογούν; Αφαιρείτε, λοιπόν, ένα έσοδο από τους καθ’
ύλην αρµόδιους που είναι υπεύθυνοι για να συντηρήσουν τους
βοσκοτόπους και να κάνουν έργα υποδοµής. Γιατί έγινε αυτό;
Μήπως γιατί θέλετε την υπογραφή των περιφερειαρχών ως προς
την κατανοµή; Επιπλέον, δεν ξέρουµε τους όρους µε τους οποί-
ους την κάνετε. 

Και τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε -γιατί θα τοποθετηθούµε στη
συζήτηση κατ’ άρθρον αναλυτικά- θέλω να τονίσω ότι υπάρχει
παράλληλα και άρθρο εντός του νοµοσχεδίου, όπου στην αρχή
ήρθε πραγµατικά ευρωπαϊκή πρωτοτυπία που έλεγε ότι στα γε-
ωργικά φάρµακα θα µπορεί ο έµπορος γεωργικών φαρµάκων να
ανανεώνει την ηµεροµηνία λήξης τους, χωρίς καµµία προϋπό-
θεση, από τη στιγµή που δεν θα µπορούσε να τα πουλήσει και
θα είχαν λήξει. 

Γι’ αυτό είπα ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ήρθε και είναι
γραµµένο στο γόνατο και πολύ πρόχειρα. Κάτω από την πίεση
που δεχθήκατε στις επιτροπές, κάνατε νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
Και ποιες είναι αυτές; Εάν ένας έµπορος γεωργικών φαρµάκων
έχει απούλητα γεωργικά φάρµακα πάνω από το 30% από αυτά
που παρήγγειλε, θα φωνάξει τον προµηθευτή του και θα του πει:
«Δες τα, ήταν καλά αποθηκευµένα, πάρ’ τα κι άλλαξε την ηµερο-
µηνία». Είµαστε σοβαροί; Πού το έχουµε ξαναδεί αυτό; Ποιους
πάτε να προστατεύσετε; 

Και για να µην πω τίποτα άλλο, εγώ θεωρώ ότι έχετε καλές
προθέσεις, γι’ αυτό και προτείνω το συγκεκριµένο άρθρο να
φύγει οπωσδήποτε από το νοµοσχέδιο. Δεν υπάρχει καµµία δια-
σφάλιση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τζελέπη, σας
παρακαλώ, κλείστε.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Απλώς θα ήθελα να πω ότι, εάν είναι υψηλό το κόστος από-

συρσης αυτών των φαρµάκων, τις τέσσερις αδερφές πολυεθνι-
κές εταιρείες που παράγουν και εξάγουν στη χώρα µας τα
γεωργικά φάρµακα πρέπει να τις καταστήσουµε υπεύθυνες ως
προς το κόστος καταστροφής των ληγµένων γεωργικών φαρµά-
κων και όχι να τα δίνουµε αυτά χωρίς να ξέρουµε αν είναι δρα-
στικά, αποτελεσµατικά ως προς τη χρήση τους ή αν είναι
δηλητήρια για τους ίδιους τους αγρότες και κτηνοτρόφους που
θα τα κάνουν χρήση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να προσέλθει στο

Βήµα ο κ. Νικόλαος Μωραΐτης και σας λέω, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, και τους πέντε πρώτους συναδέλφους που θα πάρουν
τον λόγο µετά τους αγορητές. Είναι ο κ. Κωνσταντίνος Μπάρκας,
ο κ. Ανδριανός, ο κ. Μπαρµπαρούσης, ο κ. Κεγκέρογλου και ο κ.
Ιλχάν Αχµέτ. Μετά µιλάει ο Υπουργός.

Έχετε τον λόγο, κύριε Μωραΐτη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ξεκινώντας, καταγ-

γέλλουµε την απαράδεκτη πρακτική για την κατάθεση εκπρόθε-
σµων τροπολογιών. Και το πιο σοβαρό είναι ότι οι τροπολογίες
αυτές δεν έχουν καµµία σχέση µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε.

Αυτήν την πρακτική την καταγγείλατε, κύριε Υπουργέ, στο πα-
ρελθόν κι εσείς και τώρα την εφαρµόζετε µε ιδιαίτερο ζήλο. Την
καθιερώνετε σε µόνιµη βάση όπως και οι προηγούµενοι. Τους ξε-
περάσατε ακόµα και στην καταστολή των αγώνων µε δακρυγόνα
και ΜΑΤ. Οι επιχειρήσεις-βουλκανιζατέρ στο παρελθόν µοιάζουν
µπροστά τους παιδική χαρά. 

Σε τραγική κατάσταση βρίσκονται οι κτηνοτρόφοι σε όλη τη
χώρα. Βιώνουν τις επιπτώσεις και τα αδιέξοδα τις αντιαγροτικής,
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αντικτηνοτροφικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της συγ-
κυβέρνησης, των κοµµάτων του ευρωµονόδροµου, που συναπο-
φασίζουν και εφαρµόζουν τις κατευθύνσεις της Κοινής Αγροτι-
κής Πολιτικής. 

Οι συνέπειες αυτών των πολιτικών εκφράζονται διαχρονικά µε
µείωση της ελληνικής κτηνοτροφίας, µε αύξηση των εισαγωγών
ζωοκοµικών προϊόντων και του ελλείµµατος στο αγροτικό εµπο-
ρικό ισοζύγιο, που κατά κύριο λόγο προέρχονται από την εισα-
γωγή κτηνοτροφικών προϊόντων. 

Ο κλάδος της κτηνοτροφίας, έχει ιδιαίτερη σηµασία για την
παραγωγή τροφίµων υψηλής διατροφικής αξίας και µπορεί να
συµβάλλει στη διατροφική ανεξαρτησία του λαού µας. Έχουµε
όλες τις προϋποθέσεις για να αναπτυχθούν όλοι οι κλάδοι της
κτηνοτροφίας, να καλυφθούν οι σύγχρονες λαϊκές ανάγκες µε
ασφαλή και φθηνά τρόφιµα. Η κτηνοτροφία µπορεί να συµβάλλει
πραγµατικά και ουσιαστικά στην περιφερειακή αγροτική ανά-
πτυξη και στη διατήρηση του κοινωνικού ιστού της υπαίθρου, να
αξιοποιεί ορεινές χειµερινές περιοχές που είναι αδύνατο να αξιο-
ποιηθούν διαφορετικά, να καταπολεµά την ανεργία στην ύπαι-
θρο. Όµως, µια τέτοια προοπτική σκοντάφτει στον καπιταλιστικό
τρόπο παραγωγής και στην εφαρµογή της Κοινής Αγροτικής Πο-
λιτικής. 

Για τον λόγο αυτό, µετά την ένταξη της χώρας στην τότε ΕΟΚ
-και ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια- έχουµε µια φθίνουσα πορεία
του κτηνοτροφικού κλάδου. 

Η χώρα µας είναι ελλειµµατική στα κυριότερα κτηνοτροφικά
προϊόντα. Αγελαδινό γάλα, βόειο και χοίρειο κρέας που η εισα-
γωγή τους βαραίνει το εµπορικό ισοζύγιο και που η επιβάρυνση
θα ήταν κατά πολύ µεγαλύτερη εάν η καπιταλιστική κρίση δεν
έφερνε µεγάλη µείωση στην εσωτερική κατανάλωση. Οι λαϊκές
οικογένειες ζουν στη φτώχεια, στην ανέχεια, δεν έχουν την δυ-
νατότητα να καταναλώσουν ακόµα και τα απαραίτητα, όπως
γάλα και κρέας.

Ας δούµε κάποια στοιχεία για την κτηνοτροφία. Όλα αυτά τα
χρόνια µέσα στον παράδεισο, στα «χρυσά κουτάλια» της Ευρω-
παϊκής Ένωσης που όλοι στηρίζετε, το 1980, εισάγαµε µόνο το
20% στο βόειο κρέας και ήµασταν αυτάρκεις στο αγελαδινό
γάλα. Σήµερα εισάγουµε το 90% στο βόειο κρέας και το 65% στο
αγελαδινό γάλα που καταναλώνουµε. Στους άλλους τοµείς της
κτηνοτροφίας παρόµοια είναι η κατάσταση.

Το παρόν νοµοσχέδιο που συζητάµε, δεν απαντάει στα βασι-
κότερα αιτήµατα των µικροµεσαίων κτηνοτρόφων. Η γνώµη µας
είναι ότι προσπαθείτε να δηµιουργήσετε ψεύτικες εντυπώσεις
ότι σήµερα η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ δεν είναι αδιάφορη
για τα οξυµένα προβλήµατα της κτηνοτροφίας. Ανησυχείτε για
τη διογκούµενη δυσαρέσκεια στην ύπαιθρο, στα χωριά, που είναι
«καζάνι που βράζει». Θέλετε να προλάβετε αντιδράσεις για την
αντιαγροτική καταιγίδα που έρχεται και αυτή που υπήρξε το προ-
ηγούµενο διάστηµα µε τα προαπαιτούµενα του αριστερού µνη-
µονίου. 

Εµείς λέµε ότι καλά κάνετε και ανησυχείτε. Θα βρείτε απέναντί
σας τη φτωχή αγροτιά, τους εργαζόµενους, τα φτωχά λαϊκά
στρώµατα των πόλεων και της υπαίθρου. Οι αγώνες θα φουντώ-
νουν όσο η αντιλαϊκή πολιτική σας θα τσακίζει τις λαϊκές οικογέ-
νειες. Καλούµε τους κτηνοτρόφους να πάρουν οµαδικά µέρος
στην απεργία της ερχόµενης Πέµπτης 3 του Δεκέµβρη, στις συγ-
κεντρώσεις των ταξικών δυνάµεων του Πανεργατικού Αγωνιστι-
κού Μετώπου σε όλη την Ελλάδα.

Τώρα έρχοµαι στο νοµοσχέδιο που συζητάµε. Σκοπός της συγ-
κυβέρνησης, είναι να νοµοθετήσει ρυθµίσεις που θα επιταχύνουν
την προσαρµογή του συστήµατος της βόσκησης στο πλαίσιο της
νέας ΚΑΠ και του καθεστώτος της χορήγησης των ενισχύσεων
µε βάση την επιλεξιµότητα των εκτάσεων. Όλα αυτά στα πλαίσια
των Κανονισµών 1307 του 2013 και 6039 του 2014 της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης.

Οι φτωχοί κτηνοτρόφοι δέχτηκαν πλήγµα από τη διαδικασία
που διέπει την επιλογή των επιλέξιµων βοσκήσιµων εκτάσεων.
Χιλιάδες είναι αυτοί που έµειναν απλήρωτοι ή πήραν κουτσουρε-
µένες επιδοτήσεις, εξισωτικές αποζηµιώσεις. 

Σε αυτήν τη βάση, αλλάζει και το καθεστώς διαχείρισης των
δασών και δασικών εκτάσεων που µπορούν να βοσκηθούν, επι-

διώκοντας να πείσει η Κυβέρνηση ότι µπορεί να υπάρξει ορθο-
λογική διαχείριση των εκτάσεων προς όφελος των µικροµεσαίων
κτηνοτρόφων, στο πλαίσιο της κυριαρχίας της κερδοφορίας των
µονοπωλίων και των κατευθύνσεων της Κοινής Αγροτικής Πολι-
τικής. 

Κατεύθυνσή σας είναι η επιτάχυνση της διαδικασίας συγκέν-
τρωσης και συγκεντροποίησης της εκτατικής κτηνοτροφίας, την
οποία δεν προωθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση. Οι µεγάλες γαλακτο-
βιοµηχανίες επιδιώκουν να έχουν αύξηση στην κερδοφορία, χα-
µηλή τιµή στο γάλα και σταθερότητα στην παραγωγή. Έτσι θα
αποδεσµευτούν σηµαντικές εκτάσεις από την κτηνοτροφική δρα-
στηριότητα για να εξασφαλιστεί φτηνή γη για νέες κερδοφόρες
επενδύσεις σε όλους τους τοµείς της καπιταλιστικής οικονοµίας.
Οι ελληνικές κυβερνήσεις και η σηµερινή ακολουθούν κατά
γράµµα αυτήν τη στρατηγική, παρά τα δάκρυα που χύνουν κατά
καιρούς για τους κτηνοτρόφους που ξεκληρίζονται µαζικά.

Αποδείχθηκε κοροϊδία το επιχείρηµα τόσο της προηγούµενης
όσο και της σηµερινής συγκυβέρνησης ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση
πρέπει να αποδεχθεί το γεγονός ότι στην Ελλάδα τα αιγοπρό-
βατα βοσκούσαν παραδοσιακά σε ξυλώδη εδάφη και να λυθεί το
πρόβληµα, αφού, όµως, ο ορισµός του µόνιµου βοσκότοπου δι-
ευρύνθηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση, χωρίς όµως αυτό να συ-
νεπάγεται και την εξασφάλιση επιλεξιµότητας για τη χορήγηση
ενίσχυσης των βοσκήσιµων εκτάσεων.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να αναφερθώ στο ερώτηµα που
σας έκανα και στην επιτροπή. Στείλατε την προηγούµενη εβδο-
µάδα πεντακόσια ΑΦΜ στην Αιτωλοακαρνανία για τους κτηνο-
τρόφους που έχουν ενταχθεί στη βιολογική κτηνοτροφία.

Χθες το απόγευµα ή σήµερα το πρωί τους στείλατε ένα νέο
έγγραφο που λέει ότι πρέπει να υπογράψουν υπεύθυνες δηλώ-
σεις για να πάρουν τις αποζηµιώσεις της βιολογικής κτηνοτρο-
φίας για το 2012 και ότι δεν θα έχουν καµµία απαίτηση από επι-
πτώσεις που θα έχουν εξαιτίας των βοσκοτόπων. Αυτό είναι απα-
ράδεκτο. Σας ρωτάµε: Αυτό ισχύει µόνο για το 2012 ή ισχύει και
για τα επόµενα τρία χρόνια που έχουν ενταχθεί; Το καταθέτω για
τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Μωραΐτης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, τα οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Πρέπει να απαντήσετε, κύριε Υπουργέ. Είναι σηµαντικό ζήτηµα
και είναι ένα αποτέλεσµα το οποίο αποδεικνύει τα µεγάλα προ-
βλήµατα που θα έχουν οι φτωχοµεσαίοι κτηνοτρόφοι εξαιτίας
του αποχαρακτηρισµού. 

Η αιτία, όµως, που οξύνει τα προβλήµατα των µικροµεσαίων
κτηνοτρόφων είναι ο ανταγωνισµός της κερδοφορίας του καπι-
ταλιστικού δρόµου ανάπτυξης, µε εργαλείο την Κοινή Αγροτική
Πολιτική, στο πλαίσιο της οποίας, όπως αναφέραµε, είναι ενταγ-
µένο και το νοµοσχέδιο για τις βοσκήσιµες γαίες στην Ελλάδα. 

Επιπλέον, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ουσιαστικά ανοίγει
ο δρόµος για αλλαγή χαρακτήρα και προορισµού εκατοµµυρίων
στρεµµάτων δασικών και χορτολιβαδικών εκτάσεων και θα έχου-
µε κατάργηση του τεκµηρίου της κυριότητας του κράτους από
αυτές. Το ιδιοκτησιακό καθεστώς των βοσκοτόπων δεν είναι λυ-
µένο έναντι του κράτους. Η Κυβέρνηση προσπαθεί να αποφύγει
το ανεπίλυτο ιδιοκτησιακό ζήτηµα των χορτολιβαδικών και δασι-
κών εκτάσεων. Γι’ αυτό δεν αναφέρει πουθενά τη λέξη «ιδιωτι-
κές», γνωρίζοντας ότι υπάρχει ζήτηµα για εκατοντάδες χιλιάδες
στρέµµατα κρατικών εκτάσεων, που διεκδικούνται από φυσικά,
κυρίως, πρόσωπα, µε πλαστά ή άκυρα ή ανύπαρκτα συµβόλαια,
τα οποία δεν αποδεικνύουν την κυριότητα, ενώ το κράτος λει-
τουργεί µε βάση το τεκµήριο κυριότητας, αφού και αυτές είναι
δάση και δασικές εκτάσεις. 

Στο νοµοσχέδιο δεν προβλέπεται η οριοθέτηση των βοσκήσι-
µων γαιών, αλλά αυτή θα προκύψει µε την έκλειψη  του διαχειρι-
στικού σχεδίου. Υπενθυµίζουµε ότι οι διατάξεις οριοθέτησης των
βοσκοτόπων, µε το ν. 1734/1987, σύµφωνα και µε τον κανονισµό
370/1997 και µε την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας
αντίκεινται στο άρθρο 24, παράγραφος 1 και στο άρθρο 117 του
Συντάγµατος. 

Στις περισσότερες αγροτικές περιοχές της χώρας υπάρχει
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ιδιοκτησιακή εκκρεµότητα, µε περιοχές που βόσκονται και έχει
παραχωρηθεί στους οργανισµούς τοπικής διοίκησης το δικαίωµα
µόνο της κατανοµής και είσπραξης των δικαιωµάτων αλλά δεν
τους ανήκουν κατά κυριότητα. Οποιοδήποτε διαχειριστικό σχέδιο
θα µπορεί να αµφισβητηθεί και να τεθεί υπό αίρεση, όταν περι-
λαµβάνονται σε αυτό εκτάσεις οι οποίες, συνδυαστικά µε το χα-
ρακτήρα και µε τις δασικές αµφισβητήσεις, δεν θα έπρεπε να
συµπεριλαµβάνονται σε αυτές. 

Τέλος, δεν προβλέπεται καµµία διαδικασία που να διασφαλίζει
την επιστηµονική αρτιότητα για την εξέταση των αντιρρήσεων. 

Όσον αφορά τις επιπτώσεις τις οποίες θα έχουµε, λέτε ότι
µέχρι το 2019 θα οριστικοποιηθούν τα σχέδια απόσχισης. Οι
φτωχοί αγροτοκτηνοτρόφοι θα δεχθούν νέα πλήγµατα, αφού θα
αυξηθεί το τίµηµα ενοικίασης, θα επιβαρυνθούν από τα προβλε-
πόµενα έργα βελτίωσης και υποδοµών και θα διαιωνίζεται το κα-
θεστώς της διάθεσης στους αγροτοκτηνοτρόφους βοσκήσιµων
εκτάσεων, οι οποίες µε βάση τους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και το σχέδιο που εφαρµόζει ο ΟΠΕΚΕΠΕ, θα έχουν
υψηλές τιµές και θα είναι και µη επιλέξιµες. 

Κύριε Υπουργέ, θεωρούµε ότι αυτή η πολιτική σας απέναντι
στους αγροτοκτηνοτρόφους, όχι µόνο δεν λύνει προβλήµατα
αλλά απεναντίας δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα, τα οποία θα
τα αντιµετωπίσουν οι κτηνοτρόφοι σε πιο οξυµένη µορφή το επό-
µενο διάστηµα.  

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, είναι ριζικά αντίθετο µε την
πολιτική συρρίκνωσης της κτηνοτροφίας και του ξεκληρίσµατος
των µικροµεσαίων παραγωγών. Χωρίς περιστροφές, λέει καθαρά
στους µικροµεσαίους αγροτοκτηνοτρόφους ότι υπάρχουν δύο
δρόµοι ανάπτυξης της κτηνοτροφίας και της αγροτικής οικονο-
µίας συνολικότερα.

Ο πρώτος δρόµος, είναι αυτός που εφαρµόζεται από τις κυ-
βερνήσεις του κεφαλαίου διαχρονικά είτε αυτοδύναµες είτε συ-
νεργασιών, στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και έχει τα
γνωστά αποτελέσµατα για την κτηνοτροφία, τους καταναλωτές
και τους µικροµεσαίους κτηνοτρόφους. 

Ο δεύτερος δρόµος, είναι αυτός που πιστεύει ότι µπορεί και
πρέπει να ανακτηθεί η κτηνοτροφία, µε βασικούς στόχους την
κάλυψη των διατροφικών αναγκών του λαού µας µε ασφαλή και
καλής ποιότητας τρόφιµα, την αξιοποίηση όλων των παραγωγι-
κών δυνατοτήτων της χώρας, την διασφάλιση βιώσιµου εισοδή-
µατος στους µικροµεσαίους κτηνοτρόφους, την προστασία της
δηµόσιας υγείας, του ζωικού κεφαλαίου και του περιβάλλοντος. 

Με βάση αυτούς τους στόχους είναι δυνατή η ανάπτυξη όλων
των κλάδων της κτηνοτροφίας, µε σκοπό την αυτάρκεια σε όλα
τα ζωοκοµικά προϊόντα σε µικρότερο ή µεγαλύτερο χρονικό διά-
στηµα. Η ανάπτυξη της κτηνοτροφίας που προτείνει το ΚΚΕ,
προϋποθέτει ριζική αναδιάρθρωση της φυτικής παραγωγής µε
στόχο την ανάπτυξη κτηνοτροφικών καλλιεργειών για την παρα-
γωγή εγχώριων φυτικών ζωοτροφών που θα διασφαλίζουν και
ασφαλή τρόφιµα. 

Για να αναπτυχθούν, όµως, οι κτηνοτροφικές καλλιέργειες,
χρειάζεται ριζική αλλαγή του συστήµατος τιµών και επιδοτήσεων
σε όλα τα αγροτικά προϊόντα. Χρειάζεται µε δύο λόγια σύγ-
κρουση µε την Κοινή Αγροτική Πολιτική, τον Παγκόσµιο Οργανι-
σµό Εµπορίου, µε την πολιτική των κυβερνήσεων του κεφαλαίου.

Η ανάπτυξη της κτηνοτροφίας που προτείνει το ΚΚΕ για να
ωφελήσει τους µικροµεσαίους κτηνοτρόφους, τα λαϊκά στρώ-
µατα και όχι τους λίγους επιχειρηµατίες, θα πρέπει να στηριχθεί
στους παραγωγικούς συνεταιρισµούς των µικροµεσαίων κτηνο-
τρόφων. Και αυτό, γιατί οι παραγωγικοί συνεταιρισµοί µπορούν
να λύσουν το µεγάλο διαρθρωτικό πρόβληµα της ελληνικής κτη-
νοτροφίας που είναι οι µικρές, οι διάσπαρτες κτηνοτροφικές εκ-
µεταλλεύσεις. 

Μπορούν να συνδυάσουν τη φυτική µε τη ζωική παραγωγή, να
µειώσουν ουσιαστικά το κόστος παραγωγής. Μπορούν να δια-
σφαλίσουν βιώσιµο εισόδηµα στους µικροµεσαίους κτηνοτρό-
φους, να αναβαθµίσουν οικονοµικά, κοινωνικά, πολιτιστικά, την
ύπαιθρο και ιδιαίτερα ορεινές περιοχές που έχουν ερηµώσει.

Οι παραγωγικοί συνεταιρισµοί, όµως, δεν µπορούν να επιβιώ-
σουν στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των αντιαγροτι-
κών πολιτικών των ελληνικών κυβερνήσεων. Μπορούν να ανα-

πτυχθούν στο πλαίσιο της λαϊκής εξουσίας και της λαϊκής οικο-
νοµίας, όπου τα βασικά µέσα παραγωγής θα αποτελούν λαϊκή
περιουσία και οι µικροµεσαίοι κτηνοτρόφοι µαζί µε τα άλλα λαϊκά
στρώµατα, θα συµµετέχουν ουσιαστικά στον σχεδιασµό της πα-
ραγωγής µε κριτήριο τις λαϊκές ανάγκες. 

Στο πλαίσιο της λαϊκής οικονοµίας, οι παραγωγικοί συνεταιρι-
σµοί θα στηρίζονται πολύπλευρα από το κράτος. Η παραγωγή
και η διακίνηση των βασικότερων αγροτικών εφοδίων, των µηχα-
νηµάτων, όπως και η µεταποίηση ζωοκοµικών προϊόντων θα γί-
νεται από κρατικές επιχειρήσεις, έτσι ώστε οι συνεταιρισµοί να
έχουν φθηνά εφόδια και οι καταναλωτές ασφαλή τρόφιµα. 

Για να εφαρµοστεί, όµως, µια τέτοια πολιτική που θα στηρίζε-
ται στους παραγωγικούς συνεταιρισµούς, προϋποθέτει µαζικό
απεγκλωβισµό των µικροµεσαίων κτηνοτρόφων από τις πολιτικές
και από τα κόµµατα που τους ξεκληρίζουν. Απαιτείται η δηµιουρ-
γία πολιτικών προϋποθέσεων για την εφαρµογή µιας συνολικό-
τερης λαϊκής οικονοµίας, στην οποία οι µικροµεσαίοι κτηνοτρό-
φοι µπορούν να συµβάλλουν σηµαντικά. 

Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ, σας ακούµε να λέτε όπου στα-
θείτε και όπου βρεθείτε ότι θα καλέσετε τα κόµµατα του ευρω-
µονόδροµου -και ειδικά αυτά που κυβέρνησαν- ώστε να διαµορ-
φώσετε νοµοθετική ρύθµιση, για να µεταφέρετε στις πλάτες των
αγροτοκτηνοτρόφων τα πρόστιµα που έχει επιβάλλει η Ευρω-
παϊκή Ένωση και ξεπερνούν τα 3 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή θα
έχουµε νέα χαράτσια που θα προστεθούν στην αύξηση του ΦΠΑ
που ψηφίσατε όλοι µαζί από το 13% στο 23%, στη φοροληστεία
του ΕΝΦΙΑ που ψήφισαν οι προηγούµενοι και θα καταργούσε η
σηµερινή Κυβέρνηση, που βάζει φόρο στην αγροτική κατοικία,
στα µαντριά, στα βοσκοτόπια.

Θα έρθουν όλα αυτά  µε την αύξηση της φορολογίας, µε τον
τετραπλασιασµό της προκαταβολής φόρου από 27,5% στο
100%, µε τον τριπλασιασµό των ασφαλιστικών εισφορών στον
ΟΓΑ. Όλο αυτό το τσουνάµι που έρχεται, θα δώσει τη χαριστική
βολή στη φτωχή αγροτιά. Δεν θα αντέξει. Άλλωστε αυτός είναι ο
σκοπός σας, να φύγει µια ώρα αρχύτερα για να κυριαρχήσουν
οι µεγαλοαγρότες, οι καπιταλιστικές επιχειρήσεις. 

Σας το είπαµε και στην επιτροπή, σας το λέµε και τώρα: Η µε-
ταφορά αυτών των προστίµων στην φτωχοµεσαία αγροτιά, είναι
αιτία πολέµου.

Καταψηφίζουµε επί της αρχής το παρόν νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η ειδική

αγορήτρια από το Ποτάµι, κ. Αικατερίνη Μάρκου.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η εφαρµογή µιας ολοκληρωµέ-

νης πολιτικής καταγραφής και διαχείρισης των εκτάσεων που
µπορούν να βοσκηθούν, είναι ιδιαίτερα κρίσιµη, ιδίως στην τρέ-
χουσα δύσκολη συγκυρία για την ελληνική πρωτογενή παρα-
γωγή. Πρώτον, για την ενίσχυση της κτηνοτροφίας ως
παραγωγικού κλάδου της οικονοµίας. Η βόσκηση συµβάλλει στη
µείωση του κόστους παραγωγής όπως και στην παραγωγή ποι-
οτικών προιόντων µε ιδιαίτερα γνωρίσµατα που προκύπτουν από
την τροφή των ζώων, σύµφωνα και µε τις διεθνείς τάσεις που
έχουν διαµορφωθεί στη ζήτηση των ζωικών προϊόντων. 

Δεύτερον, για τη διατήρηση της βιοποικιλότητας στις περιοχές
όπου εφαρµόζεται λελογισµένα και µε σχέδιο, είναι πλέον απο-
δεκτή και επιστηµονικά αποδεδειγµένη η συµβολή της βόσκησης
στη διατήρηση και προστασία των φυσικών οικοσυστηµάτων, την
προστασία ειδών και ενδιαιτηµάτων αλλά και στην προστασία
από τις πυρκαγιές, µέσω της αποµάκρυνσης της ξηρής βιοµά-
ζας. 

Τρίτον, στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής Κοινής Αγροτικής , οι βο-
σκότοποι αποτελούν µία από τις τρείς περιφέρειες της νέας ΚΑΠ,
ενώ η σύνδεση των ζώων µε βοσκότοπο, αποτελεί προϋπόθεση
για την καταβολή της βασικής ενίσχυσης για τους κτηνοτρό-
φους. Αυτές οι τρεις ωφέλειες ή στόχοι δεν είναι επιθυµητό να
προωθούνται ο ένας σε βάρος του άλλου. Δεν µπορούµε να µε-
τατρέψουµε όλη τη χώρα σε βοσκήσιµη έκταση για να παίρνουµε
τις επιδοτήσεις. Δεν µπορούµε να καταργήσουµε εντελώς τη βό-
σκηση, για να προστατεύσουµε το φυσικό περιβάλλον. 

Βασική στόχευση είναι -και πρέπει να είναι- η αειφόρος διαχεί-
ριση ενός πολύτιµου φυσικού πόρου, ίσως του µεγαλύτερου
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ανανεώσιµου φυσικού πόρου που διαθέτει η χώρα µας. Δυστυ-
χώς, όσο παραδοσιακή είναι η βόσκηση, άλλο τόσο παραδοσιακή
είναι και η αδυναµία του ελληνικού κράτους να θέσει όρους και
κανόνες στη δραστηριότητα αυτή, ώστε να χρησιµεύει η βό-
σκηση ως ένα εργαλείο για τους κτηνοτρόφους, χωρίς παράλ-
ληλα να δηµιουργούνται ανεπιθύµητες συνέπειες για το φυσικό
περιβάλλον.

Εξίσου µεγάλη είναι και η αδυναµία των κυβερνήσεων να επι-
κοινωνήσουν στα αρµόδια όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης τις
ιδιαιτερότητες των ελληνικών βοσκοτόπων, µε αποτέλεσµα να
οδηγούµαστε σε λύσεις-µπαλώµατα και να καλείται η χώρα να
καταβάλλει πρόστιµα, άνω του ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ για
λανθασµένους χειρισµούς και καθυστερήσεις.

Το πρώτο και βασικό πρόβληµα, είναι ότι δεν ξέρουµε πού επι-
τρέπεται η βόσκηση. Ακόµη και σήµερα δεν γνωρίζουµε τον
ακριβή αριθµό των βοσκήσιµων γαιών στη χώρα µας ούτε έχουµε
καταφέρει να συµφωνήσουµε πώς προσδιορίζονται αυτές. Η ερ-
µηνεία που δίνει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης διαφέρει
από αυτήν του Υπουργείου Περιβάλλοντος, µε αποτέλεσµα να
µην έχουµε ακόµη και σήµερα σαφή εικόνα για την έκταση των
βοσκοτόπων.

Διαφορετικές προσεγγίσεις οδηγούν σε διαφορετικά αποτε-
λέσµατα. Επιχειρείτε να δώσετε τον ορισµό των βοσκήσιµων
γαιών στο άρθρο 1, που ως ένα βαθµό ταυτίζεται µε τον ορισµό
των δασών και των δασικών εκτάσεων. Σας το είχαµε πει και στην
επιτροπή και επιβεβαιώνεται και από την έκθεση της Επιστηµο-
νικής Υπηρεσίας της Βουλής. Την ίδια στιγµή παραµένουν σε
ισχύ  διατάξεις και νοµοθεσία που µιλάει για βοσκότοπους, όπως
άλλωστε και η ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Μετά µας λέτε ότι ο προ-
ορισµός των γαιών δεν µεταβάλλεται από τον ορισµό. 

Στη συνέχεια, στο άρθρο 2 καταγράφετε –λέτε- τις βοσκήσιµες
γαίες αλλά η καταγραφή δεν επηρεάζει την αποτύπωση, προστα-
σία και διαχείριση.

Στο άρθρο 8 µιλάτε για αποτύπωση αλλά µε τρόπο αποφαν-
τικό µας λέτε ποιες εκτάσεις εξαιρούνται. 

Όλο αυτό το γαϊτανάκι ρυθµίσεων -προφανώς για να µη φανεί
ότι επιχειρείτε να αποχαρακτηρίσετε δασικές εκτάσεις ή να θί-
ξετε δικαιώµατα- είναι βέβαιο ότι θα δηµιουργήσει προβλήµατα
στην εφαρµογή. Δεν µπορείτε να κρύβεστε πίσω από ασαφείς
διατυπώσεις, για να αποφύγετε σήµερα τις συγκρούσεις που θα
δηµιουργήσουν µεγαλύτερα προβλήµατα µεθαύριο, όταν θα έρ-
θουν να εφαρµοστούν τα όσα ορίζετε στο νοµοσχέδιο. 

Η βόσκηση είναι ξεκάθαρα ένα εργαλείο διαχείρισης της αει-
φορίας. Η αντιπαλότητα µεταξύ περιβάλλοντος και κτηνοτρο-
φίας είναι ως ένα βαθµό τεχνητή. Απαραίτητη προϋπόθεση είναι
να προχωρήσετε άµεσα τα διαχειριστικά. Να συνεργαστείτε και
µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος, για να ολοκληρωθούν και οι δα-
σικοί χάρτες και να απαλλάξετε τους κτηνοτρόφους από αυτήν
τη διαµάχη ανάµεσα στα δύο Υπουργεία που δεν τους αφορά. 

Δεν αναφέρεστε καθόλου, επίσης, στο µείζον θέµα του ιδιο-
κτησιακού καθεστώτος των βοσκήσιµων γαιών, ιδίως όσον
αφορά τις εκκλησιαστικές γαίες, όπου πολλές περιοχές παραµέ-
νουν αµφισβητούµενες, δηµιουργώντας δυσκολίες στους κτηνο-
τρόφους. 

Κάνουµε µια συζήτηση, χωρίς να έχει ολοκληρωθεί το Κτηµα-
τολόγιο, όπου θα προσδιορίσει και τις χρήσεις γης, ανά περιφέ-
ρεια. Δηµιουργείται µια βάση δεδοµένων, η οποία καταγράφει
για τις ανάγκες εφαρµογής εθνικών και ενωσιακών προγραµµά-
των και πετάει το µπαλάκι στις περιφέρειες να βρει η κάθε µια
τις βοσκήσιµες εκτάσεις της -πού ανήκουν- για να τις διαχειρι-
στεί. Εν πάση περιπτώσει, επιχειρείται ένας ορισµός που είναι το
πρώτο βήµα. 

Το δεύτερο είναι φυσικά η διαχείριση, δηλαδή η διαρκής πα-
ρακολούθηση, η κατάταξη µε βάση την βοσκοϊκανότητα και την
βοσκοφόρτωση της κάθε περιοχής, η παροχή κατευθύνσεων
στους κτηνοτρόφους για την επιλογή ζώων µε βάση τη βλάστηση
της περιοχής, η βελτίωση των υποδοµών και άλλα. Εδώ η βασι-
κότερη αλλαγή από το προηγούµενο καθεστώς που εισάγεται,
είναι η µεταφορά της προσόδου από την µίσθωση των βοσκοτό-
πων από τους δήµους στις περιφέρειες. 

Ακόµα δεν µας έχετε διευκρινίσει τους λόγους και τις δυσλει-

τουργίες που διαπιστώσατε και σας οδήγησαν να αποψιλώσετε
ακόµα έναν πόρο από τους δήµους µε τόση προχειρότητα και
χωρίς να προηγηθεί η στοιχειώδης δηµόσια διαβούλευση. 

Η κατανοµή αρµοδιοτήτων που κάνατε µεταξύ περιφερειών,
περιφερειακών ενοτήτων, δήµων, αποκεντρωµένης είναι τελείως
ασαφής, όπως ασαφής παραµένει και η σχέση των διαχειριστι-
κών σχεδίων τόσο µεταξύ τους όσο και µε τα υπόλοιπα σχέδια
και ειδικά καθεστώτα που ισχύουν σε µία περιοχή. 

Το θέµα φυσικά δεν είναι απλά να µεταφέρουµε αρµοδιότητες
από τον έναν στον άλλον αλλά να δούµε µε ποιον τρόπο θα βελ-
τιώσουµε ουσιαστικά τη διαδικασία παραχώρησης για βόσκηση.
Εν τω µεταξύ, έχουν ένα δίκιο και οι κτηνοτρόφοι που λένε ότι
µε το νοµοσχέδιο αποκλείονται από τις διαδικασίες διαχείρισης
και κατανοµής, την ίδια στιγµή που επιβαρύνονται µε τα κόστη
της διαδικασίας. Μάλιστα χάνουν και τα δικαιώµατά τους, αν δεν
φροντίσει η αρµόδια υπηρεσία να εκπονήσει εγκαίρως το διαχει-
ριστικό σχέδιο.

Ο κτηνοτρόφος δεν είναι εχθρός ούτε του βοσκότοπου ούτε
του κράτους. Αντιθέτως, πρέπει να είναι ο θεµατοφύλακας του
βοσκότοπού του, να είναι κεντρικό πρόσωπο στον όποιο διαχει-
ρισµό. Για παράδειγµα. Το κοινόχρηστο σύστηµα διαχείρισης
του βοσκότοπου µε ζώα από διαφορετικές εκµεταλλεύσεις να
βόσκουν στην ίδια περιοχή σε συνδυασµό µε την αλλαγή του βο-
σκότοπου κάθε χρόνο ή κάθε τρία χρόνια, λειτουργεί ως αντικί-
νητρο για τον κτηνοτρόφο να επενδύσει στην περιοχή του, να
φτιάξει κάποια έργα, να φροντίσει για την υπερβόσκηση. Γι’ αυτό
και πρότεινα την µακροχρόνια απόδοση των βοσκοτόπων κατά
προτίµηση γύρω από την εκµετάλλευση αλλά και τον χωρισµό
σε κτηνοτροφικές ζώνες µε συγκεκριµένες υποχρεώσεις διαχεί-
ρισης και προστασίας για τους κτηνοτρόφους, ώστε να ξέρει ο
κάθε κτηνοτρόφος ποιο είναι το κοµµάτι του. Με µεγάλη ικανο-
ποίηση είδαµε ότι ο Υπουργός υιοθέτησε την πρότασή µας για
να δοθεί προτεραιότητα στις σπάνιες αυτόχθονες φυλές κατά τη
διανοµή των βοσκοτόπων και των ευχαριστούµε γι’ αυτό. 

Πέρα από τη διατήρηση της γενετικής κληρονοµιάς των ελλη-
νικών κτηνοτροφικών ζώων, που είναι από µόνο του ένας αξιό-
λογος και σηµαντικός στόχος στο πλαίσιο και της βιοποικιλό-
τητας, οι φυλές αυτές -µοναδικές στη χώρα µας- αποτελούν και
ένα συγκριτικό πλεονέκτηµα για την ελληνική κτηνοτροφία. Μι-
λάµε για ζώα που είναι προσαρµοσµένα στο ελληνικό περιβάλ-
λον, που η ανατροφή τους χρειάζεται ελάχιστες παρεµβάσεις και
που µπορούν να αξιοποιήσουν τις ορεινές και αποµακρυσµένες
περιοχές. Εδώ, λοιπόν, αναδεικνύεται και η σηµασία του βοσκό-
τοπου, όχι µόνο στο πλαίσιο της επιλεξιµότητας –που, όπως είπα,
είναι σηµαντική και τη θέλουµε και τη στηρίζουµε- αλλά και ως
παράγοντα ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας της κτηνοτρο-
φίας και ως συγκριτικό πλεονέκτηµα.

Άλλο σηµείο που χρήζει βελτιώσεων, είναι η διαδικασία εκπό-
νησης των διαχειριστικών σχεδίων. Θα µπορούσε να εισαχθεί
ρητά απαίτηση για δηµόσια διαβούλευση επί των σχεδίων ή έστω
µία διαδικασία ενστάσεων, ώστε να υπάρχει και ο απαραίτητος
κοινωνικός έλεγχος. Να θυµίσω πως ανάλογη διαδικασία ισχύει
για όλα τα διαχειριστικά σχέδια. Επιπλέον, το νοµοσχέδιο δεν
διασφαλίζει καθόλου την προοπτική ένταξης νέων κτηνοτρόφων
στα δικαιώµατα ή και διεύρυνση των υφιστάµενων εκµεταλλεύ-
σεων µε νέα ζώα.

Τέλος, πρέπει και µέσα από το παρόν νοµοσχέδιο να διασφα-
λιστεί ότι η απόδοση βοσκήσιµης γαίας θα συνδέεται µε την
πραγµατική παρουσία και βόσκηση της περιοχής και όχι να βρι-
σκόµαστε αντιµέτωποι µε τα παράδοξα που δηµιούργησε η τε-
χνητή λύση του Μαΐου, την οποία –ειρήσθω εν παρόδω- θα
εξακολουθήσετε να εφαρµόζετε µέχρι να ολοκληρωθούν τα σχέ-
δια διαχείρισης. 

Δεν µας είπατε αν θα διορθώσετε τα προβλήµατα. Απλά µας
καλείτε να επικυρώσουµε τα δικά σας λάθη, που και ο ίδιος έχετε
παραδεχθεί υπό την πίεση της κατανοµής των επιδοτήσεων. Δυ-
στυχώς, το κύριο µέληµα που διατρέχει το νοµοσχέδιο, είναι η
επιλεξιµότητα στο πλαίσιο της νέας ΚΑΠ και µάλιστα µε ορίζοντα
την καταβολή των ενισχύσεων µέσα στον Δεκέµβριο, ίσως για να
χρυσώσετε το χάπι για τα σκληρά µέτρα που έρχονται. 

Χωρίς να παραγνωρίζουµε τη σηµασία των επιδοτήσεων για
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την χρηµατοδότηση και στήριξη του κτηνοτροφικού τοµέα -ενό-
ψει των σηµαντικών προστίµων που έχουν επιβληθεί στη χώρα
µας από τα ευρωπαϊκά όργανα- δεν είναι δυνατό το όραµα του
Υπουργείου να εξαντλείται στην επιλεξιµότητα. 

Το νοµοσχέδιο αυτό, είναι πρωτίστως µία ευκαιρία να δούµε
τον τοµέα της κτηνοτροφίας ως έναν κλάδο της οικονοµίας που
έχει ακόµη σηµαντικό απραγµατοποίητο δυναµικό. 

Η κτηνοτροφία εξακολουθεί να αντιπροσωπεύει µόλις το 30%
της συνολικής αγροτικής παραγωγής. Ο αριθµός των ζώων που
εκτρέφονται έχει µειωθεί δραµατικά τις προηγούµενες δεκαε-
τίες, µε αποτέλεσµα να µειώνεται και η επάρκεια της χώρας µας
σε ζωικά προϊόντα. Μέσα σε µία τετραετία, από το 2007 έως το
2010, το σύνολο του εργατικού δυναµικού στις κτηνοτροφικές
εκµεταλλεύσεις µειώθηκε κατά 27%. Αυτή η πορεία µπορεί και
πρέπει να αντιστραφεί. 

Η πολιτική για τα βοσκοτόπια πρέπει να εντάσσεται σε ένα γε-
νικότερο εθνικό σχέδιο για τη βιώσιµη κτηνοτροφική δραστηριό-
τητα, ένα σχέδιο που θα παρέχει κατευθύνσεις στους κτηνοτρό-
φους για το είδος της εκµετάλλευσης και των ζώων, ένα σχέδιο
που θα προωθεί, για παράδειγµα, την καλλιέργεια ψυχανθών για
τη διατροφή των ζώων, ένα σχέδιο που θα φροντίζει για την ανά-
παυση των βοσκοτόπων, που θα αγγίζει όµως και τα θέµατα της
κτηνοτροφικής εκπαίδευσης, την παροχή επιστηµονικής συνδρο-
µής στον κτηνοτρόφο αλλά και της καλύτερης οργάνωσης της
παραγωγής. Αλλιώς, γυρίζουµε στις εποχές «όλα τα κιλά, όλα τα
λεφτά». 

Θέλω, λοιπόν, να σας ρωτήσω. Ποια είναι η τελική σας πρό-
θεση; Ποιο είναι το σχέδιό σας για τους βοσκότοπους, όπως
αποτυπώνεται και στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Είναι απλά να
κάνουµε έναν χάρτη µε τις εκτάσεις και να τις µοιράσουµε γενικά
στους κτηνοτρόφους, ίσα-ίσα για τις επιδοτήσεις και µετά έχει ο
θεός; Και µετά από δώδεκα µήνες χωρίς νοµοθετικό έργο, αυτή
είναι η φιλοδοξία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης; Ή
υπάρχει µία εθνική στρατηγική, ένα σχέδιο για τα βοσκοτόπια,
µία στρατηγική που θα συνδέει όλα αυτά τα προσωρινά και ορι-
στικά διαχειριστικά σχέδια βόσκησης ανά την επικράτεια και που
θα παρέχει κατευθύνσεις για την ενεργή προστασία ανανέωσης
και διαχείρισης των βοσκοτόπων;

Συνολικά, η ανάγκη που έρχεται να καλύψει το νοµοσχέδιο
είναι επιτακτική και παρούσα και οι προθέσεις σας είναι θετικές.
Όµως, δεν µπορούµε να αγνοήσουµε το γεγονός ότι η παρέµ-
βαση που επιχειρείται είναι περιορισµένη ως προς το εύρος της,
αντίστοιχη µε τις πραγµατικές διατάξεις του προβλήµατος και
απογοητευτική µετά από τόσους µήνες καθυστέρηση.

Ούτε βέβαια µπορούµε να παραβλέψουµε τις τόσες άσχετες
τροπολογίες που έχετε καταθέσει µέχρι στιγµής για το νοµοσχέ-
διο και έπονται κι άλλες. Συνεχίζετε επάξια στη λογική της προ-
ηγούµενης περιόδου αλλά και των προηγούµενων κυβερνήσεων,
υιοθετώντας τις απαράδεκτες νοµοθετικές πρακτικές που χρόνια
κατηγορούσατε. Ας ελπίσουµε τουλάχιστον ότι θα έρθουν οι
Υπουργοί να τις στηρίξουν. 

Θα υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής, µε την προ-
ειδοποίηση όµως ότι περιµένουµε άµεσα να δούµε από εσάς την
έγκαιρη ολοκλήρωση των σχεδίων, την τακτοποίηση όλων των
εκκρεµοτήτων µε τις υπουργικές αποφάσεις και την άµεση κα-
ταβολή των ενισχύσεων στους κτηνοτρόφους και στους αγρό-
τες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Μάρκου. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Γεώργιος Λαζαρίδης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ θα ήθελα να ξεκινήσω, κάνοντας µία πολύ µικρή ιστορική

αναδροµή. Να θυµηθούµε ότι το ’90, όπου είναι ένα σηµείο σταθ-
µός για την ελληνική γεωργία, η γεωργία ήταν στο 11,5% µε 12%
περίπου του ΑΕΠ. Τότε είχε πει ο αείµνηστος Αθανάσιος Κανελ-
λόπουλος ότι εάν η γεωργία πέσει κάτω από αυτό το σηµείο, θα
πρέπει να χτυπήσει συναγερµός. 

Τον Δεκέµβριο του 2014, η γεωργία συρρικνώθηκε στο 3,5%.

Μέσα σε αυτά τα είκοσι τέσσερα χρόνια δεν µεσολάβησε καµµία
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-Ανεξάρτητοι Έλληνες. Άλλοι κυβέρνησαν
αυτόν τον τόπο. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν είναι ώρα για να ψάξουµε και για να
αποδώσουµε ευθύνες. Είναι ώρα να ενγκύψουµε µε στοργή
πάνω στη γεωργία, γιατί ο πρωτογενής τοµέας είναι ο σηµαντι-
κότερος τοµέας, είναι ο τοµέας αυτός, στον οποίο έχουµε συν-
τριπτικό πλεονέκτηµα ως χώρα. Πρέπει να ενγκύψουµε µε
στοργή και µέσα από γόνιµο διάλογο να φροντίσουµε για την
απογείωση, για την προώθηση της γεωργίας. 

Με το νοµοσχέδιο «Βοσκήσιµες γαίες Ελλάδας» αξιοποιούνται
πενήντα εκατοµµύρια στρέµµατα, τα οποία έµεναν ανεκµετάλ-
λευτα. Με το παρόν νοµοσχέδιο δίνεται µια δυνατή ώθηση στην
κτηνοτροφία. Με τις νέες εκτάσεις περιορίζεται η χρήση φυρα-
µάτων και αξιοποιείται πλέον η πλούσια χλωρίδα της ελληνικής
γης, αυτή που εµπλουτίζει το ελληνικό γάλα και το κάνει µονα-
δικό, αυτή που σε συνδυασµό µε τις ντόπιες ράτσες αιγοπροβά-
των, δίνει στα ελληνικά τυριά την εξαιρετική ποιότητα και γεύση,
αυτή που σε συνδυασµό µε όλα τα παραπάνω, έκανε τη φέτα πε-
ριζήτητη και σηµαία της ελληνικής τυροκοµίας και δικαίως.

Επιτακτική ανάγκη είναι εκτός από τα νέα βοσκοτόπια, προκει-
µένου ο κλάδος να γίνει όχι µόνο βιώσιµος αλλά να αναπτυχθεί
και να γίνει ανταγωνιστικός, να µειωθεί το κόστος παραγωγής.
Πώς θα γίνει αυτό; Με τη µείωση της χρήσης φυραµάτων κατ’
αρχάς και την ελεύθερη βόσκηση, άρα µε νέες βοσκήσιµες εκτά-
σεις των οποίων η χρήση και η διαχείριση θα είναι προσεκτική
και µε γνώµονα το συµφέρον των κτηνοτρόφων και της ελληνικής
φύσης. 

Το νοµοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα βόσκησης εκτάσεων που
µπορεί να έχουν σήµερα χαρακτήρα δασικό, είναι όµως σίγουρο
ότι οι εκτάσεις αυτές όχι µόνο δεν θα υποστούν βλάβες, όπως
ισχυρίζονται κάποιοι αλλά αντίθετα, θα ωφεληθούν. 

Με τη βόσκηση έχουµε τη φυσική αραίωση, την αποµάκρυνση
των άχρηστων φύλλων και χορταριών, της βιοµάζας που λέµε,
που χωρίς τη βόσκηση θα έµεναν στο έδαφος, µε αποτέλεσµα
να καταστούν εύφλεκτα αλλά και να δηµιουργήσουν ένα στρώµα
αδιάβροχο που δεν διευκολύνει τη διείσδυση των όµβριων υδά-
των στο έδαφος, µε αποτέλεσµα να ρέει το νερό χωρίς να εµ-
πλουτίζει τον υδροφόρο ορίζοντα αλλά αντίθετα να ξεπλένει στις
µεγάλες κλίσεις το έδαφος ή αλλιώς να το απογυµνώνει. Μην
αγνοούµε και τη λίπανση των εδαφών από όπου περνούν τα ζώα. 

Με βάση το νοµοσχέδιο, η εκπόνηση διαχειριστικών σχεδίων
βόσκησης ανατίθεται στις περιφέρειες. Παράλληλα, καθορίζεται
ότι η διάρκεια ισχύος των σχεδίων διαχείρισης βόσκησης είναι
τα επτά έτη. Μετά την επταετία τα διαχειριστικά σχέδια βόσκη-
σης αναθεωρούνται και εγκρίνονται εκ νέου. Σε περίπτωση φυ-
σικής καταστροφής ή άλλης αιτίας, τα σχέδια αναθεωρούνται
και εγκρίνονται εντός ενός έτους. Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα πρό-
τεινα η επταετία να γίνει δεκαετία. 

Σηµειωτέον ότι το νοµοσχέδιο έρχεται να καλύψει θεσµικά τις
ανάγκες που πηγάζουν και από τον κοινοτικό κανονισµό για τη
νέα ΚΑΠ, βάσει του οποίου παρέχεται στη χώρα µας η δυνατό-
τητα επέκτασης των δυνάµενων να εξασφαλίσουν δικαιώµατα
εκτάσεων και σε ζώνες χαµηλής βλάστησης ή ακόµη και σε πε-
ριοχές που χαρακτηρίζονται δασικές. Βάσει του νέου νόµου, θα
προχωρήσουν οι µελέτες για τη βοσκοϊκανότητα των αντίστοιχων
περιοχών και στη συνέχεια θα διαµορφωθούν τα προβλεπόµενα
διαχειριστικά σχέδια βοσκοτόπων σε κάθε περιφέρεια.

Με βάση τα έως τώρα δεδοµένα, οι επιλέξιµες εκτάσεις µόλις
που προσεγγίζουν τα δεκαεπτά εκατοµµύρια στρέµµατα, όταν οι
ανάγκες που πηγάζουν µέσα από τα κατανεµηµένα δικαιώµατα
προσεγγίζουν τα είκοσι έξι εκατοµµύρια στρέµµατα. Αυτό σηµαί-
νει ότι µε τα µέχρι στιγµής δεδοµένα, ένας σηµαντικός αριθµός
δικαιωµάτων µένει ακάλυπτος. Αυτό έχει σαν αποτέλεσµα σοβα-
ρούς καταλογισµούς και πρόστιµα από τη µια και από την άλλη
µεγάλες καθυστερήσεις των πληρωµών των εξισωτικών, για πα-
ράδειγµα για το 2013 και το 2014 αλλά και της ενιαίας ενίσχυσης
του 2014 πολλών κτηνοτρόφων.

Η νοµιµοποίηση και ο εκσυγχρονισµός των κτηνοτροφικών εγ-
καταστάσεων είναι παράγοντες που συνδέονται άµεσα µε την
ανάπτυξη και την ενίσχυση της ελληνικής κτηνοτροφίας, τόσο
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στον πρωτογενή τοµέα όσο και στον τοµέα των προϊόντων ζωι-
κής προέλευσης. 

Η κτηνοτροφία σήµερα συµµετέχει µόλις στο 30% του αγρο-
τικού εισοδήµατος. Οι εισαγωγές κτηνοτροφικών προϊόντων
εξαιτίας της ελλειµµατικής παραγωγής σε κρέας και γάλα, δια-
µορφώνουν το εµπορικό έλλειµµα του γεωργικού ισοζυγίου στα
2 δισεκατοµµύρια, εκ των οποίων το 80% προέρχεται από τις ει-
σαγωγές κτηνοτροφικών προϊόντων. Εποµένως, επιβάλλεται να
αυξηθεί σηµαντικά η συµµετοχή της κτηνοτροφίας. 

Προτείνουµε να γίνονται έλεγχοι στο τέλος κάθε έτους για το
ζωικό κεφάλαιο του κάθε κτηνοτρόφου της κάθε µονάδας. Με
αυτόν τον τρόπο θα γνωρίζουµε τη συµπεριφορά του κάθε κτη-
νοτρόφου και της κάθε µονάδας αντίστοιχα. 

Η κάλυψη του 10% των κτηνοτροφικών κτηριακών εγκαταστά-
σεων είναι χαµηλή. Προτείνουµε αύξηση και µάλιστα κλιµακωτή
στο ποσοστό κάλυψης. Όπου δε χρειάζεται παρέκκλιση στις
άδειες για τις κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, αυτή πρέπει να γί-
νεται µε γρήγορες διαδικασίες, για να αποφύγουµε τις χρονοβό-
ρες σηµερινές διαδικασίες. Πραγµατικά έχουµε περιπτώσεις,
στις οποίες µπορεί να πάρει και ενάµισι και δύο χρόνια, προκει-
µένου να εξασφαλίσει κάποιος την άδεια. 

Τέλος –και κλείνω µε αυτό, κύριε Υπουργέ- θα ήθελα να σας
ζητήσω να προσέξετε λίγο την τροπολογία µε αριθµό 61/4.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λαζαρίδη, ε-

µείς να δείτε πόσο σας ευχαριστούµε που µας εξοικονοµήσατε
επτά λεπτά! Να είστε καλά. 

Ο ειδικός αγορητής της Ένωσης Κεντρώων κ. Αναστάσιος Με-
γαλοµύστακας έχει τον λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Γεια σας, κύριοι συνάδελ-
φοι. 

Το νοµοσχέδιο αυτό που αφορά τις βοσκήσιµες γαίες, θα µπο-
ρούσε να έχει πολύ θετικό πρόσηµο, καθώς προσπαθεί να λύσει
ένα πρόβληµα που ταλανίζει την κτηνοτροφία µας. Εδώ και τόσα
χρόνια τα πρόστιµα πέφτουν βροχή και συνεχώς οι βοσκήσιµες
γαίες λιγοστεύουν. 

Επίσης, προσπαθεί να δώσει λύση και να µειώσει το κόστος
της διατροφής των ζώων, το οποίο αποτελεί περίπου το 60% του
συνολικού κόστους στην κτηνοτροφία. Επίσης η βόσκηση είναι
πολύ σηµαντική, γιατί πέρα από φθηνή, δίνει και έναν ιδιαίτερο
χαρακτήρα στα ελληνικά προϊόντα, που τους προσδίδει επιπλέον
ποιότητα. 

Εποµένως, πρέπει να δώσουµε µεγάλη βάση στην κτηνοτρο-
φία και να αυξήσουµε την παραγωγή κτηνοτροφικών προϊόντων.
Πρώτα από όλα, πριν από τις ξένες αγορές, πρέπει να καλύ-
ψουµε τη δική µας κατανάλωση σε κρέας. Η παραγωγή µας πρέ-
πει να αυξηθεί τουλάχιστον τόσο και στη συνέχεια µε σωστές
κινήσεις να ενισχύσουµε την εξωστρέφειά µας, καθώς οι ξένες
αγορές είναι έτοιµες και µας περιµένουν για τα ελληνικά προ-
ϊόντα, τα οποία µάλιστα θα τα πληρώσουν και ακριβά, γιατί ο χα-
ρακτήρας τους είναι ιδιαίτερος και η ποιότητά τους είναι εξαι-
ρετική.

Ξέρουµε -και το έχουµε συζητήσει και στις επιτροπές- ότι το
ελληνικό γιαούρτι και η ελληνική φέτα δεν φτάνουν για να καλύ-
ψουν τις ανάγκες που υπάρχουν. Εποµένως, πρέπει οπωσδήποτε
και είναι υποχρέωσή µας να ενισχύσουµε και να δώσουµε κίνη-
τρα, έτσι ώστε να δηµιουργηθεί µια νέα γενιά κτηνοτρόφων, οι
οποίοι µε όραµα, σχέδιο και πλάνο, οργανωµένα, να αυξήσουν
την κτηνοτροφική παραγωγή και στη συνέχεια να βάλουν και
αυτοί το λιθαράκι τους στην ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας. 

Ωστόσο, το νοµοσχέδιο αυτό αντί να δίνει λύσεις, διακατέχεται
από ένα χαρακτήρα προχειρότητας και αυτό φαίνεται και από τις
δεκατέσσερις τροπολογίες, οι οποίες έχουν έρθει και που µόνο
την Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου δεν αφορούσαν, για πα-
ράδειγµα αυτές που έχουν θέµατα παιδείας. Επίσης, το νοµο-
σχέδιο διακατέχεται από ελλιπή ενηµέρωση σε κάποια θέµατα. 

Ένα πολύ σηµαντικό θέµα, για το οποίο δεν είχαµε σωστή ενη-
µέρωση από τον κύριο Υπουργό, ενώ παράλληλα αποτελεί τµήµα
του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου, για το οποίο επιβάλλεται να ενη-
µερωθεί η Ολοµέλεια, είναι το κατά πόσο προχωρά, σύµφωνα µε

το αναβαθµισµένο σχέδιο δράσης, η αναβάθµιση και επικαιρο-
ποίηση του συστήµατος LPIS. 

Η Ελλάδα συγκεκριµένα -και ο αρµόδιος ΟΠΕΚΕΠΕ- είναι υπο-
χρεωµένη να διαθέτει ενηµερωµένο σύστηµα αναγνώρισης
αγροτεµαχίων για την ετήσια υποβολή των αιτήσεων και την υλο-
ποίηση των απαιτούµενων ελέγχων. Το LPIS, στην ουσία είναι ένα
αγροτικό κτηµατολόγιο, που δίνει µεγάλη σηµασία σε αυτόν που
εκµεταλλεύεται τα αγροτεµάχια και τα βοσκοτόπια και που είναι
δικαιούχος της ενίσχυσης. 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει τονίσει πολλές φορές σε εµάς, ότι
το σύστηµα εντοπισµού των αγροτικών εκµεταλλεύσεων δεν λει-
τουργεί µε βάση τις ευρωπαϊκές προϋποθέσεις και προδιαγρα-
φές, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν αµφιβολίες αν οι κοινοτικές
επιδοτήσεις καταλήγουν σε πραγµατικούς δικαιούχους. Είναι
αυτό που µας φέρνει τα πρόστιµα στην Ελλάδα. 

Εποµένως, αν το LPIS δεν λειτουργεί όπως πρέπει, τότε όχι
µόνο η Ελλάδα θα επιβαρύνεται µε πρόστιµα αρκετών εκατοµ-
µυρίων, όπως συµβαίνει µέχρι σήµερα αλλά υπάρχει και κίνδυνος
να χαθούν οι επιδοτήσεις και έτσι ούτε οι κτηνοτρόφοι ούτε οι
γεωργοί θα έχουν κάποια ενίσχυση.

Για να το πω µε άλλα λόγια, από το σύστηµα αναγνώρισης
αγροτεµαχίων εξαρτώνται σε µεγάλο βαθµό οι άµεσες ενισχύ-
σεις προς τους κτηνοτρόφους αλλά και προς τους αγρότες και
ταυτόχρονα η µη επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισµού µε
δυσθεώρητα πρόστιµα. 

Σύµφωνα µε το ήδη καταρτισµένο σχέδιο δράσης του ΥΠΑΑ-
ΟΠΕΚΕΠΕ, µέχρι το τέλος του 2015, θα πρέπει να ολοκληρωθεί
η προµήθεια ορθοεικόνων και η ψηφιοποίησή τους για την ενσω-
µάτωση του 30% της χώρας και µέχρι το τέλος του 2016, θα πρέ-
πει να γίνει το άλλο 40% της χώρας. 

Εποµένως, θέλω να σας ρωτήσω αν έχει προχωρήσει το LPIS,
σύµφωνα µε το χρονοδιάγραµµα. Είναι πολύ σηµαντικό να το µά-
θουµε, γιατί το 2015 τέλειωσε και το τέλος του 2016 έρχεται.
Μπορεί να φαντάζει µακρινό αλλά µένει µόλις ένας χρόνος
ακόµα. Αν ναι, πρέπει να µας δοθούν συγκεκριµένες λεπτοµέ-
ρειες για την ακριβή πρόοδο του χρονοδιαγράµµατος. Αν όχι,
γιατί υπάρχει αυτή η καθυστέρηση και τι πρέπει να κάνουµε, έτσι
ώστε να µην επιβαρυνθούµε και µε άλλες δηµοσιονοµικές διορ-
θώσεις που µπορεί να επιβληθούν σε βάρος της χώρας µας και
να µη χαθούν οι επιδοτήσεις στους αγρότες και στους κτηνοτρό-
φους; 

Επίσης, θα ήθελα να µείνω σε δύο σηµεία. Τµήµα της επικαι-
ροποίησης του υπόβαθρου, αποτελεί και η εφαρµογή της µεθο-
δολογίας PRO data για την επιλεξιµότητα των µόνιµων βοσκο-
τόπων, που πρέπει να έρθει άµεσα στην Ολοµέλεια για συζή-
τηση. Άρα, είναι µείζον θέµα προστασίας των κτηνοτρόφων και
όχι µόνο των αγροτών µας. Μάλιστα, είναι ιδιαίτερα σηµαντικό
να επικαιροποιηθεί άµεσα. Για εµένα, δηλαδή, έπρεπε να είχε
γίνει το υπόβαθρο για την επιλεξιµότητα των αγροτεµαχίων και
των µονίµων βοσκοτόπων. 

Πρέπει να ορίζουµε τις βοσκήσιµες γαίες, αλλά πρέπει να ξέ-
ρουµε και ποιες από αυτές είναι επιλέξιµες, γιατί αλλιώς θα έ-
χουµε µεγάλο πρόβληµα για το έτος υποβολής αιτήσεων και το
2016 και το 2015. Συγκεκριµένα, εκεί που περιµένουµε να έχουµε
δηµοσιονοµικό κέρδος 60 εκατοµµυρίων ευρώ ανά έτος, θα
έχουµε πρόστιµα, δηµοσιονοµικές επιβαρύνσεις. 

Οι ευθύνες, συνεπώς, της Κυβέρνησης ΑΝΕΛ-ΣΥΡΙΖΑ είναι τε-
ράστιες, αν δεν έχει προχωρήσει η αναβάθµιση και η επικαιρο-
ποίηση του LPIS. Το τονίζω αυτό, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνά-
δελφοι, γιατί δεν υπάρχει, δυστυχώς, ούτε χρόνος ούτε χρήµα
για χάσιµο, έτσι όπως τα έχουν καταφέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,
συγγνώµη, σας διακόπτω για λίγα δευτερόλεπτα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
επιπλέον τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το –εκεί πήγαινε το «επιπλέον»- Ελληνικό Κολ-
λέγιο Θεσσαλονίκης. 
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Σας καλωσορίζουµε στην Αθήνα και στο Ελληνικό Κοινοβού-
λιο. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε, συνεχίστε. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ακούγοντας, λοιπόν, τους

προηγούµενους εισηγητές της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, οι οποίοι σωστά κατηγορούν τον ΣΥΡΙΖΑ για την καθυ-
στέρηση και λένε πως θα έπρεπε να είχε έρθει από την προηγού-
µενη φορά που ήταν κυβέρνηση, θέλω να κάνω µία αναδροµή,
για να δείξω και τις ευθύνες αυτών –και της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ- σε αυτόν τον τοµέα. 

Υπενθυµίζω τις εκκρεµείς δόσεις των εκτελεστικών αποφά-
σεων του ταµείου ΕΓΤΕ και αναφέροµαι στο Ευρωπαϊκό Γεωρ-
γικό Ταµείο Εγγυήσεων, που έχουν ήδη επιβληθεί και έχουν
συµπεριληφθεί για ρύθµιση σε τρεις ισόποσες ετήσιες δόσεις
για τα έτη 2015-2017. 

Μόνο για εκκρεµείς δόσεις εκτελεστικών αποφάσεων –ταµείο
ΕΓΤΕ- το 2016 πλην µίας, της ad hoc 48, στην οποία θα ανα-
φερθώ χωριστά, γιατί είναι πολύ σηµαντική, η Ελλάδα έχει να
πληρώσει 220 εκατοµµύρια ευρώ και πλέον. Τι σηµαίνει αυτό για
τον κρατικό προϋπολογισµό; Δεν θέλω ούτε να το σκέφτοµαι,
όταν µάλιστα ψάχνουµε ισοδύναµα, τα οποία πλήττουν τον πρω-
τογενή τοµέα, όπως το τσίπουρο, τα κρασιά και τις µπίρες. Πρέ-
πει να βάλουµε προτεραιότητες. 

Ωστόσο, ας υπενθυµίσω, αφού βρισκόµαστε προ των πυλών
της συζητήσεως στη Βουλή για τον προϋπολογισµό, ότι µε την
ad hoc απόφαση  48/2015 µας επιβάλλεται ένα πολύ σηµαντικό
πρόστιµο των 321 εκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο θα αρχίσουµε
να αποπληρώνουµε σε πέντε ισόποσες ετήσιες δόσεις . Εάν κά-
νουµε τον υπολογισµό, θα δούµε ότι είναι 64 εκατοµµύρια ευρώ
τον χρόνο, ένα ποσό που δεν πρέπει να επωµιζόµαστε ως Έλλη-
νες. Επειδή, δηλαδή, ήµασταν ανίκανοι να βάλουµε ένα πρό-
γραµµα και να συµπλέουµε µε τους κανόνες που έχει βάλει η
Ευρώπη, θα πληρώνουµε τώρα 164 εκατοµµύρια ευρώ τον χρό-
νο; 

Οι εκτελεστικές αυτές αποφάσεις αφορούν τα έτη των αιτή-
σεων 1999 µέχρι το 2013 και οφείλονται κατά βάση στην έλλειψη
του συστήµατος LPIS, το οποίο η χώρα µας δεν είχε και το απέ-
κτησε µόλις το 2009. Είναι µεγάλο σφάλµα αυτό που έχει γίνει.
Τεράστιες, επαναλαµβάνω, είναι οι ευθύνες της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ, που καλά κάνουν και κατηγορούν τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ για την αργοπορία του, αλλά ας αναλογιστούν τις ευθύνες
τους και αυτοί. 

Σύστηµα αναγνώρισης αγροτεµαχίων θα έπρεπε να υπήρχε
από πριν και να µην πληρώνουµε τώρα. Ελπίζουµε αυτό το πά-
θηµα να γίνει µάθηµα για σας, κύριε Υπουργέ, και να µην µας
επιτρέψετε να πούµε «το δις εξαµαρτείν ουκ ανδρός σοφού».
Ωστόσο και η ευθύνη που υπάρχει πλέον και στη σηµερινή ηγε-
σία του ΥΠΑΑ και στην τωρινή Κυβέρνηση δεν πρέπει να παρα-
βλέπεται. 

Γι’ αυτό θέτω και αυτό το ερώτηµα: Όλα στο πλαίσιο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης είναι αποτέλεσµα πολιτικής διαπραγµάτευ-
σης. Σε ποιες ενέργειες προχώρησε η σηµερινή Κυβέρνηση για
µια πολιτική λύση της επιβάρυνσης του κρατικού προϋπολογι-
σµού µε όλα αυτά τα υπέρογκα ποσά προστίµων; 

Δεν πρέπει, βεβαίως, να θεωρήσουµε τον εκτελεστικό κανονι-
σµό της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 775/2015 ως πανάκεια για να
σταµατήσουµε σε αυτόν. Συγκεκριµένα, τι θέλει η Κυβέρνηση να
κάνει; Τι σχέδιο έχει σχετικά µε την αναθεώρηση του εκτελεστι-
κού αυτού κανονισµού για να έχουµε επιεικέστερους όρους για
την Ελλάδα, δηλαδή αναστολή όλων των εκτελεστικών αποφά-
σεων, µε µεγαλύτερο διάστηµα αποπληρωµής, µε µικρότερες
δόσεις ανά έτος αποπληρωµής; 

Και όλα αυτά βεβαίως, πρέπει να γίνουν σε άµεση συνεννόηση
µε άλλες χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως είναι η
Ισπανία, η Κύπρος, η Ιρλανδία, η Ουγγαρία κ.λπ. για να το πετύ-
χουµε µε συλλογική προσπάθεια αυτό. Άλλες τέτοιες ενέργειες
και τέτοια διαπραγµάτευση πρέπει να γίνουν, γιατί αποµένουν
ακόµη τα έτη από το 2009 έως το 2012. Υπάρχουν προτάσεις της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για δηµοσιονοµικές διορθώσεις, δηλαδή
και άλλα πρόστιµα που δεν έχουν ακόµη ωριµάσει, ώστε να εκ-

δοθούν εκτελεστικές αποφάσεις. Ωστόσο, σύµφωνα µε τους
υπολογισµούς –και εύχοµαι να κάνουµε λάθος- το ποσό των προ-
στίµων ανέρχεται στα 200 εκατοµµύρια ευρώ. Πρέπει άµεσα να
δράσουµε και γι’ αυτό.

Αρκετοί Βουλευτές, όπως και εγώ, προερχόµαστε από αγρο-
τικές περιοχές, όπως είναι ο Νοµός Σερρών, όπου η γεωργία και
η κτηνοτροφία αποτελούν πυλώνες της οικονοµίας τους. Η ανά-
πτυξη του πρωτογενούς τοµέα και η προστασία των εισοδηµά-
των των γεωργών και των κτηνοτρόφων πρέπει να αποτελεί πρώ-
το µέληµά σας, όπως αποτελεί για εµάς. Πρέπει να δούµε µε σο-
βαρότητα αυτό το θέµα.

Επιπλέον, βλέπουµε ότι σε αυτό το νοµοσχέδιο πολλές δασι-
κές εκτάσεις χαρακτηρίζονται βοσκήσιµες εκτάσεις. Αυτό δεν
είναι κακό, καθώς έτσι αυξάνεται και ο αριθµός των στρεµµάτων,
αλλά βοηθάει και τις δασικές εκτάσεις. Όπως ανέφεραν και οι
προηγούµενοι οµιλητές, τα δάση απαλλάσσονται από τα ξερά
φύλλα µε τη βοσκή των κοπαδιών και αποφεύγουµε έτσι, µεταξύ
άλλων, και τον κίνδυνο της πυρκαγιάς. Αυτό πρέπει να γίνει, έ-
χοντας ως πρώτο µέληµά µας την προστασία του περιβάλλον-
τος. 

Εποµένως, πρέπει να υπάρχει σωστός και αυστηρός έλεγχος.
Πρέπει να υπάρξει συνεργασία µεταξύ του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Η προστασία
του περιβάλλοντος συνδέεται άµεσα µε την αειφορία της ελλη-
νικής κτηνοτροφίας. Όπως είπαµε και πριν, την ιδιαιτερότητα των
αγροτικών µας προϊόντων την δίνει το ιδιαίτερο περιβάλλον και
το ιδιαίτερο κλίµα µας. 

Όσον αφορά το άρθρο 18, µε το οποίο επιτρέπετε την πώληση
ληγµένων φυτοφαρµάκων, να πω ότι δεν νοµίζω πως αυτό συµ-
βαίνει σε κάποια άλλη ευρωπαϊκή χώρα. Μου φαίνεται παράδοξο,
µετά τα φρεσκοληγµένα τρόφιµα να έχουµε και τα φρεσκοληγ-
µένα φάρµακα. 

Είµαι σίγουρος ότι κανείς δεν µπορεί να εγγυηθεί το αν είναι
αποτελεσµατικά τα φάρµακα αυτά, καθώς τα εργοστάσια και οι
εταιρείες που τα παράγουν έχουν ελεγκτικούς φορείς που ελέγ-
χουν και ορίζουν µία ηµεροµηνία λήξης. Τώρα εµείς, µε δικές µας
επιτροπές, µπορούµε αυτά να τα διορθώσουµε; Δεν είµαι σίγου-
ρος. 

Επίσης, δεν είµαι σίγουρος ότι µπορούµε να ξέρουµε µε βε-
βαιότητα πόσο δραστικό µπορεί να είναι αυτό το φάρµακο, αλλά
και πόσο επικίνδυνο, τόσο για το περιβάλλον, όσο και για τους
αγρότες και τους κτηνοτρόφους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Το άλλο πολύ σηµαντικό θέµα που θίγεται σε αυτό το νοµο-
σχέδιο είναι τα τέλη βοσκής, όπου τα παίρνουµε από τους δή-
µους και τα δίνουµε στις περιφέρειες. Με αυτή την απόφαση
–που ελπίζω να µην την πάρουµε- δεν λαµβάνουµε καθόλου υπό-
ψη τους δήµους, οι οποίοι νοικοκύρεψαν πάρα πολύ την οικονο-
µία και εξάλειψαν πολλές παθογένειες που υπήρχαν στους προ-
ηγούµενους δήµους, αλλά τους αφαιρούµε πόρους, ενώ έχουµε
ήδη µειώσει τις κρατικές χρηµατοδοτήσεις. Πολλές φορές δεν
τους τις δίνουµε κιόλας, καθώς η ΣΑΤΑ δεν έχει δοθεί ολόκληρη
στους δήµους για φέτος. Δεν υπάρχει άλλωστε πρόβλεψη για
επιπλέον πόρους ως αντικατάσταση όσων τους παίρνουµε. Αυτό
µάλιστα, έγινε χωρίς να συζητηθεί. Πόσος πια αυταρχισµός; Δεν
γίνεται να µη συζητάµε µε τους δήµους ένα θέµα που τους
αφορά και τους πλήττει.

Μέχρι τώρα οι δήµοι ήταν υπεύθυνοι και για την κατασκευή
έργων υποδοµής, αλλά και για τη σύνταξη διαχειριστικών σχε-
δίων βόσκησης. Και τώρα τι κάνουµε; Όλους τους πόρους τούς
δίνουµε στην περιφέρεια. Δεν ξέρω αν η περιφέρεια έχει την τε-
χνογνωσία να το χειριστεί αυτό. Δεν είχε καµµία απολύτως σχέση
µε αυτό το θέµα ως τώρα. Γιατί να κάνουµε αυτή την αλλαγή; Τι
σκοπούς εξυπηρετεί; Δεν µπορούµε να το καταλάβουµε και εί-
µαστε κατά στο να γίνει αυτό. 

Τέλος, θα ήθελα να µιλήσω για το άρθρο 12, το οποίο αφορά
συγκεκριµένα τη συνέχιση της λειτουργίας υφιστάµενων κτηνο-
τροφικών εγκαταστάσεων εντός ή πλησίον κατοικηµένων περιο-
χών. Αυτό από όποια πλευρά και να το δούµε είναι λάθος. Συ-
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γκεκριµένα, λέτε ότι «η άδεια διατήρησης κτηνοτροφικής εγκα-
τάστασης δεν µεταβιβάζεται και δεν τροποποιείται, ανακαλείται
δε όταν για οποιονδήποτε λόγο διακοπεί η λειτουργία της κτη-
νοτροφικής εγκατάστασης». 

Εποµένως, θέλετε να δώσετε παράταση στις άδειες αυτές για
να µην πλήξετε τους κτηνοτρόφους και τους λέτε να εναρµονι-
στούν µε τους κανόνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Έχετε κάνει
αυτοψία; Οι κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις που βρίσκονται εντός
οικιστικών περιοχών, στην πλειοψηφία τους αποτελούνται από
σύρµατα, παλέτες και λαµαρίνες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο ακόµη χρόνο θα ήθελα, κυρία Πρόεδρε. 
Αυτά, για να έρθουν σε ένα σωστό επίπεδο, έτσι ώστε να µην

αποτελούν κίνδυνο για τη δηµόσια υγεία και για το περιβάλλον,
χρειάζεται να γίνει κάποια επένδυση. Εµείς τι τους λέµε; Να επεν-
δύσουν χωρίς να είναι στην ουσία δική τους η άδεια; Ή θέλετε
να συνεχίσουν να υπάρχουν αυτές οι εγκαταστάσεις µέσα στα
χωριά, δίπλα σε σχολεία, δίπλα σε ταβέρνες, δηλαδή για να πη-
γαίνει κάποιος στο σπίτι του, να περνάει, ειδικά όταν βρέχει,
µέσα από λίµνες, από ούρα –µε συγχωρείτε για την έκφραση- και
κοπριές; Πιστεύετε ότι πρέπει να πάµε σ’ αυτό που συνέβαινε
πριν από πενήντα και εξήντα χρόνια, που κάτω στα υπόγεια είχαν
τα ζώα και µάζευαν τις σβουνιές για να ζεσταίνεται και το πάνω
σπίτι;  

Αυτό που πρέπει να κάνετε είναι να ορίσετε µία κτηνοτροφική
ζώνη λίγο πιο έξω, σε µια ακτίνα τριών ή πέντε χιλιοµέτρων, να
τους δώσετε κίνητρα και φοροελαφρύνσεις, ώστε να επενδύ-
σουν εκεί. Από εκεί και πέρα, να µπορούν να διαχειριστούν τις
εγκαταστάσεις, όπως θέλουν αυτοί, να µεταβιβάσουν την άδειά
τους και να κάνουν σωστή και µακροχρόνια επένδυση. Να µην
βλέπουµε κοντόφθαλµα.

Ο κόσµος δεν µας ψήφισε για να κάνουµε –σε εισαγωγικά-
«κάτι». Μας ψήφισε για να αλλάξουµε το σκηνικό. Δεν είµαστε
εδώ για να δίνουµε ηµιτελείς λύσεις, αλλά για να λύνουµε µια και
καλή τα προβλήµατα και τις παθογένειες του παρελθόντος. Δεν
θα κάνουµε ό,τι έκαναν οι προηγούµενοι. Δεν υπάρχει η δικαιο-
λογία, που τόσο συχνά χρησιµοποιείται, «οι άλλοι δεν έκαναν τί-
ποτα, εµείς τουλάχιστον κάνουµε». 

Εµείς δεν είµαστε εδώ γι’ αυτό. Οι θέσεις του Βουλευτή, του
Υπουργού, του Πρωθυπουργού είναι θέσεις υψηλής ευθύνης.
Όταν κάνουµε κάτι, πρέπει να το κάνουµε σωστά. Αυτό είναι το
νέο που περίµενε να δει ο κόσµος από εµάς. Πρέπει να σεβα-
στούµε τους ανθρώπους που µας στήριξαν, τους ανθρώπους
που µας εξέλεξαν µε την ψήφο τους, όπως επίσης να σεβα-
στούµε το γεγονός ότι δεν έχουµε χρόνο για επιπλέον καθυστε-
ρήσεις. 

Πρέπει µε την πολιτική µας να ξαναφέρουµε την ελπίδα στον
κόσµο, που έχει χαθεί. Αν περπατήσετε µέσα στην κοινωνία µας,
θα το δείτε. Πρέπει να αλλάξουµε την υφιστάµενη άσχηµη κατά-
σταση της Ελλάδας. Μόνο έτσι θα ανατρέψουµε και την απέχ-
θεια και την απαξία που δείχνει ο κόσµος στο πρόσωπό µας.
Πρέπει να εξυψώσουµε τη σύγχρονη Ελλάδα. Δεν γίνεται να συ-
νεχίσουµε να παίρνουµε µέτρα, τα οποία δεν δίνουν οριστικές
λύσεις που θα βοηθήσουν την ανάπτυξη. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τώρα µπαίνουµε στον κατάλογο των οµιλητών.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπάρκας, για επτά λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το παρόν νοµοσχέδιο οφεί-

λουµε όλες οι πλευρές του Κοινοβουλίου να συµφωνήσουµε σε
ένα πράγµα, ότι λύνουµε ένα χρόνιο πρόβληµα που αντιµετώπιζε
η κτηνοτροφία, αυτό των βοσκήσιµων γαιών και των επιδοτήσεων
που έπαιρναν κατ’ αναλογία οι κτηνοτρόφοι. 

Αυτό το πρόβληµα το λύνει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, διότι
όλοι γνωρίζουµε πολύ καλά ότι τα προηγούµενα χρόνια και µε
τις πολιτικές οι οποίες ασκήθηκαν από τις προηγούµενες κυβερ-
νήσεις, κυρίως από το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία, η κατά-

σταση των βοσκήσιµων γαιών και κατ’ επέκταση των επιδοτή-
σεων των αγροτών και κτηνοτρόφων ήταν σε µαύρο χάλι και µά-
λιστα εις βάρος των µικρών κτηνοτρόφων, καθώς τα χρήµατα
πήγαιναν µόνο στους µεγαλοκτηνοτρόφους, σε αυτούς δηλαδή
που είχαν άµεση σχέση µε το πολιτικό σύστηµα και τους Βου-
λευτές της επαρχίας τους, οι οποίοι µπορούσαν να έχουν άµεση
σχέση µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης.

Άρα, σε αυτό το πράγµα πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι. Στα
υπόλοιπα θα διαφωνήσουµε.

Ακούστηκαν εδώ εκφράσεις για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
όπως «νοµοσχέδιο-κουρελού» και «κοινοβουλευτικό πραξικό-
πηµα». 

Είναι ένα νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το οποίο
δίνει λύση στο χρόνιο πρόβληµα των αγροτών. Και αυτό προσπα-
θήσαµε και προσπαθούµε να κάνουµε. Διότι όταν στο όνοµα της
παραγωγικής ανασυγκρότησης όλοι µας πετάµε διάφορες ιδέες,
δεν κοιτάµε τον πραγµατικό πυρήνα.

Επίσης, θα διαφωνήσουµε στο γεγονός ότι το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο µιλάει για φορολογία, για την αύξηση της προκατα-
βολής και για όλα αυτά στα οποία αναφέρθηκαν οι εισηγητές της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Αυτά, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, θα τα συζητήσουµε σε επόµενο νοµοσχέδιο και καλό θα
ήταν να µην προδιαθέτουµε τον κόσµο για το τι θα συµβεί, γιατί
πάρα πολλές φορές τους προηγούµενους δέκα µήνες έχετε δια-
ψευστεί από την πραγµατικότητα.

Επίσης, ακούσαµε ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι «κο-
πτοραπτική» προηγούµενων σχεδίων νόµου ή τροπολογιών που
κατέβαζε η Νέα Δηµοκρατία. Εδώ πραγµατικά έχουµε χάσει τον
µπούσουλα. Η Νέα Δηµοκρατία ήταν αυτή η οποία έκοβε βοσκή-
σιµες γαίες από τους κτηνοτρόφους, σε συνεργασία µε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση.

Εγώ προέρχοµαι από µια περιοχή που είναι κυρίως ορεινή. Ο
ορισµός, λοιπόν, της βοσκήσιµης γαίας ήταν η εικόνα των ευρω-
παϊκών χωρών, που όλοι µπορούµε να δούµε, δηλαδή τα πράσινα
λιβάδια τα οποία δεν έχουν ούτε ίχνος δέντρου µέσα. 

Εγώ θα σας πληροφορήσω, λοιπόν, ότι η Ήπειρος είναι κατά
70% πέτρα. Αυτό δεν ορίζεται ως βοσκήσιµη γαία, όταν ιστορικά
βοσκούσαν εκεί οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι τα ζώα τους; Γνω-
ρίζετε ότι αυτές οι περιοχές είχαν κοπεί; Με το παρόν νοµοσχέ-
διο δεν λύνεται αυτό το πρόβληµα;

Εµείς, λοιπόν, δίνουµε τη δυνατότητα να δηµιουργηθεί εκείνος
ο πυρήνας των περιοχών που θα µπορούν να χρησιµοποιούν, όχι
µόνο αυτοί που έχουν «µπάρµπα στην Κορώνη», αλλά πραγµα-
τικά όλοι οι αγρότες που έχουν ζώα και θέλουν να τα βοσκήσουν.

Την κριτική την αντιλαµβανόµαστε προφανώς στη λογική ότι
δεν κάναµε πράγµατα που βοηθούν τα κοινωνικά σύνολα, που
βοηθούν τους αγρότες. Δεν µπορεί, όµως, να ακούµε κριτική από
εσάς που πουλήσατε µέσα σε ένα βράδυ τη γαλακτοβιοµηχανία
«ΔΩΔΩΝΗ». Βάλατε την υπογραφή σας για να πουλήσετε τη γα-
λακτοβιοµηχανία «ΔΩΔΩΝΗ», η οποία ήταν η µόνη δυνατή εται-
ρεία που στήριζε την κτηνοτροφία. Για αυτά τι έχετε να πείτε;
Ήταν βοήθεια προς την κτηνοτροφία το χάρισµα της «ΔΩΔΩ-
ΝΗΣ» ή το γεγονός ότι κλείσατε την Αγροτική Τράπεζα και τη δώ-
σατε στον κ. Σάλλα, που ήταν µια τράπεζα που βοηθούσε, όπως
βοηθούσε, την κτηνοτροφία και κατ’ επέκταση τους αγρότες;
Αυτή είναι η δική σας λογική για το πώς µπορούµε να βοηθή-
σουµε την αγροτική παραγωγή και για το πώς θα κάνουµε τη συ-
ζήτηση για την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας; 

Έτσι αντιλαµβάνεστε εσείς, κύριε Κυριαζίδη, τη λογική του
εξορθολογισµού των κτηνοτρόφων; Η υπογραφή σας βρίσκεται
στην πώληση της «ΔΩΔΩΝΗΣ». Γι’ αυτό µία κουβέντα θα πείτε,
όταν η τιµή του γάλακτος έχει πάει πλέον στα 0,80 ευρώ; Τα γνω-
ρίζετε αυτά; Τα ξέρετε; Οι ιδιοκτήτες χύνουν το γάλα στους
αγρότες, γιατί τους ζητάνε διάφορους τύπους από λιπαρά. Τα
ξέρετε αυτά;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Και τι κάνουν αυτοί;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Εσείς, λοιπόν, καταψηφίζετε ένα

νοµοσχέδιο, το οποίο δίνει τη δυνατότητα της αύξησης των λι-
παρών. Το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, διότι οι ελληνικές ράτσες
προβάτου είναι αυτές οι οποίες βοσκούν σε ηµιορεινές και ορει-
νές περιοχές, όπου υπάρχει και δενδρώδης βλάστηση και, άρα,
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αυξάνεται και το ποιόν του γάλακτος. Τα ξέρετε αυτά. Αυτά θα
καταψηφίσετε; Σ’ αυτή τη λογική θα µπείτε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν είπαµε κάτι τέτοιο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Γι’ αυτό, λοιπόν, σας λέµε το

εξής: Εµείς µπαίνουµε στη διαδικασία να βοηθήσουµε την παρα-
γωγική διαδικασία της χώρας. Το παρόν νοµοσχέδιο βάζει µία
σειρά στον εξορθολογισµό των βοσκήσιµων γαιών, τις οποίες
εσείς καταστρέψατε και φέρατε σε κατάσταση αποσύνθεσης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το 2002 υπογράφηκε. Αλλού δείξε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Γι’ αυτό, λοιπόν, τα κροκοδείλια

δάκρυα δεν είναι για σας. Δεν είµαστε λωτοφάγοι σ’ αυτήν την
Αίθουσα. Δεν γεννηθήκαµε εχθές. Γνωρίζουµε τι έχετε πράξει,
για να βοηθήσετε την παραγωγική διαδικασία της χώρας. Γνω-
ρίζουµε ποιους υπερασπίζεστε, διότι από τα στόµατά σας µόνο
για την  ΠΑΣΕΓΕΣ ακούµε και όχι για µικρές συνεταιριστικές επι-
χειρήσεις. Δεν ακούµε για τον µικρό φτωχό αγρότη, ο οποίος
δίνει τη µάχη του καθηµερινά, καθώς ξυπνά στις 04.00’ για να
πάει να βοσκήσει τα ζώα του. Μόνο η ΠΑΣΕΓΕΣ σάς ενδιαφέρει.
Επειδή εµείς βάζουµε χέρι και στη ΠΑΣΕΓΕΣ, αυτό σας τσινάει,
αυτό σας ενοχλεί.

Εµείς έχουµε δώσει ένα συµβόλαιο µε τον λαό. Ο λαός στήριξε
την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, διότι είχε υπογράψει ένα συµβόλαιο,
δηλαδή να πατάξει τη διαφθορά την οποία εσείς τόσα χρόνια
έχετε µεγιστοποιήσει. 

Η διαφθορά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρίσκεται και στην
κτηνοτροφία και αυτό το ξέρετε πάρα πολύ καλά. Χιλιάδες αν-
θρώπων έχουν βγάλει χρήµα, χρησιµοποιώντας µικρούς κτηνο-
τρόφους. Γι’ αυτό και εµείς δίνουµε τη µάχη σ’ αυτή τη διαδικα-
σία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα δευτερόλεπτο, κυρία Πρόεδρε.
Όσον αφορά τα σενάρια που διάφοροι επεξεργάζεστε για

πτώση της Κυβέρνησης και οικουµενικές κυβερνήσεις, προκει-
µένου να επαναφέρετε το παλαιό πολιτικό σύστηµα, που η κοι-
νωνία έδιωξε από την πόρτα και εσείς θέλετε να το φέρετε από
το παράθυρο, να τα ξεχάσετε. Η κυβερνητική πλειοψηφία είναι
δυνατή. Υπερασπίζεται ένα πολιτικό σχέδιο για το οποίο ο κό-
σµος µάς ψήφισε και ο κόσµος µάς στηρίζει.

Σας καλώ, λοιπόν, να αλλάξετε άποψη και να στηρίξετε αυτό
το νοµοσχέδιο. Σας καλώ να µπείτε κι εσείς στη διαδικασία να
σκεφτείτε πραγµατικά τον µικροκτηνοτρόφο και αυτούς, που κα-
θηµερινά δίνουν τη µάχη της παραγωγικής ανασυγκρότησης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Ανδριανός για επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Προφανώς, ο συνάδελφος εφάρµοσε
τη στρατηγική που λέει ότι η καλύτερη άµυνα είναι η επίθεση.
Όµως, δεν είναι πάντα δόκιµη αυτή η τακτική.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι καλό είναι να µην παραπληροφορούµε το
Κοινοβούλιο και τον κόσµο. Εµείς ό,τι θετικό υπάρχει το ψηφί-
ζουµε. Δεν εφαρµόζουµε την αντιπολιτευτική τακτική που εφαρ-
µόζατε, κύριε συνάδελφε, όντας στην Αντιπολίτευση. Γνωρίζετε
πολύ καλά ότι επί της αρχής αυτό το νοµοσχέδιο η Νέα Δηµο-
κρατία το ψηφίζει. Εποµένως, δεν το καταλάβατε…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η κ. Αραµπατζή δεν το κατάλαβε
µάλλον.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: …και γι’ αυτό ασκήσατε µία κριτική,
η οποία δεν είναι σωστή και µας αδικεί, κύριε Φάµελλε. Μας αδι-
κείτε και έχετε τέτοια δείγµατα τακτικής σας στην Αντιπολίτευση.
Καλό είναι τουλάχιστον µερικές φορές να είµαστε πιο σεµνοί και
να µην επιδεικνύουµε αυτού του είδους την αλαζονεία.

Συζητάµε, λοιπόν, σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο για τις βοσκή-
σιµες γαίες εν µέσω µίας εξαιρετικά δύσκολης και κρίσιµης συν-
θήκης για τους Έλληνες αγρότες και κτηνοτρόφους και συνολικά
για την πρωτογενή µας παραγωγή. 

Οι κινητοποιήσεις των αγροτών και των κτηνοτρόφων, που
έφτασαν πρόσφατα έξω από το Κοινοβούλιο, υπογραµµίζουν τον
άνισο αγώνα επιβίωσης που δίνουν καθηµερινά, έναν αγώνα που
παράλληλα µε τις εγγενείς δυσκολίες του κλάδου, δυστυχώς, πε-

ριλαµβάνει το υψηλό κόστος παραγωγής και τις χαµηλές τιµές
παραγωγής, την καθυστέρηση στην καταβολή των ενισχύσεων
και των αποζηµιώσεων, τη θεσµική ανασφάλεια και τις εν γένει
γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, που δυσκολεύουν ακόµη περισ-
σότερο, αντί να διευκολύνουν το έργο των κτηνοτρόφων. 

Είναι αυτές οι άνισες συνθήκες που έκαναν τα τελευταία χρό-
νια, όπως τόνισε και ο Πρόεδρος του Συνδέσµου Ελληνικής Κτη-
νοτροφίας στη συνεδρίαση της Επιτροπής, να φύγουν από την
κτηνοτροφία είκοσι πέντε χιλιάδες Έλληνες και να εγκαταλεί-
ψουν κυρίως ορεινές περιοχές. Αναφέρω ενδεικτικά: Την επιβά-
ρυνση από τον φόρο στα καύσιµα, την επιβάρυνση από την αλ-
λαγή της φορολόγησης µε υψηλότερους συντελεστές από το
πρώτο ευρώ, την αύξηση του ΦΠΑ σε είδη πρώτης ανάγκης,
καθώς και τις καθυστερήσεις, για παράδειγµα, στην καταβολή
της εξισωτικής αποζηµίωσης, στις ενισχύσεις για τη βιολογική
κτηνοτροφία, τις βιολογικές καλλιέργειες, την επιστροφή του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης.

Να θυµίσω ότι η Νέα Δηµοκρατία πάντα εγκαίρως κατέβαλλε
και τις εξισωτικές αποζηµιώσεις και την ενιαία ενίσχυση στους
αγρότες. 

Αναφέρω ακόµα, από την πλευρά της Κυβέρνησης, την αύ-
ξηση των εισφορών για ασφάλιστρα, όπου τα συνολικά έσοδα
φτάνουν να υπερβαίνουν σχεδόν κατά το ήµισυ τις αντίστοιχες
δαπάνες του ΕΛΓΑ για την αποζηµίωση του ζωικού κεφαλαίου.
Όµως και οι πολύτιµοι πόροι για το έργο «Αλέξανδρος Μπαλτα-
τζής», έργο πνοής για την πρωτογενή παραγωγή της ελληνικής
περιφέρειας, κινδυνεύουν σήµερα να χαθούν. 

Ελπίζω, κύριε Υπουργέ, να συνεχιστεί και να ολοκληρωθεί το
έργο πνοής του Αναβάλου στην Αργολίδα. Μένω στις διαβεβαι-
ώσεις που µου έχετε δώσει στις έγγραφες απαντήσεις, στις σχε-
τικές ερωτήσεις που σας έχω υποβάλει, ότι αυτό το έργο πνοής,
ένα αναπτυξιακό εργαλείο στην Αργολίδα θα ολοκληρωθεί, γιατί
πραγµατικά είναι απαραίτητο για ολόκληρη την Αργολίδα.

Οφείλουµε, λοιπόν, να συνειδητοποιήσουµε, ανεξάρτητα από
πολιτικές και ιδεολογικές διαφορές, ότι η στήριξη της γεωργίας
και της κτηνοτροφίας πρέπει να αντιµετωπίζεται ως εθνικός στό-
χος. Οφείλουµε, λοιπόν, να στηρίξουµε ουσιαστικά και όχι να βά-
ζουµε περαιτέρω εµπόδια στους ανθρώπους της παραγωγής
που δίνουν µάχη για να µην ερηµώσει η περιφέρεια, δίνουν µάχη,
µε πολλαπλό προσωπικό κόστος, για να παραµείνουν σε ορεινές
και µειονεκτικές περιοχές και να τις µετατρέψουν σε κοιτίδες
ανάπτυξης, προκοπής και δηµιουργίας. Το λέω αυτό, γιατί πραγ-
µατικά τα ποιοτικά προϊόντα της ελληνικής κτηνοτροφίας, όπως
και τα αγροτικά µας προϊόντα, µπορούν να συµβάλλουν καθορι-
στικά, µε σωστή πολιτική, στη συνολική προσπάθεια για την ανά-
καµψη της χώρας. Το παράδειγµα της παγκόσµιας απήχησης
της ελληνικής φέτας, αλλά και του ελληνικού γιαουρτιού δεί-
χνουν τον δρόµο και τις προοπτικές αυτές.

Ένα ουσιαστικό βήµα στην κατεύθυνση αυτή θα ήταν, για πα-
ράδειγµα, να ληφθεί υπ’ όψιν στην κατάρτιση του νοµοσχεδίου
το ολοκληρωµένο σχέδιο για την εφαρµογή των διαχειριστικών
σχεδίων βόσκησης, που είχαν καταθέσει οι κτηνοτροφικές οργα-
νώσεις από τον Ιανουάριο του 2015. Δυστυχώς, όµως, η Κυβέρ-
νηση δεν συνεργάστηκε, ως όφειλε, µε τους φορείς.

Επίσης, θέλω να επισηµάνω ότι το τέλος βόσκησης από τους
δήµους πηγαίνει πλέον στις περιφέρειες, στερώντας έτσι τους
δήµους από ένα έσοδο. 

Έστω και έτσι, υπάρχουν σηµεία που πρέπει να βελτιωθούν,
τα οποία αναφέρθηκαν λεπτοµερειακά, τόσο στο πλαίσιο της
επεξεργασίας στην επιτροπή, όσο και κατά την τοποθέτηση των
συναδέλφων. 

Βεβαίως -θέλω να το επισηµάνω- έγιναν κάποιες βελτιώσεις,
αλλά δεν είναι δυνατόν, για παράδειγµα, να µετατίθεται µε τις
προβλέψεις του νοµοσχεδίου κόστος από το Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων στους κτηνοτρόφους, σε αυτή την
οικονοµική συγκυρία. Όπως επίσης πρέπει να διασφαλιστεί ότι
οι κτηνοτρόφοι δεν χάνουν τα δικαιώµατά τους, αν για τον οποι-
ονδήποτε λόγο δεν έχουν γίνει τα διαχειριστικά σχέδια βόσκη-
σης, που δεν είναι δική τους ευθύνη.

Είναι, επίσης, ιδιαίτερα σηµαντικό να οριστούν καλύτερα οι
προδιαγραφές των πρόχειρων εγκαταστάσεων, τα επιτρεπόµενα
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έργα στους βοσκοτόπους, ώστε να ανταποκρίνονται στις απαι-
τήσεις της ποιοτικής παραγωγής. 

Σε κάθε περίπτωση οφείλουµε να υπογραµµίσουµε ότι η βό-
σκηση δεν είναι ανταγωνιστική προς την προστασία του περιβάλ-
λοντος, της βλάστησης και της βιοποικιλότητας. Η διεθνής
πρακτική καταδεικνύει ότι µε το σωστό θεσµικό πλαίσιο, που
προάγει τις καλές πρακτικές, η βόσκηση µπορεί να συµβάλει ου-
σιαστικά στην προστασία και την αναζωογόνηση του φυσικού πε-
ριβάλλοντος, διασφαλίζοντας ταυτόχρονα και τις προϋποθέσεις
της µη ερήµωσης των περιοχών αυτών από κατοίκους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Οφείλουµε λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέτοια ζητή-
µατα να τα αντιµετωπίζουµε µε την αρµόζουσα ευθύνη και µε
γνώµονα το συλλογικό καλό, πέρα από ιδεοληψίες και προκατα-
λήψεις.

Το παράδειγµα του ν. 4235/2014, που εάν εφαρµοζόταν έγ-
καιρα σήµερα δεν θα είχαµε τα αδιέξοδα που έχουµε ως προς
την καταβολή των ενισχύσεων, είναι χαρακτηριστικό της ανάγκης
το κράτος να έχει συνέχεια και συνέπεια, ως προς τις υποχρεώ-
σεις του προς τους πολίτες.

Είναι χρέος µας, λοιπόν, να στηρίξουµε ουσιαστικά τον Έλ-
ληνα κτηνοτρόφο, αφαιρώντας εµπόδια και αγκυλώσεις και προ-
σφέροντάς του το απαραίτητο θεσµικό πλαίσιο, ώστε να µπορεί
να παράγει σε συνθήκες ασφάλειας και αειφορίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας ευ-
χαριστούµε και εµείς, κύριε Ανδριανέ και για την τήρηση του χρό-
νου.

Ο κ. Μπαρµπαρούσης έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε Υ-

πουργέ, πριν µπω στα του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να σας πω ότι
την Παρασκευή σάς είχα κάνει µία ερώτηση σχετικά µε τις επι-
δοτήσεις των αγροτών. Να ξέρετε ότι δεν µε καλύψατε ούτε στην
πρωτολογία σας ούτε στη δευτερολογία σας. Μου είπατε πάρα
πολλά πράγµατα, αλλά σε αυτό που σας ρώτησα δεν µου απαν-
τήσατε. Εγώ σας ρώτησα συγκεκριµένα εάν θεωρείτε σωστό να
µπορεί να µπαίνει στο βιβλιάριο του κάθε αγρότη ο ΕΛΓΑ, ο ΟΓΑ,
ο «άλφα», ο «βήτα» και να αφαιρεί όσα χρηµατικά ποσά θέλει,
γιατί έχουµε το φαινόµενο, οι επιδοτήσεις να έρχονται από την
Ενωµένη Ευρώπη για τους αγρότες και να µην πηγαίνουν στις
τσέπες των αγροτών. Έχετε εφεύρει ένα κάρο εισφορές και οι
επιδοτήσεις στις περισσότερες περιπτώσεις δεν φτάνουν ούτε
για να ξεχρεώσουν αυτά που ζητάτε. 

Θα ακούσουν πάλι οι πολίτες ότι οι αγρότες µοιράστηκαν το
«χ» αστρονοµικό ποσό, αλλά η πραγµατικότητα είναι ότι τα λεφτά
µπαίνουν στα ταµεία της Εφορίας, του ΕΛΓΑ και του ΟΓΑ. Στην
τσέπη του αγρότη δεν µπαίνει φράγκο. Και επαναλαµβάνω ότι
θεωρώ απαράδεκτο κάθε υπηρεσία να έχει πρόσβαση στον λο-
γαριασµό του κάθε πολίτη. Και σε τελική ανάλυση, γιατί ο αγρό-
της να µην έχει το δικαίωµα να κάνει κάποια ρύθµιση και να δίνει
τα οφειλόµενα σε δόσεις; Θέλω να µου πείτε, κύριε Υπουργέ,
πώς θα σας φαινόταν εσάς εάν είχε πρόσβαση στον λογαριασµό
σας η όποια υπηρεσία. 

Έρχοµαι στα του νοµοσχεδίου τώρα. Πιστεύουµε ότι µε το
παρόν νοµοσχέδιο δεν αντιµετωπίζονται τα ουσιαστικά προβλή-
µατα της κτηνοτροφίας. Για παράδειγµα, στο άρθρο 7 αναφέρε-
ται ότι οι κτηνοτρόφοι θα καταβάλουν τίµηµα σε λογαριασµό της
περιφέρειας µε σκοπό, όπως λέτε, τα χρήµατα αυτά να διατε-
θούν για τη συντήρηση και την κατασκευή έργων υποδοµής της
βοσκήσιµης γαίας, σύµφωνα µε το διαχειριστικό σχέδιο βόσκη-
σης. 

Μην κοροϊδευόµαστε, ο πραγµατικός σκοπός είναι άλλος:
Είναι να βάλετε άλλη µία εισφορά –λες και αυτές που έχουν είναι
λίγες- για να τους αρπάξετε µερικά χρήµατα ακόµη. Εγώ είµαι
σίγουρος ότι αυτά τα χρήµατα δεν θα αξιοποιηθούν για τον
σκοπό που λέτε, αλλά για άλλη µία φορά θα καταληστευθούν,
όπως συνηθίζεται όλα αυτά τα χρόνια και µε τα υπόλοιπα ταµεία. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι οι αλιείς εξαιρούνται από την ασφα-
λιστική κάλυψη του ΕΛΓΑ, ενώ άλλοι δικαιούχοι καθυστερούν να

λάβουν αποζηµίωση και σε πολλές περιπτώσεις δεν λαµβάνουν
και καθόλου. Ο ΕΛΓΑ καταφέρνει, µε διάφορα τερτίπια να απο-
φεύγει την καταβολή αποζηµίωσης, όπως συνέβη, για παρά-
δειγµα, και µε τον καταρροϊκό πυρετό.

Προϋπόθεση για να έρθουν, κύριε Υπουργέ, οι ανταποκριτές
του ΕΛΓΑ, για να κάνουν αυτοψία των νεκρών ζώων, εκτός από
τα 70 ευρώ που ζητούσαν, εάν θυµάµαι καλά, ήταν να έχουν πε-
θάνει έξι ζώα. Πώς θα µπορούσε να γίνει αυτό, τη στιγµή που ο
καταρροϊκός πυρετός κράτησε για αρκετούς µήνες και τα ζώα
πέθαιναν σταδιακά; Για παράδειγµα, στο κοπάδι του πατέρα µου
πέθαναν τα µισά ζώα, σε διάστηµα τριών µηνών. Όµως δεν πέ-
θαναν ποτέ έξι την ίδια ηµέρα. Το ένα πέθανε τη µία µέρα, µετά
από τρεις ηµέρες πέθαναν άλλα δύο, κ.λπ.. Δηλαδή τι έπρεπε να
κάνουµε; Να βαλσαµώσουµε τα ζώα για να συγκεντρωθούν έξι,
για να έλθουν οι ανταποκριτές του ΕΛΓΑ;

Από την άλλη, στο άρθρο 14 αναφέρεται ότι παρατείνεται η
παραχώρηση χρήσης αγροτικών ακινήτων έως 31-10-2016. Παρ’
όλα αυτά, όµως, διατηρείται η υποχρέωση για καταβολή φόρου
και ΕΝΦΙΑ αντί να απαλλάσσονται οι αγρότες από κάθε είδους
φορολογία. 

Ας πάµε τώρα και στο άρθρο 18, όπου γίνεται λόγος για τα φυ-
τοφάρµακα. Παύει να τιµωρείται η κατοχή φυτοπροστατευτικών
προϊόντων, πέραν της ηµεροµηνίας λήξης που αναγράφεται ή
προκύπτει απ’ τη συσκευασία ή την ετικέτα και δίνεται η δυνατό-
τητα µε ευθύνη του κατόχου αντιγραφής νέας ηµεροµηνίας
λήξης. Αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι εξαιρετικά επικίνδυνο για τη
δηµόσια υγεία, δεδοµένου ότι, έτσι κι αλλιώς τα περισσότερα
φυτοφάρµακα είναι άκρως καρκινογόνα, πόσω µάλλον εάν είναι
και ληγµένα.

Επίσης, λέτε ότι θα αυξήσετε τους βοσκότοπους. Πώς θα γίνει
αυτό, τη στιγµή που έχετε υπογράψει να τους µειώσετε; Με
ποιον τρόπο θα γίνει αυτό; Εξηγήστε το, γιατί δεν µπορούµε να
το καταλάβουµε. 

Κόπηκαν και κόβονται επιδοτήσεις αγροτών για το θέµα των
βοσκοτόπων. Αυτό βέβαια, δεν γίνεται τυχαία. Έχει από χρόνια
δροµολογηθεί η διάλυση της πρωτογενούς παραγωγής της
χώρας. Τα έχουν υπογράψει διάφορες προδοτικές κυβερνήσεις
στο παρελθόν κι απ’ ότι φαίνεται και η δική σας θα βαδίσει προς
την ίδια κατεύθυνση, αν κρίνουµε από τα όσα έχει κάνει µέχρι
σήµερα. Μακάρι να µας διαψεύσετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Μπαρµπαρούση και για τον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο που συζητάµε µετά την ένταξη σ’ αυτό της διά-

ταξης που λέει «δεν ισχύει ό,τι λέµε παραπάνω -τουλάχιστον για
κάποια χρόνια-, αλλά θα ισχύει µια υπουργική απόφαση του
Μαΐου» καθίσταται µόνο νοµικό όχηµα για να περάσουν τροπο-
λογίες, άλλες άσχετες, άλλες λίγες που δίνουν λύση σε επεί-
γοντα θέµατα που έπρεπε η Κυβέρνηση να τα έχει αντιµετωπίσει
πολύ πιο µπροστά κι άλλες βέβαια, οι οποίες υποκρύπτουν λύ-
σεις, όχι απλά πελατειακών σχέσεων, αλλά και διαπλοκής. Πα-
ραδείγµατος χάριν, η τροπολογία που επανήλθε για τη χορήγηση
ΦΠΑ περίπου 12 εκατοµµυρίων σε µια εταιρεία, για την οποία ψη-
φίσαµε διάταξη στο νοµοσχέδιο για τα κανάλια, αλλά ήταν ατε-
λής, λέει, δεν ήταν κανονική, επανήλθε τώρα για να γίνει τέλεια
και να δοθεί αυτό το ποσόν στην εταιρεία, η οποία έχει σταµατή-
σει τα έργα, γιατί δεν έχει ρευστότητα, γιατί είναι, λέει, κλειστές
οι τράπεζες και δεν µπορεί να λάβει χρηµατοδότηση από τις τρά-
πεζες, λόγω capital controls, προκειµένου να υλοποιήσει το έργο.

Θα έλεγα –όπως και είπα στον κ. Σπίρτζη όταν συζητούσαµε
το νοµοσχέδιο- ότι η Βουλή νοµοθετεί και πρέπει να νοµοθετεί
για το σύνολο. Δεν µπορεί να κάνει επιλεκτικές νοµοθετήσεις.
Εάν η Κυβέρνηση αποφασίσει να άρει τη διάταξη του 2014 για
τη µη καταβολή ΦΠΑ, όταν έχουµε έργα που εκτελούνται και ο
φορέας που τα εκτελεί δεν έχει είσπραξη ΦΠΑ για να συµψηφί-
σει, τότε εάν θέλετε να αλλάξουµε αυτήν τη διάταξη να την αλ-
λάξουµε για όλους, για µικρές και µεγάλες εργοληπτικές επι-
χειρήσεις, για µικρούς και µεγάλους φορείς του δηµοσίου, που
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υλοποιούν έργα, όχι όµως επιλεκτικά για µία περίπτωση. Μάλι-
στα, ρώτησα τον Υπουργό –δεν είναι σήµερα εδώ, πρέπει να
έρθει να µας πει γιατί σκόνταψε η προηγούµενη διάταξη και έφε-
ρε καινούργια- αυτό το συγκεκριµένο γιατί το κάνει, ποιο είναι το
κίνητρό του. Δεν πήραµε απάντηση. Θα αναµείνουµε µέχρι αύριο
απάντηση στο συγκεκριµένο θέµα, άλλως θα µιλήσουµε περισ-
σότερο για τη συγκεκριµένη πράξη διαπλοκής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µην πιάσουµε τώρα τι λέγατε
συγκεκριµένα πρόσωπα, συγκεκριµένοι ρήτορες της Αντιπολί-
τευσης πριν τον Γενάρη για αυτό τον τρόπο νοµοθέτησης, γιατί
δεν είναι σωστό. Δεν µπορείτε να κάνετε ένα ξεκαθάρισµα ποιες
είναι επείγουσες και να τις φέρετε κι αυτές που είναι άσχετες και
µη επείγουσες να τις κρατήσετε παραπέρα σε ένα άλλο νοµο-
σχέδιο; Νοµίζω ότι µπορείτε. 

Θεωρώ βέβαια ότι δεν είναι θέµα του Υπουργού του συγκεκρι-
µένου νοµοσχεδίου, αλλά είναι γενικά της Κυβέρνησης. Είναι του
Γενικού Γραµµατέα του Υπουργικού Συµβουλίου που δέχεται. 

Είχαµε συµφωνήσει στην προ-προηγούµενη Βουλή µέχρι τρεις
υπουργικές τροπολογίες εκτός κειµένου, µετά από το µπάχαλο
που είχε γίνει επίσης κάµποσες φορές τα προηγούµενα χρόνια
και είχε καθιερωθεί αυτό και ήλπιζα ότι θα συνέχιζε να υπάρχει
τουλάχιστον αυτός ο περιορισµός. Εδώ ανατράπηκε και οι τρεις
έγιναν δεκατρείς και χθες στις εντεκάµισι το βράδυ κατατέθηκαν
άλλες δύο. Κατατέθηκε και η εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση στο νοµοσχέδιο για τους βοσκοτόπους. Είναι πάρα πολύ
σηµαντικό, γιατί αύριο ο Υπουργός κ. Φίλης ανακοινώνει το διά-
λογο για την εκπαίδευση και αφού έχει φέρει σε διάφορα άσχετα
νοµοσχέδια και σε νοµοσχέδιο για τη βόσκηση θέµατα που ρυθ-
µίζουν τα της παιδείας, µετά θα ξεκινήσει τον διάλογο. 

Έφερε, λοιπόν, τις προάλλες ρύθµιση που κανονίζει τα της
εκλογής στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Έχει φέρει ρύθ-
µιση που κανονίζει την εκπροσώπηση των υπηρεσιακών συµβου-
λίων κ.λπ.. Φέρνει τώρα τη ρύθµιση για αξιολόγηση και µετά θα
κάνει διάλογο. 

Σε ποιους απευθύνεστε; Νοµίζετε ότι απευθύνεστε σε κουτορ-
νίθια; Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Τώρα δεν ξέρω αν ισχύει αυτό
που λέτε µε το σανό. Κυκλοφορεί ευρέως. Δεν θέλω να επε-
κταθώ άλλο σ’ αυτό. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο, το οποίο έχει να κάνει µε τη γενικό-
τερη έλλειψη πολιτικής από πλευράς Υπουργείου, το οποίο έχει
την ίδια πολιτική ηγεσία από τον Γενάρη µέχρι σήµερα. Δηλαδή
δέκα-έντεκα µήνες δεν έφερε το νοµοσχέδιο για τις βοσκήσιµες
γαίες ή για τους βοσκοτόπους. Έβγαλε µία υπουργική απόφαση
το Μάιο που αφορούσε το ίδιο θέµα και µετά κατάλαβε ότι πρέ-
πει να φέρει νοµοσχέδιο. Όταν έφερε, όµως, το νοµοσχέδιο, κα-
τάλαβε ότι δεν µπορεί να εφαρµοστεί και να βγουν διαχειριστικά
σχέδια και λέει ότι τώρα ισχύει η υπουργική απόφαση του Μαΐου.
Τέρατα και σηµεία. 

Δεν υπάρχει σχέδιο. Αυτό είναι ενδεικτικό. Ενώ επικαλείται την
παραγωγική ανασυγκρότηση, ενώ επικαλείται την ανάγκη να ενι-
σχύσουµε τον αγροτικό τοµέα, παίρνει φοροεισπρακτικά µέτρα,
κατακεραυνώνει τον αγροτικό τοµέα, την ανταγωνιστικότητά του,
τον διαλύει µε την αύξηση όλων των φόρων και των συντελεστών
που τον αφορούν. Του ξέφυγε ένα προϊόν; Το «τσίµπησε» ο Τσα-
καλώτος. Κρασί. Του έχει ξεφύγει ένα άλλο; Τώρα ετοιµάζονται
να φέρουν κάτι για τα τσίπουρα και την τσικουδιά. Ό,τι ξεφεύγει
του ενός Υπουργού, το βουτά ο άλλος -αυτή είναι η Κυβέρνηση-
αλλά όλα πάντα φοροεισπρακτικά, να επιβαρύνουν τον αγροτικό
τοµέα και να µειώσουν την ανταγωνιστικότητά του. 

Ως πού θα πάµε µ’ αυτήν τη λογική; Γίνεται, κύριε Υπουργέ,
να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση;

Ολοκληρώνω: Δεν φτάνει που δεν έχει σχέδιο, δεν φτάνει που
δεν κάνει τις πληρωµές από τις επιδοτήσεις µέχρι τις αποζηµιώ-
σεις, δεν φτάνει που δεν πληρώνει το πρόγραµµα αγροτικής ανά-
πτυξης –µεγάλη καθυστέρηση- και αφήνει χωρίς ρευστότητα
τους αγρότες, ταυτόχρονα δεν ασκεί καµµία πολιτική για τη στή-
ριξή τους. Αντίθετα –το συζητήσαµε την Παρασκευή στην ερώ-
τηση, κύριε Υπουργέ- µε τις ανακοινώσεις σας δηµιουργείται
κλίµα ούτως ώστε να πέσουν και οι τιµές.

Δυστυχώς, δεν χειρίζεστε σωστά τα θέµατα. Πιστεύω να εί-
δατε την ανακοίνωσή σας µε την υπογραφούλα σας από κάτω,

απαντώντας στους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Αναρωτήθηκα την
Παρασκευή. Μήπως εννοούσατε υπονοµευτές τους Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ που σας έκαναν την ερώτηση, γιατί εγώ δεν σας
έκανα καµµία ερώτηση; Οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ σάς την έκα-
ναν, σ’ αυτούς απαντήσατε και δηµοσιοποιήσατε το θέµα ως
απόφαση και ως εισήγηση. 

Όλα αυτά, λοιπόν, δηµιουργούν ένα κακό κλίµα, δηµιουργούν
κακές προϋποθέσεις για τους αγρότες και τον αγροτικό τοµέα
και θα πρέπει να ξαναδείτε αυτά τα θέµατα.

Βγαίνει ο κ. Μπάρκας και «βαράει» την ΠΑΣΕΓΕΣ ως θεσµό.
Εµείς κάναµε κριτική στην ΠΑΣΕΓΕΣ, αλλά για την πολιτική

που ασκεί πολλές φορές, όχι στο θεσµό. Ο Πεβερέτος, που είναι
αντιπρόεδρος, δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ; Τι είναι; Δεν είναι στέλεχός σας;
Οι πιο πολλοί δεν σας έχουν ψηφίσει; Το απαρνιέστε; Και έρχε-
στε µετά και βαράτε το θεσµό. 

Εµείς κάναµε κριτική στην πολιτική και θα συνεχίσουµε να κά-
νουµε, γιατί πρέπει όλοι, συνεταιριστικό κίνηµα, πολιτική ηγεσία,
πολιτικά κόµµατα, κοινωνικοί εταίροι, στο χώρο του αγροτικού
τοµέα να συµφωνήσουµε σε ένα εθνικό σχέδιο παραγωγικής
ανασυγκρότησης για τον τοµέα, για να δούµε πώς βγαίνει η χώ-
ρα από την κρίση πια, µε βασικό πυλώνα την αγροτική ανάπτυξη.
Αυτό δεν µπορεί να είναι ένα επίπεδο συνεννόησης; Αλλά αφού
πάρετε τα φοροεισπρακτικά µέσα, θα έρθετε να µας ζητήσετε
πάλι τη γνώµη µας. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή και το χρόνο. Δεν
κατάλαβα, ειλικρινά, πώς πέρασε. Τόσα πολλά έχουµε να πούµε
γι’ αυτά που περνάνε µε αυτό το , που δυστυχώς δεν µας φτάνει
ο χρόνος. 

Παίρνει τώρα το 1% το τέλος βόσκησης ο Υπουργός και το
πάει στις περιφέρειες. Ρώτησε κάποιος εισηγητής: «Το παίρνετε
και το δίνετε στις περιφέρειες για να συναινέσουν στα σχέδια για
τα βοσκοτόπια;»

Βλέπω µια τροπολογία –τελειώνω µ’ αυτό- η οποία αναφέρεται
στην επέκταση της απόσπασης των γραµµατέων των περιφερει-
αρχών, από τα δυο χρόνια στα πέντε. Δεν αρκούσε το 1% τέλος
βόσκησης που τους δίνει και τους έκανε και την παράταση των
γραµµατέων για να συναινέσουν σ’ αυτά. 

Το λέω για να δείξω ότι δεν είναι σοβαρά πράγµατα. Η ΚΕΔΕ,
η Επιτροπή Ορεινών Δήµων, έχει διαµαρτυρηθεί έντονα. Αν θέ-
λετε να δώσετε και στις περιφέρειες, δώστε και σ’ αυτές. Όµως,
οι δήµοι είναι αυτοί που κάνουν τους κτηνοτροφικούς δρόµους,
αυτοί που συµβάλλουν σ’ αυτά. 

Δώστε και στις περιφέρειες στα πλαίσια των αρµοδιοτήτων
τους όµως. Διοικητικό κόστος, πιθανά. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,

κύριε Ιλχάν Αχµέτ, για επτά λεπτά.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Μετά τον κ. Κεγκέρογλου βέβαια τι να πούµε εµείς; 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα όντως ένα

πάρα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο που αφορά στον αγροτικό
κόσµο. Η κτηνοτροφία είναι ένα κοµµάτι πάρα πολύ σηµαντικό,
ιδίως στον ορεινό όγκο που ζούµε εµείς πάνω στη Θράκη, αλλά
νοµίζω και για όλη την Ελλάδα. Οι οµιλήσαντες όλοι εδώ ανα-
φέρθηκαν στην σηµασία του πρωτογενούς τοµέα. Είπαν ότι η
κτηνοτροφία είναι αυτό που θα µας βγάλει από την κρίση. Επε-
σήµαναν τις διαφορές. 

Εγώ θέλω να αναφερθώ σε κάποια σηµαντικότερα σηµεία,
κυρία Πρόεδρε. Το παρόν νοµοσχέδιο, κατ’ αρχήν, θέλω να πω
ότι κινείται σε σωστό δρόµο, κύριε Υπουργέ. Όντως, δηλαδή, πι-
στεύω ότι το νοµοσχέδιο ως γενικό νοµοσχέδιο είναι καλό. Όµως
δηµιουργεί κάποια εύλογα ερωτήµατα για τα οποία και εγώ ως
Βουλευτής της περιφέρειας, αλλά νοµίζω και πολλοί συνάδελ-
φοι, καλόπιστα ζητάµε µια εξήγηση από εσάς. 

Πρώτα απ’ όλα, αν όντως αυτό το νοµοσχέδιο λύνει το πρό-
βληµα των βοσκοτοπίων, αν όντως οι κτηνοτρόφοι µας θα πλη-
ρωθούν µε τις επιδοτήσεις, αν υπάρχει διαφάνεια. Αυτή η κατα-
γραφή, αυτή η καταµέτρηση, όλες αυτές οι διαχειριστικές επι-
τροπές, όλη αυτή η διαχειριστική αρχή- είτε ήταν παλιά στο δήµο
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είτε ήρθε τώρα στην περιφέρεια λίγο είναι το κακό- νοµίζω ότι
ενδιαφέρει τις τοπικές κοινωνίες αλλά τον κτηνοτρόφο δεν τον
ενδιαφέρει τόσο πολύ. 

Θέλω να µας ξεκαθαρίσετε εδώ, κύριε Υπουργέ, αν µ’ αυτό το
νοµοσχέδιο οι άνθρωποι θα µπορέσουν τελικώς να πάρουν τις
επιδοτήσεις τους. Ποιοι είναι αυτοί που θα πάρουν τις επιδοτή-
σεις; Ποια είναι αυτά τα βοσκοτόπια; Ποιοι είναι οι όροι; Είναι ξε-
κάθαρο το ζήτηµα αυτό; 

Εµείς ως Ποτάµι, αλλά και ως άνθρωποι που επεξεργαστήκαµε
το νοµοσχέδιο είδαµε ότι αποκλείονται οι κτηνοτροφικές οργα-
νώσεις. Βέβαια, µετά µε µια τροποποίηση βάλατε τις επιτροπές.
Κάνατε κάποιες βελτιώσεις. Βλέπουµε όµως ότι εξακολουθούν
να υπάρχουν µεγάλα κενά. 

Θα ήθελα, όµως, κύριε Υπουργέ, να αναφερθώ στα άρθρα 13
και 12, αλλά πρώτα στο 13 σε ό,τι αφορά τον ΕΛΓΑ.

Κατ’ αρχάς, το θέµα του ΕΛΓΑ νοµίζω ότι έπρεπε να το φέρετε
µε κάποιο άλλο νοµοσχέδιο, να δούµε τελικά αν ο κανονισµός
του ΕΛΓΑ εξυπηρετεί σήµερα τις ανάγκες των γεωργών. Ένα
τόσο σηµαντικό θέµα το φέρατε µε αυτό το νοµοσχέδιο. Σε µια
πρόσφατη απάντησή του ο κ. Μπόλαρης είπε: «Δυστυχώς, µόνο
33 εκατοµµύρια ευρώ έχουµε στη διάθεσή µας και παραπάνω
δεν µπορούµε να χρηµατοδοτήσουµε τους αγρότες µας για όλες
τις ζηµιές που προκύπτουν». Εφόσον το πλαφόν -οι µνηµονιακές
δεσµεύσεις- είναι συγκεκριµένες, θέλω να δούµε λίγο αυτή η
ρύθµιση που φέρνετε, τι εξυπηρετεί τελικά. 

Λέτε εδώ πέρα, κύριε Υπουργέ, ότι στην ελιά, ας πούµε, επειδή
οι ασφαλιστικές εισφορές είναι πολύ υψηλές, σε σχέση µε τις
αποζηµιώσεις που δίνονται, κατεβάζετε το ποσοστό στο 1,5%.
Είναι θετικό αυτό, δεν λέω! Το ίδιο δεν πρέπει να πράξετε, όµως
και για άλλα αγροτικά προϊόντα; Ο καπνός, παραδείγµατος χάρη,
που είναι ένα εθνικό προϊόν και πρέπει να προστατευτεί –και µά-
λιστα στη Θράκη όπου καλλιεργείται το 80% της παραγωγής του
µπασµά στην Ελλάδα- έχει την υψηλότερη ασφαλιστική εισφορά.
Ο καπνός ανά στρέµµα σήµερα έχει εισφορά είκοσι δύο ευρώ,
όταν το βαµβάκι έχει έξι ευρώ και το σιτάρι έχει τέσσερα ευρώ.
Ποια είναι αυτή η δικαιολογία; Με την ίδια λογική, δεν έπρεπε και
ο καπνός να συµπεριληφθεί στη µείωση αυτή; Δεν πρέπει να στη-
ρίξουµε τον καπνοπαραγωγό και αυτήν την µονοκαλλιέργεια
στην περιοχή; Είναι ένα ζήτηµα το οποίο θέλω να ξέρω, θέλουν
να ξέρουν οι πολίτες. 

Ένα άλλο θέµα είναι το εξής: Λέτε ότι αυτές οι ασφαλιστικές
εισφορές πλέον στο ΕΛΓΑ θα υπολογίζονται µε τον µέσο όρο.
Δηλαδή, µας λέτε ότι δεν θα υπολογίζονται ανά νοµό, αλλά θα
πάρουµε έναν µέσο όρο όλης της Ελλάδας. Κι εδώ νοµίζω ότι
υπάρχει µεγάλη αδικία, κύριε Υπουργέ. Δηλαδή, αν δεν λάβετε
υπόψη τα ποιοτικά χαρακτηριστικά του κάθε προϊόντος –παρα-
δείγµατος χάριν στον καπνό αν είναι µπασµάς ή αν είναι άλλη
ποιότητα ή σε άλλα αγροτικά προϊόντα- αν δεν λάβετε υπόψη τις
εδαφολογικές µετρήσεις, πώς είναι δυνατόν να δηµιουργηθεί µια
ενιαία ασφαλιστική εισφορά από τον µέσο όρο; Κάποιοι θα αδι-
κηθούν, κάποιοι ίσως θα ευνοηθούν, δεν λέω. 

Ένα παράδειγµα θέλω να δώσω. Στον καπνό, παραδείγµατος
χάρη, η στρεµµατική απόδοση στην περιοχή µας είναι εκατόν εί-
κοσι κιλά ανά στρέµµα, ενώ σε άλλες περιοχές µε χαµηλότερη
ποιότητα, είναι τετρακόσια κιλά. Τώρα, δηλαδή, δεν φτάνει που
πληρώνουµε είκοσι δύο ευρώ ανά κιλό στο στρέµµα, αλλά ίσως
να κληθούµε να πληρώσουµε µε αυτήν τη ρύθµιση και τριάντα
ευρώ και σαράντα ευρώ. 

Εµείς λέµε ότι εφόσον ο ΕΛΓΑ µε αυτές τις υψηλές ασφαλι-
στικές εισφορές και µε όλη αυτήν την αδικία δεν συµπεριλαµβά-
νεται σε εξαιρέσεις, τότε όπως δίνετε δικαίωµα εξαίρεσης στους
αλιείς, να δώσετε µια δυνητική ευχέρεια στους αγρότες. Ή θα
δώσετε πλήρη ασφάλιση-πλήρη αποζηµίωση, καµµία ασφάλιση-
καµµία αποζηµίωση. Ας έρθουµε να µεταρρυθµίσουµε και να νο-
µοθετήσουµε και να πάρουµε αυτήν τη θαρραλέα απόφαση και
να πούµε: Όποιος αγρότης δεν θέλει να ασφαλιστεί, καµµία απο-
ζηµίωση σε καµµία ασφάλιση. 

Με αυτές τις εισφορές, µε αυτήν τη φοροκαταιγίδα, δεν υπάρ-
χουν σήµερα στη Θράκη ή στην ευρύτερη περιοχή της περιφέ-
ρειας αγρότες που να θέλουν να ασφαλιστούν, κύριε Υπουργέ.
Λένε «δεν θέλουµε να πληρώσουµε ασφαλιστικές εισφορές». Ας

είναι δυνητική, να µην εξαιρεθεί και να έρθει µια τροποποίηση ή
µια νοµοθετική ρύθµιση που να δίνει δυνατότητα στον αγρότη
αν θέλει, να πληρώσει, αν δεν θέλει, να µην πληρώσει. Δεν µπο-
ρεί, δηλαδή, υποχρεωτικά να τους υπάγετε και µάλιστα µε αυτές
τις αδικίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου 

οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Για τις τροπολογίες θα πω αύριο. Πιστεύω ότι αυτό το νοµο-

σχέδιο αν είχε ξεφύγει από αυτήν την προχειρότητα και αν είχε
δουλευτεί ακόµη καλύτερα –θα µου πείτε βέβαια όπως είπε και
ο προλαλήσας, έντεκα µήνες είχατε καιρό- αν είχαµε περισσό-
τερη δυνατότητα να παρέµβουµε, πιστεύω ότι τα αποτελέσµατα
θα ήταν ακόµη καλύτερα. Και περιµένουν από εσάς, από το
Υπουργείο, οι αγρότες ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για τον ΕΛΓΑ
προκειµένου να ξέρουν και οι άνθρωποι τι θα εισπράττουν, αν
έχουν πραγµατικά ζηµιές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Αχµέτ.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για δεκαοχτώ λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αγαπητοί συνάδελφοι, µπήκαν πολλά ερωτήµατα
ιδιαίτερα σε ζητήµατα κοινοβουλευτικού ελέγχου. Θα έχω τον
χρόνο αύριο να απαντήσω. 

Θέλω, όµως, πραγµατικά να αφιερώσω την οµιλία µου στο νο-
µοσχέδιο, τονίζοντας βεβαίως ότι η σηµερινή µέρα είναι σηµαν-
τική για το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Το πρωί, όπως όλοι
γνωρίσατε, ανακοινώσαµε το οριστικό χρονοδιάγραµµα των πλη-
ρωµών της βασικής ενίσχυσης. Ξεκινάµε. Την Τετάρτη αναρτών-
ται οι πίνακες µε τα δικαιώµατα ανά ΑΦΜ. Οι πληρωµές αρχίζουν
την Παρασκευή και ολοκληρώνονται την Δευτέρα.

Επιλέξαµε συνειδητά, παρ’ ότι ήµασταν έτοιµοι το τελευταίο
δεκαπενθήµερο του Νοεµβρίου, να πληρώσουµε µετά τον Δε-
κέµβρη, γιατί ο Κανονισµός µας επιτρέπει να δώσουµε το 90%
της εκκαθάρισης και όχι το 70% της προκαταβολής που µπορού-
σαµε να δώσουµε την προηγούµενη περίοδο. Άρα, λοιπόν, χωρίς
καθυστέρηση -το επαναλαµβάνω- γίνονται οι πληρωµές. Ταυτό-
χρονα, ξεκαθαρίσαµε και ξεκαθαρίζουµε εκκρεµότητες που ξε-
κινάνε από το 2008, 2009, 2010, 2011, 2012. Προβλήµατα ήταν
όλα αυτά. Όλα αυτά, λοιπόν, µέχρι τέλος του 2014, θα πληρω-
θούν µέχρι τις 15 Δεκεµβρίου.

Το επόµενο διάστηµα, δηλαδή, 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ θα
εισρεύσουν στην επαρχία και ό,τι αυτό συνεπάγεται για ένα
χώρο, ο οποίος πραγµατικά το έχει ανάγκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Επίσης, είναι σηµαντική µέρα για το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-

πτυξης, γιατί ξεκινάµε σήµερα το παράλληλο πρόγραµµά µας
στον αγροτικό χώρο µε τη συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβου-
λία -και το τονίζω ότι έρχεται σχέδιο νόµου στη Βουλή από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µετά από τέσσερα χρόνια- και
κυρίως, βεβαίως, γιατί µε το προτεινόµενο νοµοσχέδιο εφαρµό-
ζουµε ένα εθνικό σχέδιο για έναν κλάδο, τον κλάδο της κτηνο-
τροφίας, που είναι ο κλάδος αυτός που απαντά σε δύο ζητούµε-
να του αγροτικού χώρου.

Το πρώτο ζητούµενο καλείται να καλύψει τη διατροφική επάρ-
κεια της χώρας µας, να καλύπτει όχι µόνο τους κατοίκους, αλλά
και τους επισκέπτες. Όλοι το ξέρετε ότι πάνω από 2 δισεκατοµ-
µύρια είναι το έλλειµα στο εµπορικό ισοζύγιο αγροτικών προϊόν-
των και οφείλεται κυρίως σε ζωικά προϊόντα.

Το δεύτερο που καλείται -και οφείλει- να υπηρετήσει είναι την
ανταγωνιστικότητα της ελληνικής γεωργίας µέσα από µια προ-
στιθέµενη αξία που µόνο η ποιοτική υπόσταση των προϊόντων
της κτηνοτροφίας είναι αυτή που µπορεί να πετύχει. Άρα, λοιπόν,
γι’ αυτό είναι σηµαντική η σηµερινή µας µέρα.

Παράλληλα, βεβαίως, θέλουµε να υπηρετήσουµε, τουλάχιστον
για όσους ασπάζονται την ευρωπαϊκή πορεία της χώρας, την
απρόσκοπτη απορρόφηση των κοινοτικών ενισχύσεων. Από τα
2,8 δισεκατοµµύρια πάνω από 500 εκατοµµύρια έρχονται για το
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χώρο της κτηνοτροφίας. Η χώρα µας, όχι µόνο δεν απορρο-
φούσε τα τελευταία χρόνια σωστά τις ενισχύσεις, αλλά έχει κα-
ταστεί και πρωταθλήτρια χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση στα πρό-
στιµα και στους καταλογισµούς, ξεπερνούν τα 2,5 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ, µεγάλο µέρος, βεβαίως, των οποίων οφείλεται στη δια-
χείριση των βοσκοτόπων.

Έχουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, το µεγαλύτερο ποσοστό
άγριων γαιών, 67%. Δηλαδή, τα δασικού χαρακτήρα εδάφη 79
εκατοµµύρια στρέµµατα, ενώ βόσκονται από αυτά περίπου 52
εκατοµµύρια στρέµµατα, δεν µπορούσαν οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις να πείσουν την Ευρωπαϊκή Επιτροπή  για το αυτο-
νόητο, δηλαδή ότι στη χώρα µας βόσκεται και η ξυλώδης βλά-
στηση. 

Εµείς το τονίζαµε χρόνια. Έγινε κατορθωτό τέλος του 2014,
αναλαµβάνοντας ως χώρα την ευθύνη για τη σύνταξη διαχειρι-
στικών σχεδίων και τη δέσµευση για την έναρξη καταβολής των
δόσεων των προστίµων. Από τις πρώτες µου υπογραφές, όταν
πήγα στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στη πρώτη µου θη-
τεία τον Γενάρη, ήταν αυτή της καταβολής της πρώτης δόσης
των 300 εκατοµµυρίων ευρώ από τον κρατικό προϋπολογισµό.

Οφείλω εδώ να απαντήσω και σε ένα ερώτηµα, που έχει µπει,
τόσο στη διαβούλευση όσο και στη συζήτηση στην επιτροπή: Δεν
µπορούσε το ζήτηµα να αντιµετωπιστεί µε µια απλή τροπολογία,
πόσω µάλλον όταν υπάρχει ο κίνδυνος να χάσουν οι συγκεκρι-
µένες εκτάσεις το χαρακτήρα τους;

Σε καµµιά διάταξη του νοµοσχέδιου δεν γίνεται λόγος για µε-
ταβολή του δασικού χαρακτήρα των εδαφών που εντάσσονται
στις βοσκήσιµες γαίες. Η δέσµευσή µας για τη χρήση τους για
βοσκή διασφαλίζει ακόµη περισσότερο την απαγόρευση αλλα-
γής χρήσης. Κι επειδή στις περισσότερες περιοχές της χώρας
οι εκτάσεις αυτές συνδέονται µε το τεκµήριο κυριότητας του δη-
µοσίου, προκύπτει µέσα από αυτήν τη διαδικασία µια ισχυρότερη
παρουσία των εµπραγµάτων δικαιωµάτων του δηµοσίου. 

Τι κάνουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, µε τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία; Πρώτον, συνδέουµε και νοµοθετικά µια υφιστάµενη επί
πολλές δεκαετίες, τουλάχιστον µια εκατονταετία, κατάσταση µε
τη νοµοθεσία του κράτους, ώστε να καταδεικνύεται ότι η διαχεί-
ριση των συγκεκριµένων εκτάσεων είναι συνυφασµένη µε την
κτηνοτροφία και τη χρήση τους ως βοσκήσιµων εκτάσεων. 

Και δεύτερον, δηµιουργούµε, για πρώτη φορά στη χώρα µας,
µια εθνική γεωγραφική βάση, δεδοµένων των απαραίτητων βο-
σκήσιµων γαιών, χωρίς σε καµµιά –το επαναλαµβάνω- περίπτωση
να επιτρέψουµε την αλλαγή του χαρακτήρα των δασικών εκτά-
σεων. Αυτή η βάση των δεδοµένων θα επικαιροποιείται και θα
αποτελεί τη δεξαµενή µέσα από την οποία θα αντλούνται οι επι-
λέξιµες για βόσκηση εκτάσεις. 

Προχωρούµε, λοιπόν, στη διακριτή θεσµοθέτηση της πρότα-
σής µας, όχι µόνο γιατί καθίσταται αναγκαία η ιδιαιτερότητα της
βάσης των δεδοµένων, αλλά και γιατί εισάγονται για πρώτη φορά
στο νοµικό οπλοστάσιο-πλαίσιο της χώρας µας οι όροι «διαχει-
ριστικά σχέδια βόσκησης». 

Και βέβαια, θα ήταν καλύτερα να είχε ολοκληρωθεί το Εθνικό
Κτηµατολόγιο, να είχαν κυρωθεί οι δασικοί χάρτες, να είχαν προ-
χωρήσει όλες οι χρήσεις γης. Δεν µπορούµε, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, να περιµένουµε άλλο. Γνωρίζουµε τα προβλήµατα που θα
έχουµε στην υλοποίηση του συγκεκριµένου νόµου, όµως θα τα
αντιµετωπίσουµε. 

Αυτήν την ώρα έχουµε ήδη ολοκληρώσει τα προσωρινά δια-
χειριστικά σχέδια και στόχος µας ήταν να καταγραφούν οι βο-
σκήσιµες εκτάσεις, η υφιστάµενη κατάσταση και το καθεστώς
χρήσης τους σε πανελλαδική κλίµακα, µε σύγχρονες τεχνολο-
γίες, προκειµένου να γίνει γνωστή η ακριβής επιφάνειά τους, η
βοσκοϊκανότητά τους, η λιβαδική τους κατάσταση. Γενικά, µε την
ολοκλήρωση των προσωρινών σχεδίων, θα έχουµε απογράψει τη
φυσιογνωµία τους. Και βέβαια, αυτά τα σχέδια θα δηµοσιοποι-
ηθούν µε την ψήφιση του νόµου. 

Έγινε πολύς λόγος για τα δικαιώµατα των κτηνοτρόφων. Είναι
τακτοποιηµένα. Δεν θα υπάρξει κανένα πρόβληµα στις πληρωµές
τους. Είναι σίγουρο ότι θα τους δοθούν φέτος περισσότερα, του-
λάχιστον, χρήµατα από αυτά που τους δόθηκαν πέρυσι. 

Εγώ, όµως, θα σας πάω και πιο πέρα. Ακόµα και στην παραµι-

κρή, στην ελάχιστη περίπτωση που υπάρξει πρόβληµα µε την κα-
τοχύρωση των δικαιωµάτων τους, µεµονωµένες περιπτώσεις,
τότε θα χρησιµοποιήσουµε στοιχεία που προκύπτουν µέσα από
τα προσωρινά σχέδια. Έχει γίνει η σχετική συζήτηση και συµφω-
νία µε την Ευρωπαϊκή Ένωση.   

Άρα, λοιπόν, δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. Το ζήτηµα είναι
από εκεί και πέρα τι κάνουµε. Τι κάνουµε µε τα οριστικά σχέδια,
τα οποία υπηρετούν πραγµατικά την οραµατική µας προσέγγιση
για την κτηνοτροφία και ιδιαίτερα για τον κλάδο της αιγοπροβα-
τοτροφίας. Αυτά θα συνταχθούν σε επίπεδο περιφερειακών ενο-
τήτων. Κάναµε πολλές διαδικασίες, διαβουλεύσεις. Τελικά, κατα-
λήξαµε ότι αυτή είναι η σωστή λύση. Διότι µε την περιφερειοποί-
ηση, σε όλη την Ελλάδα να κάναµε µία περιφέρεια, είχαµε προ-
βλήµατα σαν κι αυτά που έχουµε βιώσει τα προηγούµενα χρόνια. 

Να έχουµε, δηλαδή, κτηνοτρόφους από τη Λακωνία και να
παίρνουν τις εκτάσεις στην Ήπειρο. Και κτηνοτρόφους από την
Ήπειρο να βρίσκονται στον Έβρο και οι καταλογισµοί να έρχον-
ται συνεχώς. Αυτό έπρεπε να το αντιµετωπίσουµε και το αντιµε-
τωπίσαµε στοχεύοντας στις περιφερειακές ενότητες. 

Επιπλέον, µέσα από τα διαχειριστικά σχέδια θα καθορίζονται
οι παρεµβάσεις και οι βελτιώσεις της βλάστησης που θεωρούν-
ται απαραίτητες για την αύξηση της βοσκοϊκανότητας. Για πρώτη
φορά η βοσκοϊκανότητα αποτελεί το µέτρο για την αειφορική
διαχείριση των συγκεκριµένων εκτάσεων. 

Με την ολοκλήρωση της σύνταξης της οριστικής µελέτης ακο-
λουθεί η διαίρεση του βοσκότοπου. Μπήκε ένα θέµα: Γιατί βο-
σκήσιµες γαίες και γιατί βοσκότοπος; Οι βοσκήσιµες γαίες είναι
οι εν δυνάµει εκτάσεις που µπορούν να βόσκονται. Βοσκότοποι
είναι οι εκτάσεις αυτές οι οποίες θεωρούνται επιλέξιµες, ιδιαί-
τερα από τον Κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Εµείς, λοιπόν, θα κατανέµουµε αυτές τις εκτάσεις σε επιµέ-
ρους λιβαδικές µονάδες, οι οποίες θα κατανεµηθούν στη συνέ-
χεια στους κτηνοτρόφους, ώστε να εξατοµικευτεί η χρήση τους
και να σταµατήσει το σηµερινό καθεστώς της κοινοχρησίας των
βοσκοτόπων, που είναι και η κύρια αιτία της υποβάθµισής τους.
Κάθε κτηνοτροφική εκµετάλλευση θα έχει τη δική της λιβαδική
µονάδα.

Στα διαχειριστικά σχέδια θα αναγνωρίζεται και η πολυλειτουρ-
γικότητα των φυσικών λιβαδιών. Η βασική τους λειτουργία, που
είναι η βόσκηση των αγροτικών ζώων, δεν θα αγνοεί τυχόν υπάρ-
χουσα δυνατότητα για ταυτόχρονη παραγωγή περισσότερων του
ενός προιόντων, παραδείγµατος χάριν αρωµατικά, µελισσοκο-
µικά προιόντα, φυράµατα κ.λπ.

Ειπώθηκε από πολλούς: «Μα είναι δυνατόν να συνυπάρχουν
τα αρωµατικά φυτά µε τα γιδοπρόβατα ή τα µανιτάρια µε τα γι-
δοπρόβατα;». Τα γιδοπρόβατα δεν τρώνε ούτε τα αρωµατικά φυ-
τά ούτε τα µανιτάρια. 

Βεβαίως, στοχεύουµε ταυτόχρονα και στην εξασφάλιση µέσω
αυτών των λιβαδιών και άλλων υπηρεσιών. Παραδείγµατος χά-
ριν, προστασία του εδάφους από διάβρωση, τοπία υψηλής αι-
σθητικής αξίας. Και βεβαίως, να έχουµε υπ’ όψιν µας ότι αυτά
συνιστούν και βιότοπους για την άγρια πανίδα της χώρας µας.
Όλα αυτά θα συνυπάρχουν. Αυτή η πολυλειτουργικότητα θα
υπάρχει. 

Ταυτόχρονα, όµως, να έχουµε στο νου µας ότι θα προσφέρει
στα αγροτικά ζώα µια πράσινη και τρυφερή βοσκήσιµη ύλη για
το µεγαλύτερο διάστηµα του έτους, ώστε να περιοριστεί η χρήση
των έτοιµων ζωοτροφών, που σηµαίνει πάρα πολύ απλά ότι θα
υπάρξει παράλληλη µείωση του κόστους παραγωγής. Πάνω από
500 εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο πληρώνουµε -για όσους γνωρί-
ζουν- για εισαγωγή σόγιας. 

Επίσης, τα φυσικά λιβάδια είναι πολύτιµα για το πολιτιστικό
τους περιβάλλον και τα κτηνοτροφικά προϊόντα, που είναι συν-
δεδεµένα µε συγκεκριµένους τόπους και παραδοσιακή διαδικα-
σία παραγωγής, στοιχεία που συνδέονται µε την πολιτιστική
κληρονοµιά της υπαίθρου της χώρας µας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, σε όλες τις χώρες και ιδιαίτερα τις ευ-
ρωπαϊκές οι φυσικές συνθήκες που επικρατούσαν ήταν αυτές
που είχαν ουσιαστικό ρόλο στη διαµόρφωση των εφαρµοζόµε-
νων πρακτικών στη γεωργική δραστηριότητα. Στη βάση αυτή, ιδι-
αίτερα στις βόρειες χώρες -στις περιοχές όπου είχαν φυσικά
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χορτολίβαδα- είχαν συνδεθεί οι βοσκότοποι µε τα συγκεκριµένα
χορτολίβαδα. 

Το δικό µας ζωικό κεφάλαιο όµως  -ειδικά το ζωικό κεφάλαιο
στις µεσογειακές χώρες, στις ορεινές µειονεκτικές περιοχές- είχε
και ως βοσκήσιµη ύλη αυτό που λέµε ξυλώδη βλάστηση. Το γε-
γονός ότι η πλειονότητα των βοσκήσιµων γαιών είναι δασικές
εκτάσεις, οι οποίες καλύπτονται κατά ένα µικρό ή µεγάλο µέρος
από ξυλώδη φυτά, εξηγεί γιατί εκτρέφονται στη χώρα µας και
γίδια από αρχαιοτάτων χρόνων. 

Τα συγκεκριµένα αγροτικά ζώα χαρακτηρίζονται ως κλαδο-
φάγα, γιατί µπορούν να τραφούν µε κλαδιά ξυλωδών φυτών, θά-
µνων ή δέντρων, σε αντίθεση µε τα πρόβατα που χαρακτηρίζο-
νται ως χορτοφάγα και τα οποία τρέφονται µε χόρτα, ποώδη
φυτά. 

Δεν είναι τυχαίο που γίδια και πρόβατα δηµιούργησαν µαζί µει-
κτά κοπάδια, τα οποία έχουν ως βασικό στόχο να εκµεταλλεύον-
ται και τις δυο περιπτώσεις βοσκήσιµης ύλης. Και βεβαίως, αυτή
η βοσκήσιµη ύλη είναι που έδωσε την ποιοτική υπεροχή στα προ-
ϊόντα της δικής µας αιγοπροβατοτροφίας και ήταν η συνύπαρξη
αυτών των κοπαδιών που τελικά στην προσπάθειά τους να καλύ-
ψουν τις ανάγκες τυροκόµησης της παραγωγής γάλακτος όλων
των αιγοπροβάτων, που τους οδήγησε στη φέτα µε τη συγκεκρι-
µένη σύνθεση και η οποία τελικά φέτα έγινε ένα προϊόν που έχει
φτάσει σήµερα να θεωρείται η σηµαία των γεωγραφικών ενδεί-
ξεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Και εκεί, αγαπητοί συνάδελφοι, το ξέρετε ότι δεν δώσαµε τη
µάχη που έπρεπε. Δίνουµε µάχη αυτήν την ώρα, αυτή η µονο-
γραφή που έχει µπει στη συµφωνία µε τον Καναδά να χρησιµο-
ποιεί τον όρο φέτα, να την ανατρέψουµε. Δύσκολη µάχη. Και το
χειρότερο απ’ όλα είναι ότι άλλες χώρες που έρχονται, τρίτες
χώρες, για να υπογράψουν συµφωνίες µε την Ευρωπαϊκή Ένωση
το θεωρούν αυτό ως δεδοµένο. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι εκεί
χρειάζεται µεγάλη µάχη. 

Και χρειάζεται µεγάλη µάχη, γιατί σήµερα, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, ιδιαίτερα για τα προϊόντα της αιγοπροβατοτροφίας ανοίγε-
ται ένα µεγάλο πεδίο προώθησής τους, ζήτησής τους στην πα-
γκόσµια αγορά. Ήδη το γίδινο γάλα αυτήν την ώρα είναι ένα γά-
λα που ζητείται πάρα πολύ στις βόρειες χώρες. Το ξέρετε όλοι,
ήδη µε τη φέτα, µε το γιαούρτι η ζήτηση είναι πάρα πολύ µεγάλη.

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς θεωρούµε ότι ήρθε η ώρα, η αιγοπρο-
βατοτροφία που αποτελεί, τουλάχιστον για τη χώρα µας, τον κυ-
ριότερο κλάδο της κτηνοτροφίας να έχει το δικό της βοσκοχώρο.
Άλλωστε, κάτι τέτοιο θεσµοθετήθηκε και από την πρόσφατη πε-
ριφεριοποίηση της χώρας, στο πλαίσιο της νέας ΚΑΠ, καθορί-
ζοντας ως µια από τις τρεις προς χρηµατοδότηση περιφέρειες
εκείνη των βοσκοτόπων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Υπουργού)

Δυο λεπτά ακόµα, κυρία Πρόεδρε.
Δεν κατακερµατίζεται, αγαπητοί συνάδελφοι –το επαναλαµ-

βάνω και πάλι- ο δασικός χώρος µε τα διαχειριστικά σχέδια. Αν-
τίθετα, αφού θα υπάρχει ο κτηνοτροφικός χώρος, οι κτηνοτρό-
φοι θα περιορίζονται στο χώρο τους, θα τον υπερασπίζονται ως
τέτοιο και ουσιαστικά θα συνδέουν την επιβίωσή τους στην ύπαι-
θρο µε το συγκεκριµένο χώρο. 

Θα ήθελα να βάλω για µισό λεπτό και µια άλλη παράγραφο,
µια και η σηµερινή ηµέρα είναι ηµέρα της κλιµατικής αλλαγής.
Σε µια πρόσφατη συζήτηση που είχαµε για το συγκεκριµένο θέµα
της σύνδεσης της κλιµατικής αλλαγής µε τον αγροτικό χώρο, κα-
τέθεσα µια πρόταση, αυτήν της αναγκαιότητας ανάδειξης ενός
νέου φυσικού οικοσυστήµατος, του αγροδασικού, που µπορεί να
συµβάλει ουσιαστικά στην αντιµετώπιση των επιπτώσεων της κλι-
µατικής αλλαγής και ένα τέτοιο είναι αυτό το φυσικό οικοσύ-
στηµα που προκύπτει µέσα από τα διαχειριστικά σχέδια που
συζητάµε. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, εφόσον καταγραφούν οι βοσκήσιµες
γαίες, όπως σας είπα προηγούµενα, µπορεί να υπολογιστεί η βο-
σκοϊκανότητα και στη συνέχεια ο αριθµός των ζώων –βοσκοφόρ-
τωση το λέµε εµείς- που µπορεί να βόσκει κατά περίπτωση.
Μόνον έτσι µπορεί να γίνει έλεγχος στη βόσκηση κατά χρόνο –
περίοδο-  και ένταση -αριθµός ζώων που θα βόσκει- και όσο είναι

καιρός να διασωθεί αυτός ο τεράστιος νοµευτικός πόρος της
χώρας.

Γι’ αυτό, λοιπόν, αφού βάλω στο νου σας µια µελλοντική ει-
κόνα της αιγοπροβατοτροφίας στην Ελλάδα να ασκείται µέσα
από περισσότερες από πέντε χιλιάδες έως δέκα χιλιάδες λιβαδι-
κές µονάδες, σας καλώ να ψηφίσετε τη νοµοθετική πρωτοβου-
λία. 

Η κτηνοτροφία και το δασικό περιβάλλον το έχουν ανάγκη. Και
χαίροµαι πραγµατικά που η ρύθµιση αυτή φαίνεται ότι βρίσκει
υπερασπιστές σε ένα πολύ µεγάλο µέρος του πολιτικού κόσµου.
Μην στερείτε τη χαρά –θα έλεγα- στον εαυτό σας να συµπαρα-
σταθεί σε ένα χώρο µέσα από µια πραγµατική ρύθµιση, που θα
λύσει προβλήµατα και κυρίως θα εξασφαλίσει ένα µεγάλο µέλ-
λον για το χώρο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα
µπαίνουµε στον κύκλο των οµιλιών των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-
σώπων που θα εναλλάσσονται µε Βουλευτές. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κασαπίδης για δώδεκα λεπτά. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Άλλη ήταν η συµφωνία... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι ήταν;

Θα εναλλάσσονται µε Βουλευτές. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δις διακόψατε….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δις;

Πότε; 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Διακόψατε στους τέσσερις και µετά
παραβιάσατε τη συµφωνία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κασαπίδη, έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ακούσαµε την οµιλία του αξιότιµου κυρίου Υπουργού, ο ο-

ποίος από υπερβάλλοντα ζήλο και από καλοπροαίρετο ενθου-
σιασµό παρουσίασε µια µελλοντική πραγµατικότητα, η οποία δεν
έχει καµµία σχέση µε το παρόν σχέδιο νόµου που συζητάµε και
καλούµαστε να ψηφίσουµε. Και το ξεκαθαρίζουµε από την αρχή
εµείς ως Νέα Δηµοκρατία: Για ένα σχέδιο νόµου που οι περισ-
σότερες διατάξεις προέρχονται από δικιά µας επεξεργασία -την
οποία η πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ τότε ως Αντιπολίτευση την στηλίτευε
και δεν τη ψήφιζε- εµείς ερχόµαστε και τη στηρίζουµε απλά γιατί
λύνει κάποια -ανεπίκαιρα βέβαια, πέρασε χρόνος, ήρθε αργοπο-
ρηµένα- διαχειριστικά και µόνο προβλήµατα λογιστικής φύσεως
ως επί το πλείστον και κάποια διαχειριστικά ζητήµατα που σχετί-
ζονται µε αυτές καθ’ αυτές τις κατανοµές των βοσκοτόπων. 

Αλλοίµονο, κύριε Υπουργέ, αν εδώ εµπεριέχεται το όραµά σας
για τον πρωτογενή τοµέα. Αν το όραµά σας είναι απλά και µόνο
αυτή η διαχειριστική παρέµβαση και µάλιστα εν είδει νοµοθετή-
µατος, ενώ θα µπορούσε να είναι σε τρεις υπουργικές αποφά-
σεις, τότε δεν είναι καλά τα µαντάτα από σήµερα για τους κτη-
νοτρόφους. 

Αναγνωρίζουµε καλές προθέσεις, αλλά είµαστε υποχρεωµένοι
να αναδείξουµε και την έλλειψη πολιτικής και στρατηγικής και
σχεδίου παραγωγικής ανασυγκρότησης σήµερα, δέκα µήνες
µετά τη διακυβέρνηση της χώρας από την Αριστερά. Εδώ και δύο
χρόνια ακούγαµε ως Αντιπολίτευση τον ΣΥΡΙΖΑ να υπόσχεται,
µεταξύ των άλλων, και το θετικό µήνυµα της ύπαρξης δευτέρου
σχεδίου, του σχεδίου παραγωγικής ανασυγκρότησης, αλλά σή-
µερα που είναι κρίσιµη η στιγµή και περιµέναµε όλοι να ακού-
σουµε και να καταθέσουµε προτάσεις, να συνδράµουµε σε αυτό
που έχει ανάγκη η χώρα σήµερα, ακούσαµε µια έκθεση ιδεών.
Ναι, ξεκινάει αυτό που ξεκίνησε ήδη -µάλλον συνεχίζεται- η κα-
τάστρωση αυτών των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης µε ορί-
ζοντα τετραετίας. 

Εποµένως, θα πρέπει να περιµένουµε τέσσερα χρόνια για ό,τι
ειπώθηκε από τον κύριο Υπουργό. Δεν µας περιέγραψε κάτι που
να αναφέρεται πρακτικά και ουσιαστικά επί της πολιτικής για τον
πρωτογενή τοµέα και δη για την κτηνοτροφία, επί σοβαροτάτων
προβληµάτων παραγωγικής διαδικασίας και όχι διαχειριστικής. 

Ναι, πλήρωνε η χώρα πρόστιµα. Σαφώς και θα έπρεπε να
έχουν διευθετηθεί. Είναι λογιστικό, είναι διαχειριστικό. Δεν είναι
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εξόχως πολιτικό, όπως προσπάθησε ο Υπουργός να το αναδείξει.
Όπως επίσης δεν είναι αρµοδιότητα και δεν είναι υποχρέωση του
Υπουργού να ανακοινώνει από αυτό το Βήµα ότι θα καταβληθούν
οι επιδοτήσεις, κάτι που είναι µέσα στον λογιστικό προγραµµα-
τισµό της Δεύτερης Διευθύνσεως του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων και του Υπουργείου Οικονοµίας.

Αλλοίµονο αν αναγάγουµε σαν πολιτική είδηση από τον
Υπουργό από αυτό το Βήµα ότι θα καταβληθούν οι επιδοτήσεις.
Το περιεχόµενο ψάχνουµε και την ουσία. 

Κύριε Υπουργέ, ….
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κατάφερε να τα βάλει όµως

µετά, κύριε, Κασαπίδη, σε παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Αυτό είναι ως κριτική. Μπορούµε να

το ασκήσουµε στη λογιστική κριτική. 
Κύριε Κεγκέρογλου, µας ενδιαφέρει όλους εδώ µέσα, πι-

στεύω, η πολιτική κριτική. Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, το ξαναλέµε:
Αναλάβετε την πρωτοβουλία –εσείς είστε Κυβέρνηση- να ξεκινή-
σει η συζήτηση για την έναρξη του διαλόγου στο θέµα της συγ-
κρότησης του σχεδίου παραγωγικής ανασυγκρότησης για τη
χώρα. Είναι ευκαιρία τώρα, που και ο Πρωθυπουργός ξέχασε
µάλλον να το αναφέρει στην πρόταση που καταθέτει για το µε-
ταναστευτικό και το ασφαλιστικό. 

Πού θα βρούµε τα ισοδύναµα για να αποτρέψουµε τη φορο-
λόγηση του 26%, που κι εσείς είπατε «ψάχνουµε να βρούµε τα
ισοδύναµα»; Από πού θα τα βρούµε; Πού θα βρούµε ισοδύναµα
να στηρίξουµε το ασφαλιστικό ταµείο των αγροτών, τον ΟΓΑ;
Μόνο από περικοπές και από δηµοσιονοµικά µέτρα θα βρούµε
ισοδύναµα; Πού είναι το µείγµα της πολιτικής της αναπτυξιακής
και της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης; 

Κατηγορούσατε ως Αντιπολίτευση –και καλά κάνατε, τη δου-
λειά σας κάνατε- την προηγούµενη και την προ-προηγούµενη κυ-
βέρνηση ότι εφαρµόζει απαρέγκλιτα τα µέτρα των δανειστών και
των µνηµονίων. Δεν κάνετε κάτι άλλο. Απλά, επιβαρύνετε σηµαν-
τικότατα τον πρωτογενή τοµέα και τον ιδιωτικό τοµέα. 

Μέχρι τώρα, καταγράφουν οι αγρότες από τη δική σας πολι-
τική, κύριε Υπουργέ, την αύξηση του κόστους παραγωγής, µέσω
της αύξησης του ΦΠΑ από το 13% στο 23%, τη µείωση της επι-
στροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης για το πετρέλαιο στα-
διακά και κατάργηση µέχρι το 2017, την επιβολή φόρου στο
κρασί ως «εθνικό προϊόν», που αν το αναγάγουµε σε επίπεδο πα-
ραγωγού, ουσιαστικά µιλάµε για ένα νέο τύπο ΕΝΦΙΑ στην αµ-
πελουργική γη της τάξεως –αν µεταφερθεί όλο το κόστος στον
αµπελουργό, ο οποίος παράγει τετρακόσια λίτρα κρασί, εάν υπο-
στεί αυτός τη φορολόγηση τελικά και δεν µοιραστεί σε όλη την
παραγωγική αλυσίδα- των ογδόντα ευρώ ανά στρέµµα. 

Επίσης, επειδή συζητάµε το νοµοσχέδιο για την κτηνοτροφία,
θέλω να σας θυµίσω ότι εσείς φέρατε την πρόταση –και την ψη-
φίσατε- για την επέκταση του φρέσκου παστεριωµένου γάλακτος
στις έντεκα µέρες. Τότε κατηγορούσατε και καλά κάνατε. Εµείς
συµφωνούσαµε από την πλευρά των ανεξαρτήτων. Έχω το δι-
καίωµα να το επικαλούµαι αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί τότε κά-
ναµε αγώνα µαζί και για τη φέτα και για το γάλα. Εσείς, όµως,
ξεχάσατε τον αγώνα. Δεν τους στηρίξατε. Καταγγέλλαµε τότε
για το γάλα για επτά µέρες και εσείς το πήγατε έντεκα µέρες. 

Λέτε για τη µάχη της φέτας. Σας άκουσα µε πολλή προσοχή.
Η µάχη της φέτας είναι πλέον στα χέρια του Πρωθυπουργού.
Μην προσπαθείτε να κρύψετε πλέον τις ευθύνες που είναι σ’
εσάς. Ναι, έγιναν λάθη από την προηγούµενη κυβέρνηση. Ήταν
ατόπηµα που εκχωρήθηκε το όνοµα έτσι αβασάνιστα στη δια-
πραγµάτευση µε τον Καναδά. Τώρα εσείς µπορείτε και είναι µα-
χητό να το ανακαλέσετε. Είναι υπόθεση του κ. Τσίπρα να αλλάξει
αυτήν την απόφαση. Τότε και µόνο θα µπορούµε να λέµε ότι µπο-
ρεί να γίνει κάτι από αυτά που είπε ο κύριος Υπουργός µετά από
τέσσερα χρόνια για τα βοσκοτόπια, µε όχηµα την αιγοπροβατο-
τροφία και δη τη φέτα. Πρέπει να οργανώσουµε ένα ολοκληρω-
µένο επιχειρησιακό σχέδιο για την αιγοπροβατοτροφία -αυτά
περιµέναµε να ακούσουµε σήµερα, κύριε Υπουργέ- που θα επι-
λύει προβλήµατα, αλλά θα δίνει κατεύθυνση και προοπτική να
αυξήσουµε το αιγοπρόβειο γάλα, να αυξήσουµε την παραγωγή
τυριού, να καλύψουµε µέρος από την παγκόσµια ζήτηση της
τάξης των πεντακοσίων χιλιάδων τόνων. 

Σήµερα, παράγουµε ενενήντα χιλιάδες τόνους και έχουµε δυ-
νατότητα να διπλασιάσουµε τα µεγέθη. Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό
σηµαίνει ότι στις ήδη τριακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας µόνι-
µων εργαζοµένων στην κτηνοτροφία θα έχουµε άλλες εκατόν πε-
νήντα πρωτογενώς, εάν και µόνο διπλασιάσουµε την παραγωγή
της φέτας. Αυτά που προκύπτουν µέσα από ένα σχέδιο είναι οι
βασικές προτεραιότητες που περιµένει ο ελληνικός λαός και δη
ο αγροτικός κόσµος. Εποµένως, ας µη δηµιουργούµε εντυπώ-
σεις, κύριε Υπουργέ. Καλύτερα να κρατάµε χαµηλά τους τόνους
και να λέµε «ναι, κάνουµε αυτό το πρώτο βήµα, ζητάµε όµως και
τις προτάσεις, µήπως κάνουµε και κάτι καλύτερο». 

Ως προς το νοµοσχέδιο αυτό καθ’ αυτό, επί της αρχής που εί-
µαστε υποχρεωµένοι σήµερα να συζητήσουµε, δεν έχει κάποια
ξεκάθαρη αρχή, αφού, όπως είπα, είναι διαχειριστικό και µιλάει
για την έναρξη της υλοποίησης των διαχειριστικών σχεδίων βό-
σκησης, το οποίο είναι µία τυπική διαδικασία. Άρα, σε αυτό συµ-
φωνούµε κι εµείς ότι πρέπει να γίνει και µάλιστα πολύ πιο
γρήγορα, γιατί δεν θα είναι χρήσιµο και ωφέλιµο, δεδοµένου ότι
θα τελειώσει το 2019, ενώ ήδη από φέτος, από του χρόνου, από
το 2017 και µετά ο ΟΠΕΚΕΠΕ δεν θα κάνει καµµία παρέµβαση
και δεν θα έχει κανένα όφελος για να βελτιώσει τυχόν αστοχίες
–που είπατε- από τα νέα διαχειριστικά σχέδια, αφού τα οριστικά
θα είναι έτοιµα το 2019. 

Αυτό, λοιπόν, θα µπορούσατε να το κάνετε µε ΚΥΑ. Δεν το κά-
νατε. 

Θα µπορούσατε, επίσης, να κάνετε µία άλλη βασική παρέµ-
βαση σε αυτό το νοµοσχέδιο, η οποία δεν λύνει το πρόβληµα, το
παρατείνει ουσιαστικά. Είναι παράταση στην προθεσµία έκδοσης
των αδειών των σταβλικών εγκαταστάσεων που δεν έχουν ά-
δειες. Δίνετε επίσης µία παράταση. Κι αυτό θα µπορούσε να είχε
γίνει µε µία ΚΥΑ. Ωστόσο, εδώ θα µπορούσε να γίνει και µια πρό-
βλεψη γι’ αυτά τα πρόχειρα καταλύµατα, τα οποία λειτουργούν
χωρίς την απαραίτητη άδεια και για κάποια άλλα καταλύµατα, τα
οποία δεν µπορούν να πάρουν άδεια είτε είναι µέσα σε οικι-
σµούς, που δίνετε την παράταση κι εδώ χωρίς να καταθέτετε ένα
σχέδιο µετεγκατάστασης -αυτό θα περίµεναν σήµερα οι κτηνο-
τρόφοι να ακούσουν από εσάς- αλλά και για κάποια άλλα κατα-
λύµατα που είναι ή δεν είναι πρόχειρα, γιατί δεν γίνεται σωστή
ερµηνεία της εγκυκλίου και του νόµου από τις αρµόδιες υπηρε-
σίες κατά τόπους εντός του νοµού ή µεταξύ υπηρεσιών διαφό-
ρων νοµών, δεν λύνετε αυτό το πρόβληµα και σας το επισηµά-
ναµε και στην επιτροπή. 

Δώστε, λοιπόν, µία διασταλτική ερµηνεία της εγκυκλίου και του
νόµου, ώστε να αποκτήσουν άδεια αυτές οι εγκαταστάσεις, που
είναι στα βουνά και παράγουν και δεν είναι κατά τον ορισµό «µε
λαµαρίνες και µε ξύλα», όπως λέει η εγκύκλιος ως πρόχειρα κα-
ταλύµατα, αλλά έχουν και κάποια άλλα υλικά και κάποιες πέτρες
και κάποια πιο µεγάλα αδρανή υλικά. Δώστε κι αυτή τη δυνατό-
τητα σε αυτούς τους ανθρώπους να πάρουν άδεια. 

Επίσης, το άρθρο, που είναι κι αυτό βασικό µέσα στο νοµοσχέ-
διο, για την εισαγωγή πολλαπλασιαστικού υλικού, χωρίς τους
απαραίτητους ελέγχους από την αρµόδια επιτροπή, την ΤΕΠΥ,
την οποία παρακάµπτετε, αλλά και χωρίς την κατοχή άδειας ει-
σαγωγής πολλαπλασιαστικού υλικού, λέτε, κύριε Υπουργέ, ότι
είναι ευρωπαϊκή οδηγία και απαίτηση. Ωραία, να το δεχτώ. Την
ΤΕΠΥ, αυτή την επιτροπή που µπορεί να είναι ένα όργανο στα
χέρια σας που θα σας καταθέσει µία έκθεση αξιολόγησης αυτού
του µέτρου αν εφαρµοστεί κατ’ αυτόν τον τρόπο, γιατί δεν την
αξιοποιήσατε από την αρχή, ώστε στη συνέχεια να διαπραγµα-
τευτείτε κάτι στις Βρυξέλλες; 

Γιατί σας είπα ποιος είναι ο κίνδυνος, κύριε Υπουργέ. Έτσι
όπως το διατυπώνετε δίνετε τη δυνατότητα σε µεµονωµένους
παραγωγούς για ίδια χρήση να φέρουν πολλαπλασιαστικό υλικό
από το εξωτερικό. Και σας λέω εγώ ότι δύο χώρες τουλάχιστον
στην Ευρώπη και γειτονικές µας θα δεχτούν την κυκλοφορία και
την καλλιέργεια των µεταλλαγµένων φυτών στο έδαφός τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θα χρειαστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αν θα πάρουν, λοιπόν, οι παραγωγοί οι δικοί µας από αυτές

τις χώρες πολλαπλασιαστικό υλικό, δεν µιλάµε για ένα παράθυρο
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έλευσης των µεταλλαγµένων στη χώρα µας µέσα από αυτή τη
διαδικασία; 

Τότε καταγγέλλαµε και επικρίναµε την απόφαση -δυστυχώς,
δεν αντέδρασε ο προηγούµενος Υπουργός, ο κ. Τσαυτάρης- για
την απρόσκοπτη κυκλοφορία στην αγορά της Ευρώπης του µε-
λιού που περιέχει µεταλλαγµένη γύρη χωρίς τη σήµανση, ενώ
εσείς τώρα ουσιαστικά κλείνετε τα µάτια σε αυτό που µάλλον
µπορεί να γίνει πλέον από τους παραγωγούς και µάλιστα µε την
κάλυψη του νόµου.

Ως προς το άρθρο 18 για τη διαχείριση των ληγµένων φυτο-
φαρµάκων, κάνετε µία προσπάθεια να το βελτιώσετε νοµοτε-
χνικά, αλλά κύριε Υπουργέ, παραµένει ο κίνδυνος του αναποτε-
λεσµατικού ελέγχου του τελικού σκευάσµατος, το οποίο έχει
λήξει και καλείται ο έµπορος που το διαχειρίζεται να το δώσει
προς επανεξέταση και να του δώσει µια νέα ηµεροµηνία λήξεως. 

Ποιος θα ελέγξει αποτελεσµατικά αν αυτή καθαυτή η δραστική
ουσία όντως παραµένει σταθερή και δεν θα δηµιουργήσει κανένα
πρόβληµα όταν θα χρησιµοποιηθεί νοµότυπα; Εδώ διατηρούµε
σοβαρές επιφυλάξεις και ενστάσεις. Είναι αδιανόητο στην Ελ-
λάδα του 21ου αιώνα να µιλάµε για χρήση ληγµένων φυτοφαρµά-
κων για µια σύγχρονη γεωργία. Αν είναι να ρίξουµε το κόστος
κατ’ αυτόν τον τρόπο, τότε χάσαµε την ουσία. 

Και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, για να µην αδικούµε και τον
προ-προηγούµενο Υπουργό, τον κ. Τσαυτάρη, γιατί αναφέρθηκε
µία ανακρίβεια ως προς την ένταξη των θαµνωδών εκτάσεων ως
βοσκήσιµες στην ελληνική νοµοθεσία. Αυτό το πέτυχε ο κ. Τσαυ-
τάρης κατ’ αρχήν στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Μπορεί να το υπο-
γράψατε εσείς, αλλά είναι διαπραγµάτευση του ιδίου.

Είναι, λοιπόν, υπόθεση δική σας αυτά που σας προτείνουµε,
τα οποία είµαστε έτοιµοι να καταθέσουµε κιόλας, ώστε να βοη-
θήσουµε στην κατάστρωση αυτού του σχεδίου της παραγωγικής
ανασυγκρότησης για τη χώρα µε έµφαση τον πρωτογενή τοµέα
και δη την κτηνοτροφία.

Είναι στη δική σας διακριτική ευχέρεια, κύριε Υπουργέ, να πά-
ρετε την πρωτοβουλία και να ζητήσετε επ’ αυτών την στήριξη µε
προτάσεις και όχι για ένα διαχειριστικό σχέδιο, το οποίο ούτως
ή άλλως είναι υπόθεση λογιστικής διευθέτησης και τίποτα παρα-
πάνω.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και για τον χρόνο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα,
θα δώσω τον λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας κ. Πολάκη
για µία τροπολογία, δεδοµένου ότι, όπως προκύπτει και από έγ-
γραφο του Γενικού Γραµµατέα της Κυβέρνησης, θα εκπροσω-
πήσει αύριο την Κυβέρνηση στην 102η επέτειο της ένωσης της
Κρήτης µε την Ελλάδα, που θα πραγµατοποιηθεί την Τρίτη 1η Δε-
κεµβρίου στην πόλη των Χανίων. 

Κύριε Πολάκη, πόσο χρόνο θέλετε; 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Έξι

µε επτά λεπτά, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστώ πολύ. Έχετε τον λόγο για έξι λεπτά. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ για την υπέρβαση. 
Όπως είπε η κυρία Πρόεδρος, θα εκπροσωπήσω την Κυβέρ-

νηση στον εορτασµό της ένωσης της Κρήτης µε την Ελλάδα και
δεν µπορώ να υποστηρίξω την τροπολογία αύριο. 

Η τροπολογία αυτή, που καταθέσαµε σήµερα, λύνει µία σειρά
από πολύ οξυµένα και πιεστικά προβλήµατα, τα οποία αντιµετω-
πίζει ο χώρος της υγείας. Έχουµε κάνει τις αντίστοιχες εξαγγε-
λίες. Επειδή λόγω της συσσώρευσης νοµοθετικού έργου πρέπει
να προλάβουµε κάποιες προθεσµίες και ηµεροµηνίες, για αυτό
το λόγο κατατίθεται ως τροπολογία. 

Η πρώτη παράγραφος της τροπολογίας αυτής µε γενικό
αριθµό 78 και ειδικό 21 αναφέρεται στην παράταση της θητείας
του επικουρικού προσωπικού που υπηρετεί αυτή τη στιγµή στα
δηµόσια νοσοκοµεία και στις πρωτοβάθµιες δοµές υγείας είτε
γιατροί είτε υπόλοιπο προσωπικό. 

Παρατείνεται έως 30-9-2016 η θητεία του προσωπικού, το
οποίο είναι ευάριθµο. Δηλαδή είναι περίπου επτακόσια άτοµα ια-
τρικό προσωπικό και περίπου πεντακόσια πενήντα άτοµα λοιπό

προσωπικό, που η θητεία της πλειοψηφίας εξ αυτών -όχι όλων-
λήγει στις 31-12-2015. Όµως, και για αυτούς η θητεία των οποίων
λήγει τον Γενάρη και τον Φλεβάρη, παρατείνεται η θητεία µέχρι
30-9-2016.

Δίνουµε έτσι µια βαθιά ανάσα στο σύστηµα εν αναµονή και της
ολοκλήρωσης των µόνιµων προσλήψεων προσωπικού των εννια-
κοσίων ογδόντα πέντε, που ήδη έληξε η προκήρυξη και γίνεται
αυτή τη στιγµή επιλογή από τον ΑΣΕΠ, των ενενήντα και εξακο-
σίων θέσεων γιατρών που προκηρύσσονται -ενενήντα για την
πρωτοβάθµια µέσα στον Δεκέµβριο, εξακοσίων τον Φλεβάρη-
µαζί µε τους χίλιους οκτακόσιους το υπόλοιπο προσωπικό. 

Οπότε θα µπορέσει να συνεχίσει το σύστηµα να λειτουργεί µε
µια σχετική επάρκεια προσωπικού µε όλα τα κενά τα οποία ξέ-
ρουµε όλοι ότι έχει και που προσπαθούµε να καλύψουµε. 

Στην ίδια κατεύθυνση κινείται και η παράγραφος 3 της τροπο-
λογίας µε την οποία διευρύνουµε τη δυνατότητα της παράτασης
στους ειδικευόµενους γιατρούς, οι οποίοι υπηρετούν αυτή τη
στιγµή στο σύστηµα υγείας και των οποίων η σύµβαση λήγει. Δι-
ευρύνουµε αυτή τη δυνατότητα. Μέχρι στιγµής ήταν δύο εξά-
µηνα. Τα κάνουµε τέσσερα εξάµηνα. 

Δίνουµε τη δυνατότητα, ακόµα κι αν πάρουν τον τίτλο της ει-
δικότητας κατά τη διάρκεια αυτής της παράτασης, να µπορούν
να παραµείνουν σε αυτή τη θέση και να προσφέρουν τις υπηρε-
σίες τους ως ειδικευόµενοι, αν δεν ζητείται η θέση αυτή από κά-
ποιον νέο ειδικευόµενο. Επίσης, δίνουµε τη δυνατότητα, ακόµα
και αν ζητηθεί η θέση, αν υπάρχει άλλη κενή θέση στην ίδια κλι-
νική, σε όµορη κλινική ή ακόµα και σε άλλο νοσοκοµείο και αν ο
γιατρός το επιθυµεί, να µπορεί να συνεχίσει να παραµένει και να
προσφέρει τις υπηρεσίες του. 

Είναι κι αυτή µια µεγάλη ανάσα προσωπικού στο σύστηµα,
γιατί δυστυχώς µε το brain drain που έχει γίνει τα τελευταία χρό-
νια -τα µνηµονιακά- αυτή τη στιγµή, από εννιά χιλιάδες συνολικές
θέσεις ειδικευόµενων, υπηρετούν επτά χιλιάδες, δηµιουργώντας
τεράστιο και οξύτατο πρόβληµα σε πολλές λειτουργίες, σε πολ-
λές κλινικές.

Με την παράγραφο 5, που επίσης είναι µία άµεση παρέµβαση
που είχε ρυθµιστεί µε εγκύκλιο και τώρα ρυθµίζεται νοµοθετικά,
δίνεται η δυνατότητα να παρατείνουµε τις µετακινήσεις προσω-
πικού που έληξαν µέχρι 1-5-2015 -τις είχαµε παρατείνει µε εγκύ-
κλιο- µέχρι το τέλος του έτους, ούτως ώστε να καλυφθούν και
αναδροµικά µε νοµοθετική ρύθµιση οι άνθρωποι που έχουν µε-
τακινηθεί.

Επειδή µε το νοµοσχέδιο που έρχεται αλλάζουµε συνολικά το
τοπίο σε όλη αυτή τη διαδικασία των µετακινήσεων και των απο-
σπάσεων, καθώς εκκρεµούν πάρα πολλά αιτήµατα, δίνουµε µε
αυτόν τον τρόπο τη δυνατότητα να συνεχίσουν να λειτουργούν
µία σειρά από τµήµατα -µέσα από αυτές τις µετακινήσεις- και να
µην διαταραχτεί η λειτουργία τους. 

Από εκεί και πέρα, η επόµενη παράγραφος, η παράγραφος 6,
αλλά και η παράγραφος 7, αναφέρονται σε ένα χρόνιο πρόβληµα
των νοσοκοµείων που έχει να κάνει µε τις εφηµερίες και στο
οποίο δίνουµε µία λύση πολύ σοβαρή κατά τη γνώµη µας.

Είναι δύο λογιών το πρόβληµα. Πρώτον, για µια σειρά από νο-
σοκοµεία στα οποία εκτελούνται πρόσθετες εφηµερίες, πέρα
από αυτές που προβλέπει ο νόµος ότι έχει το δικαίωµα ο γιατρός
να κάνει, επεκτείνουµε τη δυνατότητα αυτή, όχι µόνο στα νοσο-
κοµεία, αλλά και στις ΔΥΠΕ που υπήρχε κενό νόµου µέχρι σή-
µερα, στους γιατρούς του ΠΕΔΥ και των κέντρων υγείας δηλαδή. 

Οι πρόσθετες εφηµερίες αυτές υπολογίζονται σε ποσοστό 9%.
Μέχρι στιγµής υπολογίζονταν ανά νοσοκοµείο. Με αυτή τη διά-
ταξη που κάνουµε τώρα το 9% υπολογίζεται στο σύνολο της
ΔΥΠΕ, ούτως ώστε η δυνατότητα αξιοποίησης ίδιων εσόδων που
υπάρχει στο νοσοκοµεία ή στις ΔΥΠΕ, αλλά που κάποια νοσοκο-
µεία δεν τη χρειάζονται, να µπορούν να τη µεταφέρουν και να
καλύπτονται ανάγκες πρόσθετων εφηµεριών σε άλλα νοσοκο-
µεία που έχουν ανάγκη. 

Λύνει πολύ σοβαρό πρόβληµα αυτή η διάταξη και για αυτό τη
νοµοθετούµε. Καλύπτει τα νοσοκοµεία τα οποία έχουν ανάγκη
από πρόσθετες εφηµερίες, πέραν των πέντε για τους ειδικευµέ-
νους και των επτά για τους ειδικευόµενους, τα οποία έχουν και
τα ίδια έσοδα για να τους πληρώσουν. 
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Η παράγραφος 7 προβλέπεται επειδή υπάρχει ένα µεγάλο ζή-
τηµα σε πολλά άλλα νοσοκοµεία, λόγω των περικοπών που είχαν
γίνει τα προηγούµενα χρόνια. Δεν τους φτάνουν τα χρήµατα
ούτε για να πληρωθούν οι τακτικές εφηµερίες -και όχι µόνο οι
τακτικές εφηµερίες του ιατρικού προσωπικού, αλλά υπερωριακά,
νυχτερινά, εξαιρέσιµα, υπερωριακή απασχόληση όλου του λοι-
πού προσωπικού, που είναι πολύ σοβαρό πρόβληµα για πάρα
πολλά νοσοκοµεία και µικρά και µεγάλα. Γιατί αυτές ήταν οι προ-
βλέψεις του προϋπολογισµού. 

Τι κάνουµε, λοιπόν; Δίνουµε τη δυνατότητα να µπορούν να
πληρώνονται αυτές οι εφηµερίες ή οι υπερωρίες -τακτικές, όχι
πρόσθετες- από ίδια έσοδα των νοσοκοµείων, δηλαδή από έσο-
δα που παίρνουν από τον ΕΟΠΥΥ για πληρωµή νοσηλίων είτε για
εργαστηριακές εξετάσεις των µονάδων υγείας των ΠΕΔΥ, όπως
και έσοδα του ΕΚΑΒ από τις αεροδιακοµιδές και τα οποία κατα-
βάλλονται από τον ΕΟΠΥΥ. 

Δίνουµε, λοιπόν, τη δυνατότητα να διατίθενται συµπληρωµα-
τικά αυτές, πέραν των εγκεκριµένων πιστώσεων του προϋπολο-
γισµού που υπάρχουν, ούτως ώστε να µπορούν τα νοσοκοµεία
και τα κέντρα υγείας να πληρώνουν τις τακτικές εφηµερίες και
υπερωρίες του ιατρικού και λοιπού προσωπικού. 

Η τελευταία παράγραφος της τροπολογίας έχει να κάνει µε
την παράταση της λειτουργίας της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας
Υγείας κατά ένα έτος µέχρι να ολοκληρωθεί ο Οργανισµός. Εάν
δεν δοθεί αυτή η παράταση από 1η του Γενάρη του 2016 η Εθνική
Σχολή Δηµόσιας Υγείας είναι στον αέρα και δεν µπορεί να χρη-
µατοδοτείται από το Υπουργείο Υγείας. 

Είµαστε τώρα σε φάση επεξεργασίας και ολοκλήρωσης των
οργανισµών, οι οποίοι έχουν µείνει στον αέρα σε πάρα πολλές
δοµές της υγείας και σε νοσοκοµεία και σε ΔΥΠΕ και σε διάφο-
ρους άλλους εποπτευόµενους φορείς. Δεν προλαβαίνουµε να
τους ολοκληρώσουµε, όπως καταλαβαίνετε, µέχρι 31-12-2015.
Για αυτό δίνουµε αυτή την παράταση. Γιατί το πρώτο εξάµηνο
του χρόνου θα υπάρξει πραγµατικά µια µεγάλη δουλειά σε
σχέση µε τους οργανισµούς των νοσοκοµείων. Και δίνουµε αυτή
την παράταση.

Επίσης, κάτι που ξέχασα και αφορά την παράγραφο 3, είναι
για τους επικουρικούς γιατρούς. Έχει να κάνει µε το ότι νοµοθε-
τούµε τη δυνατότητα για γιατρούς που προσλαµβάνονται ως επι-
κουρικοί σε συγκεκριµένες σοβαρές µονάδες, όπως είναι οι
µονάδες εντατικής θεραπείας, οι µονάδες εντατικής νοσηλείας
νεογνών, οι µονάδες µεταµοσχεύσεων κ.λπ. κι επίσης προσθέ-
τοντας και το ΕΚΑΒ, το Κέντρο Δηλητηριάσεων , τις µονάδες τε-
χνητού νεφρού, τα ΤΕΠ, τα ογκολογικά τµήµατα και τος µονάδες
ψυχικής υγείας, να µπορούν -οι επικουρικοί γιατροί- να προσλαµ-
βάνονται µε ορίζοντα τριών ετών. 

Είναι και αυτό άλλο ένα κίνητρο, γιατί άλλο πράγµα να προσ-
ληφθείς για ένα χρόνο και άλλο πράγµα να προσληφθείς για τρία
χρόνια, όπου µπορείς να προγραµµατίσεις τη ζωή σου. Είναι κι
αυτό άλλο ένα κίνητρο για να το επιλέξουν οι γιατροί για να το-
ποθετηθούν. 

Αυτά είναι τα µέτρα τα οποία περιλαµβάνει η τροπολογία. Νο-
µίζω ότι απαντούν σε πραγµατικές ανάγκες των νοσοκοµείων και
του ιατρικού και όλου του υπόλοιπου προσωπικού και δίνουν το
σαφές σήµα της Κυβέρνησης, το οποίο θα ολοκληρωθεί µε το
νοµοσχέδιο που θα έρθει προς ψήφιση, ότι θέλουµε να στηρί-
ξουµε το δηµόσιο σύστηµα υγείας, να το «αιµοδοτήσουµε» µε
προσωπικό. Και για αυτό το λόγο την κατεβάζουµε. Γιατί πρέπει
να µπορέσουµε να προλάβουµε και κάποιες ηµεροµηνίες και να
ρυθµίσουµε τη δυνατότητα της πληρωµής αυτών των ανθρώπων. 

Γιατί η νοσηλεύτρια στα Γιάννενα, που κάνει διπλοβάρδια το
βράδυ και είναι µέσα στο όριο των είκοσι ωρών που προβλέπει ο
νόµος δεν µπορεί να µην πληρώνεται. Πρέπει να πληρωθεί. Γι’
αυτόν τον λόγο βρήκαµε αυτόν τον τρόπο, για να µπορέσουµε
να τους πληρώσουµε. 

Και µια τελευταία κουβέντα, εάν µου επιτρέπετε. Ως γιος κτη-
νοτρόφου πια,  θα ήθελα να µιλήσω για το νοµοσχέδιο. Πραγµα-
τικά, κύριε Αποστόλου, το λύνετε το πρόβληµα, όσο και εάν
υπάρχει µεµψιµοιρία από την Αντιπολίτευση. Ως Δήµαρχος Σφα-
κίων το έζησα από πάρα πολύ κοντά το θέµα των βοσκοτόπων. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Επειδή δεν γνωρίζετε, δεν υπάρχει

µεµψιµοιρία από την Αντιπολίτευση. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μισό

λεπτό. Μια κουβέντα θα πω. Γνωρίζω πάρα πολύ καλά. Ήταν κτη-
νοτρόφος ο πατέρας µου, αγαπητή µου συνάδελφε, και ξέρω
πολύ καλά τι σηµαίνουν τα δικαιώµατα και ότι ο βοσκότοπος
έπρεπε να είναι λιβάδι.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Αυτό δεν αποκλείει κάποιους να ξέ-
ρουν οµοίως.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μισό
λεπτό! Με αυτόν τον τρόπο πραγµατικά πολλαπλασιάζεται η
έκταση που σήµερα µπορεί να δηλωθεί, άρα και να επιδοτηθεί.
Σας δίνω θερµά συγχαρητήρια γι’ αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Την καταψηφίσατε πέρυσι. Ευχαρι-
στούµε για την εκ των υστέρων αποδοχή!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν
τη φέρατε ποτέ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μεσο-
λάβησε ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και ο Αναπληρωτής
Υπουργός. 

Θα δώσω τον λόγο σε δύο οµιλητές, στον κ. Καραγιάννη και
στον κ. Κουτσούκο. Θα ακολουθήσει ο κ. Παναγιώταρος ως Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος και θα συνεχίσουµε µε τη σειρά των
οµιλητών. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η τροπολογία θα
κατατεθεί τώρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κατα-
τέθηκε η τροπολογία. 

Κύριε Πολάκη, δεν έχει κατατεθεί η τροπολογία;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Φυ-

σικά και έχει κατατεθεί και έχει διανεµηθεί κιόλας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και έχει

διανεµηθεί, από ό,τι ακούω. Είναι η υπ’ αριθµόν 78/21.
Τον λόγο έχει ο κ. Καραγιάννης για επτά λεπτά. Σεβαστείτε το

χρόνο, για να προλάβουν να µιλήσουν όσο περισσότεροι γίνεται.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε

το παρόν νοµοσχέδιο αντιµετωπίζονται µε τον καλύτερο και ορ-
θολογικότερο τρόπο τα παρακάτω ζητήµατα, που σχετίζονται
άµεσα µε το µέλλον της κτηνοτροφίας της χώρας µας: 

Πρώτον, διευθετείται το χρόνιο και κρίσιµο ζήτηµα της διατή-
ρησης των βοσκήσιµων γαιών, όχι µόνο για τη διασφάλιση των
ενισχύσεων ύψους 500 εκατοµµυρίων ευρώ τον χρόνο από τη
νέα ΚΑΠ, αλλά και για την παύση των σχετικών προστίµων από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Δεύτερον, προστατεύεται η βιοποικιλότητα των ορεινών και
ηµιορεινών περιοχών, λόγω της κανονικής βόσκησης και ενισχύε-
ται το υπόβαθρο για τη αειφόρο ανάπτυξη της αιγοπροβατοτρο-
φίας στις µειονεκτικές αυτές περιοχές. 

Τρίτον, µειώνεται σηµαντικά το κόστος παραγωγής και λύνον-
ται σοβαρά προβλήµατα υποδοµών στις κτηνοτροφικές εγκατα-
στάσεις, γεγονότα που τα ξέρουµε από πρώτο χέρι στην Ήπειρο. 

Τέταρτον, δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις ορθολογικής δια-
χείρισης του ιστορικού για τη χώρα µας ποιµενικού κύκλου: Αυ-
τόχθονες και υπό εξαφάνιση φυλές προβάτων, ιδανικό σιτηρέσιο,
ποιότητα γάλακτος, παραγωγή προϊόντων υψηλής διατροφικής
αξίας και ποιότητας. 

Πέµπτον, διασφαλίζεται η ποιοτική διαφορά στο αιγοπρόβειο
γάλα, για πραγµατική στήριξη όλων των ΠΟΠ γεωγραφικής έν-
δειξης, ορεινών, παραδοσιακών και «Natura» κτηνοτροφικών µας
προϊόντων και ιδιαίτερα της φέτας, που αποτελεί τη ναυαρχίδα
των τυριών µας. Να σηµειώσω εδώ ότι το 85% των ελληνικών τυ-
ριών παράγονται αποκλειστικά από αιγοπρόβειο γάλα. 

Έκτον, δηµιουργούνται οι αναγκαίες προϋποθέσεις για ουσια-
στική βελτίωση του προβλήµατος της αυτάρκειας και µπαίνουν
τα θεµέλια για την ανασυγκρότηση της κτηνοτροφίας στη χώρα
µας. 

Με την έννοια αυτή, µπορούµε να κάνουµε λόγο για ένα νοµο-
σχέδιο µε προοπτική και σαφή αναπτυξιακά χαρακτηριστικά. 

Δυστυχώς, σήµερα η χώρα µας είναι ελλειµµατική στα κυριό-
τερα κτηνοτροφικά προϊόντα, όπως αγελαδινό γάλα, βόειο και
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χοιρινό κρέας, µε αποτέλεσµα να εισάγουµε το 65% του γάλα-
κτος, το 90% του βόειου κρέατος, το 67% του χοιρινού και το
25% των πουλερικών. 

Το συνολικό ύψος των αντίστοιχων εισαγωγών ξεπερνά τα 2,5
δισεκατοµµύρια το χρόνο µε ό,τι αυτό συνεπάγεται στο εµπορικό
µας ισοζύγιο.

Από το 2010, σύµφωνα µε στοιχεία του Οργανισµού «ΕΛΓΟ
ΔΗΜΗΤΡΑ» η ελληνική κτηνοτροφία παρουσιάζει σταθερή µεί-
ωση, που αγγίζει το 10% στις προβατίνες και το 14% στις κατσί-
κες.

Η δε παραγωγή φέτας από το 2011 έως το 2013 µειώθηκε
κατά τρεισήµισι χιλιάδες τόνους λόγω αύξησης της τιµής των
ζωοτροφών. 

Δεν θα ήθελα να συνεχίσω µε τις «άριστες» διαπιστώσεις. Είναι
γνωστό σε όλους ποιοι µας έφεραν σε αυτήν την κατάσταση. Δεν
είµαστε εδώ, όµως, για να µεµψιµοιρούµε, είµαστε εδώ για να
δώσουµε λύσεις στα µεγάλα προβλήµατα και να γυρίσουµε σε-
λίδα στον τόπο, µέσα από εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες. 

Για τον λόγο αυτό θα εστιάσω στο υπόλοιπο της οµιλίας µου
στον πυρήνα αυτού του νοµοσχεδίου, που είναι η στήριξη του
εθνικού µας προϊόντος, της φέτας. Η φέτα, ως γνωστόν, παρά-
γεται από πρόβειο και γίδινο γάλα -κατ’ αναλογία 70%-30%- και
απαιτούνται τέσσερα κιλά γάλα για ένα κιλό τυρί. 

Η ελληνική παραγωγή το 2014 ανήλθε στους ενενήντα πέντε
χιλιάδες εννιακόσιους επτά τόνους. Οι εξαγωγές ανήλθαν στους
σαράντα τρεις χιλιάδες οκτακόσιους δεκαπέντε τόνους. Η παγ-
κόσµια ζήτηση για το προϊόν ξεπερνά τους πεντακόσιους χιλιά-
δες τόνους τον χρόνο. Κατοχυρώθηκε δε ως ελληνικό ΠΟΠ στις
25 Οκτωβρίου του 2005, µε απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστη-
ρίου. 

Πληροφοριακά, η Ελλάδα βρίσκεται στην τρίτη θέση στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, σε ό,τι αφορά τον αριθµό των τυριών που πα-
ράγει, πίσω από τη Γαλλία και την Ιταλία µε είκοσι ΠΟΠ σε σύνο-
λο εκατόν είκοσι έξι. Οι Έλληνες είναι ο πρώτος λαός παγκο-
σµίως στην κατανάλωση τυριών, 27,5 κιλά κατά κεφαλή τον
χρόνο.

Μεγάλο, όµως, κοµµάτι της εγχώριας κατανάλωσης καταλαµ-
βάνουν τα εισαγόµενα κίτρινα τυριά σε µία σχέση περίπου 60%-
40%. 

Όλα τα παραπάνω συνηγορούν, όχι µόνο στην ανάγκη ανά-
πτυξης της αιγοπροβατοτροφίας στην Ελλάδα, αλλά και στη χά-
ραξη εθνικής στρατηγικής για τη φέτα τόσο για την παγκόσµια
αγορά όσο και για την επανάκτηση των χαµένων της ποσοστών
στην εγχώρια. 

Για να µπορέσει, όµως, να γίνει αυτό απαιτούνται, πρώτον, δη-
µιουργία διεπαγγελµατικού φορέα για τη φέτα στα πρότυπα της
ιταλικής παρµεζάνας που θα έχει τον απόλυτο διαχειριστικό
έλεγχο του προϊόντος. Δεύτερον, αυστηρός έλεγχος στις αθ-
ρόες εισαγωγές παντός τύπου γάλακτος, κυρίως από όµορες
βαλκανικές χώρες που προορίζονται για φέτα. Τρίτον, αυστηρός
έλεγχος στις µονάδες παραγωγής για χρήση τεχνικών µέσων
διόγκωσης στο γάλα και ανατροπή της σχέσης 4 προς 1 ή για
µείωση του κόστους παραγωγής που οδηγεί σε µεγάλες διακυ-
µάνσεις τιµών στην αγορά, µε ολέθριες συνέπειες τόσο για το
προϊόν όσο και για τους συνεπείς παραγωγούς. Τέταρτον, γενε-
τική βελτίωση και ανάπτυξη ντόπιων και υπό εξαφάνιση φυλών.
Πέµπτον, στήριξη καλλιέργειας πρωτεϊνούχων φυτών και ζωο-
τροφών. Έκτον, κίνητρα για νέους κτηνοτρόφους και οµάδες πα-
ραγωγών, καθώς και στήριξη της Γαλακτοκοµικής Σχολής
Ιωαννίνων, της µόνης πανελλαδικά Σχολής Τυροκοµίας. Έβδο-
µον, σύγχρονη προωθητική προσπάθεια για την επικράτηση της
φέτας ως ελληνικού προϊόντος στην παγκόσµια αγορά, ιδίως
µετά τη Συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης-Καναδά -τη CETA- και
τα δεκάδες κυκλοφορούντα µε την ένδειξη «φέτα, λευκά τυριά
διαφόρων χωρών». Όγδοον, υποβολή φακέλου στην UNESCO,
για να συµπεριληφθεί η φέτα ως προϊόν µεσογειακής διατροφής
στην προστασία της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς της UN-
ESCO. 

Τέλος, θα ήθελα να επισηµάνω για µία ακόµη φορά ότι η πιο
µαύρη σελίδα στην ιστορία της ελληνικής κτηνοτροφίας γρά-
φτηκε το 2012 στην Ήπειρο και ήταν το ξεπούληµα της «ΔΩΔΩ-

ΝΗΣ». Η λέξη «ξεπούληµα» είναι ίσως επιεικής, αν σκεφθεί κανείς
το διαµορφωθέν εξευτελιστικό τίµηµα ενός διαγωνισµού µε
πολλά ερωτηµατικά. 

Για τον λόγο αυτό καταθέτω στα Πρακτικά Έκθεση Εκτίµησης
της «ΔΩΔΩΝΗΣ» του 2012, ώστε να συµπεριληφθεί στο σχετικό
«φάκελο της ντροπής», που έγινε από στελέχη της εταιρείας,
καθ’ υπόδειξη της ΑΤΕ, για σκόπιµη µείωση του τιµήµατος, µε
παραδοχές που δεν συνάδουν µε την οικονοµική επιστήµη. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Καραγιάννης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Κουτσούκος για επτά λεπτά. Παρακαλώ να είστε και
εσείς ακριβής στο χρόνο.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Μιλάµε τώρα σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-

πτυξης για τις βοσκήσιµες γαίες αλλά απ’ όλα έχει ο µπαξές, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Έχει πρόβατα και κατσίκια, φέτα και
µυζήθρα, προηγουµένως µιλήσαµε για γιατρούς και νοσοκόµες,
έχει εισαγωγή στην ανώτερη εκπαίδευση, έχει ύποπτες διατάξεις
για ρυθµίσεις που αφορούν τον ΦΠΑ σε τεχνικές εταιρείες. Ελ-
πίζω, όπως ήρθε νωρίτερα εδώ ο κ. Πολάκης, για τα νοσοκοµεία
να έρθει αύριο ο Υπουργός Οικονοµικών για να µας εξηγήσει
αυτές τις ρυθµίσεις για τον ΦΠΑ.

Όµως, ας έρθουµε στο προκείµενο. Κύριε Υπουργέ, ουσια-
στικά είναι το πρώτο νοµοσχέδιο που έρχεται από το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης, του οποίου ηγείσθε από τον Γενάρη και
έχει, σύµφωνα µε όσα µας είπατε, µε το αφήγηµα που παρου-
σιάσατε, µια ολοκληρωµένη θεωρία για τους βοσκοτόπους και
την ανάπτυξη της κτηνοτροφίας. 

Προσέξτε, στη θεωρία µπορούµε να συµφωνήσουµε, άµα συµ-
φωνήσουν και οι σύντροφοί σας στον ΣΥΡΙΖΑ, άµα τους πείσετε
δηλαδή ότι πράγµατι υπάρχει ανάγκη να επεκτείνουµε τους βο-
σκοτόπους. Τραβήξαµε τα χίλια µύρια όταν φέραµε στη Βουλή
µε τον κ. Τσαυτάρη τη διάταξη για την ξυλώδη βλάστηση. Εδώ
είναι ρωτήστε τους τι µας έλεγαν, ότι καταστρέφουµε τα δάση,
ξεπουλάµε, τα γνωστά. Χαίροµαι, λοιπόν, που τους πείσατε και
θα ψηφίσουν. 

Δεν θέλω, λοιπόν, να µαλώσουµε γι’ αυτήν τη θεωρία που ανα-
πτύξατε. Την αναπτύξατε µε έναν τρόπο που δείχνει ότι έχετε και
µια βουκολική, ας πούµε, παιδεία. Δεν ξέρω πού την αποκτήσατε.
Ο καθένας από εµάς έχει ορισµένες προσλαµβάνουσες παρα-
στάσεις και κάποια καταγωγή. Εκείνο που έχει σηµασία είναι ότι
αυτήν τη θεωρία την αναπτύξατε σε ένα περιβάλλον ιδιαίτερα
δυσοίωνο για τον τοµέα της αγροτικής ανάπτυξης, της αγροτι-
κής παραγωγής και την απαραίτητη ανασυγκρότησή του για να
στηρίξει την εθνική προσπάθεια. 

Προσέξτε τώρα, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω πώς αισθανθήκατε,
αλλά εγώ δεν θα ήµουν υπερήφανος ως Υπουργός να αναγγείλω
εδώ ότι θα πληρωθούν οι επιδοτήσεις -που µπορούσα να τις
δώσω τον Οκτώβρη- τον Δεκέµβρη και να µε χειροκροτούν οι συ-
νάδελφοί µου, λες και έχω κάνει κανένα µεγάλο κατόρθωµα. Κά-
νετε, δηλαδή, πολιτική την υποχρέωσή σας, λόγω έλλειψης άλ-
λης πολιτικής και επιχειρηµάτων προφανώς. 

Πάµε τώρα να δούµε σε ποιο δύσκολο περιβάλλον κατατίθεται
αυτό το θεώρηµα, αυτό το αφήγηµα. Κατατίθεται σε ένα περι-
βάλλον, όπου ο πρωτογενής τοµέας δοκιµάζεται, όχι µόνο από
τις γενικότερες επιπτώσεις της κρίσης στις οικονοµικές µονάδες,
αλλά και από ειδικότερες πολιτικές που δηµιουργούν πρόσθετα
προβλήµατα στη λειτουργία των παραγωγικών µονάδων και δη
της κτηνοτροφίας.

Η κτηνοτροφία αξίζει µιας ιδιαίτερης προσοχής, µια και είναι
ο κλάδος εκείνος της παραγωγής που δεσµεύει τον παράγοντα
άνθρωπο σε εικοσιτετράωρη βάση. Δεν έχει άλλες εναλλακτικές
επιλογές. Έχει τη δουλειά του, τη στάνη του, το κοπάδι του, εί-
κοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο, τριακόσιες εξήντα πέντε
ηµέρες τον χρόνο.

Αυτός, λοιπόν, ο άνθρωπος, µε βάση όσα αποφασίσαµε εδώ
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στη Βουλή, θα αγοράζει τώρα τα εφόδιά του µε 23% παραπάνω.
Αυτό τού δηµιουργεί µια τεράστια δυσκολία στην προµήθεια των
ζωοτροφών και των υπόλοιπων εφοδίων. Του στερεί ρευστότητα.
Ρευστότητα δεν υπάρχει. Έχει στεγνώσει η αγορά και δεν τον
πιστώνει και κανένας. Αυτός καλείται να πληρώσει παραπάνω φό-
ρο, µια και κατηργήσαµε το αντικειµενικό σύστηµα και πάµε στη
φορολόγηση µε βάση τα βιβλία γιατί του αυξήσαµε την προκα-
ταβολή και εντός ολίγων ηµερών -είναι εγγεγραµµένο στον προ-
ϋπολογισµό- θα έρθει εδώ η ρύθµιση που θα αυξήσει και τους
συντελεστές.

Επίσης, εντός ολίγων ηµερών θα έρθει εδώ η ρύθµιση που θα
αυξήσει τις ασφαλιστικές του εισφορές. Είναι και αυτό επίσης
εγγεγραµµένο στον προϋπολογισµό.

Προσπάθησε ο κ. Τσίπρας βέβαια µε αυτά τα επικοινωνιακά
τεχνάσµατα να µας φορτώσει τις επιλογές του. Νοµίζω, όµως,
ότι αυτό ήταν ένα επικοινωνιακό παιχνίδι, που και ο πλέον απλός
άνθρωπος κατάλαβε πού αποσκοπούσε, γιατί, αν ήταν, κύριε
Υπουργέ, να δώσετε δέκατη τρίτη σύνταξη στον αγρότη, όπως
λέγατε, δεν θέλατε καµµία σύσκεψη στο Προεδρικό Μέγαρο. Θα
τα δίνατε µόνοι σας και θα σας χειροκροτούσαν εδώ οι Βουλευ-
τές του ΣΥΡΙΖΑ. Ζοριζόσαστε, λοιπόν. Αυτό είναι µια πραγµατι-
κότητα που έχει επίπτωση στην καθηµερινότητα του κτηνοτρό-
φου, στην παραγωγή και κυρίως στην προοπτική του.

Και για να είναι ολοκληρωµένο το αφήγηµά σας, πέρα από τη
θεωρία για τις βοσκήσιµες γαίες, τους βοσκοτόπους, τα φρυγα-
νώδη και τα ξυλώδη, θα έπρεπε να µας µετασχηµατίσετε σε πρά-
ξη το παράλληλο πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ. 

Το παράλληλο πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι αυτό που εί-
πατε. Το παράλληλο πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ θα έπρεπε να είναι
τα αντισταθµιστικά των επιβαρύνσεων που υφίστανται οι αγρό-
τες, θα ήταν η ρευστότητα στον αγροτικό τοµέα, που δεν υπάρ-
χει. Έχει µείνει στα χέρια ορισµένων τραπεζιτών και τραπεζών,
οι οποίες µε την ανακεφαλαιοποίηση περνάνε στα χέρια ξένων. 

Έτσι είναι, αγαπητοί συνάδελφοι. Υπάρχει ο µηχανισµός της
ρευστότητας; Ποιο είναι το παράλληλο τραπεζικό σύστηµα που
είπε ο κ. Δραγασάκης και η αναπτυξιακή τράπεζα; Βεβαίως θα
έπρεπε να υπάρχει µια πολιτική κινήτρων για τη νοµιµοποίηση
των σταβλικών εγκαταστάσεων, γιατί κάθε φορά τούς δίνουµε
παράταση –έχουµε δώσει κι εµείς πολλές φορές παράταση- δεν
λειτουργούν οι διαδικασίες που είναι ιδιαίτερα γραφειοκρατικές,
αλλά επειδή είναι κοστοβόρα η διαδικασία της νοµιµοποίησης
των στάβλων, ο κτηνοτρόφος κοιτάει την καθηµερινότητα και κά-
θε φορά το πηγαίνει λίγο πιο πίσω για να κερδίσει χρόνο και χρή-
µα. Αυτά δεν τα έχετε! 

Χαίροµαι επίσης που αναφερθήκατε στη φέτα. Αν ήταν εδώ ο
Βαγγέλης Αργύρης –τον ξέρετε πολύ καλά-, θα σας θύµιζε την
ιστορία και τον αγώνα της κατοχύρωσής της την περίοδο 2000-
2004 και τους κινδύνους που διέτρεξε η κατοχύρωση αυτού του
προϊόντος, αλλά τελικά τα καταφέραµε. Είναι στο χέρι σας, αν
θεωρείτε ότι είναι επαχθείς οι όροι της συµφωνίας της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης µε τον Καναδά, να κάνετε κι εκεί παρέµβαση. 

Εµείς, σε ό,τι αφορά τη διαδικασία του νοµοσχεδίου, επανα-
λαµβάνω ότι επί της θεωρίας δεν θα είχαµε καµµία αντίρρηση.
Πείτε µας, όµως, το εξής: Μια και µας καταγγείλατε, µε τον
τρόπο που µας καταγγείλατε τότε που φέραµε το νοµοσχέδιο
για την επέκταση των βοσκήσιµων γαιών, ώστε να καλύψουµε το
κενό που υπήρχε και να µπορούν οι κτηνοτρόφοι να απολαµβά-
νουν όσα δικαιούνται ως προς την ενιαία και την εξισωτική, γιατί
κατοχυρώνετε νοµοθετικά µε το νοµοσχέδιο την υπουργική από-
φαση του Μάη που µας πέρασε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. 
Τι χρεία έχετε νοµοθετικής κατοχύρωσης; Δεν στηρίζεται στο

διά ταύτα, σε νόµους και διατάξεις αυτή η υπουργική απόφαση
για να κάνετε χρήση, να δώσετε αυτά τα δικαιώµατα; Γιατί τώρα,
µετά τη συζήτηση, την επανανοµοθετείτε; Αυτή την απάντηση
οφείλετε να µας τη δώσετε, για να ξέρουµε κι εµείς τι θα ψηφί-
σουµε.

Εν πάση περιπτώσει, για να τελειώνω, οφείλετε µια ακόµη
απάντηση για την επανανοµιµοποίηση των γεωργικών φαρµάκων

που έχουν λήξει. Είπε ο εισηγητής µας για τις µεγάλες πολυεθνι-
κές εταιρείες και τα συµφέροντα. Εγώ νοµίζω ότι δεν έχετε καµ-
µία σχέση µε αυτά. Το πιστεύω και το λέω ειλικρινά, αλλά οφείλε-
τε να ξεκαθαρίζετε το τοπίο, γιατί βλέπω κι άλλες διατάξεις που
χαλαρώνουν τη νοµοθεσία, κύριε Υπουργέ. 

Τελευταία παρατήρηση. Στους δήµους που έχουν την ευθύνη
της αγροτικής οδοποιίας, δηλαδή να βάζουν ποτίστρες και να
φροντίζουν τους κτηνοτρόφους στην καθηµερινή τους ζωή,
δώστε τους κάτι απ’ αυτά τα δικαιώµατα της βόσκησης. Μην τα
δίνετε όλα στην περιφέρεια. Είναι λάθος και δεν ξέρω γιατί το
κάνετε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Παναγιώταρε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα κηδεύτηκε µετά από σαράντα ένα χρόνια –τι σας λέω

τώρα!- καθυστέρησης ο Παναγιώτης Καραολής. Ποιος είναι ο
Παναγιώτης Καραολής; Κατά τη διάρκεια της τουρκικής εισβο-
λής στην Κύπρο ήταν δεκαοκτώ χρονών και υπηρετούσε στο 281
Τάγµα Πεζικού στον 3ο Λόχο. 

Έδωσε τη ζωή του για τον κυπριακό Ελληνισµό. Ήταν ένας
από τους χίλιους εξακόσιους δεκαεννέα αγνοούµενους που βρέ-
θηκαν τα οστά του το 2013, ταυτοποιήθηκαν και σήµερα έγινε η
κηδεία του. Άγνωστο στους περισσότερους. Θα έπρεπε να είναι
πρώτη είδηση, να είναι παράδειγµα προς µίµηση και σίγουρα να
είναι και αιτιολογία για να µην υπάρξει καµµία συνοµιλία του
Πρωθυπουργού κ. Τσίπρα µε τον κ. Ερντογάν. 

Αυτές τις ηµέρες είδαµε ένα κρεσέντο υποχωρητικότητας από
την πατρίδα µας -ναι, πραγµατικά, βαλλόµεθα από παντού- και
τους δίνουµε τα πάντα και ως Ευρωπαϊκή Ένωση. Οι Τούρκοι
είναι αποδεδειγµένα πλέον οι βασικοί υπεύθυνοι για τη στήριξη
των τζιχαντιστών, όπως και το ίδιο το τουρκικό κράτος και επί-
σηµα ο γιος του Ερντογάν και ο αρχηγός της ΜΙΤ. Όλοι το πα-
ραδέχονται και όλοι το γνωρίζουν. Τα στοιχεία είναι αδιάψευστα
και αδιάσειστα. 

Η Τουρκία ευθύνεται για την αθρόα εισβολή, µετακίνηση –
πείτε το όπως θέλετε- εκατοµµυρίων µεταναστών, προσφύγων –
πείτε το πάλι όπως θέλετε- από τη Συρία και αλλού, ως βασική
συνυπεύθυνη γι’ αυτό τον πόλεµο, στην Ευρώπη. 

Και ενώ τα πράγµατα, αν ήθελε η Ευρωπαϊκή Ένωση και η πα-
τρίδα µας, θα ήταν πολύ πιο εύκολο να επιλυθούν, η Τουρκία
κάνει ό,τι θέλει. Πήρε 3 δισεκατοµµύρια σε ρευστό, πήρε βίζα
για να εισέρχονται οι Τούρκοι και οι πάσης φύσεως τζιχαντιστές
ισλαµιστές στην Ευρωπαϊκή Ένωση και να κάνουν ό,τι θέλουν και
άρχισαν και οι ενταξιακές της διαπραγµατεύσεις. Πήρε πολλά
και δεν έδωσε τίποτα απολύτως, ενώ οι λύσεις, όπως έχουµε ξα-
ναπεί, είναι πολύ γνωστές.

Αυτός ο νεαρός, που είναι ένας από τους χίλιους εξακόσιους
δεκαεννέα αγνοούµενους, είναι από αυτούς που οι διάφοροι
εθνοµηδενιστές, οι οποίοι έχουν κατακλύσει, δυστυχώς, τον δη-
µόσιο τοµέα και τις υπηρεσίες, προσπαθούν να τους εξαλείψουν,
για να τους ξεχάσουµε και έτσι να γίνουµε  οι καλύτεροι φίλοι
των Τούρκων, σε ένα νέο σχέδιο Ανάν, το οποίο πάνε να µας το
φέρουν φυτευτό διάφοροι Υπουργοί, Υφυπουργοί και διάφορα
στελέχη και από την Ελλάδα και από την Τουρκία. 

Επίσης σαν σήµερα το αντάρτικο σώµα του Ανθυπολοχαγού
Κατεχάκη –δεν είναι µόνο λεωφόρος, προς τιµήν του δόθηκε το
όνοµά του στη λεωφόρο- τσάκιζε τους κοµιτατζήδες στη Φλώ-
ρινα κατά τη διάρκεια του Μακεδονικού Αγώνα και έβαλε και
αυτός ένα λιθαράκι στην απελευθέρωση της Μακεδονίας µας
από τους Βούλγαρους και τους κοµιτατζήδες. 

Ο Κατεχάκης, αυτός ο ήρωας Μακεδονοµάχος και όλοι οι υπό-
λοιποι Μακεδονοµάχοι, σύµφωνα µε το νέο «πουλέν» του Υπουρ-
γείου Παιδείας, του εθνοµηδενιστή Λιάκου, ήταν ένας τζιχαντι-
στής. Δυστυχώς, αυτούς τους απάτριδες βάζουµε σε καίρια ση-
µεία, αυτούς τους ανθρώπους, που δεν δέχονται, φυσικά, ούτε
τη Γενοκτονία των Ποντίων ούτε τον Μακεδονικό Αγώνα ούτε την
Επανάσταση του 1821 ούτε τίποτα. Για να ξέρουµε τι έγινε σή-
µερα και τι έγινε σαν σήµερα.
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Κύριε Υπουργέ, το εν λόγω νοµοσχέδιο θα έπρεπε να είναι η
απαρχή της αναγέννησης του πρωτογενούς τοµέα, του ευρύτε-
ρου αγροκτηνοτροφικού κόσµου µας. Θα έπρεπε να είναι η
απαρχή της προσπάθειας να καταστεί η χώρα µας αυτάρκης σε
αγροτικά προϊόντα ή τουλάχιστον να φτάσει στα επίπεδα του
1980, όταν ήµασταν αυτάρκεις σε πολύ µεγάλο ποσοστό στα
αγροτικά προϊόντα και σε µεγάλο ποσοστό σε κτηνοτροφικά
προϊόντα.

Επίσης, το εν λόγω νοµοσχέδιο θα έπρεπε να είναι η απαρχή
της προστασίας της εθνικής παραγωγής καθ’ οιονδήποτε τρόπο
και της προστασίας των Ελλήνων αγροτών, κτηνοτρόφων και αλι-
έων. 

Αντ’ αυτού, µε το τρίτο µνηµόνιο που φέρατε και το οποίο ψή-
φισε σύσσωµη η Αντιπολίτευση, πλην της Χρυσής Αυγής, φέρατε
αύξηση του ΦΠΑ σε όλα τα γεωργικά προϊόντα και στα σχετιζό-
µενα, κάτι το οποίο αποτελεί αγχόνη στους αγρότες και τους κτη-
νοτρόφους.

Καταφέρατε να αυξηθεί κατακόρυφα το αγροτικό πετρέλαιο,
να είναι απαγορευτικό και καθόλου ανταγωνιστικό σε σχέση µε
άλλες χώρες, όπως η Ιταλία, η οποία έχει κατακλύσει µε αγρο-
τικά προϊόντα τα σουπερµάρκετ και τα καταστήµατα της Ελλά-
δας. Και διερωτόµαστε πώς γίνεται αυτό. Να, πώς γίνεται, αφού
οι Ιταλοί έχουν την τιµή του πετρελαίου για τους αγρότες του-
λάχιστον στο 1/3.

Καταφέρατε και οι προηγούµενοι αλλά και εσείς µε τα µέτρα
που θα φέρετε τώρα, µε την περίφηµη εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ,
την οποία στηλιτεύατε και διώχνατε σαν το απόλυτο κακό, τώρα
να πάρετε µέτρα και γι’ αυτά και να έχουµε φρέσκο γάλα από
επτά ηµέρες που είναι τώρα – ο Θεός και η ψυχή του!- έντεκα
ηµερών. Προφανώς, θα είναι κανένα νερόπλυµα ως επί το πλεί-
στον εισαγωγής, γιατί όλο και περισσότερες µονάδες στην πα-
τρίδα µας κλείνουν.

Καταφέρατε µε τη φορολόγηση των πάντων να καταστήσετε
τους αγροτοκτηνοτρόφους ελεύθερους επαγγελµατίες και να
τους φορολογείτε κανονικά, µη σκεπτόµενοι ότι δεν έχουν καµ-
µία σχέση µε ελεύθερους επαγγελµατίες. 

Καταφέρατε –πρωτάκουστο!- σε έναν κλάδο που στην πατρίδα
µας προσπαθούσε αποκλειστικά ο ιδιωτικός τοµέας, στον κλάδο
του οίνου, να φέρετε έναν ειδικό φόρο κατανάλωσης, τον µονα-
δικό που υπάρχει σε οινοπαραγωγό χώρα και να καταστήσετε το
προϊόν µας µη ανταγωνιστικό. Και φυσικά, αυτός ο ειδικός φόρος
κατανάλωσης θα είναι µόνο στους ελληνικούς οίνους, τα ελλη-
νικά κρασιά και όχι στα εισαγόµενα. 

Ενώ η ύπαιθρος ήθελε να έχει περισσότερους αµπελώνες, κα-
ταφέρατε –αυτό είναι µία παλαιά τακτική, αλλά θα έπρεπε και
εσείς, κύριε Υπουργέ, να το ξέρετε αυτό το ζήτηµα µε τα δικαιώ-
µατα, γιατί γνωρίζετε πολύ καλά τα αγροτικά θέµατα- να περιο-
ρίζεται αυτό το δικαίωµα προς όφελος άλλων, ό,τι γίνεται
δηλαδή τόσα χρόνια από το 1981 που µπήκε η Ελλάδα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Βλέπουµε να µειώνονται συνεχώς µε τον άλφα
ή βήτα τρόπο διάφορες καλλιέργειες προς όφελος τρίτων.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να δείτε κάποια στιγµή αυτό
το οποίο γνωρίζετε καλύτερα από εµένα και από όλους, δηλαδή
το ζήτηµα της σόγιας. Επί της ουσίας, απαγορεύεται η καλλιέρ-
γεια στην πατρίδα µας, γιατί έτσι το επιτάσσουν δυο-τρεις αµε-
ρικανικές εταιρείες, που παράγουν και το 90% και πλέον της
παγκόσµιας παραγωγής. Είναι µία καλλιέργεια άκρως κερδο-
φόρα, η οποία, µαζί µε το σογιέλαιο, θα µπορούσε να βοηθήσει
πολύ την εγχώρια παραγωγή µε πολλούς και διαφορετικούς τρό-
πους.

Ακούσαµε εδώ από τον ειδικό αγορητή της Χρυσής Αυγής,
αλλά και από άλλους, τα συγκριτικά µεταξύ του 1981 και του πα-
ρόντος για τις βοσκήσιµες εκτάσεις. Οµιλούµε µε το εν λόγω νο-
µοσχέδιο για το 1/3 περίπου των βοσκήσιµων εκτάσεων που
είχαµε το 1981. Γιατί; Ποιος µάς περιορίζει; Μας περιορίζει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. 

Διαβάζουµε εδώ σχετικά µε την κατανοµή των βοσκήσιµων
εκτάσεων, όπως δηλώνει και ο Πρόεδρος της Οµοσπονδίας Κτη-
νοτρόφων Θεσσαλίας, ότι µε τον τρόπο που έγινε η κατανοµή
αδικούνται περιοχές, όπως η Θεσσαλία, η δυτική και κεντρική
Μακεδονία, η ανατολική Μακεδονία, η Θράκη και η Στερεά Ελ-

λάδα, ενώ στον µέσο όρο η κεντρική Ελλάδα και η Πελοπόννη-
σος βρίσκονται στα ίδια και ωφελούνται τα νησιά, η Κρήτη και η
Ήπειρος. Αυτό σηµαίνει ότι το µεγαλύτερο τµήµα της πατρίδας
µας δεν επωφελείται από αυτές τις βοσκήσιµες εκτάσεις που
πάτε να καθορίσετε.

Ένα φοβερό σκάνδαλο, για το οποίο δεν ευθύνεστε εσείς,
κύριε Υπουργέ –και απορώ πώς οι Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΠΑΣΟΚ το χρησιµοποίησαν-, ήταν επί της ουσίας
η απεµπόληση του ονόµατος της φέτας, ίσως του πιο ισχυρού
«brand name» που έχει η πατρίδα µας στον αγροτοκτηνοτροφικό
–και όχι µόνο- τοµέα. 

Ναι, κατοχυρώσαµε την ονοµασία εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης
των περίπου εξακοσίων εκατοµµυρίων Ευρωπαίων, αλλά µε αυτή
τη συµφωνία που είχαν κάνει ο κ. Μηταράκης µε τον κ. Τσαυτάρη
–ο ένας τότε έριχνε τις ευθύνες στον άλλο, έλεγαν «όχι εγώ,
αλλά εσύ» ή «όχι εσύ, αλλά εγώ», µιλάµε για γελοιότητες τότε οι
οποίες συνέβαιναν- δώσαµε το δικαίωµα στον Καναδά να παρά-
γει φέτα. Μιλάµε για µία τεράστια χώρα, όπου φυσικά το προϊόν
δεν θα έχει καµµία σχέση µε το προϊόν της φέτας. Θα είναι η
αρχή, ο τυφλοσούρτης, ο µπούσουλας, ώστε τώρα, στη νέα συµ-
φωνία που θα γίνει µεταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και Ηνωµένων
Πολιτειών –ήδη οι Αµερικάνοι πιέζουν-, να µπορούν να χρησιµο-
ποιούν και αυτοί το όνοµα «φέτα» και σε λίγο όλος ο κόσµος.

Ποιο είναι το ζητούµενο; Αυτή τη στιγµή, ο πληθυσµός της γης
είναι περίπου επτά δισεκατοµµύρια. Αν αρκούµεθα µόνο στα εξα-
κόσια εκατοµµύρια εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που και αυτά
µε πλάγιο τρόπο θα διεµβολίζονται από καναδικά ή αµερικανικά
προϊόντα που δεν έχουν καµµία σχέση µε φέτα, τότε πραγµατικά
δώσανε αυτοί οι οποίοι υπέγραψαν αυτή τη συµφωνία ένα πισώ-
πλατο χτύπηµα στην εγχώρια παραγωγή φέτας. Αν είχαµε την
παγκόσµια αποκλειστικότητα του ονόµατος «φέτα», θα µπορού-
σαµε να έχουµε πολύ περισσότερους κτηνοτρόφους, πολύ µε-
γαλύτερη παραγωγή και εξαγωγή του προϊόντος σε όλα τα µήκη
και τα πλάτη της γης, σε νέες αναδυόµενες αγορές, όπως είναι
σε Κίνα, Ινδίες, σε δισεκατοµµύρια καταναλωτές και να µην πε-
ριοριζόµαστε αυστηρά εντός της ευρωπαϊκής επικράτειας. 

Όσον αφορά το σκάνδαλο του ξεπουλήµατος της εταιρείας
«ΔΩΔΩΝΗΣ», αναφέρθηκαν προηγουµένως και άλλοι οµιλητές.
Πρόκειται για ένα αίσχος. Αφού είστε Κυβέρνηση και έχετε πια
τα ηνία, θα µπορούσατε να ξεκινήσετε έρευνα, δικαστική ή άλλη,
για να δείτε πώς έγινε το ξεπούληµα αυτής της εταιρείας, ποιος
ευθύνεται και γιατί ευθύνεται. Αν και τα περισσότερα στοιχεία
έχουν βγει στη δηµοσιότητα, δεν βλέπουµε ιδιαίτερη προθυµία
από εσάς να διορθώσετε κάποια κακώς κείµενα, που τα στηλι-
τεύατε µέχρι πρότινος. Εδώ βγάλατε τον Στουρνάρα κολλητό
σας. Μέχρι πριν από λίγες ηµέρες ήταν το απόλυτο κακό και
τώρα τρώτε µαζί του, αποφασίζετε και λέτε τι καλός που είναι
και επί της ουσίας τον ακούτε πιστά και πειθήνια στο τι σάς λέει.

Επίσης, µε όλες αυτές τις αυξήσεις που έχουν γίνει τα τελευ-
ταία χρόνια, έχει µειωθεί και η παραγωγή φέτας στην πατρίδα
µας. Αντί να αυξάνεται, µειώνεται. Βλέπουµε απίστευτα πράγ-
µατα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, που θεωρούµε ότι είναι ο Βού-
δας, ο γκουρού και δεν πρέπει να την κριτικάρει κανείς. Βλέπου-
µε συµφωνίες που συνάπτει µε τρίτες χώρες, όπως την Τυνησία,
η οποία είναι χώρα που παράγει ελαιόλαδο.

Δεκάδες χιλιάδες τόνοι αβαθµολόγητου ελαιόλαδου εισήλθαν
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ανταγωνιζόµενοι το ελληνικό ελαι-
όλαδο, που θα έπρεπε να το προστατεύουµε µε οποιονδήποτε
τρόπο και όχι να υπογράφουµε τέτοιες συµφωνίες εις βάρος των
εθνικών µας προϊόντων.

Επίσης, αν δει κανείς τις τραγικές και τις λάθος τακτικές των
κυβερνήσεων όλα αυτά τα χρόνια, θα διαπιστώσει ότι στον κλάδο
του ελαιόλαδου έχουν µπει νέοι παίκτες, όπως η Τουρκία, που,
από ανυπόληπτη, µη υπολογίσιµη δύναµη στον τοµέα της παρα-
γωγής ελαιόλαδου, αυτή τη στιγµή να χτυπάει την Ελλάδα στα
ίσια. 

Είδαµε από την Κυβέρνησή σας και συγκεκριµένα από τον κ.
Κοτζιά ότι το πρώτο πράγµα που έκανε µόλις ορκίστηκε Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ τον Γενάρη ήταν να πάει στη Σύνοδο στην Ευρώπη
και να υπογράψει νέες κυρώσεις εις βάρος της Ρωσίας. Μάλιστα,
αύξησαν και τα προϊόντα τα οποία θα έπρεπε να ασκήσουν εµ-
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πάργκο προς τη Ρωσία. Βλέπουµε και τα αποτελέσµατα, που
πολλοί κλάδοι παραγωγών -ροδάκινων, µήλων, ακτινιδίων και
άλλων- κλαίνε τη µοίρα τους και εκεί που είχαν µία οργανωµένη
επιχείρηση να µην µπορούν να πουλήσουν τα προϊόντα τους
αυτή τη στιγµή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου, κυρία Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Βλέπουµε τα εργοστάσια λιπασµάτων που έκλεισαν όλα αυτά

τα χρόνια. Έδιναν τη δυνατότητα αυτά τα εργοστάσια που πα-
ρήγαν τα λιπάσµατα εντός της Ελλάδος να µπορούν να προµη-
θεύονται οι αγρότες σε ανταγωνιστική τιµή τα διάφορα λιπάσµα-
τα και όχι να εξαρτώνται, όπως τώρα, από τα εισαγόµενα λιπά-
σµατα, από τα φυτοφάρµακα όλων αυτών που προσπαθούν να
επιβάλλουν, µέσω της παγκοσµιοποίησης, ό,τι θέλουν.

Είδαµε και την Αγροτική Τράπεζα. Είναι δυνατόν! Ξεπουλή-
θηκε η Αγροτική Τράπεζα. Το ξέρουµε. Το ξέρω. Το ξέρουν όλοι.
Το µεγαλύτερο σκάνδαλο των τελευταίων ετών. Και δεν κάνετε
τίποτα απολύτως. Αντ’ αυτού, και µε την τρίτη ανακεφαλαιοποί-
ηση και µε όλα όσα κάνατε, κλείσατε επί της ουσίας το τραπεζικό
σύστηµα, το πήραν κάποιοι άσχετοι, θα πάρουν τώρα και τα κόκ-
κινα δάνεια –που βλέπω ότι δεν θα τα πάρουν- έναντι πινακίου
φακής. Οσονούπω θα αρχίσουν και οι κατασχέσεις κατοικιών και
οτιδήποτε άλλο εις βάρος Ελλήνων πολιτών. 

Οπότε, δεν θα πρέπει να πανηγυρίζετε καθ’ οιονδήποτε τρόπο
για το εν λόγω νοµοσχέδιο, που και αµφισβητήσιµο είναι αν έχει
επιτυχία, αν είναι καλύτερο από προηγούµενη, πρότερη κατά-
σταση, αλλά να βλέπετε όχι το δέντρο, αλλά το δάσος πίσω σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα
δώσω για λίγα λεπτά τον λόγο στον κ. Πολάκη για µια νοµοτε-

χνική βελτίωση στην τροπολογία. 
Μετά τον λόγο έχει ο κ. Καρασµάνης.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία Πρόεδρε, θέλω κι εγώ τον λόγο για µισό
λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για νο-
µοτεχνική βελτίωση;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Πολάκη, έχετε τον λόγο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-
χαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Λίγα δευτερόλεπτα θα χρειαστώ. 

Η νοµοτεχνική βελτίωση είναι απαραίτητη λόγω του χτυπήµα-
τος του δαίµονος του τυπογραφείου! Στη σελίδα 4 της τροπολο-
γίας στην παράγραφο 6 µετά τη φράση «µηνιαίας αποζηµίωσης
των τακτικών» παραλείφθηκαν δύο γραµµές που λένε «τακτικών
εφηµεριών του συνόλου των νοσοκοµείων και των ΠΕΔΥ κάθε
ΔΥΠΕ. Το ύψος του ποσοστού αυτού δύναται να µεταβάλλεται
µε κοινή υπουργική απόφαση» και µετά συνεχίζει µε αυτό που
έχει γραφτεί. Συµπληρώνουµε αυτό δηλαδή που παραλείφθηκε
εκ παραδροµής.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ωραία.

Γράφτηκε στα Πρακτικά. Παρακαλώ να κατατεθεί και να διανε-
µηθεί. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Βε-
βαίως, κυρία Πρόεδρε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Παύλος
Πολάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµο-
τεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Και εγώ θα είµαι σύντοµος, κυρία Πρόεδρε.

Δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις θέλω να κάνω. Μία στην παρά-
γραφο 3 του άρθρου 8, όπου αναδιατυπώνεται απλά µε την προ-
σθήκη της φράσης «και της περιβαλλοντικής». Και η άλλη βελτίω-
ση αφορά τη διαγραφή των παραγράφων 2 και 6 του προτεινό-
µενου άρθρου από την τροπολογία 77/30-11-2015 του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ να κατατεθούν και να διανεµηθούν στους κυρίους Βουλευ-
τές. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τις καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Ευάγγελος Αποστόλου καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κύριε Καρασµάνη. Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ήταν στις προθέσεις µου να

πάρω τον λόγο, αλλά µε αναγκάζει ο κύριος Υπουργός. Γιατί;
Διότι µετά την αποχώρησή µου προχθές από την Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου βρήκε την ευκαιρία, µεταξύ των άλλων,
να πει ότι όταν παρέλαβε το Υπουργείο βρήκε ένα έτοιµο πλάνο
κόστους 4 εκατοµµυρίων ευρώ για να εκπονηθούν δήθεν τα δια-
χειριστικά σχέδια. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Είπε δηλαδή ότι θα δίναµε ως Υπουργείο 4 εκατοµµύρια ευρώ
για µία χαρτογράφηση, για µία απεικόνιση των εκτάσεων, προ-
σθέτοντας µάλιστα ότι έχουν ανατεθεί και άλλα τέτοια έργα,
αλλά δεν είναι της ώρας να ασχοληθεί ο κύριος Υπουργός µε
αυτά. Θα περιµένουµε µε ανυποµονησία να έρθει και αυτή η ώρα,
για να του απαντήσουµε δεόντως σε ό,τι µας αφορά, γιατί είναι
θέµα τιµής και υπόληψης. Και όπως έχω πει και στην επιτροπή,
αναλαµβάνω την ευθύνη του εξαµήνου που ήµουν Υπουργός. 

Καλό θα ήταν για όλους µας, κύριε Υπουργέ, πριν µιλήσουµε
να θυµόµαστε και τους θυµόσοφους αρχαίους προγόνους µας
που έλεγαν «µη προτρεχέτω η γλώττα της διανοίας», δηλαδή να
µη µιλάµε πριν βουτήξουµε τη γλώσσα µας στο µυαλό. 

Να ενηµερώσω, λοιπόν, το Σώµα και να υπενθυµίσω στον
κύριο Υπουργό, διότι αποκλείεται να µην το γνωρίζει, ότι κανένα
πλάνο 4 εκατοµµυρίων δεν υπήρξε. Να βάλουµε τα πράγµατα σε
µία σειρά. Ο ν. 4264 που ψηφίστηκε τον Μάιο του 2014 δεν κάνει
πουθενά ούτε καν αναφορά για αυτά τα 4 εκατοµµύρια. Αναφέ-
ρει απλώς µία κοινή υπουργική απόφαση που έπρεπε να εκδοθεί
και εξεδόθη στις 30-12-2014 µε υπογραφή των δύο τότε Αναπλη-
ρωτών Υπουργών, του κ. Κουκουλόπουλου και του κ. Ταγαρά.
Δεν αναφέρεται καµµία απολύτως δέσµευση για δαπάνη 4 εκα-
τοµµυρίων, αντιθέτως λέει ότι από τη συγκεκριµένη απόφαση
δεν προκαλείται καµµία δαπάνη σε βάρος του κρατικού προϋπο-
λογισµού. Να συµπληρώσω ότι, εάν υπήρχε απόφαση δέσµευ-
σης για τέτοια δαπάνη, έπρεπε η Διεύθυνση Οικονοµικών να είχε
προχωρήσει στη δέσµευση των 4 εκατοµµυρίων και ταυτόχρονα
θα έπρεπε να µε είχε ενηµερώσει για να δώσω τη συγκατάθεση.
Πού τα βρήκατε, λοιπόν, αυτά που είπατε, κύριε Υπουργέ; Φέρτε
µας εδώ τα έγγραφα ντοκουµέντα! Αντί για λόγια, έπεα πτερό-
εντα, εκ του ασφαλούς! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήθελα και πάντα θέλω να µιλώ
µε στοιχεία. Τον Φεβρουάριο του 2015 ο Σύνδεσµος Ελλήνων
Κτηνοτρόφων, ο ΣΕΚ, έκανε µία πρόταση προς το Υπουργείο, να
αναλάβει την εκπόνηση των διαχειριστικών σχεδίων σε πενήντα
έναν νοµούς και το ύψος της δαπάνης, που έπεσε στο τραπέζι
των συζητήσεων µαζί µε τους υπηρεσιακούς, ανερχόταν στα πε-
ρίπου 4 εκατοµµύρια ευρώ. Προσέξτε παρακαλώ, επαναλαµ-
βάνω: τον Φεβρουάριο του 2015. Εδώ πρωτοεµφανίζονται τα
περιβόητα 4 εκατοµµύρια ευρώ που «ανακάλυψε» ο κ. Αποστό-
λου, όταν δηλαδή ήταν ο ίδιος Υπουργός. Προφανώς, νόµιζε ότι
ήταν ακόµη στην αντιπολίτευση! Και επειδή εµένα δεν µου αρέ-
σει ούτε το έκανα ποτέ, στα είκοσι χρόνια που βρίσκοµαι αδια-
λείπτως σε αυτήν την Αίθουσα, να ρίχνω λάσπη στον ανεµιστήρα,
σπεύδω να διευκρινίσω ότι ήταν απλά µία πρόταση του ΣΕΚ και
τίποτα παραπάνω. 

Υπάρχει όµως και κάτι άλλο. Ο κ. Αποστόλου επανήλθε και στο
θέµα των προστίµων καταλογισµού και είπε ότι σ’ αυτόν αφή-
σαµε να υπογράψει όταν ανέλαβε το Υπουργείο και το έκανε,
διότι σε αντίθετη περίπτωση, όπως είπε, αυτό θα σήµαινε «στοπ
στις κοινοτικές ενισχύσεις». 

Μα, κύριε Υπουργέ, εγώ δεν ήµουν που από την πρώτη στιγµή
ως Υπουργός από αυτό το Βήµα τον Οκτώβριο και προχθές το
επανέλαβα στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου ότι µας είχε
επιβληθεί ένα πρόστιµο 1 δισεκατοµµυρίου για το 2009, 2010 και
το 2011 για τα βοσκοτόπια και ότι η πρώτη παρακράτηση, σύµ-
φωνα µε την απόφαση της Κοµισιόν –το τονίζω αυτό- έγινε τον
Ιανουάριο του 2014, η δεύτερη τον Ιανουάριο του 2015 και η
τρίτη θα γίνει το 2016; 

Πού έγκειται όλη αυτή η διαδικασία; Μη µας πείτε ότι δεν το

γνωρίζατε, κύριε Υπουργέ, γιατί σε αυτήν την περίπτωση θα πρέ-
πει να επιπλήξετε κάποιους που δεν σας έχουν ενηµερώσει. Να
σας ενηµερώσω, λοιπόν, εγώ: Για κάθε παρακράτηση η Κοµισιόν
στέλνει έγγραφο στον ΟΠΕΚΕΠΕ και ο ΟΠΕΚΕΠΕ ενηµερώνει
τον εκάστοτε Υπουργό, ο οποίος δεν χρειάζεται να υπογράψει
απολύτως τίποτα. Συνεπώς τα 320 εκατοµµύρια που αναφέρατε,
κύριε Αποστόλου, ότι τάχα υπογράψατε είναι απλώς το ποσό της
δεύτερης δόσης, για τα οποία σάς ενηµέρωσε ο ΟΠΕΚΕΠΕ στις
αρχές Φλεβάρη του 2015.

Τίποτα δεν χρειάστηκε να υπογράψετε, κύριε Υπουργέ, και µε
κανένα στοπ στις ενισχύσεις δεν µας απείλησαν οι κοινοτικοί. Αν
υπογράψατε κάτι τέτοιο, καταθέστε το σχετικό έγγραφο να το
δούµε κι εµείς.

Να γυρίσω λίγο στο νοµοσχέδιο για τους βοσκοτόπους. Είπα
και στην επιτροπή ότι αυτό το πόνηµά σας είναι µια επαναδιατύ-
πωση του νοµοθετικού πλαισίου του 2014 σε νέα έκδοση. Το λέτε
άλλωστε κι εσείς στην εισηγητική σας έκθεση ότι είναι µια κωδι-
κοποίηση των νόµων 4264/2014 και 4315/2014, όπως ίσχυαν. Αν
υπήρχαν προβλήµατα ή τυχόν ασάφειες, αρκούσε µια υπουργική
απόφαση ή µια ερµηνευτική εγκύκλιος κι όχι αυτή η ταλαιπωρία
των τεσσάρων συνεδριάσεων στην επιτροπή και των δύο συνε-
δριάσεων στην Ολοµέλεια. Και βέβαια, το σηµαντικότερο είναι
ότι δεν θα υπήρχε καµµία καθυστέρηση στην καταβολή των ενι-
σχύσεων.

Σας το είπα και στην επιτροπή ότι πέρυσι τέτοια εποχή είχε
ήδη καταβληθεί πάνω από 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ στους δι-
καιούχους. Ήταν µια τεράστια ανάσα για µια αγορά που στενάζει
σήµερα και γονατίζει από την έλλειψη ρευστότητας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να το τονίσω εδώ ότι, αν δεν άλλαζε ο ορισµός για τους βο-
σκοτόπους, µε το να συµπεριληφθούν οι ξυλώδεις, φρυγανώδεις
και ποώδεις εκτάσεις, όσους νόµους και να φέρναµε και εµείς
αλλά και εσείς, το µείζον αυτό πρόβληµα, που λύθηκε οριστικά
από 1-1-2015, δεν επρόκειτο να είχε λυθεί.

Ελπίζω να µην παραγνωρίζετε, κύριε Αποστόλου, το γεγονός
της γενναίας στήριξης από εµάς του κτηνοτροφικού κλάδου
µέσα από τη νέα ΚΑΠ, µε την εξασφάλιση για τους παραγωγούς
µας 450 εκατοµµυρίων ευρώ κάθε χρόνο -θα δίνονται 150 εκα-
τοµµύρια παραπάνω από την προηγούµενη ΚΑΠ, κάθε χρόνο
στους κτηνοτρόφους- ούτε βέβαια το ότι µέσα από τον εθνικό
φάκελο της νέας ΚΑΠ δίνονται επιπλέον 25% δικαιώµατα ενίσχυ-
σης για τους νέους αγρότες και για τους νέους κτηνοτρόφους.
Να σηµειωθεί επίσης ότι στα προϊόντα που παρέχεται συνδεδε-
µένη ενίσχυση περιλαµβάνονται και τα κτηνοτροφικά ψυχανθή,
για επάρκεια και µείωση του κόστους των ζωοτροφών. Μην ξε-
χνάτε ακόµη την παροχή συνδεδεµένης ενίσχυσης τόσο στα βο-
οειδή, µε στόχο τη βελτίωση του εµπορικού ισοζυγίου κρέατος,
όσο και στα αιγοπρόβατα, µε στόχο την ενίσχυση παραγωγής
ποιοτικού γάλακτος για τη φέτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καρασµάνη,
ήδη περάσατε και τα οκτώ λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αν θέλετε, συντο-

µεύετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: …επειδή είναι λεπτό το θέµα, θα

πρέπει να µου δώσετε τη δυνατότητα να απαντήσω.
Πάρθηκαν κι άλλα µέτρα που δεν έχω τη δυνατότητα να τα

αναπτύξω. Δεν πρέπει, όµως, να ξεχάσουµε ότι διασφαλίσαµε
για πρώτη φορά µε κοινοτικούς πόρους την εξισωτική αποζη-
µίωση από το 2015 µέχρι το 2020.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας υπενθυµίσω ότι
κατά την παράδοση του Υπουργείου είχα πει πως η λύση στα
ακανθώδη προβλήµατα της γεωργίας µας περνάει µέσα από τη
συναίνεση και τη συνεργασία. Κι αν το θυµάστε, σας είχα τείνει
χείρα συνεργασίας, όπως τώρα, κύριε Αποστόλου, ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός ζητάει εναγωνίως συναίνεση για την κοινή αντι-
µετώπιση κρίσιµων ζητηµάτων.

Εσείς εκείνη την πρότασή µου την αγνοήσατε. Αγνοήσατε
ακόµη ότι µετά την παράδοση του Υπουργείου -πρωτοφανές για
τα πολιτικά ήθη!- ήρθα την επόµενη ηµέρα να σας ενηµερώσω,
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να σας ανοίξω τους φακέλους για πληρέστερη ενηµέρωση. Μά-
λιστα, σας είχα προτείνει να διατηρήσετε για τρεις-τέσσερις
µήνες την ίδια οµάδα διαπραγµάτευσης, τονίζοντάς σας ότι το
διάστηµα αυτό ήταν εξαιρετικά κρίσιµο, καθώς έπρεπε να βγά-
λουµε τις αποφάσεις για την εφαρµογή της νέας ΚΑΠ, για τα δια-
χειριστικά σχέδια, για τα δικαιώµατα -που θα έπρεπε να είχαν
ανακοινωθεί στο πρώτο εξάµηνο-, για τις διαβουλεύσεις και για
το κλείσιµο του προγράµµατος αγροτικής ανάπτυξης, που ακόµα
εκκρεµεί. Αυτήν τη ρεαλιστική πρόταση την είχε αποδεχθεί ο
τότε προϊστάµενός σας, ο κ. Λαφαζάνης. Την απορρίψατε εσείς.
Χάσατε πολύτιµο χρόνο για την οικονοµία, γιατί ο χρόνος για την
οικονοµία, όπως ξέρετε, σηµαίνει χρήµα.

Επιτρέψτε µου και µια απάντηση για τον εισηγητή της Χρυσής
Αυγής, γιατί για µένα είναι θέµα ηθικό, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω
αµέσως. Διέπραξε ένα ατόπηµα, ίσως από άγνοια. Είπε ότι µε
δική µου απόφαση άνοιξε ένα παραθυράκι για να πάρει τα ιδιω-
τικά δάση το ΤΑΙΠΕΔ και να τα ξεπουλήσει. 

Δεν µου επιτρέπουν η ιδιοσυγκρασία µου και η ευγένειά µου
να το χαρακτηρίσω.

Θα περιοριστώ να πω το εξής: Κατ’ αρχάς, εγώ δεν είχα καµ-
µία αρµοδιότητα για τα δάση, πολύ δε περισσότερο για τα ιδιω-
τικά δάση. Την αρµοδιότητα την έχει το ΥΠΕΚΑ, το Υπουργείο
Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής. 

Τώρα, για την απόφαση της διανοµής των βοσκοτόπων, έχω
εξηγήσει συνοπτικά στην επιτροπή ότι από το 2012 η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή µάς είχε υποχρεώσει να εφαρµόσουµε ένα σχέδιο δρά-
σης, το λεγόµενο action plan, να καταγράψουµε τους επιλέξι-
µους βοσκοτόπους και πραγµατικά η καταγραφή έριξε τους
βοσκοτόπους στο 50%.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώνετε µ’
αυτό, κύριε Καρασµάνη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Μέσα σ’ αυτό το ασφυκτικό πλαίσιο έπρεπε να µοιράσουµε

τους βοσκοτόπους στους κτηνοτρόφους, έπρεπε να δώσουµε το
µεγαλύτερο ποσοστό που τους αναλογεί και, για πρώτη φορά –
δεν έχει ξανασυµβεί- το 2014 δώσαµε το 70% των δικαιωµάτων
της εξισωτικής αποζηµίωσης και το υπόλοιπο το είχαµε προ-
γραµµατίσει για το πρώτο τρίµηνο του 2015.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας, αλλά πρόκειται
για θέµατα ηθικής τάξεως και έπρεπε να τα πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κυριαζίδης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί
προσωπικού για µισό λεπτό µόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επί προσωπικού;
Γιατί;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Γι’ αυτό που ανέφερε ο κ. Καρασµάνης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχω δώσει τον

λόγο στον κ. Κυριαζίδη. Αν θέλετε, θα λάβετε τον λόγο µετά επί
του προσωπικού που επικαλείστε, αλλά θα µας πείτε σε τι συνί-
σταται το προσωπικό. Θα µιλήσετε µετά τον κ. Κυριαζίδη.

Ορίστε, κύριε Κυριαζίδη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε µεγάλη ικανοποίηση παρακολούθησα την

τοποθέτησή σας η οποία κινήθηκε σε µία αναγνώριση των προ-
σπαθειών της προηγούµενης κυβέρνησης. Μιλώ συγκεκριµένα
για διατάξεις που περιέχονταν στους νόµους 4264 και 4315, τους
οποίους εσείς τότε καταγγέλλατε –όχι προσωπικά, έβλεπα τη δυ-
σκολία σας- και καταψηφίζατε. 

Χαίροµαι ιδιαίτερα γιατί σήµερα έρχεστε να κάνετε ένα θετικό
βήµα, αναγνωρίζοντας και κάνοντας µία συρραφή αυτών των δια-
τάξεων σ’ ένα νοµοθέτηµα, που, όπως λέγεται, θα µπορούσε µε
µία υπουργική απόφαση να αντιµετωπιστεί. Θεωρώ, όµως, θετικό
από πλευράς σας όλο αυτό το νοµοσχέδιο και γι’ αυτό πολλές
από τις διατάξεις του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου θα ψηφιστούν
και από πλευράς της Νέας Δηµοκρατίας. 

Για φανταστείτε, όµως, να υπήρχε από πλευράς µας διάταξη
όπως αυτή στην τελευταία τροπολογία σας, που λέτε: «Εφόσον
βοσκήσιµες γαίες περιβάλλουν τµήµατα δάσους ή τµήµατα δα-
σικών εκτάσεων, επιτρέπεται και σ’ αυτά τα τµήµατα να γίνεται
χρήση βόσκησης και επεµβάσεις που να υπηρετούν…» και λοιπά.

Βεβαίως, όπως καταλαβαίνετε, δεν θα µπορούσαµε ούτε να κα-
ταθέσουµε ούτε καν να αρθρώσουµε κάτι τέτοιο. 

Βλέπετε, λοιπόν, ότι κι εσείς σήµερα προσπαθήσατε να δικαιο-
λογήσετε αυτό που δεκατέσσερις Βουλευτές είχαµε καταθέσει
ως τροπολογία για την αναγνώριση των ξυλωδών και των φρυ-
γανωδών εκτάσεων ως βοσκοτόπια. Τότε µας καταγγέλλατε ότι
προσπαθούµε τα δασικά οικοσυστήµατα να τα βαφτίσουµε, ό-
πως χαρακτηριστικά έλεγε και το δηµοσιογραφικό σας κοµµα-
τικό όργανο, η εφηµερίδα «ΑΥΓΗ», ως βοσκοτόπια. 

Σήµερα προχωράτε και ένα βήµα παραπάνω. Αυτό είναι θετικό,
διότι έτσι δίνεται η δυνατότητα να προχωρήσετε σε µία εκπόνηση
σχεδίων σε ό,τι αφορά τα βοσκοτόπια. 

Στο σηµείο αυτό θα πρέπει να παρατηρήσουµε και να επιση-
µάνουµε κάτι. Προέρχοµαι από έναν κατ’ εξοχήν ορεινό νοµό,
αλλά και νοµό κτηνοτροφικό. Πώς ακριβώς αντιµετωπίζετε αυτήν
ακριβώς την περίπτωση, βαφτίζοντας ή προσπαθώντας να δώ-
σετε µία άλλη χροιά στα βοσκοτόπια αυτά, αποδυναµώνοντας τη
δυνατότητα επιδοτήσεων, γεννώντας και ένα σωρό άλλα προ-
βλήµατα; Βλέπουµε, όµως, ότι αυτή η προσπάθεια από πλευράς
µας είχε υπάρξει, έτσι ώστε αυτά να έχουν µία ρύθµιση, µία τα-
κτοποίηση µέχρι το 2017. 

Δυστυχώς τα επιλέξιµα βοσκοτόπια τα µεταφέρετε για το
2019. Οπότε πράγµατι δυο χρόνια χάνονται κι αυτό έχει κόστος
και για τον κτηνοτροφικό κόσµο. 

Οφείλω να σηµειώσω, κύριε Υπουργέ, ζητήµατα που γεννιούν-
ται µέσα από το νοµοσχέδιο και επιβαρύνουν τον κτηνοτρόφο.
Αναφορικά µε το δικαίωµα χρήσης των βοσκοτόπων κάθε κτηνο-
τρόφος θα οφείλει να καταβάλλει ένα ποσό, το ύψος του οποίου
δεν καθορίζεται. Μεταφέρετε από τους δήµους αυτή τη δυνατό-
τητα «εκµετάλλευσης» προς την περιφέρεια. Αποδυναµώνετε
έτσι τους δήµους από τη δυνατότητα εκτέλεσης συγκεκριµένων,
απλών έργων αλλά πολύ χρήσιµων για τους κτηνοτρόφους,
όπως ποτίστρες, δεξαµενές, αγροτικούς µικρούς δρόµους που
θα µπορούσαν και οι κτηνοτρόφοι να χρησιµοποιήσουν. Γεννάται
τεράστιο ζήτηµα και πρόβληµα. Ακόµη και η δαπάνη για τα δια-
χειριστικά σχέδια µεταφέρεται κι αυτή στις πλάτες των κτηνο-
τρόφων, µέσα από το τέλος που θα πληρώνουν σε ό,τι αφορά
στη χρήση των βοσκοτόπων. Είναι ζητήµατα που θα πρέπει να
τα δούµε, κύριε Υπουργέ. Από πλευράς µας υπήρχε στον προ-
ϋπολογισµό το ποσό του 1 εκατοµµυρίου περίπου γι’ αυτά ακρι-
βώς τα σχέδια. 

Ανέφερε ο κ. Κασαπίδης, ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσω-
πος, σχετικά µε τη διάρκεια των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων.
Θα πρέπει κι εδώ να το δείτε µε ένα διαφορετικό µάτι. Έχουν
λήξει εγκαταστάσεις σε ό,τι αφορά στη χρήση τους, αλλά υπάρ-
χουν και εγκαταστάσεις στις οποίες µπορούσαµε µέσα από το
νοµοσχέδιο να δώσουµε µια δυνατότητα επιβίωσής τους και
µέσω αυτών, κατ’ επέκταση, και των κτηνοτρόφων. Βεβαίως και
αυτή η διάταξη από πλευράς σας είχε καταψηφιστεί, µολονότι
σήµερα τη θεωρείτε πάρα πολύ θετική. 

Θα ήθελα τέλος, κύριε Υπουργέ, να αναφερθώ στα φυτοφάρ-
µακα. Θα δεχθείτε µεγάλο έλεγχο. Θα παρακαλούσα να αποσύ-
ρετε τη συγκεκριµένη διάταξη, γιατί γεννιούνται τεράστια
ζητήµατα. Δεν ξέρουµε πόσοι τόνοι φυτοφαρµάκων θα χρησιµο-
ποιηθούν, µε ποιον τρόπο και ποια θα είναι τα αποτελέσµατα. 

Σ’ αυτό το σηµείο θα παρακαλούσα για την ευαισθησία σας,
διότι υπάρχουν και οικολόγοι που αυτού του είδους τα ζητήµατα
τα καταγγέλλουν µε έναν ιδιαίτερα αυστηρό τρόπο. 

Από πλευράς µας, κύριε Υπουργέ, ό,τι θετικό θα ψηφιστεί.
Όµως για ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε διαπλοκή, όπως
αυτό του άρθρου σχετικά µε τα φυτοφάρµακα, θα πρέπει να εί-
µαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Κυριαζίδη.

Ζητήσατε, κύριε Μίχο, τον λόγο επί προσωπικού. Για ένα λεπ-
τό, παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Για να µη γίνονται κάποιες παρεξηγήσεις,
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µε όλο τον σεβασµό, κύριε Καρασµάνη, µε την υπουργική από-
φασή σας µε αριθµό πρωτοκόλλου 22172 στις 12-12-2014, έγινε
η διανοµή της γης. Έφυγαν κάποια κοµµάτια από την Εύβοια και
πήγαν στη βόρεια Ελλάδα και στη Θεσσαλία. Είπα, λοιπόν και
στην επιτροπή, ότι καλώς πράξατε έτσι. Να µη χαθούν οι επιδο-
τήσεις και στους συγκεκριµένους κτηνοτρόφους. Όχι όµως να
παίρνουµε βοσκήσιµη γη από κάποιους για να τη δίνουµε κάπου
αλλού. Πρέπει να γίνεται ίση διανοµή. Ξέρετε πάρα πολύ καλά
τις θέσεις µας και πώς έχω µιλήσει εγώ για το συγκεκριµένο
θέµα. 

Από εκεί και πέρα, εδώ στα χέρια µου έχω µια ένσταση από
τον Αγροτοκτηνοτροφικό Σύλλογο Νοτίου Ευβοίας. Ζητούν την
εξαίρεση της περιοχής τους από την εφαρµογή της δικής σας
απόφασης. Ποτέ δεν ανέφερα ότι εσείς βρίσκεστε πίσω από µε-
γάλα συµφέροντα. Το τόνισα σήµερα και το τονίζω ξανά και
τώρα, για να µην υπάρξουν παρεξηγήσεις. Κάποιοι σήµερα βρή-
καν την ευκαιρία πάνω σ’ αυτή την απόφαση να πουν αυτούς
τους ανθρώπους καταπατητές και  θέλουν να τους πάρουν τη
γη.

Δεν είπα ποτέ ότι είναι το όνοµά σας από πίσω. Το τονίζω, για
να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα. Κάποιοι άλλοι είναι από πίσω κι
εκµεταλλεύτηκαν αυτήν την κατάσταση σήµερα. Εσείς τότε πή-
γατε, έγινε ό,τι έγινε, αλλά εγώ το ξανατονίζω, το χθες µε το σή-
µερα. Δεν υπάρχει κάτι για εσάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, ευχαρι-
στούµε, κύριε Μίχο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Κα-
ρασµάνη. Τι θέλετε; Επί προσωπικού; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Νοµίζω  ότι δόθηκε

µια εξήγηση. Η όποια παρεξήγηση ενδεχοµένως δηµιουργή-
θηκε…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: ... (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καρασµάνη,

δεν ακούγεστε.
Επί προσωπικού θέλετε τον λόγο; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ναι, βεβαίως. Να το ξεκαθαρί-

σουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, έχετε τον

λόγο για ένα λεπτό αυστηρά, σας παρακαλώ. 
Κοιτάξτε, έτσι όπως πάµε, εάν συνεχιστεί αυτό, θα περιοριστεί

ο χρόνος των Βουλευτών. Σας παρακαλώ πολύ, αν µπορείτε και
πιο σύντοµα από το ένα λεπτό, πείτε τι θέλετε να πείτε επί προ-
σωπικού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Υπεύθυνος πολιτικός είναι αυτός
που αντέχει και ακούει την αλήθεια και σωστός πολιτικός είναι
αυτός που λέει την αλήθεια.

Στο διάστηµα Ιουνίου 2014 µέχρι τον Δεκέµβριο που ήµουν
εγώ Υπουργός, ήµουν αναγκασµένος να «τετραγωνίσω τον
κύκλο». Εγώ βρήκα ένα σχέδιο δράσης, το action plan που µας
επέβαλλε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που µείωνε τα βοσκοτόπια κα-
τακόρυφα κι έπρεπε µέσα σε αυτό το πλαίσιο να τα µοιράσουµε.
Αν παρανοµούσαµε, παραβιάζαµε τους κανονισµούς, υπήρχε
απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής να αναστείλει τις επιδοτή-
σεις, τις ενισχύσεις, παντελώς. Έτσι, λοιπόν, κατ’ αυτόν τον τρό-
πο προσπαθήσαµε να δώσουµε τις εξισωτικές αποζηµιώσεις στο
µεγαλύτερο του ποσού και για πρώτη φορά –επαναλαµβάνω- δό-
θηκαν αποζηµιώσεις του 2014 µέσα στο 2014, το 70%, και το
υπόλοιπο θα το δίναµε το πρώτο τρίµηνο του 2015.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε Κα-
ρασµάνη, δώσατε τις απαραίτητες εξηγήσεις.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Αυτή είναι   η πραγµατικότητα. Δεν
έχω τον χρόνο να το αναλύσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κατανοητό.  
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-

ΡΙΖΑ, κ. Σωκράτης Φάµελλος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νο-

µοσχέδιο αναφέρεται στις βοσκήσιµες γαίες -τα βοσκοτόπια,

όπως πολλοί έχουµε συνηθίσει να λέµε εδώ- και αποτελεί πράγ-
µατι ένα σηµαντικό κοµµάτι της συζήτησης για την παραγωγική
ανασυγκρότηση στον πρωτογενή τοµέα.

Επί της ουσίας το νοµοσχέδιο αναφέρεται όχι µόνο στον κα-
θορισµό, αλλά και στη διαχείριση και στην αξιοποίηση και στη
διανοµή των βοσκήσιµων γαιών και περιλαµβάνει µέσα σε ένα
µικρό σχετικά νοµοθετικό κείµενο πολύ σηµαντικά στοιχεία της
λειτουργίας της κτηνοτροφίας στη χώρα µας. Επηρεάζει και βελ-
τιώνει, µειώνει το κόστος παραγωγής, υποστηρίζει την οργάνωση
της παραγωγής, παρεµβαίνει σηµαντικά στην υγιεινή των ζώων
και άρα και στην υγιεινή των προϊόντων, τροφοδοτεί και υποστη-
ρίζει τη λειτουργία των παραδοσιακών προϊόντων και των προ-
ϊόντων ονοµασίας προέλευσης, αλλά και το γενετικό κεφάλαιο
της χώρας µας, και ιδιαίτερα τα παραδοσιακά λειτουργικά στοι-
χεία της κτηνοτροφίας, και βέβαια µας δίνει τη δυνατότητα να
αναπτύξουµε σχεδιασµένα έργα υποδοµής στον γεωργικό χώρο
κι εν γένει στην ύπαιθρο και στην περιφέρεια, µέσα από οργα-
νωµένα και λειτουργικά σχέδια βόσκησης που µέχρι τώρα, το
2015, δεν είχαµε  στην Ελλάδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της
Ευρωζώνης. 

Όµως, υπάρχουν δύο σηµαντικότερες παράµετροι, που θα
ήθελα να τις τονίσουµε: 

Η πρώτη είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν αναφέρεται στις πό-
λεις, δεν αναφέρεται στην αστυφιλία, αλλά δίνει έναν χαρακτήρα
αποκέντρωσης στην ανάπτυξη, ένα βασικό στοιχείο της παρα-
γωγικής ανασυγκρότησης και, δεύτερον, ότι µιλάµε για ένα αν-
τικείµενο κι επιλύουµε προβλήµατα για ένα αντικείµενο που µας
δίνει τη δυνατότητα να τροφοδοτήσουµε µε επάρκεια τη χώρα
σε προϊόντα, αλλά και να δηµιουργήσουµε εξαγωγική δραστη-
ριότητα. 

Είναι ένα απαραίτητο νοµοσχέδιο, πρώτα απ’ όλα, γιατί αυτό
προκύπτει από τη µεγάλη πίεση των ευρωπαϊκών θεσµών γύρω
από το ζήτηµα αυτό.

Πρακτικά η χώρα µας ήταν ανοχύρωτη στο θέµα της διαχείρι-
σης των βοσκήσιµων γαιών και υπάρχει άµεση ανάγκη να αλλά-
ξουµε αυτό το καθεστώς, γιατί δεν είχαµε εξυπηρέτηση ούτε των
κτηνοτρόφων ούτε του δηµοσίου συµφέροντος και του περιβάλ-
λοντος και των οικοσυστηµάτων. 

Πρακτικά ό,τι κι αν ακούστηκε από αυτό το Βήµα, δεν υπήρχε
σχέδιο, όπως δεν υπήρχε σε κανέναν τοµέα της οικονοµικής πα-
ραγωγής τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, γιατί το µόνο που επι-
δίωκαν οι υπηρέτες των µνηµονιακών πολιτικών ήταν να αποδιαρ-
θρώνουν πολιτικές, γιατί -όπως θα δείξω και στη συνέχεια- και
στον τοµέα της κτηνοτροφίας στόχος τους ήταν οι πλούσιοι να
γίνουν πλουσιότεροι και οι φτωχοί να γίνουν φτωχότεροι.

Η έλλειψη οργάνωσης και σχεδίου δηµιούργησε πολλά, µε-
γάλα και δυσεπίλυτα προβλήµατα, µια τροχοπέδη στην ανάπτυξη
της κτηνοτροφίας τα τελευταία χρόνια και πρακτικά µια αδυναµία
να ισορροπήσουµε µεταξύ της ανάπτυξης και του φυσικού περι-
βάλλοντος, του φυσικού κεφαλαίου.

Αυτό που πρακτικά έχει χάσει µέχρι τώρα ο δικοµµατισµός
στην Ελλάδα ήταν ότι µπορεί µέσα στην οικολογική συνιστώσα,
µέσα στο περιβάλλον, να υπάρχει ρυθµός ανάπτυξης προς όφε-
λος και του περιβάλλοντος και της κοινωνίας και των πολιτών
αλλά και του εθνικού προϊόντος.

Βέβαια, η κατανοµή των βοσκήσιµων γαιών, που ήδη έχει προ-
σωρινά βέβαια γίνει, µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο κατοχυρώνε-
ται, αλλά µας δίνεται και η δυνατότητα να καλύψουµε ανάγκες
και ελλείψεις στην κατανοµή αυτή και σε δικαιούχους κτηνοτρό-
φους και στο επόµενο χρονικό διάστηµα, παρ’ ότι έχει επιλυθεί
το πρόβληµα για σήµερα και δεν αντιµετωπίζουµε πρόβληµα κα-
τανοµής σήµερα. Αυτό έγινε από την Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ και
ΑΝΕΛ, δεν έγινε από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. Έγινε µέσα
στο 2015.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Πληρώστε πρώτα και µετά να δούµε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δίνουµε τη δυνατότητα να επιλυ-

θούν προβλήµατα και σε περιοχές όπου θα υπάρχουν πυρκαγιές
και σε περιοχές όπου θα υπάρχουν νέοι κτηνοτρόφοι. Πρακτικά,
δίνουµε τη δυνατότητα στη νέα γενιά να γυρίσει στην ύπαιθρο,
να αναλάβει δραστηριότητες σε αυτόν τον τοµέα, γιατί θα υπάρ-
χουν δικαιώµατα, θα υπάρχουν κλήροι, θα υπάρχουν χώροι για
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να αναπτυχθούν οργανωµένα, σε συνδυασµό και σε υποστήριξη
µε το περιβάλλον.

Ποια είναι, όµως, η κατάσταση του πρωτογενούς τοµέα σή-
µερα; Ποια ήταν η κατάσταση των τελευταίων δεκαπέντε χρό-
νων; Υπήρχε µη αντικειµενικό σύστηµα επιδοτήσεων; Υπήρχε
µαύρη αγορά στις επιδοτήσεις; Έχουµε πρόστιµα 3,2 δισεκατοµ-
µύρια –αν δεν κάνω λάθος- ξεκινώντας από το σκάνδαλο Χατζη-
γάκη; Είναι αλήθεια ή ψέµατα όλα αυτά; 

Ποιες κυβερνήσεις δηµιούργησαν αυτά τα σκάνδαλα των επι-
δοτήσεων; Ποιες κυβερνήσεις ήταν υπεύθυνες, ώστε να κυνη-
γάει τώρα η Ευρωπαϊκή Ένωση τη χώρα µας και να ζητάει πίσω
τα λεφτά των Ελλήνων φορολογουµένων, επιπλέον όσων τρα-
βάµε µε τα µνηµόνια;

Μήπως ήταν οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµο-
κρατίας ή της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ; Πάντως σί-
γουρα δεν ήταν ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε οι Ανεξάρτητοι Έλληνες
ούτε βέβαια οι Οικολόγοι Πράσινοι.

Βέβαια, µέσα σε αυτό το περιβάλλον του οργίου των επιδοτή-
σεων είχαµε πολλαπλές παραβιάσεις των κανόνων, γιατί πολύ
απλά δεν υπήρχε κράτος δικαίου ούτε στην ύπαιθρο. Υπήρχε µια
συνειδητή υποβάθµιση του συνεταιριστικού κινήµατος και µια
εκτεταµένη διαφθορά που οδήγησε και στο κλείσιµο, αλλά και
στην απαξίωση της αξίας, της ουσίας της συλλογικότητας. Υπήρ-
χε αποχώρηση των γεωτεχνικών από το πεδίο, γιατί δεν µείναν
πια οι γεωτεχνικοί και οι επιστήµονες δίπλα στον παραγωγό.
Υπήρχε µια µεγάλη υποβάθµιση των υποδοµών, γιατί δεν έγιναν
νέες επενδύσεις. Δυστυχώς, υπήρχε και στο επίπεδο του σχεδίου
της παραγωγής, του αντικειµένου δηλαδή, µια αναπαραγωγή
συντηρητικών στερεότυπων ουσιαστικά, που δεν έδωσε τη δυ-
νατότητα στους νέους αγρότες και στους Έλληνες αγρότες να
προχωρήσουν είτε στη γεωργία είτε στην κτηνοτροφία σε ανα-
σχεδιασµό, σε ανασυγκρότηση και σε νέα καινοτοµικά προϊόντα.

Διότι όλα αυτά τροφοδοτούνταν από ένα σύστηµα που συντη-
ρούσατε σε µεσάζοντες, σε εµπόρους, µεγαλεµπόρους, σε εµ-
πόρους εξοπλισµού, σε εισαγωγείς εξοπλισµού, που όµως την
ελληνική βιοτεχνία του γεωργικού εξοπλισµού την υποβάθµιζε,
γιατί δεν σας ενδιέφερε η ελληνική εγχώρια προστιθέµενη αξία,
αλλά µόνο πώς οι µεγάλοι και οι τράπεζες θα πουλάν δάνεια, θα
παίρνουν προµήθειες, θα αγοράζουν περιουσίες.

Δεν υπήρχε σχεδιασµός στην αγροτική παραγωγή. Το ζητού-
µενο δεν είναι µόνο να οργανώσουµε τον κτηνοτροφικό τοµέα
µέσα από τις βοσκήσιµες γαίες και τους χώρους που θα ασκεί
την κτηνοτροφία. Το ζητούµενο είναι να δηµιουργήσουµε και
σχέδιο σε νέες κατηγορίες και σε νέους δρόµους ανάπτυξης,
γιατί αυτό το σύστηµα, που µέχρι τώρα υπήρχε, τροφοδοτήθηκε
από τη µια µεριά µε µια φούσκα δανείων και επιδοτήσεων. Επι-
τρέψτε µου, όµως, να σας πω ότι τροφοδοτήθηκε και υποστη-
ρίχθηκε και πατροναρίστηκε και από µεγαλοαγρότες, από
αγροτοπατέρες, που πραγµατικά εκµεταλλεύονταν τις επιδοτή-
σεις, µε την πλάτη των κοµµάτων του δικοµµατισµού, και ο αγρό-
της της γης δεν έπαιρνε επιδότηση ή έπαιρνε πάρα πολύ µικρή. 

Έτσι, πολύ απλά και στον αγροτικό χώρο οι πλούσιοι και όσοι
είχαν «δόντι» έγιναν πλουσιότεροι και οι φτωχοί πλήρωναν, δου-
λεύαν, παρήγαν, αλλά γινόντουσαν φτωχότεροι. Για αυτό και σή-
µερα ο αγροτικός χώρος αγωνιά και ψάχνει διέξοδο, γιατί έγινε
φτωχότερος µε τις πολιτικές που υλοποιήθηκαν.

Πώς αντιµετωπίζουν αυτή την πραγµατικότητα οι συνέταιροι
µέχρι τώρα της Συµπολίτευσης και των προηγούµενων κυβερνή-
σεων; Με ψέµατα. Με ψέµατα και µε παραφιλολογία. Παραδείγ-
µατος χάριν, πώς θα µπορούσε αλλιώς να γίνει συζήτηση παρά
µόνο λέγοντας: «Προσέξτε έρχεται η φορολογία των αγροτών.»;
Γιατί δεν λέµε την αλήθεια τι έγινε µέσα στο 2015 για τη φορο-
λογία των αγροτών;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Τι έγινε;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μου έκανε φοβερή εντύπωση γιατί

η εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης απέκρυψε ότι είναι
αφορολόγητες οι αποζηµιώσεις, µε νόµο του 2015, ΣΥΡΙΖΑ-Ανε-
ξάρτητοι Έλληνες. Γιατί το κρύβουµε από τους Έλληνες αγρό-
τες αυτό;    

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Από 12.000 και πάνω.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Γιατί κρύβουµε ότι µε τη δική µας

Κυβέρνηση υπάρχει αφορολόγητο 12.000 ευρώ στις επιδοτή-
σεις; Γιατί κρύβουµε, λοιπόν, ποια είναι η πραγµατικότητα; Γιατί
κρύβουµε ότι µε το δηµοψήφισµα και µε τις εκλογές κατορθώ-
σαµε στη διαπραγµάτευση να παρατείνουµε για δύο χρόνια την
αύξηση του φορολογικού συντελεστή, που οι δικοί σας συνέται-
ροι, το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα και ο κ. Βέµπερ θέλαν να βάλουν
στον ελληνικό αγροτικό κόσµο; Γιατί τα κρύβουµε όλα αυτά; Δεν
τα έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ; Δεν τα έκανε αυτή η Κυβέρνηση; 

Νοµίζω ότι πρέπει να συνηθίσουµε να λέµε την αλήθεια. Προ-
σέξτε. Μας κατηγορούνε για το θέµα των µικρών ζυθοποιιών. Ξέ-
ρουµε πάρα πολύ καλά όµως -και εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ και οι
Ανεξάρτητοι Έλληνες- ότι η καταγγελία των µικρών ζυθοποιιών
και των ελληνικών ζυθοποιείων είναι ότι η περίπτωσή τους είναι
δέκα χρόνια εγκλωβισµένη στην Επιτροπή Ανταγωνισµού, προ-
φανώς µε κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, γιατί
εσείς δεν υπερασπιστήκατε την ελληνική ζυθοποιία απέναντι στα
συµφέροντα τα οποία δηµιουργούνε πολυεθνική και µονοπω-
λιακή εκµετάλλευση του χώρου της µπίρας. Μήπως είναι ψέµα;
Οι καταγγελίες στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου ήταν
ξεκάθαρες. Το ότι αυτό ήταν περιεχόµενο του πακέτου που ο κ.
Χατζηδάκης ζήτησε από τον ΟΟΣΑ, σαν εργαλειοθήκη 2, ψέµα
είναι κι αυτό; 

Προσπαθείτε, λοιπόν, τις δικές σας πολιτικές να τις στηρίξετε
στο ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς, όµως, είµαστε υποχρεωµένοι να µιλήσουµε
µε την κοινωνία. Γιατί, αλλιώς, η κοινωνία θα αρχίσει να πιστεύει
ότι φέτος, για παράδειγµα, έχουµε ύφεση 4%, όπως λέγατε πριν
από τρεις εβδοµάδες εδώ, αλλά στην Επιτροπή Προϋπολογι-
σµού, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι η ύφεση στο ΑΕΠ έχει µηδενι-
στεί. Και η ελληνική κοινωνία πρέπει να καταλάβει µαζί µε εµάς
ότι πρέπει να κοιτάξουµε τον δικό µας δρόµο κι όχι τη δικιά σας
εικονική πραγµατικότητα, που δηµιουργείτε για να αναπαράγετε
τη δική σας, αν θέλετε, εξουσία. 

Η δική µας σκέψη για τον πρωτογενή τοµέα πηγαίνει µαζί µε
την παραγωγική ανασυγκρότηση. Θεωρούµε ότι ο πρωτογενής
τοµέας δεν µπορεί να έχει 4% στο Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν.
Δεν µπορεί να µη συνδέεται µε τη µεταποίηση, έτσι ώστε να δίνει
εγχώρια προστιθέµενη αξία, να τροφοδοτείται µε τεχνολογία και
καινοτοµία και µε µεταποίηση, άρα και µε βιοµηχανία, στην ελ-
ληνική περιοχή, µε ελληνικά χέρια και µε Έλληνες επιστήµονες.
Διότι µόνο έτσι θα µπορέσουµε να τροφοδοτήσουµε και να δια-
τηρήσουµε το ελληνικό δυναµικό εδώ, αλλά να δώσουµε και στα
προϊόντα µας µια άλλη ονοµασία, που θα µπορέσουν να ανταγω-
νιστούνε καλύτερα στο εξωτερικό. 

Υπάρχουν πολλές τοµές που θα ακολουθήσουν ή που πρέπει
να ακολουθήσουν αυτό το νοµοσχέδιο, όπως για τους µεσάζον-
τες, το σύστηµα εµπορίας και τη δανειοδότηση και χρηµατοδό-
τηση των παραγωγών, τα αγροεφόδια την φορολογική κλίµακα
στους αγρότες, την επιστήµη και την τεχνολογία και τον γεωτε-
χνικό στο πεδίο και πάνω απ’ όλα, ένα καινούργιο συνεταιριστικό
πλαίσιο και, πιθανά, φορολογική ελάφρυνση των οµάδων παρα-
γωγών και των οµάδων αγροτών, έτσι ώστε να µπορέσουν να αν-
ταγωνιστούν, µε µια νέα συνυπεύθυνη συλλογικότητα και συνε-
ταιριστικότητα, τους ξένους.

Στο κοµµάτι των βοσκήσιµων γαιών, όµως, υπήρχε πρόβληµα
και έπρεπε να το λύσουµε; Ακούστηκαν πάρα πολλά. Ακούστηκε
για παράδειγµα ότι ο ν. 4264 το είχε λύσει. Αγαπητοί συνάδελφοι,
το ψέµα έχει κοντά ποδάρια. Ο ν. 4264, που επικαλέστηκε η Αν-
τιπολίτευση, είχε µόνο ένα άρθρο για τα βοσκοτόπια. Και αν, εν
πάση περιπτώσει, είχε λύσει το πρόβληµα, γιατί το ψηφίζετε το
νοµοσχέδιο σήµερα; Απορώ. Εφόσον το πρόβληµα ήταν λυµένο
και δεν χρειαζόταν να κάνουµε κάτι, γιατί το ψηφίζετε το νοµο-
σχέδιο; 

Πολύ απλά, γιατί χρειαζόταν και η συστηµατοποίηση και η ορ-
γάνωση, αλλά και ο σχεδιασµός για το µέλλον. Αυτό το νοµοσχέ-
διο δεν λύνει µόνο τα προβλήµατα στην κατανοµή και στα δικαιώ-
µατα, αλλά δίνει τη δυνατότητα να οργανωθούν και προγράµ-
µατα στην κτηνοτροφία, ώστε να έρθουν και νέες επιχορηγήσεις,
αλλά και νέες επιδοτήσεις στον αγροτικό χώρο. 

Επιτρέψτε µου να πω κάτι πολύ απλό, που πρέπει να το ξεκα-
θαρίσουµε γιατί είναι σηµαντικό. Υπάρχει µία κινδυνολογία για
τη συσχέτιση αυτού του νοµοσχεδίου µε τις περιβαλλοντικές πα-
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ραµέτρους. Σήµερα, τα φυτοφάρµακα τα οποία λήγουν, είτε πε-
τιόνται στα χαντάκια των χωραφιών είτε χρησιµοποιούνται, κα-
θυστερηµένα και πιθανά µε κίνδυνο και της υγείας των αγροτών
αλλά και του προϊόντος. 

Εισάγουµε µία ρύθµιση, ώστε να µην πληρώνουµε λεφτά σε
εταιρείες του εξωτερικού που θα µεταφέρουν τα ληγµένα φάρ-
µακα στη Γερµανία για έλεγχο -όπου κι εκεί θα µπορούσαν να
χρησιµοποιηθούν- και να ελέγχονται µε ευθύνη του παραγωγού
και του παρόχου. Δηλαδή, να πληρώνει το κόστος ελέγχου και
επαναπροώθησης στην αγορά ο ίδιος ο παραγωγός τους, δη-
λαδή η εταιρεία -που µπορεί να είναι και πολυεθνική- έτσι ώστε
ο αγρότης να είναι σίγουρος και για το προϊόν και για την υγεία
του. 

Από το να µην είναι σίγουρος ούτε ο αγρότης ούτε ο κατανα-
λωτής, σας πειράζει που εισάγουµε την ευθύνη του παραγωγού
και σε αυτό το αντικείµενο; Μία ρύθµιση, η οποία, σαφέστατα,
είναι περιβαλλοντική και προστατεύει και τα χωράφια µας και τα
νερά και τα εδάφη αλλά και τα προϊόντα που τρώνε τα παιδιά
µας, θέλετε να την παρουσιάσετε ως αρνητική για το περιβάλ-
λον; Προσπαθείτε και σε αυτό το πεδίο να παραποιήσετε την
πραγµατικότητα;   

Αντιθέτως, το νοµοσχέδιο εκτός απ’ αυτή τη ρύθµιση περιλαµ-
βάνει και επιπλέον ρυθµίσεις, µέσα από τα σχέδια διαχείρισης
των βοσκήσιµων γαιών, που δίνουν τη δυνατότητα να ανανεω-
θούν τα βοσκοτόπια και να υπάρχει νέα βοσκήσιµη ύλη και πρα-
κτικά το φυσικό περιβάλλον και το οικοσύστηµα να ανανεώνεται
µε τη λειτουργία –αν θέλετε- των κοπαδιών µε αυτόν τον παρα-
δοσιακό τρόπο -που η Ελλάδα έχει λειτουργήσει και έχει αναδεί-
ξει- έτσι ώστε να υπάρχει συνέχεια και στο οικοσύστηµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε είκοσι δευτερόλεπτα.
Χρειάζεται, όµως, έλεγχος, κύριε Υπουργέ. Και εδώ θα θέλαµε

να προτείνουµε ο έλεγχος στα σχέδια διαχείρισης να συµπληρω-
θεί στις Επιτροπές Παρακολούθησης και µε τη συµµετοχή της
αυτοδιοίκησης. Προφανώς η περιφέρεια θα έχει τη διαχείριση
των σχεδίων. Πιστεύουµε, όµως, και στην παρουσία του τοπικού
παράγοντα και των εκπροσώπων της τοπικής κοινωνίας στην επι-
τροπή τουλάχιστον –το συζητάγαµε µε τους συναδέλφους- γιατί
καλώς γίνεται η συζήτηση να αξιοποιούνται όλες οι λειτουργίες
της αυτοδιοίκησης και όλα τα επίπεδα στη διαχείριση και στην
προστασία του περιβάλλοντος.

Τα προσωρινά διαχειριστικά σχέδια, αγαπητοί συνάδελφοι,
είναι έτοιµα µε την ψήφιση του νοµοσχεδίου και κατοχυρώνουµε
έτσι και την εθνική διαφοροποίηση αλλά και ένα µεγάλο απόθεµα
επιλέξιµων εκτάσεων µε νέα καινοτοµικά εργαλεία. Γιατί αυτή η
βάση δεδοµένων είναι καινοτοµικό εργαλείο και θα είναι στη διά-
θεση του Υπουργείου. 

Εµείς είµαστε υπεραισιόδοξοι και ζητάµε αυτή η συζήτηση -
παρ’ ότι έχει αρκετές τροπολογίες και πρέπει να το οµολογή-
σουµε- να γίνει συνθετικά στη Βουλή. Οι τροπολογίες αυτές,
αγαπητοί συνάδελφοι –πρέπει να το πούµε- οφείλονται και στο
ότι η διαπραγµάτευση και η συνεχής και εργώδης λειτουργία του
Κοινοβουλίου για τα θέµατα της συµφωνίας δεν µας αφήνει πολύ
χρόνο για να πάρουµε µε τη σειρά όλο το νοµοθετικό έργο. 

Εµείς κρίνουµε τα νοµοθετήµατα µε βάση το αποτέλεσµα και
καταλαβαίνουµε ότι υπάρχει υπέρβαση και δεν θα θέλαµε να γί-
νεται κάτι τέτοιο. Πώς θα τοποθετηθούµε, όµως, άµεσα σε ένα
νοµοσχέδιο που µας δίνει άµεσα χίλιους διακόσιους νέους για-
τρούς στα νοσοκοµεία µε µια τροπολογία; Κάντε µας κριτική
γιατί έρχεται ως τροπολογία, αλλά τοποθετείται και επί της ου-
σίας. 

Γιατί στη σύσκεψη των Αρχηγών των πολιτικών κοµµάτων ζη-
τήσαµε επί της ουσίας να τοποθετηθείτε και να έχουµε µια
γραµµή άµυνας, να πούµε στους διαπραγµατευτές ότι δεν θέ-
λουµε να µειωθεί καµµία σύνταξη και να διατηρήσουµε το ασφα-
λιστικό δικαίωµα. Δεν τολµήσατε να το κάνετε, για να κάνετε
αντιπολίτευση. Ας ελπίσουµε τουλάχιστον επί των τροπολογιών
και των συγκεκριµένων παρεµβάσεων να τολµήσετε περισσό-
τερο.

Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Φάµελλο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κύριε Πρόεδρε, έκανε µια αναφορά

ο κ. Φάµελλος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μισό λεπτό, να συ-

νεννοηθούµε. 
Όταν ανέλαβα την Έδρα είχε ζητήσει τον λόγο ο κ. Παπαχρι-

στόπουλος. Δεν γνώριζα -ειλικρινά το λέω- ότι είχαν ζητήσει τον
λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης και του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, οι οποίοι δεν
ήταν στην Αίθουσα την ώρα που εγώ τουλάχιστον ανέλαβα το
Προεδρείο. Ήρθε ο κ. Παπαχριστόπουλος και συµφωνήσαµε να
µπει, όπως είχε ήδη προσυµφωνηθεί ανά δύο Βουλευτές να µι-
λάει ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν παίρνουµε τη

σειρά κανενός. Αφήστε µε να ολοκληρώσω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κάνετε λάθος. Ένας Κοινοβουλευ-

τικός Εκπρόσωπος, τέσσερις Βουλευτές είναι η συµφωνία. Δείτε
τα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είπαµε η λήξη της
συνεδρίασης να είναι στις δώδεκα το βράδυ, προκειµένου να µι-
λήσουν όσο το δυνατόν περισσότεροι Βουλευτές και να διευκο-
λύνουµε και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Το τι
ειπώθηκε δεν ξέρω εγώ αυτό που βρήκα είναι δύο Βουλευτές και
ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η συµφωνία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην αγχώνεστε, θα

µιλήσετε, κύριε Μπουκώρο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Πότε; Στις 2.00’ µετά τα µεσάνυχτα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δείτε τώρα ότι

τρώµε ώρα να συνεννοηθούµε δύο Θεσσαλοί.
Επανέρχοµαι σε αυτό που σας έλεγα. Θέλουν να µιλήσουν ο

κ. Θεοχαρόπουλος, η κ. Μανωλάκου και ο κ. Παπαχριστόπουλος
και τώρα προστέθηκε και ο κ. Καρράς.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε µια σειρά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και ο κ. Δανέλλης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Προφανώς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε µε. 
Προτείνω, λοιπόν, για να µιλήσουν και οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-

πρόσωποι γιατί –µε συγχωρείτε- έχουν κάθε δικαίωµα να παρεµ-
βαίνουν…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν είναι αυτή η συµφωνία, κύριε
Πρόεδρε. Η συµφωνία είναι ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
και τέσσερις Βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δηλαδή, τι θα κά-
νουµε τώρα; Θα αρνηθούµε τον λόγο στους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Είναι οµόφωνη συµφωνία των κοµ-
µάτων, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε να δείτε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Πώς καταστρατηγείτε µια οµόφωνη

απόφαση; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εγώ είµαι διατεθει-

µένος να συνεχίσουµε τη συνεδρίαση και πέραν από τις δώδεκα
το βράδυ. Δεν έχω κανένα πρόβληµα προσωπικά, εάν απευθύ-
νετε σε εµένα προσωπικά τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Λέω κάτι πολύ λογικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν σας έδωσα τον

λόγο, κύριε Μπουκώρο. Καθίστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν σας έδωσα

τον λόγο. Υπάρχουν Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, έχουν το δι-
καίωµα να παίρνουν τον λόγο. Είχαµε συµφωνήσει –όπως λέτε
εσείς- ανά τέσσερις. Στην πορεία έγινε ανά δύο Βουλευτές, ένας
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Έγινε λάθος από την προηγούµενη
Προεδρεύουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε, δεν
έγινε κανένα λάθος. Να µη χάνουµε άσκοπα τον χρόνο µας.
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Να τηρηθούν τα συµφωνηθέντα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προτείνω, λοιπόν,

οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι που θα παρεµβαίνουν –που θα
παίρνουν τον λόγο µετά από έναν Βουλευτή που θα µιλάει- να µι-
λήσουν µε βάση την κοινοβουλευτική δύναµη των κοµµάτων, των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Όχι. Γιατί, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συµφωνείτε; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Γιατί, κύριε Πρόεδρε; Από πού σας

προκύπτει αυτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Βαγιωνάς. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, νέα συµφωνία θα

κάνουµε; Τα κόµµατα συµφώνησαν. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον

λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εσείς για ποιον

λόγο ζητάτε τον λόγο; 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Γιατί έκανε προσωπική αναφορά

στην εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επί προσωπικού,

δηλαδή.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έκανα εγώ αναφορά στο πρόσωπό

σας; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η κ. Αραµπατζή έχει

τον λόγο για ένα λεπτό να µας εξηγήσει το προσωπικό. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Έκανε αναφορά ότι η εισηγήτρια της

Νέας Δηµοκρατίας σκοπίµως απέκρυψε ότι η φορολόγηση των
αγροτικών επιδοτήσεων συνέβη επί κυβέρνησης Νέας Δηµοκρα-
τίας, προηγούµενης συγκυβέρνησης.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αυτό είναι πολιτικό.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ακούστε, κύριε Φάµελλε, είπατε πολ-

λές ανακρίβειες, για τις οποίες δεν έχω τον χρόνο αυτή τη στιγµή
να αναφερθώ. Θα αναφερθώ αύριο επί των άρθρων. Ήταν προ-
σωπική αναφορά. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν βλέπω το προσωπικό. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Να ενηµερώσω απλά τον κ. Φάµελλο

να σταµατήσετε τις ανακρίβειες, γιατί και η κάθε αίτησή σας για
συναίνεση είναι τελικά απολύτως προσχηµατική. Να θυµίσω
απλά ότι εµείς φορολογήσαµε το αγροτικό εισόδηµα µε 13%, πι-
στεύοντας ότι και οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι πρέπει να συµ-
βάλλουν ισοτίµως στη δηµοσιονοµική προσαρµογή της χώρας,
αλλά ουδέποτε επί κυβερνήσεώς µας δεν φορολογήθηκαν οι επι-
δοτήσεις. Αυτό είναι δικό σας έργο, έργο των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µε
την τροπολογία Βαλαβάνη. Και θα πω και κάτι για να καταρρι-
φθούν οι µύθοι. Είχατε και το πεπόνι και το µαχαίρι.

Αν εµείς, κύριε Πρόεδρε, είχαµε φορολογήσει… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αραµπατζή,

ολοκληρώστε. Το προσωπικό δεν καταλάβαµε ποιο είναι. Σας πα-
ρακαλώ πολύ, εάν θέλετε στη δευτερολογία σας, όποτε έχετε τη
δυνατότητα, να τοποθετηθείτε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το προσωπικό ποιο είναι; 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κύριε εισηγητά, ένα λεπτό.
Εάν εµείς, είχαµε φορολογήσει τις αγροτικές επιδοτήσεις,

όπως ψευδώς λέτε και ξαναλέτε, εσείς, λοιπόν, γιατί δεν ήρθατε
τον Μάιο µε την τροπολογία Βαλαβάνη να πείτε …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το προσωπικό ποιο
είναι, κυρία Αραµπατζή, δεν µας είπατε τελικά. Αναφέρεστε σε
γενικότερα ζητήµατα τοποθετήσεων και πολιτικών. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: …οι µύθοι και τα ψεύδη. Τα υπό-
λοιπα αύριο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, ευχαρι-

στούµε πολύ.
Τον λόγο έχει …
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο, παρα-

καλώ, για µισό λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε,  κύριε Φά-

µελλε, τώρα; 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο ν. 4172/14-3-2011. Από το πρώτο
ευρώ φορολογούνται και επιδοτήσεις και επιχορηγήσεις. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Πού είναι; Πού το γράφει; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αυτό που ακριβώς πρέπει να πούµε,

όµως, κύριε Πρόεδρε, είναι το εξής: Δυστυχώς, οι συνάδελφοι
της Νέας Δηµοκρατίας, επειδή καταλαβαίνουµε ότι έχουν πάρα
πολύ µεγάλα εσωτερικά προβλήµατα, προσπαθούν τα προβλή-
µατα που έχουν στον χώρο τους να τα εξάγουν στη χώρα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αφήστε τα εσωτερικά της Νέας Δη-
µοκρατίας, γιατί σε καµµιά εβδοµάδα πέφτετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το προσωπικό και
σε σας, κύριε Φάµελλε, τώρα ποιο είναι; Ζητήσατε τον λόγο επί
προσωπικού. Ποιο είναι το προσωπικό σας ζήτηµα; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έχουµε µία µεγάλη ευθύνη. Η ευ-
θύνη που έχουµε, κύριε Πρόεδρε,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προηγουµένως δια-
φωνούσατε µε την κ. Αραµπατζή. Τώρα;

Θα παρακαλούσα …
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η ευθύνη που έχουµε, κύριε Πρό-

εδρε, είναι να κρατήσουµε την Ελλάδα όρθια, την οποία προφα-
νώς καταρήµαξαν και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Φάµελλε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα το κάνουµε και δεν θα υποκύ-
ψουµε στη δική τους λασπολογία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
ησυχία, κύριοι Βουλευτές. 

Ο κ. Βαγιωνάς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Για να ηρεµήσει η κατάσταση, αγαπη-

τοί συνάδελφοι, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Φάµελλος
Σωκράτης πρέπει να ξέρει ότι η αλήθεια πρέπει να λέγεται ολό-
κληρη και όχι µισή, διότι τότε είναι χειρότερη από το µεγάλο ψέ-
µα.

Εµείς θα ψηφίσουµε επί της αρχής αυτό το νοµοσχέδιο -και
θα δούµε για τα άρθρα- γιατί το νοµοσχέδιο αυτό το θεωρούµε
δικό µας. Είναι ένα νοµοσχέδιο που δεν θα έπρεπε να είναι
νόµος. Χρειαζόταν δύο-τρεις υπουργικές αποφάσεις και θα τε-
λείωνε. Εκτός εάν µε το νοµοσχέδιο αυτό θέλετε να πείτε το ανα-
πτυξιακό σας αγροτικό πρόβληµα. Δεν λύνεται µε αυτό το ευχο-
λόγιο. 

Το µείζον, λοιπόν, πρόβληµα για το οποίο γίνεται λόγος είναι
ότι, οι επιδοτήσεις δεν δίνονται κατά ζώο, δίνονται µε τα βοσκο-
τόπια, µε τα στρέµµατα που έχει. Εγώ χαίροµαι προκαταβολικά
για τα εβδοµήντα εννέα εκατοµµύρια στρέµµατα που είπε ο
Υπουργός. Αν θα το κάνει, θα το χειροκροτήσω. Έστω εβδοµή-
ντα εκατοµµύρια. Του χαρίζω τα εννιά εκατοµµύρια, γιατί φτά-
νουν και περισσεύουν. Αυτή είναι η αλήθεια. Όµως, πολλά λέτε
και λίγα κάνετε, κύριε Υπουργέ.

Δεν θα έπαιρνα τον λόγο, αν δεν είχα ένα µείζον πρόβληµα γι’
αυτό στον νοµό µου, τη Χαλκιδική. Έκανα και ερώτηση για την
οζώδη δερµατίτιδα των βοοειδών, που έπληξε τον νοµό. Και τι
κάνατε; Οι εµβολιασµοί άρχισαν την τελευταία εβδοµάδα, προχ-
θές, τη Δευτέρα, ενώ σας είχα ενηµερώσει µε ερώτηση πριν από
τέσσερις εβδοµάδες, όταν είχε φουντώσει.

Άρα ο εµβολιασµός σε τέτοιες ιώσεις όλων των ζώων, όπως
είναι και στους ανθρώπους, πρέπει να προλαµβάνεται. Και τι
έγινε; Ενώ έπρεπε να κάνουµε όταν παρουσιάστηκε στον Έβρο
µία ζώνη προστασίας κάπου στην Κοµοτηνή ή στη Ροδόπη, όπου
θα έκριναν οι αρµόδιοι επιστήµονες, εµείς το αφήσαµε να φουν-
τώσει. 

Τα πρώτα κρούσµατα στα πρώτα κοπάδια στην Ιερισσό Χαλκι-
δικής. Δεν έπρεπε εκείνη τη στιγµή να αρχίσουν; Εκδηλώθηκαν
πριν από σαράντα ηµέρες από σήµερα. Ίσως η κ. Ιγγλέση, αν
είναι εδώ και µε ακούει, θα µου πει ποια συγκεκριµένη ηµεροµη-
νία ήταν. 

Τα βοοειδή συνολικά στον νοµό είναι περίπου πεντέµισι χιλιά-
δες, πέντε χιλιάδες εξακόσια. Χάθηκε µέσα στο διάστηµα αυτό
το 1/3, περισσότερο από χίλια οχτακόσια βοοειδή. Άρα τώρα δεν
θα είχαµε ανάγκη και τον νόµο διότι τα υπάρχοντα βοσκοτόπια
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επαρκούσαν. Άρα κατόπιν εορτής για τον νοµό αυτό. Αλλά το µε-
γάλο κακό δεν είναι γιατί δεν θα πάρουµε επιδοτήσεις τώρα,
διότι δεν υπάρχουν ζώα, είναι ότι οι µισοί κτηνοτρόφοι από αυ-
τούς θα φύγουν από το επάγγελµα. Αυτό είναι που µε ενδιαφέ-
ρει. Και µε ενδιαφέρει γιατί είχα και κτηνοτρόφους -και ιδιαίτερα
µε σταβλισµένα ζώα- από τη Θεσσαλονίκη και ήλθαν να µου ζη-
τήσουν ως γιατρό εµβόλια για την οζώδη δερµατίτιδα. Δεν έχω
σχέση µε κτηνιατρικά είδη, αλλά το Υπουργείο Γεωργίας είναι το
καθ’ ύλην αρµόδιο. 

Μπορείτε να µου πείτε τι κάνατε; Απολύτως τίποτα. Όµως οι
κτηνοτρόφοι, για να προστατεύσουν το βιος τους, πήγαν στη
Βουλγαρία και έφεραν εµβόλια –πιστεύω- αµφιβόλου ποιότητας.
Αυτή είναι η κατάσταση. 

Άρα, ξέρετε, είναι µία ωραία έκθεση που γράψατε. Σέβοµαι από-
λυτα τους δασικούς νόµους, τους περιβαλλοντικούς νόµους και
έτσι πρέπει να λειτουργήσουµε. Αλλά, κύριε Φάµελλε, όταν δεκα-
τέσσερις Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας επί υπουργίας Καρα-
σµάνη φέρανε το νοµοσχέδιο να περάσουν οι φρυγανώδεις και οι
ποώδεις περιοχές ως βοσκοτόπια, το πολεµήσατε µε µίσος και δεν
έγινε αποδεκτό. Εδώ είναι ο κ. Αποστόλου. Ας µε διαψεύσει.

Είπα, λοιπόν, και άλλη φορά στην Αίθουσα αυτή -επειδή είσθε
νέος στο Κοινοβούλιο, ρωτήστε κάποιους που έχουν δεκαετίες
ή µάλλον περνάνε τη δεκαετία- όταν λες τη µισή αλήθεια, είναι
χειρότερο από το ψέµα. Και αυτό κάνετε από το Βήµα αυτό. Και
δεν το πίστευα ότι µπορείτε να το κάνετε εσείς. 

Έχουµε δύο λεπτά ακόµη. Δεν θα πω πολλά πράγµατα. Αλλά
είπε ο φίλος µου ο Μιχάλης ο Τσελεπής εκ Σερρών ότι, όσο πάνε,
συνέχεια οι βοσκοτόποι µειώνονται. Γι’ αυτό σάς είπα προκατα-
βολικά ότι θα σας συγχαρώ. 

Δεν θέλω να επαναλαµβάνω πράγµατα, τα οποία είπαν άλλοι
συνάδελφοι. Εκείνο που θέλω να πω είναι ότι οι στάβλοι και οι
διευκολύνσεις που θέλουν οι κτηνοτρόφοι να µην είναι εντός οι-
κισµών, κύριε Υπουργέ, να είναι έξω από τους οικισµούς, σε συγ-
κεκριµένη απόσταση, διότι εντός οικισµών το καλοκαίρι κατά
κανόνα οι στάβλοι έχουν πολλά προβλήµατα και υπάρχει και πρό-
βληµα υγειονοµικό. Όµως προσοχή -απ’ ό,τι κατάλαβα- στις σχέ-
σεις µεταξύ δασαρχείου, δήµου και περιφέρειας.  Τα τόνισε ο κ.
Πολάκης, ο οποίος έφυγε, που τα έζησε. Τα ζούµε καθηµερινά,
πού αρχίζουν τα όρια του ενός και πού τελειώνουν του άλλου.

Και από την άλλη στιγµή, µην είστε τόσο αισιόδοξοι ότι θα δεχ-
θεί η Ευρώπη εύκολα τέτοια πράγµατα. Φροντίστε αυτή η Βουλή
να είναι Αναθεωρητική. Να οριστεί συνταγµατικά ποιο είναι
δάσος, ποια είναι δασική έκταση, ποιο είναι χωράφι και όλα αυτά,
τα οποία χρειάζονταν να γίνουν για την ανάπτυξη να είναι ως
προαπαιτούµενα.

Όσον αφορά τα ληξιπρόθεσµα φάρµακα –και κλείνω µε αυτό-
στην Ιατρική λέµε ότι µπορεί ένα φάρµακο τρεις µε έξι µήνες
µετά την ηµεροµηνία λήξης να χορηγηθεί, όταν υπάρχει ανάγκη.
Αυτό σάς το διαβεβαιώ. Αυτό γίνεται σε όλα τα µέρη του κόσµου.
Δεν ξέρω αν ισχύει το ίδιο πράγµα για τα φυτοφάρµακα. Προ-
τιµώ όµως να χρησιµοποιούνται ληγµένα δύο µήνες, τρεις µήνες
–άλλοι είναι αρµόδιοι να το καθορίσουν-, παρά να χρησιµοποι-
ούνται, όχι µόνο φυτοφάρµακα, αλλά και λιπάσµατα αγνώστου
προέλευσης, όπως αυτά που έρχονται από κοντινές χώρες. Αυτή
είναι η πραγµατική αλήθεια. Έχουµε γεµίσει µε νιτρώδη όλα τα
χωράφια µας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν έχει σχέση µε τα φάρµακα αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βαγενά, ολο-

κληρώσατε; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστούµε. 
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης, ο κ. Θεοχαρόπουλος. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί

προσωπικού. Ανέφερε πολλές φορές το όνοµά µου και µίλησε
και για αλήθειες µισές και τα λοιπά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πάλι ζητάτε τον
λόγο επί προσωπικού, κύριε Φάµελλε; Κοιτάξτε τώρα…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ανέφερε πολλές φορές το όνοµά
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε µε λίγο.
Εάν το πάµε επί προσωπικού στη διαφωνία επί πολιτικών που
εφαρµόστηκαν ή που θα εφαρµοστούν, δεν θα τελειώσουµε ούτε
αύριο και δικαίως θα φωνάζουν και οι Βουλευτές ή οι επόµενοι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, που είναι µετά από εσάς. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν ήταν πολιτικό, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω ένα λεπτό το λόγο για να το εξηγήσω. 
Ο κ. Βαγιωνάς, λοιπόν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επιµένετε σε αυτό.

Ποιο είναι το προσωπικό; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ακούσατε τι είπε ο κ. Βαγιωνάς,

κύριε Πρόεδρε; Ήσασταν σε άλλη Αίθουσα; Επιτρέψτε µου να
εξηγήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ
πολύ, καθίστε, κύριε Φάµελλε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχαρόπουλος. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου το δι-

καίωµα να εξηγήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Άλλη φορά να

απευθύνεστε στο Προεδρείο µε περισσότερο σεβασµό. Σας πα-
ρακαλώ πολύ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να εξηγήσω θέλω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν σας δίνω

τον λόγο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχαρόπουλος. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να εξηγήσω θέλω, κύριε Πρόεδρε.

Είστε υποχρεωµένος να µου δώσετε τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Θεοχαρόπουλος. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν ακούσατε τι

είπε ο κ. Βαγιωνάς; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Θεοχαρό-

πουλε, ελάτε στο Βήµα. Έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούσατε τι είπε ο

κ. Βαγιωνάς; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ξεκινήστε, κύριε

Θεοχαρόπουλε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούσατε τι είπε ο

κ. Βαγιωνάς; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να είστε πιο προ-

σεκτικός στις εκφράσεις σας, όταν απευθύνεστε στο Προεδρείο,
κύριε Φάµελλε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ωραία, κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη.
Μπορώ να σας εξηγήσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ
πολύ, καθίστε. Έδωσα τον λόγο στον κ. Θεοχαρόπουλο.

Κύριε Θεοχαρόπουλε, ξεκινήστε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα µου τον δώσετε µετά να εξη-

γήσω, λοιπόν; 
Δύο µέτρα και δύο σταθµά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Θεοχαρό-

πουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Στις σηµερινές κρίσιµες για

τη χώρα µας συνθήκες αποτελεί επιτακτική ανάγκη η χάραξη
µίας ολοκληρωµένης στρατηγικής για τον πρωτογενή τοµέα.
Μίας στρατηγικής που θα κινείται στο τετράπτυχο: αγροτική ανά-
πτυξη, αειφορία, ανταγωνιστικότητα, κοινωνική συνοχή. 

Αναπόσπαστο κοµµάτι της στρατηγικής αυτής είναι η ενίσχυση
της κτηνοτροφίας, η στροφή προς την παραγωγή κτηνοτροφικών
προϊόντων, όπου η χώρα µας είναι έντονα ελλειµµατική, µε αξιο-
ποίηση και διαχείριση βοσκοτόπων ως µοχλό ανάπτυξης της
υπαίθρου και βέβαια η προσαρµογή της παραγωγής στο νέο αν-
ταγωνιστικό περιβάλλον της εγχώριας, της ευρωπαϊκής αλλά και
της διεθνούς αγοράς. 

Μπορεί ο Πρωθυπουργός, όταν εµπιστεύτηκε τον περασµένο
Αύγουστο το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
κύριε Υπουργέ, να τόνισε ότι ο πρωτογενής τοµέας µπορεί και
πρέπει να αποτελέσει βασικό µοχλό της αναπτυξιακής διαδικα-
σίας και της παραγωγικής ανασυγκρότησης, στη συνέχεια όµως
συνεχίστηκε το ακριβώς αντίθετο. Η Κυβέρνηση υιοθέτησε µέτρα
οικονοµικά αναποτελεσµατικά και κοινωνικά άδικα, που οδηγούν

2682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σε συρρίκνωση της ελληνικής πρωτογενούς παραγωγής, και
σχεδιάζει βέβαια να προωθήσει πρόσθετα µέτρα οριζόντια, που
θα διογκώσουν τα προβλήµατα του αγροτικού και κτηνοτροφι-
κού κόσµου. Αυτό είναι άλλη µία απόδειξη αναντιστοιχίας προ-
εκλογικών λόγων και µετεκλογικών πράξεων. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής να
συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο που αφορά κυρίως τη διαχείριση,
την αξιοποίηση και τη διανοµή των βοσκήσιµων εκτάσεων. Σε
καµµία περίπτωση δεν θα µπορούσε να χαρακτηριστεί, όπως
έγινε από τον αρµόδιο Υπουργό και στις επιτροπές, ως µία «ορα-
µατική προσέγγιση», που αποτελεί τη βάση για να κάνει η κτηνο-
τροφία το «άλµα», όπως έχει πει χαρακτηριστικά.  Αυτό είναι
άλλη µια αυταπάτη της Κυβέρνησης. 

Δεν µπαίνουν τα θεµέλια βέβαια για το άλµα της κτηνοτροφίας
µέσω παρατάσεων επί των καθυστερήσεων και µέσω µιας απλής
διαχειριστικής διευθέτησης των ζητηµάτων των βοσκοτόπων, µε
το βλέµµα στις επικείµενες ενισχύσεις στο πλαίσιο της νέας Κοι-
νής Αγροτικής Πολιτικής, ενισχύσεις οι οποίες ήδη έπρεπε να
έχουν καταβληθεί στους αγρότες και οι οποίες έχουν καθυστε-
ρήσει. 

Άκουσα µε έκπληξη από τον Υπουργό να αναφέρει ότι «συνει-
δητά επιλέξαµε να πληρώσουµε τώρα τον Δεκέµβριο και µέχρι
τις 15 Δεκεµβρίου θα πληρωθούν 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ».
Μάλιστα, χειροκροτήθηκε από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΣΥΡΙΖΑ. 

Είναι καθυστερηµένα τα χρήµατα αυτά. Είναι η µεγαλύτερη
καθυστέρηση η οποία υπάρχει τα τελευταία χρόνια. Και αυτά
είναι χρήµατα τα οποία δίνονται κάθε φορά µε βάση το πλαίσιο
της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. 

Ελπίζω να άκουγαν ορισµένοι κτηνοτρόφοι αυτήν τη συζήτηση
και να βλέπουν για ποιον λόγο αυτήν τη στιγµή υπάρχει αυτή η
καθυστέρηση. 

Ακούσαµε, επίσης, ότι ξεκινάει σήµερα το παράλληλο πρό-
γραµµα του ΣΥΡΙΖΑ από τον Υπουργό. Φαντάζοµαι, είναι µόνο
για το Υπουργείο. Ξεκινάει το παράλληλο πρόγραµµα και στα
άλλα Υπουργεία; Είναι συνολικά της Κυβέρνησης; Να µας ενη-
µερώσετε. Αλλά παράλληλο πρόγραµµα µέχρι τώρα δεν έχουµε.
Έχουµε ένα πρόγραµµα το οποίο διαφέρει πάρα πολύ από το
προεκλογικό πρόγραµµα το οποίο είχατε αναλύσει στους Έλλη-
νες πολίτες. Και δεν µιλάω µόνο για τον Ιανουάριο, µιλάω και για
τώρα. 

Αναφερθήκατε, επίσης, ότι το έλλειµµα στο ισοζύγιο αγροτι-
κών προϊόντων είναι πάνω από 2 δισεκατοµµύρια ευρώ και κυ-
ρίως είναι από τα κτηνοτροφικά προϊόντα. Υπάρχει έλλειµµα και
είναι σοβαρό το έλλειµµα. Έχετε δίκιο. Όµως, εδώ να σας πω
κάτι. Τα µέτρα τα οποία έχετε αυτήν τη στιγµή συµφωνήσει αν
έρθουν, αν έρθει, δηλαδή, η φορολόγηση στο 26% των ενισχύ-
σεων και των εισοδηµάτων, αν έρθει η προκαταβολή φόρου, η
οποία πρέπει να πληρώνεται, αν έρθει η επιστροφή στο αγροτικό
πετρέλαιο και δεν επιστρέφεται πλέον το αγροτικό πετρέλαιο κα-
τανάλωσης, αν όλα αυτά γίνουν µαζί και αν τριπλασιαστούν οι
ασφαλιστικές εισφορές, ήδη ο προϋπολογισµός έχει εγγράψει
πάνω από 100.000.000 ευρώ αύξηση των ασφαλιστικών εισφο-
ρών, θα αυξηθούν τα ελλείµµατα, θα αυξηθούν οι εισαγωγές και
θα µειωθούν οι εξαγωγές. Θα πετύχετε το ακριβώς αντίθετο απο-
τέλεσµα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε συνέχεια, λοιπόν, λαθών και
παραλείψεων και µε καθυστέρηση δέκα µηνών, έρχεται µε προ-
χειρότητα και κατόπιν γρήγορης συρραφής, το παρόν νοµοσχέ-
διο σε ένα πλαίσιο ασφυκτικής πίεσης. Συµπεριλαµβάνονται ρυθ-
µίσεις για µια σειρά θεµάτων του αγροτικού τοµέα, µε χαρα-
κτήρα τακτοποίησης εκκρεµοτήτων. 

Προσπερνώντας τον αδικαιολόγητα χαµένο χρόνο, επιτρέψτε
µου να υπογραµµίσω ότι οι διατάξεις του νοµοσχεδίου που συ-
ζητούµε δεν έχουν απολύτως κανένα νόηµα και αποτύπωµα στον
κτηνοτροφικό κλάδο, αν δεν συνδυαστούν µε απαραίτητες αλ-
λαγές σχετικά µε το Κτηµατολόγιο, τις χρήσεις γης και τα ιδιο-
κτησιακά δεδοµένα αλλά και µε άµεσα µέτρα µείωσης και όχι
αύξησης του κόστους παραγωγής, όπως, για παράδειγµα, η µεί-
ωση και όχι η αύξηση του ΦΠΑ σε χαµηλά κλιµάκια στα αγροτικά
εφόδια, όπως οι ζωοτροφές. 

Οι ζωοτροφές είναι ένα από τα υψηλότερα κόστη του κτηνο-
τρόφου αυτήν τη στιγµή και, ενώ είχε ΦΠΑ στο 13% και ζητού-
σατε και εσείς να µειωθεί και ζητούσανε όλοι να µειωθεί ο ΦΠΑ,
γιατί ήταν ήδη ο υψηλότερος στην Ευρωζώνη, έχετε συµφωνήσει
να αυξηθεί αυτός ο ΦΠΑ στο 23%. 

Για ποια ανταγωνιστικότητα της κτηνοτροφικής παραγωγής µι-
λάµε, όταν όλη η υπόλοιπη Ευρωζώνη θα έχει ΦΠΑ κάτω από
13% και εµείς θα έχουµε 23%; 

Αυτό που απαιτείται σήµερα είναι να επιτευχθεί, µεταξύ πολ-
λών άλλων, η µείωση του ανοίγµατος της ψαλίδας τιµών µε ρυθ-
µίσεις, όπως η µείωση των κερδών στην αλυσίδα εµπορίας. 

Κύριε Υπουργέ, σας έχουµε ακούσει πολλές φορές να λέτε ότι
η διαφορά τιµής καταναλωτή και παραγωγού στη χώρα µας είναι
περίπου επταπλάσια, αν δεν κάνω λάθος, σε σχέση µε τις ανα-
φορές σας, σε σχέση µε τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Το ίδιο συµβαίνει και στο γάλα. Είναι πολύ µεγάλη η διαφορά. 

Η έκθεση του ΟΟΣΑ, γιατί νοµίζω ότι δεν την έχουν διαβάσει
όλοι και γι’ αυτό ακούµε προχειρότητες σε αυτά τα ζητήµατα,
γράφει ότι ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα στην τιµή του
γάλακτος είναι τα υψηλά περιθώρια κέρδους στις αλυσίδες λια-
νικής πώλησης στη χώρα µας σε σχέση µε τις υπόλοιπες χώρες
της Ευρωζώνης. Μάλιστα λέει ότι, αν αυξηθεί η διάρκεια ζωής
γάλακτος, που πράγµατι την προτείνει η έκθεση, αυτό θα πλήξει
την εγχώρια παραγωγή. 

Θυµάστε ότι ήταν πέντε µέρες, θυµάστε ότι διαµαρτυρόσα-
σταν για να µην αυξηθούν οι µέρες, θυµάστε ότι επί τρικοµµατι-
κής κυβέρνησης τότε το 2012-2013 δεν είχε αυξηθεί η διάρκεια
ζωής του γάλακτος, στη συνέχεια δόθηκε µάχη για να µην αυξη-
θεί και είχε επιτευχθεί να αυξηθεί µόνο κατά δύο µέρες, µέχρι
τις επτά, και ήρθατε και αυτήν τη στιγµή δέχεστε αυτό το οποίο
καταγγέλλατε όλο το προηγούµενο χρονικό διάστηµα, την αύ-
ξηση σε έντεκα ηµέρες.

Καταθέσαµε ερώτηση στα δύο Υπουργεία, στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και στο Υπουργείο Ανάπτυξης, για το συγ-
κεκριµένο θέµα. Ο Υπουργός Ανάπτυξης µας δήλωσε αναρµο-
διότητα. Περιµένουµε τη δική σας απάντηση, γιατί µάλλον είστε
ο µοναδικά αρµόδιος, αφού ο Υπουργός Ανάπτυξης έδειξε αναρ-
µοδιότητα. Περιµένουµε την απάντησή σας, λοιπόν. 

Γιατί µε υπουργική απόφαση, όπως σκοπεύετε να κάνετε, θα
αυξήσετε τη διάρκεια ζωής του γάλακτος σε έντεκα ηµέρες,
όπως καταγγέλλατε όλο το προηγούµενο χρονικό διάστηµα; Για
να αυξηθούν οι εισαγωγές; Για να εξυπηρετηθούν συγκεκριµένα
συµφέροντα ξένων εταιρειών; Για να µιλήσουµε µε καθαρά λόγια
εδώ µέσα.

Θα πλήξει την εγχώρια κτηνοτροφική παραγωγή ή όχι, που
έτσι κι αλλιώς είναι ελλειµµατική αυτήν τη στιγµή; Το λέει και η
ίδια η έκθεση του ΟΟΣΑ ότι θα πληγεί η εγχώρια παραγωγή. 

Πέραν όλων αυτών, βέβαια, βλέπουµε ότι δεν υπάρχει καµµία
µεταρρυθµιστική διάθεση και διάθεση για τοµές. Τα προβλήµατα
του κτηνοτροφικού τοµέα δεν µπορούν να επιλυθούν χωρίς πο-
λιτικές προτάσεις και εκσυγχρονιστικές αλλαγές στη βάση ενός
εθνικού σχεδίου παραγωγικής ανασυγκρότησης.

Για ακόµη µία φορά ερχόµαστε αντιµέτωποι µε την προχειρό-
τητα του νοµοθετείν. Τροπολογίες αρµοδιότητας άλλων Υπουρ-
γείων κατατίθενται σωρηδόν, αποσύρονται, επανακατατίθενται.
Δεν γίνεται έτσι. Δεκατέσσερις τροπολογίες. Είκοσι είναι τα άρ-
θρα! 

Πριν ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ είπε: «Θα
τοποθετηθείτε για την τροπολογία που κατέθεσε ο Υπουργός
Υγείας;». Για τι θα προλάβουµε να µιλήσουµε; Για τα βοσκοτόπια
ή για τις δεκατέσσερις τροπολογίες άσχετων Υπουργείων που
έχουν έρθει αυτήν τη στιγµή; Τροπολογία για τα λατοµεία, τρο-
πολογία για την εκπαίδευση και την είσοδο στην τριτοβάθµια,
τροπολογίες µέχρι και για την παράταση της απόσπασης των
στελεχών που δουλεύουν στους περιφερειάρχες. Αυτές είναι οι
τροπολογίες που έχουµε σήµερα, όπως και του Υπουργείου
Υγείας που αναλύθηκε και ούτω καθεξής. 

Δεν µπορεί να γίνει έτσι σοβαρή δουλειά. Κι εσείς τα λέγατε
κι εµείς τα λέγαµε τα προηγούµενο χρονικό διάστηµα. Τι πράτ-
τουµε αυτήν τη στιγµή ως Κοινοβούλιο;  Ακριβώς τα αντίθετα.
Νοµίζω ότι δεν τιµά κανέναν. 
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Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα κάνω κάποιες βασικές επιση-
µάνσεις σχετικά µε τις διατάξεις των άρθρων πολύ γρήγορα.
Υπάρχουν ασάφειες, βασικές ελλείψεις αναφορικά µε τον τρόπο
εκπόνησης σχεδίων από τις περιφέρειες και για το θέµα βέβαια
περιφερειών και δήµων. 

Κοιτάξτε, δεν έχουµε καταλάβει, δεν έχουν καταλάβει οι δήµοι,
εν πάση περιπτώσει, αν έχει γίνει καµµία διαβούλευση µε την το-
πική αυτοδιοίκηση γι’ αυτό το θέµα. Καµµία διαβούλευση! Απο-
φασίσατε το τέλος βοσκής να το δώσετε στις περιφέρειες, µε
ποιον σχεδιασµό; Να µας το αναλύσετε. Με ποιον σχεδιασµό
έχουν γίνει όλα αυτά αυτήν τη στιγµή, ξαφνικά; 

Υπάρχουν διαµαρτυρίες, όπως έχουµε ακούσει. Έχουµε και
σχετικές επιστολές. Αποφασίσατε χωρίς να έχουµε έναν ολοκλη-
ρωµένο σχεδιασµό για όλα αυτά, δηλαδή για το ποιος είναι πιο
αρµόδιος να κάνει κάποιες δουλειές. Μπορεί να είναι οι περιφέ-
ρεις, αλλά να το δείξετε. Μπορεί να είναι οι δήµοι. Πρέπει να
δούµε έναν ολοκληρωµένο σχεδιασµό. Δεν τον έχουµε δει. 

Στο άρθρο 4 ορίζεται η ηµεροµηνία 31-1-2019 ως η καταλη-
κτική ηµεροµηνία εκπόνηση, υποβολής και έγκρισης διαχειριστι-
κών σχεδίων. Απουσιάζει εδώ -και θέλω να το τονίσω- κάθε δια-
σφάλιση του δικαιώµατος των κτηνοτρόφων για την ενεργοποί-
ηση των δικαιωµάτων τους. Ποια µέριµνα θα λάβετε, λοιπόν,
ώστε η αναφερόµενη προθεσµία να µην αποτελέσει βάση για κα-
θυστερήσεις στην εκπόνηση των σχεδίων, αλλά και για να δια-
σφαλιστεί η διανοµή και η κατανοµή των δικαιωµάτων βάσει
επιλέξιµων βοσκοτόπων προς τους δικαιούχους µε έναν τρόπο
ενιαίο και µε έναν τρόπο δίκαιο; 

Στο άρθρο 7 προβλέπεται η καταβολή από τους κτηνοτρόφους
µισθώµατος υπέρ της περιφέρειας. Είναι αναγκαίο εδώ να θε-
σµοθετηθεί τουλάχιστον ένα ελάχιστο τέλος, προκειµένου να µη
βρεθούν οι κτηνοτρόφοι προ δυσάρεστων εκπλήξεων σε σχέση
µε αυτό το θέµα. 

Όσον αφορά τώρα τη διασφάλιση της βιοποικιλότητας, αρκε-
τές διατάξεις του υπό ψήφιση νόµου εµπίπτουν στη δασική νο-
µοθεσία και στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Περιβάλλοντος.
Πολύ φοβάµαι, λοιπόν, πως η εφαρµογή τους ίσως δηµιουργεί
συγκρούσεις αλλά και ζητήµατα -και θέλω να το τονίσω- ακόµη
και µε το Συµβούλιο Επικρατείας. 

Επιπλέον, στο νοµοσχέδιό σας δεν υπάρχουν οι αναγκαίες
προβλέψεις για την προστασία της βιοποικιλότητας. Φαίνεται,
λοιπόν, ότι η προστασία του περιβάλλοντος παραµένει µόνο στις
θεωρητικές σας διακηρύξεις, ενώ στην πράξη δεν λαµβάνετε
συγκεκριµένη µέριµνα. 

Κοιτάξτε, εδώ πρέπει να πούµε κάτι ξεκάθαρα. Βλέπουµε ότι
υπάρχει και η υπογραφή του Υπουργού Περιβάλλοντος, που
προέρχεται µάλιστα από τον χώρο της Οικολογίας. Θα περιµέ-
ναµε να έρθει εδώ να τοποθετηθεί επί του συγκεκριµένου θέµα-
τος, για να δούµε αν πραγµατικά συµφωνείτε σε σχέση µε όλα
αυτά τα ζητήµατα και ιδίως σε σχέση µε την προστασία της βιο-
ποικιλότητας. Το αναµένουµε, έστω και αύριο. 

Δεν αρκούν, λοιπόν, µόνο οι παρατάσεις. Οφείλετε να δώσετε
λύσεις σε πάρα πολλά ζητήµατα, όπως στη συµµόρφωση και
στην αδειοδότηση των κτηνοτροφικών µονάδων. 

Όπως, βέβαια, ζητούµε και την απόσυρση διατάξεων -και το-
νίστηκε και από τον εισηγητή µας- που αφορούν την ανανέωση
της λήξης των γεωργικών φαρµάκων. Προφανώς, σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν πρέπει να επιτραπεί η αναγραφή νέας ηµεροµηνίας
λήξεως. 

Ακούσαµε πριν από λίγο γι’ αυτό το θέµα ότι υπάρχει, βεβαίως,
σοβαρό πρόβληµα και µε τα γεωργικά φάρµακα που έρχονται
παράνοµα από τρίτες χώρες αυτήν τη στιγµή. Και αυτό πρέπει
να αντιµετωπίσετε και το άλλο δεν πρέπει να γίνει. Δεν µπορώ
να καταλάβω. Έχουµε να επιλέξουµε µεταξύ αυτών των δύο;
Αυτό µάς είπατε πριν από λίγο; Ότι επιλέγουµε µεταξύ των πα-
ράνοµων εισαγωγών και της παράτασης της ηµεροµηνίας λή-
ξεως; Δεν νοµίζω ότι θεωρείτε πως κάτι τέτοιο µπορεί να είναι η
λύση. Αναφέροµαι στον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας που
µίλησε πριν από λίγο. 

Επειδή δεν έχουµε άλλο χρόνο, θα ήθελα να πω επίσης, κύριε
Υπουργέ, ότι τόσο ο εισηγητής µας όσο και ο κ. Κουτσούκος σάς
ρώτησαν ξεκάθαρα και σας ρωτώ και εγώ και θέλουµε την απάν-

τησή σας. Γιατί σε ένα νοµοσχέδιο εδώ, που γίνεται συζήτηση
προγραµµατική, ήπια, ακούσαµε πριν τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο να λέει: «Γιατί πιθανόν να το ψηφίσει η Αντιπολίτευση
αυτό το νοµοσχέδιο σήµερα;».

Όταν δεν ψηφίζει η Αντιπολίτευση, την κατηγορείτε για στείρα
αντιπολίτευση. Όταν ψηφίζει, την κατηγορείτε γιατί κάνει προ-
γραµµατική αντιπολίτευση επί των άρθρων. Δεν γίνεται! Αντιπο-
λίτευση θα έχετε, είτε το ψηφίζει είτε δεν το ψηφίζει η Αντιπολί-
τευση. 

Λοιπόν, σας ρωτήσαµε ξεκάθαρα και σας ρωτώ και τώρα και
θέλουµε την  απάντησή σας, για να αποφασίσουµε και για τη
στάση µας σε όλα τα θέµατα: Φέρατε, ενώ δεν έχει συζητηθεί
στην επιτροπή, στο άρθρο 19 παράγραφος 5 το εξής: Μέχρι την
έγκριση των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης, η κατανοµή επι-
λέξιµων βοσκοτόπων στους κτηνοτρόφους πραγµατοποιείται
σύµφωνα µε την αριθµό τάδε κοινή απόφαση του Υπουργού Πα-
ραγωγικής Ανασυγκρότησης, της 20ής Μαΐου 2015.

Δηλαδή, εδώ θέλετε να γίνει µια νοµιµοποιητική διαδικασία
της υπουργικής σας απόφασης του Μαΐου του 2015. Σας ρωτή-
σαµε: Περί αυτού πρόκειται; Απαντήστε! Είναι η τρίτη ερώτηση
που σας κάνει Βουλευτής, εισηγητής και ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και δεν έχετε απαν-
τήσει, γιατί τα θέµατα αυτά είναι πάρα πολύ σοβαρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Θεοχαρό-
πουλε, παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Βέβαια, δεν έχετε Κυβέρνηση ενός µηνός ούτε δύο µηνών.

Ιδίως στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης είστε δέκα µήνες
στην Κυβέρνηση. Συνεπώς µε το να αρχίζετε τη συζήτηση για το
τι έγινε στο παρελθόν κάθε φορά που αρχίζουν τα δύσκολα, δεν
είναι ο τρόπος που µπορούµε να πάµε µπροστά.

Θα µπορούσαµε εδώ να κάνουµε µια αντιπαράθεση και να αρ-
χίσουµε να λέµε πάρα πολλά πράγµατα. Εδώ χρειάζεται να
δούµε τι κάνουµε τώρα. Και σας έβαλα συγκεκριµένα ερωτή-
µατα, συγκεκριµένες προτάσεις, συγκεκριµένες αλλαγές, συγ-
κεκριµένα θέµατα, τα οποία πρέπει να αντιµετωπίσετε. 

Προσπαθούµε να λύσουµε τα προβλήµατα εδώ και εσείς έχετε
µπροστά σας πολλές προκλήσεις. Δυστυχώς, δεν γίνεται µε θε-
ωρίες να αντιµετωπιστούν τα προβλήµατα σήµερα. Μας ακούν
κτηνοτρόφοι, µας ακούν παραγωγοί, έχουν αγωνία εάν θα συνε-
χίσουν να παράγουν. Δεν µπορούν να µείνουν στο χωράφι τους,
δεν µπορούν να µείνουν και να συνεχίσουν να παράγουν. 

Αυτά είναι τα προβλήµατα αυτήν τη στιγµή και πρέπει να δώ-
σετε συγκεκριµένες απαντήσεις και λύσεις. Εάν συνεχίσουµε τις
θεωρίες, το µόνο που θα καταφέρουµε είναι να µην έχουµε πα-
ραγωγή στη χώρα µας. Είναι κρίσιµες οι στιγµές και πρέπει να
το συνειδητοποιήσουµε όλοι µας!

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Πριν δώσω τον λόγο στην επόµενη Βουλευτή, που είναι η κ.

Βράντζα...
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Και µετά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μισό λεπτό!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να τοποθε-

τηθώ επί του προσωπικού θέµατος; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φάµελλε, κα-

θίστε, σας παρακαλώ, να συνεννοηθούµε συνολικά. 
Είχε δροµολογηθεί να συνεχιστούν οι οµιλίες µέχρι την κ. Ιγ-

γλέζη, δηλαδή υπήρχε συνεννόηση να ολοκληρωθεί η αποψινή
συνεδρίαση περίπου στις δώδεκα το βράδυ. Με τις οµιλίες, ό-
µως, των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, ειδικά τώρα στο τέ-
λος, ο χρόνος θα παραταθεί. 

Οπότε, ή θα πρέπει να «κόψουµε» Βουλευτές, για να ολοκλη-
ρώσουµε στις δώδεκα ή θα πρέπει να µειωθεί ο χρόνος. Ειδάλ-
λως, µε βάση το χρονοδιάγραµµα και τους οµιλούντες, δηλαδή
τους Βουλευτές, όπως σας είπα µέχρι την κ. Ιγγλέζη, αλλά και
τους τέσσερις Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους που υπολείπον-
ται, έχουµε ακόµα ενενήντα οκτώ λεπτά, δηλαδή θα τελειώσουµε
στη µία παρά δέκα. Εάν συµφωνούµε, το θέτω στο Σώµα, τηρών-
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τας δηλαδή τα δωδεκάλεπτα και τα δεκάλεπτα ή περικόπτοντας
τον χρόνο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Να τηρηθούν τα συµφωνηθέντα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Βράντζα. 
Θα συνεχίσουµε µε τα επτάλεπτα και δωδεκάλεπτα για να τε-

λειώσουµε µία παρά δέκα, για να ολοκληρώσουµε µε τελευταία
την κ. Ιγγλέζη; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μπορώ να έχω τον λόγο επί της δια-
δικασίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν απαντάτε στα
ερωτήµατα του Προεδρείου. Ο καθένας βάζει το δικό του. 

Έκανα δύο προτάσεις ως Προεδρείο. Συµφωνείτε ή διαφω-
νείτε; Υπάρχουν Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Συµφωνείτε;

Το πρόγραµµα έβγαινε ως τις δώδεκα το βράδυ µε τελευταία
οµιλήτρια την κ. Ιγγλέζη. Για να το τηρήσουµε αυτό, παρεµβαλ-
λόµενοι ενδιάµεσα και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, θα πάµε
στη µία παρά δέκα περίπου, τηρώντας όµως το δωδεκάλεπτο και
το επτάλεπτο. Διαφορετικά, η δεύτερη πρόταση είναι να µει-
ώσουµε τον χρόνο των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και των
Βουλευτών, για να ολοκληρώσουµε περίπου στις δώδεκα και τέ-
ταρτο µε δώδεκα και είκοσι ενδεχοµένως. Αυτές οι δύο προτά-
σεις και σκέψεις υπάρχουν. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο επί της διαδικασίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ. Έχετε
τον λόγο επί της διαδικασίας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ο κ. Μπουκώρος έχει δίκιο σε αυτό
που σας επισηµαίνει, ότι είχε γίνει συµφωνία οµόφωνα από όλα
τα κόµµατα µεταξύ των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, να µι-
λάνε και τέσσερις συνάδελφοι. 

Εάν θέλετε, µπορείτε να το εφαρµόσετε έτσι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κασαπίδη,

έχετε δίκιο σε αυτό, σε ό,τι αφορά τη συνεννόηση που είχε γίνει
όταν ξεκίνησε η συνεδρίαση. Δεν διαφώνησα εγώ καθόλου µε
αυτό. Όµως, δεν µπορώ να αφαιρέσω τον λόγο από τους Κοινο-
βουλευτικούς Εκπροσώπους, οι οποίοι τον έχουν ζητήσει. 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά ο Κανονισµός προβλέπει ότι
στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, άπαξ και µπήκε στην Αί-
θουσα και ζήτησε τον λόγο, του τον δίνουµε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Να περιµένουν!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έγινε αυτή η αµοι-

βαία –να το πω έτσι- παραχώρηση µεταξύ Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων, Βουλευτών και τα λοιπά και καταλήξαµε στο εξής,
ούτως ώστε στο πλαίσιο του χρόνου τον οποίο θα υπερβούµε θα
µιλήσουν όσοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι απέµειναν, και εν-
διάµεσα θα παρεµβάλλεται ένας Βουλευτής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η συµφωνία ήταν άλλη!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν γίνεται διαφο-

ρετικά. Πώς να το κάνουµε τώρα; Θέλετε να πάµε στις δύο τα
ξηµερώµατα; Πάµε! Θέλετε στις τρεις; Πάµε! Δεν µπορούµε να
συνεννοηθούµε. 

Ορίστε, κυρία Βράντζα, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου, να ενηµερώσω τον κ. Βα-

γιωνά που δεν είναι εδώ, αλλά και το Σώµα για ένα λεπτό για την
οζώδη δερµατοπάθεια των βοοειδών, η οποία, όντως, είναι ένα
πολύ σοβαρό πρόβληµα. 

Βεβαίως, εδώ πρέπει να πω ότι το Υπουργείο κινήθηκε αρκετά
γρήγορα και φρόντισε να εξασφαλίσει και εµβόλια, αλλά και να
δηµιουργήσει µία ζώνη προστασίας, όπως η επιστήµη ορίζει. Μά-
λιστα, για να καταφέρει να περιορίσει τη νόσο στη Βόρεια Ελ-
λάδα –που δυστυχώς όλες τις επιδηµίες εκεί τις έχουµε- ήρθη
πολύ έγκαιρα η ευρωπαϊκή οδηγία που έλεγε ότι δεν µπορούµε
να εµβολιάσουµε ζώα σε νοµούς που δεν έχουν εµφανίσει κρού-
σµα. 

Δυστυχώς δεν έγινε το ίδιο το 2014 µε τον καταρροϊκό πυρετό,
που δεν πάρθηκε κανένα απολύτως µέτρο, τα εµβόλια άργησαν
πάρα πολύ και τελικά αποδεκατίστηκε η προβατοτροφία. 

Θα ξεκινήσω τώρα την τοποθέτησή µου. Είµαι πραγµατικά χα-
ρούµενη, γιατί σήµερα συζητάµε και θα ψηφίσουµε ένα νοµοσχέ-

διο που έρχεται να λύσει πολλά και χρόνια προβλήµατα µε έναν
διαφορετικό τρόπο και χωρίς να δηµιουργεί καινούργια. 

Κατ’ αρχάς, είναι η πρώτη σοβαρή προσπάθεια που γίνεται στη
χώρα, ώστε να καταγραφούν και να αποτυπωθούν οι βοσκότο-
ποι. Σήµερα διάφορα τµήµατα ή διευθύνσεις ή εποπτευόµενοι
φορείς του ίδιου Υπουργείου έχουν διαφορετικό ορισµό για το
τι είναι βοσκότοπος και φυσικά όλοι έχουν και ένα διαφορετικό
µέγεθος. Αυτό είναι ενδεικτικό της προχειρότητας, της απραξίας
και εν τέλει της ανευθυνότητας που κυριάρχησε τα τελευταία –
αρκετά- χρόνια στις πολιτικές που εφαρµόστηκαν για τον σηµαν-
τικό αυτόν τοµέα που λέγεται κτηνοτροφία. 

Κύριοι συνάδελφοι, εν έτει 2015 υπάρχουν οφειλές σε κτηνο-
τρόφους ακόµη και πριν από το 2010 µε κύρια αιτία ή πρόφαση
το χάος των βοσκοτόπων. Ειλικρινά, δυσκολεύοµαι να κατα-
νοήσω τον πόνο και τα κροκοδείλια δάκρυα αυτών που άσκησαν
εξουσία τα τελευταία σαράντα χρόνια για τους απλήρωτους
αγρότες, όταν είναι αυτοί που υποθήκευσαν το µέλλον τους και
ουσιαστικά διέλυσαν τον πρωτογενή τοµέα της χώρας. 

Είστε εσείς, κύριοι της προηγούµενης κυβέρνησης και τα στε-
λέχη σας, που κατ’ αρχάς συµφωνήσατε σε έναν ευρωπαϊκό ορι-
σµό για τους βοσκοτόπους, ο οποίος δεν είχε καµµία σχέση µε
την ελληνική πραγµατικότητα. 

Είστε εσείς που επί χρόνια κρύβατε το πρόβληµα κάτω από το
χαλί των τεχνικών λύσεων, αδιαφορώντας και για τα πρόστιµα
και για τις συνέπειες και για τις καθυστερήσεις, τα οποία στο
τέλος της ηµέρας έπεφταν στις πλάτες των αγροτών. 

Είστε εσείς που επιτρέψατε σε κάποιους αυτόκλητους σωτή-
ρες των αγροτών και τους συνεργάτες τους να µετατρέψουν το
βασικό εργαλείο πληρωµών των κοινοτικών ενισχύσεων, τον
ΟΠΕΚΕΠΕ, σε ένα τέρας το οποίο, ενώ θα προερχόταν από τους
κόπους των αγροτών µε αµοιβές που πληρώνουν για τη Δήλωση
Καλλιέργειας ΟΣΔΕ –το οποίο πρέπει κάποια στιγµή να σταµα-
τήσει και αυτό είναι δουλειά αυτής της Κυβέρνησης- όταν έρχε-
ται η ώρα της απόδοσης, το σύστηµα κάνει λάθη, κολλάει ή
κλείνει. 

Κατά τη γνώµη µου, βέβαια, το µεγαλύτερο πρόβληµα δεν
είναι το υπολογιστικό σύστηµα, αλλά το σύστηµα που ελέγχει
αυτό το σύστηµα. Και αυτό είναι το µεγάλο µας στοίχηµα, η διά-
λυση των συστηµάτων που δηµιουργούν και ελέγχουν συστή-
µατα. 

Στην καλύτερη περίπτωση, κύριοι του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δη-
µοκρατίας, κατηγορείστε για εγκληµατική πολιτική αµέλεια ή
αφέλεια. 

Με την εφαρµογή αυτού του νόµου θα τελειώσουµε οριστικά
και αµετάκλητα µε το τι είναι, πού είναι και πώς είναι η έκταση
των βοσκοτόπων στη χώρα µας. Θα λυθεί οριστικά το πρόβληµα
της επιλεξιµότητας των εκτάσεων που απαιτούνται για την κατα-
νοµή των ευρωπαϊκών ενισχύσεων στους κτηνοτρόφους. 

Με τα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης για πρώτη φορά πρόκει-
ται να γίνει η απολύτως αναγκαία διαχείριση και ουσιαστικά η
αξιοποίηση και όχι απλά η χρήση αυτού του φυσικού πλούτου
που λέγεται «βοσκότοπος». Θα δοθεί έτσι ώθηση στο ισχυρό
χαρτί για την ελληνική κτηνοτροφία, που είναι το εκτατικό σύ-
στηµα εκτροφής, αλλά και στο δεύτερο ισχυρό χαρτί για την ελ-
ληνική κτηνοτροφία, που είναι το γίδινο γάλα και η γίδα, µε το
οποίο επίσης θα ασχοληθούµε πολύ σοβαρά. 

Οι παρεµβάσεις στον ν. 4056/2012 -που πιστεύω ότι ήταν ένας
νόµος προς τη σωστή κατεύθυνση- είναι ένα άλλο κοµµάτι του
νοµοσχεδίου που θα λύσει χρόνια προβλήµατα που αφορούν
στην αδειοδότηση των σταβλικών εγκαταστάσεων. Τέσσερα χρό-
νια µετά την εφαρµογή του ν. 4056 ένα πολύ µεγάλο ποσοστό
των κτηνοτρόφων, που υπολογίζεται γύρω στο 80%, δεν έχει
ακόµα καταφέρει να βγάλει άδεια. 

Αυτό δείχνει ότι υπάρχει ένα σοβαρό πρόβληµα. Προφανώς
δεν τελειώνουµε εδώ µε τα προβλήµατα της αδειοδότησης των
σταβλικών εγκαταστάσεων. Είναι άξιο απορίας γιατί απαιτείται
βεβαίωση των αρχαιολογικών υπηρεσιών για την κατασκευή πρό-
χειρων κατασκευών, για τις οποίες δεν γίνονται εκσκαφές και δεν
απαιτείται η εφαρµογή των πολεοδοµικών όρων δόµησης. 

Επίσης, δεν είναι δυνατόν οι δηµόσιες υπηρεσίες να χρησιµο-
ποιούν τον πολίτη ως µεταφορέα εγγράφων τη στιγµή που και
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µε τη βοήθεια της τεχνολογίας µπορούν πολύ εύκολα να συγκεν-
τρώνουν έγγραφα που εκδίδουν άλλες υπηρεσίες.

Τέλος, δεν είναι δυνατόν ο µέσος πραγµατικός χρόνος που
απαιτείται για την έκδοση άδειας να υπερβαίνει τα τρία χρόνια,
όταν ο νόµος προβλέπει τρεις µήνες. 

Οι ρυθµίσεις του παρόντος νόµου σχετικά µε τις κτηνοτροφι-
κές εγκαταστάσεις προφανώς λύνουν ένα τεράστιο πρόβληµα
που έρχεται από παλιά.

Οι πραγµατικές λύσεις βεβαίως θα δοθούν στην αµέσως επό-
µενη φάση, µε την εφαρµογή θεσµών όπως είναι αυτός των κτη-
νοτροφικών πάρκων, των κτηνοτροφικών ζωνών και περιοχών.
Εκεί, µέσα από τις βασικές υποδοµές, θα εξασφαλιστεί ουσια-
στικά η πρόσβαση της κτηνοτροφίας στις σύγχρονες τεχνολο-
γίες, που, σε συνδυασµό µε την οικονοµία κλίµακος που θα προ-
κύψει σε διάφορα στάδια, θα της δώσει την ώθηση που χρειάζε-
ται.

Ένα άλλο µείζον ζήτηµα για τον αγροτικό κόσµο είναι ο ΕΛΓΑ,
ο οργανισµός οποίος για πολλά χρόνια υπήρξε ένα δυσκίνητο,
αναποτελεσµατικό και κοστοβόρο εργαλείο για τους πολλούς και
µικρούς, ενώ αντίθετα υπήρξε πηγή εισοδήµατος για τους λίγους
και µεγάλους. 

Είναι πολύ σηµαντικό ότι στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αλλά-
ζουν κάποιες από τις σηµαντικές στρεβλώσεις της λειτουργίας
του. Καταργείται το ανώτατο όριο ασφαλίστρων αποζηµιώσεων,
αποκαθιστώντας έτσι την κατάφωρη αδικία που επιβαλλόταν
στους µικρούς έναντι των µεγάλων.

Θα φέρω ένα παράδειγµα: Το ανώτερο ασφάλιστρο για τη
ζωική παραγωγή είναι τα 701 ευρώ. Το ποσό αυτό αντιστοιχεί σε
εξήντα δύο αγελάδες, που σηµαίνει ότι ο µικρός κτηνοτρόφος
που έχει εξήντα δύο ζώα πληρώνει ασφάλιστρο 11,25 ευρώ για
κάθε ζώο. Οι µεγάλοι κτηνοτρόφοι µε διακόσιες, τριακόσιες ή
εξακόσιες αγελάδες από το εξηκοστό τρίτο ζώο και µετά δεν
πληρώνουν τίποτα. Την ίδια στιγµή ο µέσος όρος των ετήσιων α-
ποζηµιώσεων των µεγάλων µονάδων σε κάποιες περιοχές φτάνει
τα 25.000 ευρώ.

Βεβαίως είναι επιτακτική ανάγκη να αλλάξει άµεσα και ο τρό-
πος και ο χρόνος που απαιτείται για την αναδιάρθρωση της λί-
στας µε τα ασφαλιζόµενα αποζηµιούµενα αίτια του ΕΛΓΑ. Εδώ
θα πω πάλι για τον καταρροϊκό πυρετό. Κυριολεκτικά αποδεκα-
τίστηκε η προβατοτροφία χωρίς να µπορέσουµε να βάλουµε τον
καταρροϊκό πυρετό στις λίστες του ΕΛΓΑ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό θέλω.
Το άλλο µεγάλο πρόβληµα που έρχεται να λύσει αυτός ο

νόµος είναι αυτό των χιλιάδων νεκρών ζώων που κάθε χρόνο,
αλλά ειδικά σε περιόδους εµφάνισης ή έξαρσης ασθενειών γί-
νονται εστίες µόλυνσης σε ολόκληρη τη χώρα. 

Δυστυχώς κανέναν δεν προβληµάτισε µέχρι τώρα ότι η απαρ-
χαιωµένη και τριτοκοσµική πρακτική τού «πετάµε τα ζώα στο
ρέµα» ήταν µια υγειονοµική και περιβαλλοντική βόµβα. Σε αυτό
το σηµείο, όπως και σε ολόκληρο το νοµοσχέδιο, υπάρχει πρό-
βλεψη για τη µη διατάραξη της φυσικής ισορροπίας από την αν-
θρώπινη παρέµβαση. Μιλάω για το άρθρο 15, το οποίο προβλέ-
πει και µέριµνα για τα πτωµατοφάγα αρπακτικά ζώα.

Τέλος, ως επιστήµονας θέλω να καθησυχάσω όλους εκείνους
που θεωρούν ότι η κτηνοτροφία µπορεί να αποτελέσει κίνδυνο
για τα δάση. Η εκτατική κτηνοτροφία ήταν, είναι και θα συνεχίσει
να είναι µια βασική δραστηριότητα. Το δάσος, εκτός φυσικά από
περιπτώσεις ειδικές όπως είναι η αναδάσωση, µόνο οφέλη µπο-
ρεί να έχει από την παρουσία των ζώων. Ο άνθρωπος και η εγ-
κατάλειψη είναι οι παράγοντες από τους οποίους κινδυνεύει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω σε µισό λεπτό.
Ανέφερα µόνο µερικά µόνο από τα σηµεία του νοµοσχεδίου

που το καθιστούν χρήσιµο.
Η µεγάλη του, όµως, καινοτοµία έρχεται στη φιλοσοφία µε

την οποία προσεγγίζει το θέµα. Δεν λύνουµε απλώς προβλήµατα
που υπάρχουν. Προχωράµε ένα βήµα παραπέρα και αρχίζουµε
να κτίζουµε τη µεγάλη ιδέα της παραγωγικής ανασυγκρότησης.

Και όλο αυτό µε τον σεβασµό που απαιτείται και στους παραγω-
γικούς πόρους και στους καταναλωτές και στο περιβάλλον και
φυσικά στους πολίτες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας, η κ. Διαµάντω Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω από τις τροπολογίες. Έχουν ξεπεράσει

τις δεκαπέντε, µε διαφορετικά θέµατα. Είναι απαράδεκτο. Το κα-
ταγγέλλουµε. Και απ’ ό,τι φαίνεται δεν έχουν τελειώσει. 

Αν κατάλαβα καλά και από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Πλειοψηφίας, µάλλον θα περιµένουµε και άλλη τροπολογία,
µε την οποία θα ζητάτε πίσω ενισχύσεις που πήραν αγρότες τα
προηγούµενα χρόνια. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ποιος το είπε αυτό; Το είπα εγώ
αυτό;

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Εκτίµησή µου είναι αυτή, κύριε
Φάµελλε, από τα λεγόµενά σας.

Έχω κάθε δικαίωµα να κάνω εκτίµηση, γιατί το ωραιοποιήσατε,
ότι δηλαδή όλα αυτά ήταν ρουσφέτια. Ρουσφέτια υπήρχαν, αυτό
δεν το αρνείται κανείς. Έτσι χρησιµοποιήθηκε και ο ΕΛΓΑ. Όµως
δεν µπορείτε να κατηγορήσετε όλους τους αγρότες ότι πήγαιναν
και αυτά που πήραν ήταν τα ρουσφέτια και τα παρακαλετά απέ-
ναντι στους Υπουργούς. Βεβαίως αναγκάστηκαν να βγάλουν και
αποφάσεις που ήταν οριζόντιες και πολλοί από αυτούς τους
αγρότες αυτήν τη στιγµή είναι καταχρεωµένοι. 

Τα ραβασάκια µε τα κόκκινα δάνεια στην κακή ΑΤΕ σήµερα,
αυτήν τη στιγµή δίνονται σωρηδόν και τα ζητάτε από καταχρεω-
µένους ανθρώπους. Ίσως είναι και αυτή µία µέθοδος για να φύ-
γουν ακόµη γρηγορότερα. Το λέω αυτό γιατί οριζόντια µέτρα δεν
γίνεται να υπάρξουν. Δεν αρνούµαστε ότι υπήρξαν ρουσφέτια,
αλλά και τα οριζόντια µέτρα δηµιουργούν αδικίες.

Κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε στη Διεθνή Διάσκεψη για το
Κλίµα που γίνεται στο Παρίσι. Σήµερα ξεκίνησε, µε ανταγωνι-
σµούς και αντιθέσεις, όχι για τα συµφέροντα των λαών, για να
ζουν και να εργάζονται σε καλές, υγιεινές, σωστές περιβαλλον-
τικές συνθήκες. Γίνεται για τα συµφέροντα των µεγάλων επιχει-
ρηµατικών οµίλων που αξιοποιούν την κλιµατική αλλαγή και τα
υπαρκτά περιβαλλοντικά προβλήµατα, για να διευρύνουν πεδία
κερδοφορίας τους και στους τοµείς των πράσινων τεχνολογιών,
των ανανεώσιµων και των άλλων µορφών ενέργειας, των χαµη-
λών εκποµπών ενέργειας, χωρίς να εξασφαλίζουν βέβαια φθηνή
ενέργεια για τις λαϊκές οικογένειες. Η χρήση τους ως εµπόρευµα
το κάνει πανάκριβο. Έτσι κερδοφορούν τα µονοπώλια.

Είναι υποκρισία ότι ενδιαφέρονται για την προστασία του πε-
ριβάλλοντος. Το κάνουν για να κρύψουν ότι ανταγωνίζονται ποια
οµάδα οµίλων θα εξασφαλίσει µεγαλύτερη κερδοφορία. 

Μεγάλη είναι και η κοροϊδία εκ µέρους της συγκυβέρνησης
που δήθεν σέβεται και προστατεύει το περιβάλλον, όταν προωθεί
αυτό το δασοκτόνο νοµοσχέδιο µε άλλοθι την κτηνοτροφία, το
οποίο βεβαίως δεν λύνει τα αυξηµένα προβλήµατα των µικροµε-
σαίων κτηνοτρόφων, που αγωνίζονται να επιβιώσουν και δέχονται
µαζικά τη φοροκαταιγίδα αυξήσεων ΦΠΑ στο 23% στις ζωοτρο-
φές, στα κτηνιατρικά φάρµακα, στην άµεση φορολογία από το
πρώτο ευρώ στο 26% και 100% προκαταβολή για την επόµενη
χρονιά, µεγάλη αύξηση των εισφορών στον ΟΓΑ, χαράτσια στον
ΕΛΓΑ, στις γεωτρήσεις, στην πιστοποίηση άδειας για ψεκασµούς
φυτοπροστασίας, αύξηση της ενέργειας. 

Δεν έχουν τέλος τα βάρβαρα άγρια µέτρα σας. Πλήττουν κυ-
ρίως µικρούς και µεσαίους κτηνοτρόφους και γεωργούς, προ-
κειµένου να φύγουν από το επάγγελµα. Εξορθολογισµό το λέτε
αυτό. Παριστάνετε ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο θα σώσετε τους
µικροµεσαίους κτηνοτρόφους. Λέτε ψέµατα! Απλά, µαζικά απο-
χαρακτηρίζετε δασικές εκτάσεις χρησιµοποιώντας ως άλλοθι τα
προβλήµατα που δηµιούργησε η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και των προηγούµενων κυβερνήσεων µε τις βοσκήσιµες
εκτάσεις. 

Εµείς θέτουµε το εξής ερώτηµα. Υπήρχαν βοσκήσιµες εκτά-
σεις σε επάρκεια τις οποίες κατέγραφε και η ΕΛΣΤΑΤ στα πε-
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νήντα δύο εκατοµµύρια στρέµµατα περίπου; Υπήρχαν, το είπατε
και εσείς, κύριε Υπουργέ. Επιτρεπόταν η βόσκηση σε δάση και
δασικές εκτάσεις µε τη σύµφωνη γνώµη των δασαρχείων και των
δασολόγων; Επιτρεπόταν, χωρίς να δηµιουργείται πρόβληµα.
Αυτός ήταν ο κανόνας.

Τώρα αυτό έχει καταστραφεί, γιατί δεν βάζετε σε προτεραι-
ότητα την προστασία της δασικής έκτασης, αλλά της βοσκήσι-
µης έκτασης. Μετατρέπετε τη µορφή χρήσης της δασικής
έκτασης που είναι η βόσκηση, σε χαρακτήρα, δηλαδή τις βοσκή-
σιµες εκτάσεις. Έτσι αποχαρακτηρίζετε δάση και δασικές εκτά-
σεις, µέσα από την αλλαγή χρήσης της γης.

Αυτό βεβαίως το προσπάθησαν και άλλες κυβερνήσεις, και η
Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Το θυµόσαστε. Δεν ολοκλήρω-
σαν. Ένα ποσοστό το πέρασαν, αλλά δεν το ολοκλήρωσαν λόγω
αντιδράσεων. Απέτυχαν, γιατί καταπατούσαν νόµους προστα-
σίας που αναφέρει και η επιστηµονική έκθεση της Βουλής. 

Ειδικά στις σελίδες 3 ως 7 της έκθεσης, καθαρά µπαίνει από
τον ορισµό για τις βοσκήσιµες γαίες ότι αυτές θα συµπίπτουν µε
δάση και δασικές εκτάσεις ή τµήµατα αυτών. Είναι στη σελίδα 3.
Και στη σελίδα 5 αναφέρει ξεκάθαρα ότι οι εκτάσεις που αναφέ-
ρονται ως βοσκήσιµες γαίες αποτελούν εκτάσεις δασικού χαρα-
κτήρα και ακόµη ότι τα σχέδια διαχείρισης προστατευόµενων
περιοχών, που συµπίπτουν µε βοσκήσιµες γαίες, δεν έχουν τη
δυνατότητα να αναπτυχθούν σε πυκνά δάση, καθότι το έδαφός
τους δεν έχει µεγάλο βάθος, δηλαδή συγχύσεις που προκαλούν-
ται από διαχειριστικά σχέδια και περιέχονται στη σελίδα 4 της
έκθεσης. Υπάρχουν πολλά ακόµη σηµεία και για τις περιοχές
«NATURA 2000». 

Στην οµιλία σας δεν απαντήσατε σε αυτά, κύριε Υπουργέ. Και
το κάνετε εσείς ένας δασολόγος στο επάγγελµα, που σηµαίνει
πλήρη επιστηµονική γνώση. Δυστυχώς συνειδητά καταστρέφετε
περιβαλλοντικά χωρίς να δίνετε λύση στα µεγάλα προβλήµατα
της κτηνοτροφίας και των µικροµεσαίων κτηνοτρόφων που τους
τσακίζετε µε τη λεηλασία του πενιχρού εισοδήµατός τους.

Επιπλέον βοσκήσιµες εκτάσεις µε αυτό το κακούργηµα θα δη-
µιουργήσετε, όµως λίγοι θα τις καρπωθούν. Θα είναι οι µεγάλοι
που θα έχουν να πληρώσουν δικαίωµα χρήσης βόσκησης, δη-
λαδή µίσθωµα που θα αυξηθεί, κατά τη γνώµη µας, µε τους
νέους όρους. 

Γι’ αυτό επισηµαίνει και η επιστηµονική έκθεση της Βουλής στη
σελίδα 6 ότι δεν έχετε ούτε κριτήρια ενδεικτικά για το πώς θα
καθορίζεται το ύψος του µισθώµατος και ότι θα έπρεπε να υπάρ-
χουν τουλάχιστον ενδεικτικά. Το παραπέµπετε, όµως, σε υπουρ-
γικές αποφάσεις, για να µην φανεί ότι χρησιµοποιείτε το µίσθωµα
ως εργαλείο για να φύγουν από τη µέση µικροµεσαίοι κτηνοτρό-
φοι που είναι ήδη καταχρεωµένοι.

Βέβαια, ήδη τους αφανίζετε µε εργαλεία τη φοροληστεία, τα
χαράτσια, την αύξηση του κόστους παραγωγής σε όλα τα αγρο-
τικά εφόδια εισροών που έχουν ακριβύνει λόγω υψηλού ΦΠΑ.
Και µε αυτό το νοµοσχέδιο, εδώ που τα λέµε, τους βάζετε επι-
πλέον να πληρώσουν και νέα τέλη, όπως τέλος για ταφή νεκρών
ζώων ή τέλη βόσκησης.

Ήρθατε να µας πείτε ότι θα πάρουν τις ενισχύσεις που δι-
καιούνται. Χειροκροτηθήκατε, ναι. Βεβαίως, θα έχετε να πάρετε
από την άγρια φορολογία. Γιατί, εδώ που τα λέµε και το ξέρετε
καλά, οι αγρότες δεν προλαβαίνουν να πάρουν την επιδότηση,
ήδη µέσα από τον λογαριασµό ό,τι χαράτσια έχουν βάλει οι προ-
ηγούµενοι –δεν φταίτε µόνο εσείς, απλώς λέω το συνεχίζετε- τα
παίρνουν. Και βεβαίως, έχετε και τις άµεσες και έµµεσες φορο-
λογίες. Ο προϋπολογισµός είναι καθρέφτης. Αύριο ξεκινάµε και
φαίνονται και τα έχουν γράψει και οι εφηµερίδες. Και βέβαια, χαι-
ρόσαστε και χειροκροτάτε, κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευ-
σης. Θα έχετε έσοδα από αυτούς που θα χρεωκοπείτε, όµως. 

Ένα άλλο ερώτηµα που θα ήθελα να θέσω είναι το εξής. Πότε
προέκυψε το πρόβληµα µε τις βοσκήσιµες εκτάσεις; Γιατί η ανε-
πάρκεια είναι στα χαρτιά και όχι στην ουσία των βοσκήσιµων
εκτάσεων. Προέκυψε όταν η νέα ΚΑΠ επιδοτεί τη γη και όχι τις
ζωικές µονάδες και όταν τα σχέδια δράσης για τα βοσκοτόπια,
που εκπόνησαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις –γι’ αυτό και εδώ
που τα λέµε η Νέα Δηµοκρατία υπερψηφίζει το νοµοσχέδιό σας
και δεν καταλαβαίνω το λόγο των τσακωµών σας- εγκρίθηκαν

από την Ευρωπαϊκή Ένωση, ενσωµατώθηκαν στην εγκύκλιο του
ΟΠΕΚΕΠΕ και έβγαιναν εκτός αναγνώρισης εκατοµµύρια στρέµ-
µατα βοσκήσιµων εκτάσεων. Τότε στερήθηκαν και ενισχύσεις οι
κτηνοτρόφοι, χωρίς να φταίνε σε τίποτα οι ίδιοι.

Με λίγα λόγια η Ευρωπαϊκή Ένωση καθορίζει τη χρήση των
εκτάσεών µας και εσείς χορεύετε µε όρους αντιεπιστηµονικούς
και επικίνδυνους. 

Είστε υπόλογοι για τις συνέπειες, γιατί µε αυτήν τη µεθόδευση
θα κλαπούν µε νόµιµο τρόπο δικαιώµατα από µικροµεσαίους κτη-
νοτρόφους που δεν θα επιβιώσουν και θα δοθούν δωρεά σε µε-
γαλοκτηνοτρόφους και σε νέα τζάκια που θα δηµιουργηθούν.
Ουσιαστικά θα εκβιάζονται αυτοί που δεν θα µπορούν να επιβιώ-
σουν να εγκαταλείψουν και θα αναγκαστούν να πουλήσουν κο-
ψοχρονιά κοπάδια, γη, δικαιώµατα. Φυσικά, εκατοντάδες διά-
σπαρτα µικροµεσαία τυροκοµεία τοπικού χαρακτήρα θα κλεί-
σουν, αφού θα έχουν µειωµένες εισκοµίσεις γάλακτος.

Αυτό το ονοµάζετε «επιτυχία». Το ίδιο κάνετε σαν Κυβέρνηση,
όταν βαφτίζετε «επιτυχία» την προστασία των αδυνάµων, την
απελευθέρωση στους πλειστηριασµούς, τη φοροληστεία, τη νέα
σφαγή στο ασφαλιστικό, ακόµα και στα επιδόµατα του ΕΚΑΣ, τη
διάλυση της κοινωνικής ασφάλισης, τα νέα χαράτσια και τις πε-
ρικοπές του προϋπολογισµού του 2016 στα 5,7 δισεκατοµµύρια
ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μπορεί να λέτε στην εισηγητική έκθεση ότι το 60% του κό-
στους των κτηνοτρόφων είναι ζωοτροφές, όµως τι κάνετε κι
εσείς για να µειωθεί το υψηλό κόστος; Μήπως θα µπορούσατε
να µηδενίσετε τον ΦΠΑ, για να γίνουν οι ζωοτροφές κατά 23%
φθηνότερες; Να, ένα µέτρο άµεσο και γρήγορο! Αντίθετα, εσείς
τον αυξήσατε και µετά λέτε ότι στηρίζετε την κτηνοτροφία.

Υπάρχει ανάγκη ενίσχυσης και ανάπτυξης της κτηνοτροφίας;
Βεβαίως και υπάρχει και οι λόγοι είναι πολλοί. Εγώ θα αναφέρω
πέντε λόγους. Έχουµε τις εδαφοκλιµατολογικές συνθήκες, την
πείρα, ντόπιες φυλές, επιστήµονες για να σχεδιάσουν. Εισά-
γουµε ζωοκοµικά που είναι υψηλής διατροφικής αξίας και κοστί-
ζουν παραπάνω από 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό µας καθιστά
εξαρτώµενους. Άρα πρέπει να διορθωθεί. 

Η αιγοπροβατοτροφία αξιοποιεί ορεινές και ηµιορεινές περιο-
χές. Υπάρχει αυξητική ζήτηση διεθνώς στη φέτα που πρώτη ύλη
έχει το αιγοπρόβειο και η ανάπτυξη της κτηνοτροφίας και των
κλάδων που τη συνεπικουρούν θα αυξήσει την απασχόληση, δη-
λαδή θα µειώσει την ανεργία.

Όλα αυτά σηµαίνουν ότι επιβάλλεται, είναι ανάγκη να αναπτυχ-
θεί η κτηνοτροφία, αλλά προς όφελος των αναγκών του λαού και
όχι στα λίγα χέρια για το κέρδος µίας οµάδας καπιταλιστών.

Θα ήθελα να σας πω ότι όσον αφορά στο Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι στο πρόγραµµά
µας για τον αγροτικό τοµέα την ανάπτυξη της κτηνοτροφίας την
έχουµε πρώτη, αφού η αναλογία φυτικής- προζωικής παραγωγής
είναι οκτώ προς δύο. Αυτό είναι απαράδεκτο. Είναι αντιπαραγω-
γικό.

Αν θέλετε να σχεδιάσετε µε βάση τις ανάγκες, θα υπολογίζετε
κατ’ αρχάς –λέω το πιο στοιχειώδες- πόσα παιδιά έχουµε στα
σχολεία, τους βρεφονηπιακούς και παιδικούς σταθµούς, πώς
οφείλουµε να εξασφαλίσουµε το γάλα τους και ένα γεύµα την
ηµέρα που θα περιλαµβάνει και τυρί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Μανωλάκου,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
παίρνοντας χρόνο και από τη δευτερολογία µου.

Αυτό το λέω γιατί σήµερα στην Κρήτη υπάρχουν µεγάλες
απούλητες ποσότητες γραβιέρας –και αυτές είναι οι αντιφάσεις
του συστήµατος- καθώς λόγω κρίσης έχει πέσει η κατανάλωση.
Το ζήτηµα αυτό θα το βρείτε µπροστά σας.

Επίσης, τα ζώα υποσιτίζονται λόγω ακριβών ζωοτροφών. Ο κ.
Πουλάκης ή δεν τα ξέρει ή δεν τα οµολογεί. Επίσης, οι κτηνο-
τρόφοι έχουν κι άλλες ανάγκες, όπως κτηνιατρική προστασία για
το ζωικό τους κεφάλαιο. Πρέπει να προσληφθούν κτηνίατροι και
να στελεχωθούν τα ινστιτούτα. Πρέπει, επίσης, να αντιµετωπι-
στούν διάφορες ζωονόσοι. 
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Αυτά τα ζητήµατα τα ξέρετε. Τα αναφέρατε πέρυσι στην επε-
ρώτηση, την οποία καταθέτω για να θυµηθείτε τι λέγατε.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, οι ευθύνες που έχουν και οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις είναι ολοφάνερες. Εδώ που τα λέµε, σας στηρίζουν στην κυ-
ριολεξία. Γι’ αυτό είναι µεγάλη η προσφορά σας στο αστικό
σύστηµα. Έχετε τη συναίνεσή τους και την πλάτη των άλλων. Το
Ποτάµι, αν και ανέδειξε πολλά ζητήµατα, το στηρίζει. Το ίδιο
κάνει και η Νέα Δηµοκρατία. 

Να, λοιπόν, γιατί το ΚΚΕ είναι η µόνη δύναµη που κάνει φιλο-
λαϊκή αντιπολίτευση και χρειάζεται δυνάµωµα. Κυρίως, όµως,
χρειάζεται ο ίδιος ο λαός να δείξει τη δύναµή του και όχι να πέσει
θύµα αναµονής και ανοχής σε µία ακόµα αντιλαϊκή Κυβέρνηση
που στηρίζει επιχειρηµατικούς οµίλους και συµµετέχει σε ιµπε-
ριαλιστικούς οργανισµούς που µακελεύουν χώρες και λαούς.

Συνένοχοι, λοιπόν, δεν θα γίνουµε και γι’ αυτό καταψηφίζουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Μανωλάκου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Λιγότερο. 
Απλά θέλω να ενηµερώσω την κ. Μανωλάκου ότι υπάρχει

υπουργική απόφαση δωρεάν διανοµής µέσα από απόσυρση τυ-
ριών που πραγµατικά έχουν µεγάλο πρόβληµα στη διάθεσή τους,
συµπληρώνοντας ότι τα συγκεκριµένα χρήµατα θα αντληθούν
από πρόγραµµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είναι αυτά για τους άπορους που
είναι κάθε χρόνο;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Όχι, καινούργια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπουκώρος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στα όσα συνέβησαν προηγουµένως µε την όλη διαδικασία

έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε, να λέτε ότι προηγούνται οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι γιατί έτσι προβλέπεται από τον Κανο-
νισµό της Βουλής, πλην όµως υπήρξε στην αρχή της συνεδ-
ρίασης µία οµόφωνη συµφωνία όλων των κοµµάτων να παρεµ-
βάλλονται τέσσερις Βουλευτές σε κάθε Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο. Και επειδή νοµίζω ότι είναι µέληµα και δικό σας η ανα-
βάθµιση του ρόλου των Βουλευτών, ιδιαίτερα σε αυτή την Αί-
θουσα, αυτή η συµφωνία νοµίζω ότι έπρεπε να τηρηθεί.

Βεβαίως, δεν είναι προσωπικό σας λάθος, αφού η προηγού-
µενη Προεδρεύουσα της συνεδρίασης είχε καταλάβει ότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μπουκώρο,
επειδή ξεκινήσατε στραβά -επιτρέψτε µου τη λέξη και την έκ-
φραση…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε µε. Σας

διακόπτω και θα σας δώσω τον χρόνο της διακοπής που σας
παίρνω.

Εάν ήθελα να εφαρµόσω το «η συνεδρίαση θα τελειώσει στις
δώδεκα τα µεσάνυχτα», θα µιλούσαν µόνο οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι και θα κλείναµε στις δώδεκα, κύριε Μπουκώρο, και
θα µιλούσατε και εσείς αύριο. Έτσι, λοιπόν, µπείτε κατευθείαν
στο νοµοσχέδιο επί της ουσίας και αφήστε τις νουθεσίες στο
Προεδρείο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν πρόκειται για νουθεσία, κύριε
Πρόεδρε. Αν είχατε την καλοσύνη να ακούσετε την ολοκλήρωση
της σκέψης µου, θα είχατε αντιληφθεί ότι το λάθος προηγήθηκε
της δικής σας προεδρίας. Και το λάθος δεν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Περάστε στο νοµο-
σχέδιο, κύριε Μπουκώρο. Έχω συνεννοηθεί πώς θα πάµε και τι
ώρα θα τελειώσουµε περίπου.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Βεβαίως.

Κύριε Υπουργέ, έρχοµαι σε εσάς. Αντιλαµβάνεστε και εσείς ότι
το ενδιαφέρον των κτηνοτρόφων σήµερα δεν είναι το νοµοσχέ-
διο που συζητάµε, γιατί αυτό στην οριστική του µορφή και στην
τελική επίλυση των προβληµάτων που υποτίθεται ότι αντιµετω-
πίζει το εξακοντίζετε στο µακρινό 2019 µε το άρθρο 4, και όλοι
αναρωτιόµαστε γιατί όχι το 2017, ώστε η χώρα να έχει και τον
χρόνο να διαπραγµατευθεί για την επόµενη Προγραµµατική Πε-
ρίοδο.

Όµως, κύριε Υπουργέ, µε σοκάρισε πραγµατικά η ευκολία µε
την οποία σήµερα σε αυτήν την Αίθουσα οµολογήσατε ότι του-
λάχιστον το τελευταίο δεκαπενθήµερο της καθυστέρησης των
πληρωµών εσκεµµένα το αποφασίσατε και το δροµολογήσατε
εσείς, ενώ είχε προηγηθεί άλλος ένας µήνας καθυστέρησης.  Και
σύµφωνα µε τις δικές σας δεσµεύσεις, στην ολοκλήρωση των
πληρωµών θα πάµε στις 15 Δεκεµβρίου, δηλαδή δύο µήνες κα-
θυστέρηση σε σχέση µε προηγούµενες χρονιές. 

Το αντιµετωπίζετε αυτό, κύριε Υπουργέ, εντελώς επικοινω-
νιακά και συνθηµατολογικά, θα έλεγα. Όµως, δεν είναι έτσι. Κα-
ταλήγετε να το διαχειρίζεστε λογιστικά και γραφειοκρατικά. Ό-
µως, ο πρωτογενής τοµέας και ιδιαίτερα η κτηνοτροφία, κύριε
Υπουργέ, δεν είναι θεωρία, είναι πράξη και αποτέλεσµα. Με τη
δίµηνη καθυστέρηση της καταβολής των επιδοτήσεων δηµιουρ-
γείτε ένα επιπλέον κόστος παραγωγής στους κτηνοτρόφους.

Κύριε Υπουργέ, είπατε εσείς ο ίδιος ότι οι ζωοτροφές -και το
αναφέρετε και στο νοµοσχέδιο- αποτελούν το 60% του κόστους
παραγωγής. Δεν σκεφτήκατε, κύριε Υπουργέ, ότι άλλη είναι η
τιµή των ζωοτροφών στις 15 Οκτωβρίου και άλλη είναι η τιµή των
ζωοτροφών στις 15 Δεκεµβρίου, ιδιαίτερα αν έχουµε µεταβολή
των καιρικών συνθηκών επί τω δυσµενέστερω, που έτσι φαίνεται
ότι θα γίνει τη φετινή χρονιά; Δεν έχετε υπ’ όψιν σας την εµπειρία
προηγούµενων ετών κατά τα οποία έτη οι ζωοτροφές από τον
Οκτώβριο µέχρι τον Δεκέµβριο και τον Ιανουάριο αυξήθηκαν
µέχρι και 50%; Θεωρητικά είναι τα ζητήµατα ή πρακτικά; 

Ο κτηνοτρόφος τι θα κάνει µε τα χρήµατα των επιδοτήσεων,
θα πάει διακοπές ή θα τα καταθέσει στην τράπεζα;

Ζωοτροφές θα προµηθευτεί. Kαι αυτό το καθυστερήσατε
δραµατικά και απελπιστικά για τον Έλληνα κτηνοτρόφο, κύριε
Υπουργέ.

Μας είπατε, βεβαίως, απόψε ότι θα ξεκινήσετε την ερχόµενη
Παρασκευή τις πληρωµές και θα ολοκληρωθούν οι πληρωµές
στις 15 Δεκεµβρίου. Εύχοµαι ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, να επιβε-
βαιωθείτε αυτήν τη φορά, γιατί είναι η δεύτερη ή τρίτη φορά που
υπόσχεστε πληρωµές.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Λυπάµαι, γιατί είµαστε εδώ, δεν είπαµε τέτοιο
πράγµα. Σας είπα ότι ξεκινάµε την Παρασκευή και ολοκληρώ-
νουµε τη Δευτέρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
αφήστε τον κ. Μπουκώρο να µιλήσει. Και εάν θέλετε να προσθέ-
σετε κάτι, θα µπορείτε να ζητήσετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Είπατε, κύριε Υπουργέ -δείτε τα
Πρακτικά- ότι θα ολοκληρωθούν 15 Δεκεµβρίου. Όλοι εδώ ήµα-
σταν µέσα σε αυτήν την Αίθουσα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Οι εκκρεµότητες των παλαιοτέρων ετών.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Και θα σας παρακαλέσω να σέβεστε
τους οµιλητές. Να µην διακόπτετε κατ’ αυτόν τον απαράδεκτο
τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κλείστε το θέµα,
κύριε Μπουκώρο, σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Εδώ είµαστε για να ασκούµε κρι-
τική, όχι για να χαϊδεύουµε αυτιά!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Για να λέµε και την αλήθεια.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η αλήθεια σύµφωνα µε τη δική σας
οπτική γωνία.

Θα παρακαλέσω να αφαιρεθεί ο χρόνος, κύριε Πρόεδρε. 
Έτσι είναι. Και άλλωστε δεν αποδειχθήκατε και αξιόπιστος στις

πληρωµές των επιδοτήσεων φέτος. Γιατί διαµαρτύρεστε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ενώ εσείς!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η καθυστέρηση, λοιπόν, είναι µε-
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γάλη, είναι δίµηνη. 
Κύριε Υπουργέ, αυτή η τακτική έχει συνέπειες στο κόστος πα-

ραγωγής, να το σηµειώσετε αυτό, σας παρακαλώ, όχι έτσι µε ευ-
κολία να λέτε εσκεµµένα «καθυστερήσαµε τις πληρωµές» και να
σας χειροκροτούν οι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης.

Μιλήσατε και για το ισοζύγιο εµπορικών συναλλαγών και για
το κόστος των 2 δισεκατοµµυρίων σε ζωοκοµικά προϊόντα. Και
τι σας κάνει να πιστεύετε, κύριε Υπουργέ, ότι µε την άγρια φο-
ρολογία που ετοιµάζετε και µε τη φορολόγηση 26% και τη φο-
ρολόγηση των επιδοτήσεων -που για πρώτη φορά εσείς ψηφίσα-
τε µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, για το Εργοστάσιο
Ζάχαρης, της κ. Βαλαβάνη στις 12 Μαΐου, εσείς, ναι εσείς, κα-
νένα άλλο κόµµα, για πρώτη φορά φορολογείτε τις επιδοτήσεις-
σας κάνει να πιστεύετε, κύριε Υπουργέ ότι θα αυξηθεί η παρα-
γωγή και θα κλείσει η ψαλίδα του ισοζυγίου εµπορικών συναλ-
λαγών; Θα µπορούµε να παράγουµε περισσότερα κτηνοτροφικά
προϊόντα µε τη φορολογία που ετοιµάζετε για τους κτηνοτρό-
φους; 

Για το νοµοσχέδιο, αυτό καθαυτό, κύριε Υπουργέ, στον επί-
λογο της οµιλίας σας, δεν τολµήσατε βεβαίως, να το ονοµάσετε
«µεταρρύθµιση», το ονοµάσατε απλή ρύθµιση, δηλαδή ενός εί-
δους διευθέτηση είναι, γιατί προϋπήρχαν τα νοµοθετήµατα και
πράγµατι διευθετείτε αυτά τα ζητήµατα, γι’ αυτό και επί της
αρχής το στηρίζουµε, κινείται στη σωστή κατεύθυνση γιατί συµ-
µαζεύει τα πράγµατα. 

Όµως, ποιο ήταν το στρατηγικό µας πρόβληµα στο συγκεκρι-
µένο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ; Δεν ήταν ότι το 2002 κάποιος
Υπουργός Γεωργίας τότε –κεντροαριστερός, όχι κεντροδεξιός-
αποδέχθηκε αµαχητί την απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι
θαµνοσκεπείς εκτάσεις, ποώδεις, ξυλώδεις, φρυγανώδεις, να
µην θεωρούνται βοσκότοποι; Το 2002 έγινε. Το 2007 ξεκίνησαν
οι έλεγχοι και το 2012, 2013, 2014 αρχίσαµε να αντιµετωπίζουµε
τα προβλήµατα. Αυτή είναι η αλήθεια, γιατί ακούω από διάφο-
ρους οµιλητές της Συµπολίτευσης να λένε «τι κάνατε σαράντα
χρόνια;». Βάλαµε την Ελλάδα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και απο-
λαµβάνουν επιδοτήσεις οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι. Αυτό κά-
ναµε σαράντα χρόνια. Αυτό έκανε ο Κωνσταντίνος Καραµανλής,
µια πορεία που εσείς σήµερα δυναµιτίζετε µε τις πολιτικές σας
αναζητήσεις, ιδιαίτερα στην πρώτη περίοδό σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να σας θυµίσω ότι ήταν η προηγού-
µενη κυβέρνηση –και το είπατε προς τιµήν σας στην οµιλία σας-
που σε συνεννόηση µε τις υπόλοιπες χώρες του Νότου, που αν-
τιµετώπιζαν παρόµοιο πρόβληµα, κατόρθωσαν να πείσουν την
Ευρωπαϊκή Ένωση, µόλις τον Δεκέµβριο του 2014, να θεωρήσει
και αυτές τις εκτάσεις βοσκήσιµες. Εκλογές έγιναν τον Ιανουάριο
και µε δέκα µήνες καθυστέρηση φέρνετε το νοµοσχέδιο. Αυτή
είναι η πραγµατική αλήθεια.

Όµως, κύριε Υπουργέ, επειδή ο χρόνος είναι ελάχιστος για
τόσο µεγάλα ζητήµατα, αυτά είναι υπηρεσιακά και ουσιαστικά
ζητήµατα βεβαίως, αλλά δική σας ευθύνη είναι να εκπονήσετε
σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας και κυρίως
αναπτυξιακό σχέδιο για τον πρωτογενή τοµέα. 

Θα έλεγα, λοιπόν, στο πλαίσιο αυτό ότι διαφωνούµε κάθετα
µε το άρθρο 4. Και θα ήθελα να µας διευκρινίσετε εδώ το τέλος
βόσκησης, το οποίο θα ρυθµίζεται µε κοινή υπουργική απόφαση,
όπως προβλέπεται, αν θα αυξάνει τα έξοδα των κτηνοτρόφων -
γιατί πραγµατικά δεν έχουν τέτοια δυνατότητα- να το καθορίσετε
µε κάποιο τρόπο, ούτως ώστε –όταν καταρτιστούν τα οριστικά
σχέδια διαχείρισης- να ξέρουν και να µπορούν να κάνουν τον
προγραµµατισµό τους οι Έλληνες κτηνοτρόφοι, να µην πάµε σε
νέες καταστάσεις, να µην πάµε σε κανένα καινούργιο κτηνοτρο-
φικό ΕΝΦΙΑ αυτή τη φορά, γιατί ξέρετε ότι και οι µελέτες για τα
οριστικά σχέδια διαχείρισης κοστίζουν και η διαχείριση και το συ-
νολικό πρότζεκτ κοστίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, κύ-
ριε Μπουκώρο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Είναι γενικόλογα τα κορυφαία ση-
µεία του νοµοσχεδίου. Θα έλεγα ότι µεταβιβάζετε τον µπελά στις
περιφέρειες και το κόστος στους κτηνοτρόφους. Αυτή είναι η

ουσία του νοµοσχεδίου.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Ποτάµι, ο κ. Δανέλλης. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, µπορώ να έχω
ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό αυστηρά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ειλικρινά, δεν θέλω να σας στεναχωρήσω, αγα-
πητέ συνάδελφε. Δεν είναι δυνατόν να λέγονται ανακρίβειες σ’
αυτήν την Αίθουσα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ποια είναι η ανακρίβεια;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα σας πω, λοιπόν, συγκεκριµένα. Τέλος του
2013 έρχεται νόµος, ο οποίος για πρώτη φορά βάζει το εισόδηµα
του αγρότη να φορολογείται µε 13% από το πρώτο ευρώ… 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Βεβαίως. Το είπα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): …κι όταν έρχεται για πρώτη φορά, αρχές του
2015, γιατί αφορούσε το εισόδηµα του 2014 αυτό το πράγµα να
αποτυπωθεί στις φορολογικές δηλώσεις, …

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ναι, ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): …είχε ξεσηκωθεί όλος ο κόσµος και όντως άπαν-
τες ερµήνευαν τη συγκεκριµένη ρύθµιση και ήρθε η κ. Σαββαΐ-
δου…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το «ερµήνευαν», όµως.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας παρακαλώ, αφήστε µε να ολοκληρώσω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Οι ερµηνείες είναι ποικίλες, κύριε

Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας παρακαλώ, αφήστε µε να ολοκληρώσω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μπουκώρο,

σταµατήστε σας παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): …και ήρθε η κ. Σαββαΐδου, η τότε Γενική Γραµ-
µατέας Δηµοσίων Εσόδων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
ολοκληρώστε την τοποθέτησή σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): …και µε εγκύκλιό της αναφέρεται ρητά ότι εννο-
είται όλα τα έσοδα του αγρότη ενισχύσεις, αποζηµιώσεις, φορο-
λογούνται µε 13%. Ερχόµαστε, λοιπόν…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Όχι! Έτσι το ερµηνεύετε εσείς!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας παρακαλώ!
Ερχόµαστε λοιπόν τον Ιούνιο του 2015, που ήταν η περίοδος

που γινόντουσαν οι δηλώσεις και φέρνουµε τη ρύθµιση µε την κ.
Βαλαβάνη, η οποία έλεγε ότι αποζηµιώσεις –βεβαίως για πρώτη
φορά αποζηµιώσεις, ήταν αντισυνταγµατικό τότε, προβλεπόταν
η φορολόγησή τους- και ενισχύσεις µέχρι 12.000 ευρώ δεν θα
φορολογούνται. Προς Θεού! Πότε εµείς φέραµε ρύθµιση για φο-
ρολόγηση; Ίσα-ίσα το αντίθετο κάναµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αυτήν από τις 12.000 ευρώ και
πάνω! Το νοµοθετήσατε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τελειώσατε, κύριε
Υπουργέ;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Καταλάβατε τι είπε πιο µπροστά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, να
απευθύνεστε στο Προεδρείο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Καταλάβατε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, τε-
λειώσατε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Έτσι το ερµηνεύετε εσείς και επειδή
απευθύνεστε σε πολύ προσωπικό τόνο, εσείς δεσµεύεστε για το
26% ή το 29%;
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Δανέλλης. 

Κύριε Μπουκώρο, σας παρακαλώ!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το 13% σας πείραξε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μπουκώρο!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το 26% που έρχεται δεν σας πειρά-

ζει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δανέλλη,

ελάτε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι αρκούντως άχαρο

να υφέρπει συνεχώς µια αντιπαράθεση µεταξύ των Κοινοβουλευ-
τικών Εκπροσώπων και των συναδέλφων οµιλητών. Και επειδή
νοµίζω ότι έχει σηµειωθεί ότι…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μπορώ, κύριοι συνάδελφοι;
Επειδή φαντάζοµαι ότι έχετε σηµειώσει ότι παγίως, όποτε

µπορώ, παραχωρώ τη σειρά µου ως Κοινοβουλευτικού Εκπρο-
σώπου σε συναδέλφους οµιλητές, θέλω απόψε να παρατηρήσω
ότι ορισµένες φορές ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος δεν πλη-
ροί τον ρόλο του όταν είναι υποχρεωµένος να τοποθετηθεί τόσες
ώρες µετά από την τοποθέτηση του Υπουργού ή σε τέτοια από-
σταση από τους υπόλοιπους συναδέλφους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους. Θα περιοριστώ να αναφερθώ µονάχα στα του νο-
µοσχεδίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που σήµερα συ-
ζητάµε αποτελεί απόδειξη απουσίας σχεδιασµού και προγράµ-
µατος για έναν από τους σηµαντικότερους τοµείς αγροτικής
οικονοµίας και από τους τοµείς τους ευνοούµενους από τη νέα
Κοινή Αγροτική Πολιτική, καθώς και αδυναµίες διαχείρισης υπο-
χρεώσεων και εκκρεµοτήτων που για άλλη µια φορά αντιµετωπί-
ζονται εν θερµώ, πρόχειρα και αποσπασµατικά.

Ο τοµέας της ελληνικής κτηνοτροφίας έχει σαφώς ανάγκη από
βαθιές αλλαγές τόσο στη διάρθρωση όσο και στη δοµή του, αλ-
λαγές που είναι απαραίτητες προκειµένου να ανταποκριθεί στον
ανταγωνισµό και στις απαιτήσεις των καιρών, συγκρατώντας και
πολύ περισσότερο προσελκύοντας νέους και ικανούς ανθρώ-
πους, ώστε να καλύψει στο µέλλον τις ανάγκες της χώρας σε
προϊόντα υψηλής ποιότητας και προστιθέµενης αξίας.

Σήµερα η χώρα είναι γνωστό ότι παράγει περίπου εξακόσιες
χιλιάδες τόνους γάλα, ενώ χρειάζεται τις διπλάσιες ποσότητες.
Κάνουµε εισαγωγή 80% σε βοδινό κρέας, 70% σε χοιρινό και
15% σε πουλερικά.

Στόχος µας τα επόµενα χρόνια, αν βλέπαµε τη µεγάλη εικόνα,
θα έπρεπε να είναι η αύξηση της παραγωγής, η τυποποίηση και
πιστοποίηση ανταγωνιστικών ελληνικών κτηνοτροφικών προϊόν-
των, ώστε να µπορούµε να µιλάµε για βιώσιµη ανάπτυξη, αλλά
και ένα σοβαρό αντίµετρο στην κρίση.

Σήµερα θα έπρεπε να έχουµε ήδη µπροστά µας και να συζη-
τάµε ένα εθνικό σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης, στο
οποίο άλλωστε θεωρητικά αναφερόµαστε όλοι, ένα σχέδιο που
θα έδινε κίνητρα στους παραγωγικούς φορείς, που θα πρότεινε
τρόπους ενίσχυσης της κτηνοτροφίας και θα έβαζε ένα πλαίσιο,
ώστε να καταστούν τα προϊόντα µας ανταγωνιστικά στο ιδιαιτέ-
ρως απαιτητικό διεθνές περιβάλλον. 

Σε τι απ’ όλα αυτά έρχεται να συνδράµει το σηµερινό νοµο-
σχέδιο; Σε ποιο από τα παραπάνω έρχεται να δώσει ή έστω να
προτείνει µια ουσιαστική λύση; Δυστυχώς –φοβόµαστε- σε τί-
ποτα. 

Επιπροσθέτως, συζητάµε το παρόν νοµοσχέδιο στη σκιά της
συζήτησης για τον προϋπολογισµό που ξεκινά αύριο και φέρνει
µια σειρά σκληρών φορολογικών µέτρων για τον πρωτογενή
τοµέα, µέτρα που ευθέως συνδέονται µε την ανταγωνιστικότητα
και του κτηνοτροφικού κλάδου, σκληρά δηµοσιονοµικά µέτρα
χωρίς να συνοδεύονται από τη δηµιουργία προϋποθέσεων αξιο-
ποίησης των ευκαιριών της νέας ΚΑΠ, δύο χρόνια µάλιστα περί-
που µετά την έναρξη εφαρµογής της, µε αποτέλεσµα να µην
ενισχύεται το εισόδηµα των αγροτών και συνεπώς και η φορο-
δοτική τους ικανότητα. 

Η αύξηση του ενεργειακού κόστους, όπως και η αύξηση του
ΦΠΑ στο 23% στα αγροτικά εφόδια, επηρεάζουν αναµφίβολα την

ανταγωνιστικότητα και του κτηνοτροφικού κλάδου. Την επηρεά-
ζουν ιδιαίτερα αν σκεφτούµε πως στα περισσότερα κράτη-µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ο ΦΠΑ εφοδίων και µηχανηµάτων δεν
ξεπερνά το 6%, ενώ παράλληλα τα συνεταιριστικά σχήµατα διά-
θεσης των πρώτων υλών και των εφοδίων επιτυγχάνουν οικονο-
µίες κλίµακας και παράλληλα χαίρουν και ειδικών φορολογικών
ελαφρύνσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αναµφισβήτητα απαραί-
τητη η εφαρµογή µιας συγκεκριµένης και ξεκάθαρης πολιτικής
διαχείρισης των εκτάσεων που εν δυνάµει µπορούν να βοσκη-
θούν. 

Εξάλλου, κάθε καθυστέρηση επιβαρύνει την ασθενική οικονο-
µία της χώρας µας µε επιπλέον πρόστιµα και καταλογισµούς από
τα αρµόδια ευρωπαϊκά όργανα. Ήδη εξαιτίας της έλλειψης δια-
χείρισης των βοσκοτόπων έχει οριστικοποιηθεί πρόστιµο από την
Ευρωπαϊκή Ένωση ύψους 322 εκατοµµυρίων ευρώ που αφορά
την περίοδο 2009-2011, ενώ έχει ξεκινήσει η διαδικασία προστί-
µου και για την περίοδο 2012-2014. 

Οι λόγοι φυσικά που επιβάλλουν µια τέτοια πολιτική δεν εξαντ-
λούνται µόνο στο φόβο ή στην ανάγκη προστασίας της χώρας
από την επιβολή προστίµων. Η βόσκηση συµβάλλει τόσο στη µεί-
ωση του κόστους παραγωγής όσο και στην παραγωγή ανταγω-
νιστικών προϊόντων υψηλής ποιότητας, προϊόντων που αντα-
ποκρινόµενα στις διεθνείς διατροφικές τάσεις, θέλουν τη σφρα-
γίδα της ιδιαιτερότητας και της µοναδικότητας ει δυνατόν, µέσα
από την ποικιλία του ξεχωριστού ελληνικού φυσικού πλούτου. 

Παράλληλα, στο πλαίσιο του εθνικού σχεδιασµού του περιφε-
ρειακού µοντέλου κατανοµής των άµεσων ενισχύσεων, οι βοσκό-
τοποι αποτελούν µία από τις τρεις περιφέρειες της νέας ΚΑΠ,
ενώ για την καταβολή της βασικής ενίσχυσης στους κτηνοτρό-
φους απαιτείται η σύνδεση των ζώων µε συγκεκριµένο βοσκό-
τοπο.

Στόχος µιας συνολικής και ουσιαστικής πολιτικής διαχείρισης
των βοσκοτόπων δεν µπορεί να είναι άλλος από την αειφόρο δια-
χείριση του πολύτιµου φυσικού πόρου. 

Δυστυχώς µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο νοµοθετείτε τη δι-
αιώνιση µιας παθογένειας. Δεν υπάρχει κανένα ολοκληρωµένο
σχέδιο για την παρακολούθηση, την καταγραφή ή την κατάταξη
µε βάση την βοσκοϊκανότητα των βοσκοτόπων.

Νοµίζω ότι παίζουµε µε τις λέξεις. Βοσκήσιµες γαίες ή βοσκο-
τόπια; Η διατύπωση που χρησιµοποιείται καταλήγει να είναι τε-
λείως ασαφής στην προσπάθειά της να µη φανεί ότι θίγει τα
δάση και να ξεπεράσει µια παθογενή αλληλοεπικάλυψη που µας
βασανίζει εδώ και δεκαετίες. Πόσα και πού είναι τα µεν, πόσα,
πού και ποια είναι τα δε; Ο κανονισµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης
1307/2013 στο άρθρο 7 αναγνωρίζει µόνο την ορολογία του όρου
«βοσκότοπος». 

Η ορολογία που χρησιµοποιείται σε αρκετά σηµεία περιπλέκει
αντί να ξεκαθαρίζει. Αλλού πάλι µιλάτε για καταγραφή, στο άρ-
θρο 2, αλλού για αποτύπωση, στο άρθρο 6. Είστε σίγουροι ότι
δεν θα υπάρχει κανένα πρόβληµα; 

Επειδή η συνάδελφος εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Αραµπατζή αναφέρθηκε στην περιπέτεια του ορισµού περί βο-
σκοτόπων στον ευρωπαϊκό κανονισµό, θα ήθελα να καταθέσω
για την ιστορία πώς έτυχε να αντιληφθώ ως µέλος της Επιτροπής
Γεωργίας και Ανάπτυξης της Υπαίθρου του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου τότε, όταν αρχίζαµε τις συζητήσεις περί ΚΑΠ, ότι τα ελ-
ληνικά βοσκοτόπια και γενικότερα τα βοσκοτόπια του νότου, µε
τα χαρακτηριστικά που όλοι γνωρίζουµε, τα ξυλώδη και θα-
µνώδη, ήταν µη επιλέξιµα κατά τον επίσηµο ορισµό.

Έτσι αναγκαστήκαµε να πάρουµε µια σειρά πρωτοβουλιών µε
τον έτερο Έλληνα µέλος της επιτροπής, τον συνάδελφο κ. Πα-
παστάµκο. Κινητοποιήσαµε τους συναδέλφους του Νότου και κα-
ταφέραµε να τροποποιήσουµε τον ορισµό, µετά από πολλούς
αγώνες. Δεν ήταν αυτονόητο και δεν ήταν καθόλου εύκολο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική ύπαιθρος φέρει ένα
αναξιοποίητο δυναµικό και έχει τη δυνατότητα να θρέψει πολύ
περισσότερα ζώα, να µειώσει τα κόστη -τα σηµαντικότερα κόστη
για έναν κτηνοτρόφο είναι τα κόστη της εκτροφής- να δηµιουρ-
γήσει νέες θέσεις εργασίας και να παραγάγει εισοδήµατα. Επι-
βάλλεται να κινηθούµε προς αυτή την κατεύθυνση. Δεν αρκεί η
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θετική χωρίς άλλο καταγραφή και αποτύπωση που επιχειρείται
εδώ, κύριε Υπουργέ. Όµως, χωρίς Κτηµατολόγιο, χωρίς ξεκαθά-
ρισµα στις χρήσεις γης και στο ιδιοκτησιακό καθεστώς, φοβάµαι
πως αναβάλλουµε και πάλι να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα
στην ουσία του. 

Δεν αρκεί ένα νοµοσχέδιο που αναβάλλει και µεταθέτει χρο-
νικά τις ηµεροµηνίες ολοκλήρωσης των απαραίτητων διαχειρι-
στικών σχεδίων. Δεν αρκεί ένα νοµοσχέδιο που αποφεύγει να
καταγράψει µε σαφήνεια την κατανοµή των αρµοδιοτήτων µε-
ταξύ περιφέρειας και δήµων σχετικά µε τη χρήση γης ως βοσκή-
σιµης. 

Από την εµπειρία µου ως δήµαρχος σε έναν δήµο που είχε ση-
µαντική αγροτική και κτηνοτροφική γη επισηµαίνω τη µεταφορά
της αρµοδιότητας στην περιφέρεια, όταν οι δήµοι στη µεγαλύ-
τερη πλειοψηφία αδυνατούσαν να προσδιορίσουν και να οριοθε-
τήσουν τα πραγµατικά βοσκοτόπια και να ξεκαθαρίσουν το
ιδιοκτησιακό καθεστώς τους. Φαντάζοµαι δε ότι θα είναι πολύ
µεγαλύτερο πρόβληµα για την περιφέρεια λόγω κλίµακας και
λόγω απόστασης. 

Δεν αρκεί ένα νοµοσχέδιο που αντιµετωπίζει εχθρικά τους κτη-
νοτρόφους, αφού τους αποκλείει από τις διαδικασίες διαχείρισης
και κατανοµής. Την ίδια στιγµή τους επιβαρύνει, όµως, µε τα
κόστη της διαδικασίας ή τους τιµωρεί µε απώλεια δικαιωµάτων,
αν η αρµόδια υπηρεσία δεν φροντίσει να εκπονήσει εγκαίρως το
διαχειριστικό σχέδιο. Η πολιτική για τα βοσκοτόπια δεν µπορεί
να είναι ανεξάρτητη από ένα γενικότερο εθνικό σχέδιο για τη βιώ-
σιµη συνολικότερα κτηνοτροφική δραστηριότητα. 

Δυστυχώς όµως, αγαπητέ φίλε Υπουργέ, που έχετε ιδιαίτερη
γνώση για το πρόβληµα και τον τοµέα γενικότερα δεν πήρατε το
ρίσκο ενός τέτοιου σχεδίου. Περιοριστήκατε στα όσα και εσείς
οι ίδιοι κατηγορούσατε από τα έδρανα της Αντιπολίτευσης τα
προηγούµενα χρόνια. 

Πριν κλείσω δεν µπορώ να µην αναφερθώ στη λαίλαπα των
άσχετων τροπολογιών που συνοδεύουν το παρόν νοµοσχέδιο.
Μέχρι στιγµής είκοσι άρθρα, δεκαπέντε άσχετες υπουργικές
µόνο τροπολογίες -νοµίζω ότι είναι κοντά στο ρεκόρ σας- οι
οποίες στην πλειοψηφία τους έρχονται να συµπληρώσουν, να
διορθώσουν ή ακόµα χειρότερο να τροποποιήσουν και να ανα-
τρέψουν δικά σας πρόσφατα νοµοθετήµατα. Έχω αναφερθεί
πολλές φορές από το Βήµα αυτό στον αντικοινοβουλευτικό τρό-
πο νοµοθέτησης που έχετε υιοθετήσει, δηµιουργώντας ήδη δυ-
στυχώς µια θλιβερή παράδοση. Θα επιµείνω άλλη µια φορά πως
επιβάλλεται να αντιµετωπίσετε το νοµοθετείν µε µεγαλύτερη σο-
βαρότητα. 

Κλείνοντας, είπαµε, κύριε Υπουργέ, πως εµείς επί της αρχής
υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Θα θέλαµε όµως και περιµέ-
νουµε την απάντησή σας σε ερωτήσεις που υποβλήθηκαν ήδη
από συναδέλφους της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, σχετικά µε
την παράγραφο 5 του άρθρου 19 περί κατανοµής επιλέξιµων βο-
σκοτόπων µέχρι την έγκριση των διαχειριστικών σχεδίων βόσκη-
σης. 

Επειδή αυτή η διάταξη απ’ ό,τι γνωρίζω ήρθε να συµπληρώσει
το νοµοσχέδιο µετά την ολοκλήρωση της συζήτησης στην αρµό-
δια επιτροπή, θα θέλαµε παρακαλώ την διευκρίνιση που µέχρι
τώρα αποφύγατε να δώσετε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αύριο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ες αύριον τα σπουδαία, λοιπόν. 
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Δανέλλη.
Τον λόγο έχει ο κ. Σκουρολιάκος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια εποχή

όπου το κυρίαρχο µοντέλο ανάπτυξης προσανατολίζεται απο-
κλειστικά στις νέες τεχνολογίες, τις καινοτοµίες, τις έξυπνες
εφαρµογές και τη ζεύξη όλων αυτών των οικονοµικών, κοινωνι-
κών και άλλων δράσεων µε αυτά τα νέα εργαλεία επιβίωσης και
ανάπτυξης έρχεται µια παλιά, παµπάλαια ενασχόληση του αν-
θρώπου να µας βάλει πιεστικά το θέµα της φροντίδας της πρω-

τογενούς παραγωγής. 
Η κτηνοτροφία που πορεύτηκε µαζί µε το γένος µας από αρ-

χαιοτάτων χρόνων µέχρι σήµερα, ζητά, απαιτεί, την προσοχή και
τη φροντίδα µας. Με την πλήρη εγκατάσταση σε µόνιµες εστίες
και των τελευταίων νοµαδικών φύλων εδώ και αρκετές δεκαετίες,
αναγκαία ήταν και µια πολιτική που θα διαχειριζόταν και το θέµα
των βοσκοτόπων. Ποτέ, όµως, στο παρελθόν οι κυβερνήσεις δεν
φρόντισαν για µια ορθολογική αξιοποίηση των γαιών που χρει-
άζονται για βοσκή από τους κατ’ επάγγελµα κτηνοτρόφους. Αφη-
µένοι στην τύχη τους, προσπάθησαν να κρατηθούν σε ένα
περιβάλλον που διαρκώς τους υπονόµευε. Ο έµπορος, η γαλα-
κτοβιοµηχανία, το κόστος για τις τροφές και τη λειτουργία µιας
κτηνοτροφικής µονάδας λειτουργούσαν πάντα σε βάρος του µι-
κρού και µεσαίου επαγγελµατία κτηνοτρόφου. 

Οι βοσκότοποι σήµερα είναι οι ίδιοι που υπήρχαν στην αρχαία
Ελλάδα. Εκµεταλλεύονται οι κτηνοτρόφοι τους παµπάλαιους αυ-
τούς φυσικούς χώρους χωρίς κανένα σχέδιο για την ολοκληρω-
µένη αξιοποίησή τους. Χαρτογράφηση δεν υπάρχει και κατά
συνέπεια απουσιάζει και η σαφής οριοθέτηση, κατάσταση που
επιβαρύνεται από την πολυµορφία του ιδιοκτησιακού καθεστώ-
τος. 

Ένα αξιόπιστο σχέδιο κατατίθεται, λοιπόν, που συνδέει τα οι-
κονοµικά του κτηνοτροφικού κλάδου µε τη φροντίδα για τη
σωστή διατροφή και κτηνιατρική φροντίδα των κοπαδιών, που
εξασφαλίζει προϊόντα ανταγωνιστικά µε προστιθέµενη αξία,
όπως είναι τα προϊόντα προστατευόµενης ονοµασίας προέλευ-
σης και τα προϊόντα προστατευόµενης γεωγραφικής ένδειξης.
Ο χρόνος είναι πυκνός και δυστυχώς το ζήτηµα της διαχείρισης
των βοσκοτόπων αποτελεί µια διαρκή πληγή για την αγροτική οι-
κονοµία της χώρας. 

Επί των ηµερών του ΠΑΣΟΚ, το πρόστιµο των 322 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ που επιβλήθηκε στη χώρα µας, από τη διαχείριση του
θέµατος από την περίοδο 2009-2011, είναι γνωστό. Πήραµε από
την Ευρωπαϊκή Ένωση επιδότηση 440 εκατοµµύρια για ενενήντα
χιλιάδες κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις και επιστρέψαµε ως
πρόστιµο 322 εκατοµµύρια -έργο ΠΑΣΟΚ. Άλλη µια περίπτωση,
λοιπόν, µακαριότητας και ραθυµίας των προηγούµενων κυβερ-
νήσεων τακτοποιείται από την παρούσα Κυβέρνηση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σύµφωνα µε τη νέα Κοινή Αγρο-
τική Πολιτική, η ενίσχυση που θα λαµβάνουµε, όσον αφορά την
κτηνοτροφία, έχει να κάνει µε την σαφή οριοθέτηση των βοσκή-
σιµων εκτάσεων. Σηµαντικές ακόµα είναι οι ρυθµίσεις του νοµο-
σχεδίου αυτού για τις κτηνοτροφικές, πτηνοτροφικές, σταβλικές
εγκαταστάσεις, τις ασφαλιστικές εισφορές και τους ανταποκρι-
τές του ΕΛΓΑ, την παραχώρηση αγροτικών τµηµάτων σε επαγ-
γελµατικές σχολές, την ιχνηλασιµότητα των ζωικών προϊόντων
και υποπροϊόντων και τα φυτοπροστατευτικά προϊόντα.

Και δύο λόγια, κύριε Υπουργέ, για την Περιφέρεια Αττικής, για
τους αδικηµένους αγρότες και κτηνοτρόφους της περιφέρειας
που προµηθεύουν µε φρέσκα προϊόντα το πολεοδοµικό συγκρό-
τηµα της Αθήνας και του Πειραιά. 

Οι γεωργοί της Περιφέρειας αυτής εισπράττουν πολύ µικρό
µέρος χρηµάτων από επιδοτήσεις, σε σχέση µε τους συναδέλ-
φους τους των άλλων περιοχών -αυτό µε νόµο του 1995, έργο
του ΠΑΣΟΚ κι αυτό. Οι κτηνοτρόφοι και οι αγρότες της Αττικής
βρέθηκαν και εκτός του πρώτου ΕΣΠΑ για τους νέους αγρότες -
έργο ΠΑΣΟΚ κι αυτό. Όσον αφορά τις βοσκήσιµες γαίες, µε νόµο
του 1993 -έργο της Νέας Δηµοκρατίας αυτό- απαγορεύτηκε η
καλλιέργεια αιγοπροβάτων σε µη σταβλίσιµους χώρους στην Ατ-
τική, µε συνέπεια την αύξηση κατακόρυφα του κόστους παρα-
γωγής. 

Τώρα, στο παρόν σχέδιο νόµου υπάρχει επιτέλους κάποια απε-
λευθέρωση. Ελπίζοντας πως θα ακολουθήσουν κι άλλα θαρρα-
λέα βήµατα και διαπιστώνοντας πως τακτοποιείται το µείζον για
την ελληνική κτηνοτροφία θέµα της οριοθέτησης των βοσκήσι-
µων γαιών στη χώρα µας, σας καλώ, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, να ψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο που µόνο θετικά
αποτελέσµατα έχει για έναν σηµαντικό και σηµαντικά ευαίσθητο
τοµέα, όπως αυτόν της κτηνοτροφίας στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σκουρολιάκο.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης
Κεντρώων, ο κ. Καρράς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Διαβάζαµε χθες στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»: «Στα 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ οι εισαγωγές κρέατος και γαλακτοκοµικών. Ακόµα και από
την Μποτσουάνα εισάγει κρέας η Ελλάδα». Είναι δεδοµένο, λοι-
πόν, το έλλειµµα και στο ζωικό κεφάλαιο και στα προϊόντα του.

Έρχεται, λοιπόν, σήµερα ένα νοµοσχέδιο, το οποίο συζητούµε
στην Ολοµέλεια και το οποίο προσπαθεί να διευρύνει τις εκτά-
σεις εκείνες που θα διατεθούν για τη βόσκηση. Καλό το έργο το
οποίο επιχειρείται. Θα µπορέσει, όµως, αυτό να αποδώσει; 

Έχουµε µια θετική διάθεση να το δούµε, αλλά όσο το προσεγ-
γίζουµε αρχίζουµε να φοβούµεθα ότι δεν θα λειτουργήσει. Θέλω,
λοιπόν, να αναφερθώ σε δύο-τρία ιστορικά στοιχεία της πορείας
των βοσκοτόπων στην Ελλάδα. Ξανανοµοθετήθηκαν θέµατα βο-
σκοτόπων το 1987. Ο κ. Αποστόλου, προφανώς, θυµάται τον
ν.1734 του 1987 και την πορεία που είχε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κρίθηκε αντισυνταγµατικός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Βγήκε αντισυνταγµατικός
γιατί; Διότι περιελάµβανε και δασικές εκτάσεις και τότε το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας είπε ότι η βόσκηση προέβλεπε επέµβαση
στις εκτάσεις, που δεν µπορούσε να οριοθετηθεί µε τον νόµο.
Εποµένως τελείωσε το θέµα των βοσκοτόπων εκείνη η προσπά-
θεια του 1987. 

Επανέρχεται αυτή η ίδια προσπάθεια το 2015, δηλαδή σχεδόν
τριάντα χρόνια µετά. Φοβούµαι, όµως, ότι επανερχόµεθα στο ίδιο
ακριβώς σηµείο.

Διαβάζω τον νόµο. Λέει, λοιπόν: «Μπορούν να περιληφθούν,
µε τη γνωστή έννοια –υψηλή, θαµνώδης βλάστηση, ποώδης,
φρυγανώδης- και δασικές εκτάσεις στους οριοθετηµένους βο-
σκοτόπους». Όµως υπό ποιες προϋποθέσεις; Υπό την τήρηση
της δασικής νοµοθεσίας και της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας. 

Γεννιέται αυτοµάτως το ερώτηµα: Θα πρέπει να έχουµε, όταν
επικαλούµεθα την περιβαλλοντική νοµοθεσία, στρατηγική περι-
βαλλοντική µελέτη για το σύνολο των βοσκοτόπων της Ελλάδος,
στρατηγική περιβαλλοντική µελέτη κατά περιοχές της Ελλάδος
ή θα πρέπει να έχουµε περιβαλλοντική µελέτη, εφόσον επικαλού-
µεθα την περιβαλλοντική νοµοθεσία, σε κάθε έναν βοσκότοπο
ξεχωριστά;

Δεν το απαντά, κύριε Αποστόλου, το νοµοσχέδιο. Τουλάχιστον
εγώ δεν το αντιλαµβάνοµαι να µου δίνει απάντηση. Θα τα πούµε
µετά.

Εάν όµως έχουµε εφαρµογή της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας,
τότε πλέον

-διότι πρόκειται περί επέµβασης σε δασική έκταση- πρέπει να
εκδίδεται και έγκριση επέµβασης. Πρέπει να εκδίδεται έγκριση
επέµβασης, οπότε πρέπει να πούµε ότι για να οριοθετηθούν
αυτοί οι βοσκότοποι, οι οποίοι ελπίζουµε το 2019 να έχουν τελει-
ώσει, θέλουµε άλλα πέντε - δέκα χρόνια. Και θα πω γιατί το λέω
αυτό. Το λέω γιατί για να βγει µια περιβαλλοντική µελέτη στην
Ελλάδα θέλει έξι-επτά χρόνια. Δεν είδα νωρίτερα να εκδίδεται.
Έχει τόση πολύπλοκη διαδικασία και τόσες προϋποθέσεις που
δεν θα µπορέσει να εκδοθεί νωρίτερα.

Επανέρχεται, λοιπόν, το ερώτηµά µου και γίνεται ιδιαίτερα εν-
τονότερο, κύριε Υπουργέ, το ερώτηµά µου, διότι προσθέσατε µια
αναδιατύπωση στο άρθρο 8 στην παράγραφο 3, ότι «εφόσον βο-
σκήσιµες γαίες περιβάλλουν τµήµατα δάσους ή τµήµατα δασι-
κών εκτάσεων επιτρέπεται και σε αυτά τα τµήµατα να γίνεται
χρήση βόσκησης και επεµβάσεις που την υπηρετούν, σύµφωνα
µε τις διατάξεις της δασικής και περιβαλλοντικής νοµοθεσίας και
του παρόντος νόµου». Συνεπώς εισάγετε πλέον εσείς οι ίδιοι την
ανάγκη περιβαλλοντικής µελέτης και έγκρισης επέµβασης. Μα-
ταιώνεται, λοιπόν, κατά την άποψή µας, η δυνατότητα εφαρµο-
γής του νοµοσχεδίου.

Πάω σε ένα άλλο θέµα. Ίσως να είµαι κουραστικός, ίσως είναι
νοµικά τα ζητήµατα. Έχουµε, λοιπόν, και συγκρούσεις χρήσεων
γης. Πουθενά στο νοµοσχέδιο αυτό δεν λέει ότι αν έχουµε οριο-

θετηµένο βοσκότοπο έχουµε τη δυνατότητα και άλλων επεµβά-
σεων και ποιες επικρατούν. 

Στο άρθρο 8 αφήνεται η εντύπωση ότι επικρατεί ο καθορισµός
του βοσκότοπου, οπότε όλες οι άλλες οι δυνατές, οι επιτρεπτές
χρήσεις σε δασικές εκτάσεις υποχωρούν. Μάλιστα, βάζει και την
έννοια του δηµοσίου συµφέροντος, ότι ο βοσκότοπος είναι υπέρ-
τερο δηµόσιο συµφέρον.

Πρέπει να πούµε κάτι εδώ. Με την προσπάθεια που θα γίνει να
φτάσουµε στα σαράντα εκατοµµύρια στρέµµατα –δεν ξέρω αν
χρειάζονται καν, δεν ξέρω πώς υπολογίστηκε αυτό- τότε, πλέον,
θα θέσουµε εκτός οικονοµίας τεράστιες εκτάσεις για άλλες χρή-
σεις. Θα πρέπει να απαντηθεί αυτό. Και δεν µιλώ για µεταβολή
της µορφής δασών και δασικών εκτάσεων. Μιλώ για τις επιτρε-
πτές επεµβάσεις, κύριε Αποστόλου, του έκτου κεφαλαίου του ν.
998. Δείτε το αυτό, παρακαλώ, γιατί µπορεί να τίθενται εκποδών
και να έχετε ζήτηµα στη διαδροµή, το οποίο θα εµποδίσει όχι
µόνο τη λειτουργία των βοσκοτόπων, αλλά θα εµποδίσει και τη
λειτουργία άλλων παραγωγικών χρήσεων, όπως είναι η δασική
εκµετάλλευση κι όπως είναι η εκµετάλλευση του ορυκτού πλού-
του µέσα σε δάση και δασικές εκτάσεις. 

Ας πούµε, λοιπόν, ότι ξεπερνιούνται αυτά. Πάµε σε ένα άλλο
ζήτηµα, το οποίο ταλανίζει τους βοσκοτόπους της Ελλάδας. Από
το 1833, που επεβλήθη µε νόµο του Όθωνα φόρος βοσκής, δεν
επελύθη το ιδιοκτησιακό καθεστώς της Ελλάδος, όχι µόνο στους
βοσκοτόπους, στις δασικές εκτάσεις, στις µη δασικές εκτάσεις,
αλλά και στον ορισµό του παλιού Δασικού Κώδικα δεν έβγαζε κα-
νείς συµπέρασµα ποιες είναι χορτολιβαδικές, ποιες είναι δασι-
κές, ποιες µπορούν να βοσκηθούν, ποιες δεν µπορούν να βοσκη-
θούν. Ας το ξεπεράσουµε, όµως, κι αυτό. Πάµε παρακάτω. Γιατί
σαράντα εκατοµµύρια στρέµµατα; Σήµερα, αν δεν κάνω λάθος,
νοµίζω ότι έχουµε δεκαπέντε, τα οποία είναι διατεθειµένα ως βο-
σκότοποι. Αν µιλήσουµε, λοιπόν, για σαράντα εκατοµµύρια
στρέµµατα, πρέπει να δούµε στη νοµοθεσία αυτή και κίνητρα.
Έχω τη στατιστική εδώ της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής. Μιλάει
για στασιµότητα στον αριθµό ζώων, στασιµότητα στον αριθµό
των εκµεταλλεύσεων, στασιµότητα στον αριθµό των επιχειρηµα-
τιών, των βοσκών, των ποιµένων, όπως θέλετε ονοµάστε τους. 

Ποιο κίνητρο θα δώσουµε; Θα αυξήσουµε µόνο τις εκτάσεις;
Αρκεί αυτό; θα αυξήσουµε και θα πούµε σήµερα στον κάθε κτη-
νοτρόφο ότι δίνουµε διπλάσια, τριπλάσια έκταση βοσκοτόπου,
ότι του δίνουµε το δικαίωµα να καλλιεργεί, να νέµεται τη νοµή
του ενός κοµµατιού, να βοσκά το άλλο, να κάνει εναλλαγή των
εκτάσεων χρόνο µε τον χρόνο, αλλά να πληρώνει κιόλας; Να πλη-
ρώνει µίσθωµα; 

Δεν βλέπουµε, λοιπόν, το κίνητρο το οποίο δίνεται µε αυτόν
τον νόµο. Και γιατί το λέω; Άκουσα πάρα πολλά για τις ενισχύ-
σεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Άκουσα ότι οι ενισχύσεις είναι µε-
γάλες, άκουσα ότι θα αυξηθούν οι ενισχύσεις, άκουσα για τη νέα
ΚΑΠ. Άκουσα, όµως, και κάτι άλλο. Άκουσα για τα πρόστιµα τα
οποία επανέρχονται και συνεχίζονται και αφαιρούν, τελικά, τις
ευρωπαϊκές ενισχύσεις, επειδή οι περισσότεροι που επιδοτούν-
ται είναι µη επιλέξιµοι, είτε ως προς τους βοσκοτόπους είτε ως
προς τα φυσικά πρόσωπα των ποιµένων. 

Λύνει αυτό το πρόβληµα ο νόµος; Όχι. Δεν το λύνει, διότι αφή-
νει µία υπόνοια ότι µεγαλώνουµε τα στρέµµατα µήπως καταφέ-
ρουµε λίγο τους ξένους –τους έχουµε και για λίγο κουτούς
πολλές φορές- να µας δώσουν µεγαλύτερες ενισχύσεις. Και δί-
νοντάς µας εκείνοι µεγαλύτερες ενισχύσεις, θα γίνουµε αρεστοί
στον κόσµο και θα του πούµε: «Ξέρεις κάτι; Πήρες επιδότηση». 

Μην ξεχάσετε, όµως, ότι κινδυνεύει ο Έλληνας, ο κάθε Έλλη-
νας, και ο ποιµένας και ο κτηνοτρόφος, από ένα πράγµα: Σε λίγο
καιρό για την όποια ενίσχυση έχει δοθεί θα καταλήξουµε να µη
ζητάµε την επιστροφή της από το κράτος, από τον δήµο, αλλά
από τον ίδιον εκείνον που πριµοδοτήθηκε και θα του το βάζουµε
και έντοκα. Είναι γνωστές οι έννοιες των ανακτήσεων των ευρω-
παϊκών ενισχύσεων. Το Υπουργείο σας έχει καθηµερινά τέτοια
θέµατα ή κάνω λάθος, κύριε Αποστόλου; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα φέρουµε και ρύθµιση γι’ αυτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Να το δούµε κι αυτό. Μέχ-
ρι στιγµής δεν έχετε φέρει, όµως. 
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ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έχει µέσα τροπολογία… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν το καταλαβαίνω. Δεν
το αντελήφθην. Μακάρι να είναι έτσι. Εγώ, όµως, βλέπω ότι θα
ζητηθούν οι ανακτήσεις επιδοτήσεων κι εκεί τότε, πλέον, δεν θα
µας ξεπλένει ο κόσµος. 

Συνεχίζω και θα προσπαθήσω να τελειώσω στα επόµενα ένα-
δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

Μιλάµε για κόστη και ότι µε τον βοσκότοπο θα µειωθούν τα
κόστη του κτηνοτρόφου. Μειώνονται, όµως, τα άλλα κόστη του
κτηνοτρόφου, όπως η φορολογία, οι εισφορές του ΟΓΑ, του
ΕΛΓΑ, όπως το λέµε σήµερα; Προσφέρονται άλλες υπηρεσίες
από το ελληνικό κράτος ούτως ώστε να καταλήξει ο κτηνοτρό-
φος να έχει µία υγιή και διαρκή εκµετάλλευση κτηνοτροφική; 

Λέµε, ναι, θα µπορέσουµε, γιατί του δίνουµε την παράταση.
Του δίνουµε παράταση του ν. 4056 για δύο-τρία χρόνια, για να
µπορέσει να νοµιµοποιηθεί. Θα το πω κι ας έχει κάποια βαρύτητα
αρνητική. Με τις συνεχείς παρατάσεις, σε όλα τα θέµατα που δί-
νουµε εδώ στη Βουλή, ξέρετε τι δίνουµε; Δίνουµε ασυλία στην
παρανοµία, κύριοι!   

Εγώ οφείλω να το πω και ας µε κατηγορήσουν. Με τη νοµοθε-
σία αυτή συνεχώς δίνουµε ασυλία στην παρανοµία, διότι δεν αν-
τιµετωπίζονται τα θέµατα άµεσα και δραστικά, ούτως ώστε να
ανακουφιστεί ο κόσµος, αλλά τον κρατάµε όµηρο. Μήπως τα
κόµµατα, οι πολιτικές δυνάµεις θέλουν να τον κρατούν όµηρο σε
αυτό το σηµείο, για να υπάρχει µια σχέση πελατειακή; 

Λύστε αυτά τα προβλήµατα. Δεν έχετε αυτήν τη στιγµή άλλη
επιλογή παρά να προχωρήσετε και να αντιµετωπίσετε αυτές τις
παθολογίες, γιατί διαφορετικά σε λίγο καιρό η χώρα δεν θα έχει
καµµία δυνατότητα να βγει απ’ αυτό το τέλµα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Καρρά, και για την τήρηση του χρόνου. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν ήµουν ιδιαίτερα σύν-

τοµος, αλλά το προσπάθησα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, σας ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Σιµορέλης από τον ΣΥΡΙΖΑ
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Είναι λίγο άχαρο και λίγο κουραστικό

µετά τις δώδεκα το βράδυ να συζητάµε και, εάν είναι δυνατόν,
να µας παρακολουθεί ο κόσµος. 

Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι πραγµατικά που έρχεται σήµερα
αυτό το νοµοσχέδιο. Και χαίροµαι ιδιαίτερα γιατί είµαι από την
περιοχή των Τρικάλων, όπου υπάρχει αρκετή κτηνοτροφία, αρ-
κετοί άνθρωποι που ασχολούνται µε την κτηνοτροφία και έχουν
αρκετά προβλήµατα. Ελπίζω µε το παρόν νοµοσχέδιο να λύ-
σουµε κάποια από τα προβλήµατά τους.

Επίσης, επιτρέψτε µου να χρησιµοποιώ τον όρο «βοσκοτόπια».
Όταν προχτές στα Τρίκαλα χρησιµοποίησα τον όρο «βοσκήσιµες
γαίες», µου είπαν «κάνε το πιο λιανά, για να το καταλαβαίνουµε».

Θα ήθελα να κάνω και ένα σχόλιο για τους συναδέλφους της
Νέας Δηµοκρατίας. Μας λέτε ότι καθυστερήσαµε να δώσουµε
τα δικαιώµατα. Μην ξεχνάµε, όµως, ότι έχουµε εκκρεµότητες
από το 2008, 2009, 2010, 2011, 2012, εάν δεν απατώµαι. Να τα
έχουµε υπ’ όψιν µας και αυτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζεται στην Ολοµέλεια της
Βουλής, έπειτα από µεγάλη διαβούλευση µε τους αρµόδιους φο-
ρείς και την επιστηµονική κοινότητα, το σχέδιο νόµου για τα βο-
σκοτόπια και άλλες διατάξεις. Είναι τεράστιας σηµασίας για την
ελληνική κοινωνία και οικονοµία, αλλά και για εµάς ως νοµοθε-
τικό Σώµα να εισάγονται και να γίνονται νόµοι του κράτους νο-
µοσχέδια που στοχεύουν στην ανάπτυξη και στη στήριξη του
αγροτικού τοµέα. 

Με αυτές τις διατάξεις πετυχαίνουµε τη στήριξη της κτηνοτρο-
φίας και την αξιοποίηση, την προστασία και τη σωστή κατανοµή
των βοσκοτόπων. Θέλουµε, µέσα σε όρια επιστηµονικά τοποθε-
τηµένα για την προστασία του περιβάλλοντος και των δασών και
τη βιώσιµη ισορροπία των οικοσυστηµάτων, να χρησιµοποι-
ήσουµε όσο το δυνατόν περισσότερες εκτάσεις για τη βόσκηση
των ζώων. Μέσα στις προεκλογικές µας δεσµεύσεις ήταν ότι
παρά τα υφεσιακά µέτρα που εκβιαστικά µας επιβλήθηκαν, θα

προσπαθήσουµε µε όρους δικαιοσύνης και ισονοµίας να κά-
νουµε βήµατα προς την ανάπτυξη και την παραγωγική ανασυγ-
κρότηση της χώρας. 

Είναι κοινώς αποδεκτό ότι η ενίσχυση της παραγωγικής βάσης
και κυρίως του πρωτογενούς τοµέα αποτελούν προϋπόθεση για
να απεµπλακούµε από την επιτροπεία των µνηµονίων. Τα στοι-
χεία δείχνουν ότι παράγουµε µόνο το 65% του κρέατος και το
70% του γάλακτος που καταναλώνουµε. Εκτός από τη διατρο-
φική επάρκεια, που είναι λογικό κάθε χώρα να επιζητεί, δαπα-
νώνται ετησίως υπέρογκα ποσά για την εισαγωγή των τροφίµων
που λείπουν από την ελληνική αγορά. Τα τελευταία χρόνια οι ει-
σαγωγές κρεάτων και γαλακτοκοµικών αγγίζουν περίπου το 40%
των εισαγόµενων τροφίµων, µε απώλεια περίπου 1,5 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ ετησίως. 

Επίσης, σηµαντικό στοιχείο που µας δίνει η αιτιολογική έκ-
θεση, είναι ότι οι τροφές των ζώων αγγίζουν το 60% του κόστους
παραγωγής µιας κτηνοτροφικής µονάδας. Άρα βλέπουµε ότι η
ανάπτυξη της κτηνοτροφίας πάσχει από υψηλό κόστος παραγω-
γής κυρίως λόγω του κόστους διατροφής. 

Αυτός ο παράγοντας δηµιουργεί χαµηλή ανταγωνιστικότητα.
Η περιορισµένη συµµετοχή των βοσκοτόπων στη σίτιση των ζων-
τανών είναι η βασική αιτία. Έχοντας πλήρη στοιχεία για την
έκταση των βοσκήσιµων γαιών µπορούν να υπολογιστούν η ικα-
νότητα βόσκησης και ο αριθµός των ζώων. Με αυτόν τον τρόπο
µπορεί να γίνει αποτελεσµατικός έλεγχος στην παραγωγική αλυ-
σίδα. 

Δεν είναι τυχαίο ότι στο παρελθόν είδαµε πολλά σκάνδαλα
στον κόσµο που αφορούσαν τροφές ζώων και στόχευαν στη µεί-
ωση αυτού του κόστους. Εδώ, λοιπόν, δεν θέλουµε να ταΐσουµε
τα ζωντανά µε χηµικές τροφές, σε βάρος της ανθρώπινης υγείας
και µε σκοπό το κέρδος, αλλά να καταγράψουµε και να διανεί-
µουµε τα βοσκοτόπια που, σύµφωνα µε τους αρµόδιους επιστή-
µονες, µπορούν να αξιοποιηθούν. 

Επιπλέον, βλέπουµε ότι η Ελλάδα δεν απορροφά σωστά τις
ενισχύσεις της κτηνοτροφίας και δεν αξιοποιεί σωστά τους βο-
σκοτόπους, µε αποτέλεσµα να πληρώνουµε πρόστιµα που πολ-
λές φορές ξεπερνούν τα 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Άρα, να ένας
παραπάνω λόγος να φτιάξουµε ένα εθνικό σχέδιο αξιοποίησης
των υπαρχόντων πόρων, για να απαλλαγούµε από τα επιπλέον
κόστη. Και επειδή ακούγονται πολλά, ο Υπουργός έχει κάνει
σαφές ότι ο αποχαρακτηρισµός δασικών εκτάσεων είναι εκτός
της ατζέντας. Η οικολογία ήταν και θα είναι στοιχείο της ταυτό-
τητάς µας. Την εποχή της οικονοµικής και περιβαλλοντικής κρί-
σης είναι αναγκαίος ένας κοινωνικός και οικολογικός µετασχη-
µατισµός της παραγωγικής διαδικασίας, στην κατεύθυνση µιας
οικονοµίας κοινωνικών αναγκών και περιβαλλοντικών αντοχών. 

Υπό αυτή την έννοια, η σωστή διαχείριση των βοσκοτόπων,
άρα η αύξηση της παραγωγής των ζωοτροφών, υπό συγκεκρι-
µένες προϋποθέσεις που θα διασφαλίσουµε µπορεί να πηγαίνει
παράλληλα µε την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος.

Επίσης, πολύ θετικό είναι το ότι δηµιουργείται για πρώτη φορά
στη χώρα µας Εθνική Γεωγραφική Βάση Δεδοµένων των απαραί-
τητων βοσκήσιµων γαιών µε τη χρήση της επιστήµης της γεω-
πληροφορικής. Η χαρτογράφηση, η συνεχής παρακολούθηση
και η επικαιροποίηση θα διασφαλίσουν τη βελτιστοποίηση της
χρήσης σε εθνικό επίπεδο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα στοιχεία µας δείχνουν ότι οι
εν δυνάµει βοσκήσιµες γαίες ανέρχονται στα 50 εκατοµµύρια
στρέµµατα. Είναι µια καλή αρχή. Οφείλουµε µε προοδευτικά νο-
µοσχέδια να διασφαλίζουµε ότι τούτη η χώρα θα µπει σε τροχιά
ανάπτυξης.

Η αξιοποίηση των φυσικών πόρων µε αποτροπή της περιβαλ-
λοντικής καταστροφής είναι το στοίχηµα που έχουµε µπροστά
µας. Για να πετύχουµε θέλουµε οργάνωση, σχέδιο και πολιτική
βούληση για τοµές και συγκρούσεις µε κακές πρακτικές του πα-
ρελθόντος. Όλες µας οι ενέργειες πρέπει να εξυπηρετούν το
συµφέρον του λαού και την ανάγκη για απεµπλοκή από τη λιτό-
τητα. Έχουµε δηλαδή µπροστά µας πολύ αγώνα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
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κ. Σιµορέλη. Ο κ. Ουρσουζίδης έχει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, παρακολούθησα όλες

τις επιτροπές που έγιναν για το θέµα. Προσπάθησα να το προ-
σεγγίσω όσο µπορώ, αφού δεν διαθέτω την ειδική γνώση. Άκου-
σα τις απόψεις της Αντιπολίτευσης. Πιστεύω ότι σε γενικές γραµ-
µές συγκλίνουµε όλοι στο να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο, γιατί
όλοι αναγνωρίζουµε ότι υπάρχει πρόβληµα. Το πρόβληµα συνί-
σταται στην κατανοµή των διαθέσιµων βοσκήσιµων γαιών, ώστε
να µην προκύπτουν στο µέλλον οι αδικίες που βιώσαµε τα τελευ-
ταία χρόνια.

Νοµίζω πως όλοι θεωρούν ότι το προς ψήφιση νοµοσχέδιο
είναι σε θετική τροχιά, επιλύει χρονίζοντα προβλήµατα και πε-
ριορίζει τα πρόστιµα που επιβάλλονταν επί σειρά ετών από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Στις συνεδριάσεις της επιτροπής προσήλθαν
και κατέθεσαν προτάσεις και παρατηρήσεις αρκετοί φορείς στο
πλαίσιο της διαβούλευσης, ώστε το νοµοσχέδιο να είναι όσο το
δυνατόν πληρέστερο και αποτελεσµατικότερο. 

Επειδή πρέπει να ακούµε και να αποδεχόµαστε τη γνώµη των
ειδικών, θα αναφερθώ στην άποψη που εκφράστηκε από τον εκ-
πρόσωπο του ΟΠΕΚΕΠΕ, που είναι ο κατ’ εξοχήν αρµόδιος φο-
ρέας. Είναι ο Οργανισµός Ελέγχου και Πληρωµών, διαπιστευµέ-
νος από την Ευρωπαϊκή Ένωση για την τήρηση του κανονισµού
και των εθνικών διατάξεων, ώστε να επιλύονται τα προβλήµατα
τα οποία προκύπτουν στη διαδικασία της κατανοµής των επιδο-
τήσεων και, στη συγκεκριµένη περίπτωση, των βοσκοτόπων.

Αυτό που πρέπει να µας ενδιαφέρει είναι να αρθούν όλες οι
αδυναµίες που υπήρχαν στο παρελθόν. Είναι µια ιστορία που αρ-
χίζει τουλάχιστον από το 2000 και επιβαρύνθηκε δραµατικά µετά
το 2009, µε αποτέλεσµα η χώρα να υφίσταται σηµαντικές δηµο-
σιονοµικές κυρώσεις µε πάρα πολύ υψηλά ποσοστά, γιατί ακρι-
βώς η ιστορία των βοσκοτόπων δεν έβρισκε λύση σε αντιστοιχία
µε την εφαρµογή των κανονισµών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Αρκεί να αναφέρω ότι από το 2010 µέχρι το 2014 επιβλήθηκαν
στη χώρα ποσά δηµοσιονοµικής διόρθωσης, κοινώς πρόστιµα,
της τάξης των 502.007.443 ευρώ, στοιχεία που κατατέθηκαν από
τον εκπρόσωπο του ΟΠΕΚΕΠΕ, όπως προανέφερα, κατά την
ακρόαση των φορέων στην αρµόδια επιτροπή.

Στην περίπτωση του νόµου αυτού όλοι οι αρµόδιοι φορείς συ-
νέβαλαν µε τους ειδικούς και τα στελέχη τους, σε µία προσπά-
θεια να επιτευχθεί συναίνεση, ώστε οι επιλέξιµες γαίες να είναι
συγκεκριµένες πλέον και να µην εκτίθενται σε λάθη και παραλεί-
ψεις, διότι -όπως ίσως γνωρίζετε- ενώ η Ελλάδα δεν παίρνει τα
µεγαλύτερα ποσοστά για την αγροτική ανάπτυξη και για τις επι-
δοτήσεις, έχει πάρα πολύ υψηλά πρόστιµα, όπως προανέφερα,
τα οποία δυστυχώς πληρώνει.

Με τον νόµο αυτό έχω την εντύπωση ότι επιτυγχάνεται η εξο-
µάλυνση της διαχείρισης του θέµατος. Επιτυγχάνεται να εξα-
σφαλίζεται η επιλεξιµότητα, κάτι που µας επιτρέπει να αισιοδο-
ξούµε ότι µεσοπρόθεσµα τουλάχιστον δεν θα αντιµετωπίσουµε
προβλήµατα στη διαχείριση των ζητηµάτων της κατανοµής των
βοσκοτόπων και, κατά συνέπεια, των επιδοτήσεων, όπως ρητά
δηλώθηκε από το σύνολο των ειδικών που εκφράστηκαν στις επι-
τροπές. 

Επίσης, είναι γνωστό ότι το 80% των επιδοτήσεων πηγαίνει στο
20% των αγροτών ή των κτηνοτρόφων και αντίστοιχα το 80% των
αγροτοκτηνοτρόφων εισπράττει το 20% των επιδοτήσεων. Αυτό
είναι ένα ζήτηµα, το οποίο πρέπει να αλλάξει και θα αλλάξει, εφό-
σον αυτό το νοµοσχέδιο βάλει τα πράγµατα στη θέση τους, όπως
φιλοδοξεί να κάνει. 

Δεν θέλω να πω περισσότερα πράγµατα επί του νοµοσχεδίου.
Απλώς θα ήθελα να τονίσω την προσωπική µου εµπειρία από αν-
θρώπους βιοπαλαιστές, κτηνοτρόφους που κυριολεκτικά παρα-
δοσιακά ασκούν την κτηνοτροφία και βρέθηκαν, δυστυχώς, έξω
από το σύστηµα των επιδοτήσεων επειδή κάποιοι πήγαν να «τε-
τραγωνίσουν τον κύκλο», όπως προανέφεραν.

Δεν θέλω να είµαι καυστικός. Θέλω να είµαι σε συναινετικό
πλαίσιο, αλλά δεν µπορεί να υπάρχει αυτή η αδικία την οποία υφί-
στανται κάποιοι µικροί κτηνοτρόφοι πλην, όµως, αυτοί που πραγ-
µατικά στηρίζουν και δίνουν εκείνη την ποιότητα και στο γάλα και
στα προϊόντα του γάλακτος. Δεν είναι δυνατόν να αδικούνται µε

αυτόν τον τρόπο.
Οι περιπτώσεις αυτές είναι ήδη γνωστές, εκτός των φυσικών

αυτουργών και των πολιτικών προϊσταµένων των προηγούµενων
κυβερνήσεων, πλέον και σε νοµικούς κύκλους που µελετούν την
προσφυγή στη δικαιοσύνη. Προσωπικά θα στηρίξω κάθε προ-
σπάθεια ανθρώπου που αδικείται και ζητάει το δίκιο του. Το
άδικο είναι προφανές στην περίπτωσή τους, αφού στερήθηκαν
τους εντελώς απαραίτητους πόρους για τη συνέχιση της έντιµης
δραστηριότητας που ασκούν παραδοσιακά, που αφορά στην επι-
βίωσή τους. 

Ελπίζω µε το υπ’ όψιν νοµοσχέδιο να αρθούν σκοπιµότητες,
αδικίες και αυθαιρεσίες του πρόσφατου παρελθόντος, έτσι ώστε
η Ελλάδα να αποκτήσει µε αξιόπιστο τρόπο αυτό που της ανα-
λογεί σε επιδότηση, αλλά και να συνεχίσει να προωθεί τα υπέ-
ροχα παραδοσιακά προϊόντα τα οποία παράγουν οι κτηνοτρόφοι
µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ουρσουζίδη για την οικονοµία του χρόνου.

Ακολουθεί η κ. Παπανάτσιου, η προτελευταία οµιλήτρια από
τον ΣΥΡΙΖΑ και τελειώνουµε µε την κ. Ιγγλέζη.

Κυρία Παπανάτσιου, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για τις βοσκήσι-

µες γαίες είναι ένα νοµοσχέδιο που θα έπρεπε να είχε ψηφιστεί
και εφαρµοστεί πολλά χρόνια νωρίτερα, πολύ πριν υπάρξουν
εκτάσεις κατεστραµµένες από διάβρωση, λόγω υπερβόσκησης
ή από τις πυρκαγιές, λόγω υποβόσκησης, πολύ πριν χάσουν οι
κτηνοτρόφοι της Ελλάδας σηµαντικά ποσά από τις ευρωπαϊκές
ενισχύσεις, πολύ πριν αρχίσει η Ελλάδα να πληρώνει υπέρογκα
ποσά σε πρόστιµα.

Όταν εκλέχθηκα Βουλευτής µια από τις πρώτες συναντήσεις
που είχα ήταν µε κτηνοτρόφους ενταγµένους σε γεωργοπερι-
βαλλοντικά προγράµµατα. Τόσο η οικονοµική όσο και η ψυχολο-
γική τους κατάσταση ήταν πάρα πολύ κακή. Από τη συζήτηση
που είχαµε προέκυψε ότι λόγω των σηµαντικών µειώσεων και κα-
θυστερήσεων που είχαν από τις διάφορες ενισχύσεις φτάσανε
στο σηµείο να µην έχουν να ταΐσουν τα ζώα τους, να έχει µειωθεί
το γάλα, να παράγουν ακόµη και µέχρι και 50%, να µην µπορούν
να ανανεώσουν το κοπάδι τους που είχε απώλειες λόγω ασθε-
νειών ή το έσφαξαν για να πουλήσουν το κρέας, να µην έχουν
χρήµατα να πληρώσουν πιστοποιητικούς οργανισµούς, µελετη-
τές, λογιστές, ΦΠΑ, κτηνιάτρους κ.λπ.. 

Σε αυτό το σηµείο φτάσανε, κύριοι συνάδελφοι, οι κτηνοτρό-
φοι µας. Πιστεύω ότι όλοι εδώ µέσα γνωρίζετε πόσο σκληρό και
δεσµευτικό είναι το επάγγελµα του κτηνοτρόφου. Ο Έλληνας
κτηνοτρόφος που έχει το κοπάδι του στα βουνά δεν έχει γιορτή,
δεν έχει άδεια καλοκαιρινή ή άδεια ασθενείας. Πρέπει καθηµε-
ρινά να είναι στο κοπάδι του. 

Ακόµη και στις χειρότερες συνθήκες κακοκαιρίας, θα πρέπει
να διασχίζει χιλιόµετρα µέσα στο κρύο, το χιόνι και τη βροχή για
να επισκεφτεί και να φροντίζει τα ζωντανά του. 

Οι πολιτικές των προηγουµένων κυβερνήσεων έφτασαν τον
κτηνοτρόφο, τον άνθρωπο που στηρίζει µε τη δράση του την ελ-
ληνική ύπαιθρο και κυρίως την ορεινή ύπαιθρο και που θα έπρεπε
να είναι περήφανος για τα υψηλής ποιότητας προϊόντα που πα-
ράγει, να αγωνιά για τα αυτονόητα, για το αν θα έχει χρήµατα
για να ταΐσει τα ζώα του, για να τα θεραπεύσει.

Πιστεύω ότι δύο είναι τα βασικά λάθη των προηγούµενων κυ-
βερνήσεων. Το πρώτο είναι ότι µε την πολιτική τους και τις επι-
λογές τους, το πελατειακό κράτος που έστησαν, εµπόδισαν και
υπέσκαψαν τις όποιες προσπάθειες που έγιναν για να καταφέρει
ο Έλληνας κτηνοτρόφος να οργανωθεί µέσω συνεταιριστικών
οργανώσεων και µε αυτόν τον τρόπο να καθετοποιήσει την πα-
ραγωγή του και να διεκδικήσει έτσι µια καλύτερη αµοιβή για το
προϊόν του. 

Έτσι, πολλοί κτηνοτρόφοι βρέθηκαν να εξαρτώνται σε µεγάλο
βαθµό από τις ευρωπαϊκές ενισχύσεις. Θυµάµαι χαρακτηριστικά
κάτι που είχε πει κάποια στιγµή στα Ανώγεια στην Κρήτη µια ντό-
πια εκεί, ότι «φωτιά ήταν και έσβησε». 
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Το δεύτερο λάθος είναι ότι µε την ίδια αδιαφορία και ολιγωρία
δεν φρόντισαν, ώστε αυτές οι ενισχύσεις να δίνονται µε συνέπεια
και ορθότητα. Δεν φρόντισαν, ώστε να γίνει κατανοητό στην Ευ-
ρώπη µε τι τρέφονται τα ζώα και κυρίως τα αιγοπρόβατα στην
Ελλάδα. Δεν έκαναν σαφές εγκαίρως ότι τα υψηλής ποιότητας
κτηνοτροφικά προϊόντα που παράγει η Ελλάδα -και δεν µιλάµε
µόνο για την πασίγνωστη φέτα- οφείλουν σε µεγάλο βαθµό την
ποιότητα τους, στην διατροφή των ζώων, αυτή που στηρίζεται
στην πλούσια χλωρίδα των βουνών µας. 

Κατάφεραν να φέρουν τους κτηνοτρόφους σε απόγνωση,
καθώς υπήρξαν κτηνοτρόφοι, οι οποίοι έµειναν µε µηδενικό επι-
λέξιµο βοσκότοπο το 2013 κατά τη διαδικασία επανακαθορισµού
και επανακατανοµής της επιλέξιµης έκτασης βοσκοτόπων για την
Ελλάδα, µε αποτέλεσµα να πληρώνει υπέρογκα πρόστιµα η χώ-
ρα µας. 

Πιστεύω ότι δύο είναι οι προκλήσεις που έχει η δική µας Κυ-
βέρνηση. Η πρώτη είναι να καθορίσει και να οριοθετήσει το φυ-
σικό ενδιαίτηµα των κτηνοτροφικών ζώων της Ελλάδας και να
ορίσει µέσω των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης τη χρήση
τους µε τρόπο που να προστατεύεται το φυσικό περιβάλλον, η
αειφορία των δασών και των δασικών εκτάσεων, να εξασφαλίζε-
ται η χρήση τους και για άλλους σκοπούς όπως η αναψυχή, η
υλοτοµία κ.λπ.. Πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα
είναι προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Η δεύτερη πρόκληση είναι να ανορθώσει το συνεταιριστικό κί-
νηµα, ώστε ο Έλληνας κτηνοτρόφος παραγωγός και γεωργός
να µπορέσει να διεκδικήσει µια καλύτερη αµοιβή για τα προϊόντα
του, να κατατοπίσει την παραγωγή του, να σταθεροποιήσει το ει-
σόδηµά του µέσω της παρουσίας των προϊόντων στις αγορές
του εσωτερικού ή του εξωτερικού. 

Σε λίγο καιρό θα έχουµε και το νοµοσχέδιο για τις συνεταιρι-
στικές οργανώσεις που πιστεύουµε ότι θα µπορέσει να δώσει µια
νέα πνοή στην αγροκτηνοτροφική παραγωγή και συνεπακόλουθα
στην παραγωγική ανασυγκρότηση της Ελλάδας.

Τόσο η προηγούµενη όσο και η σηµερινή Κυβέρνηση έδωσαν
πολλές και δυνατές µάχες σε µικρό χρονικό διάστηµα, προκει-
µένου να αντιστρέψουν την κατάσταση που επικρατούσε στην
ελληνική κτηνοτροφία. 

Όσον αφορά το θέµα των επιλέξιµων εκτάσεων των βοσκοτό-
πων, κατάφεραν να περισώσουν σε µεγάλο βαθµό το εισόδηµα
των κτηνοτρόφων µε τη συµφωνία στην οποία κατέληξαν µε την
ευρωπαϊκή επιτροπή τον Ιούλιο του 2015. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο προχωρά στο µέλλον και έρχεται να
στηρίξει την ελληνική εκτατική κτηνοτροφία, εξασφαλίζοντάς της
µε τρόπο επιστηµονικά ορθό τις απαραίτητες βοσκήσιµες εκτά-
σεις, µειώνοντας έτσι σηµαντικά το κόστος εκτροφής και δίνον-
τας ώθηση στην ανάπτυξη του κλάδου. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στις λοιπές διατάξεις του νοµοσχε-
δίου και κατά κύριο λόγο στο άρθρο 12. Στην παράγραφο 1 δί-
νεται παράταση σε όσους δεν έχουν ακόµη άδεια εγκατάστασης
για τους στάβλους να την προσκοµίσουν ως τον Σεπτέµβριο του
2016. 

Πιστεύω ότι είναι καλό, καθώς υπάρχουν πολλοί κτηνοτρόφοι
που έχουν ξεκινήσει τη διαδικασία για άδεια, αλλά δεν την έχουν
ακόµα ολοκληρώσει. Για τους κτηνοτρόφους, όµως, που είναι εν-
ταγµένοι στα γεωργοπεριβαλλοντικά προγράµµατα βιολογικής
κτηνοτροφίας και διατήρησης σπάνιων φυλών, που στην περιοχή
τη δική µου, τη Μαγνησία, έχουµε πάρα πολλές τέτοιες περιπτώ-
σεις, η ύπαρξη άδειας είναι αναγκαία και απαραίτητη προϋπό-
θεση για να τους καταβληθεί η ενίσχυσή τους, πράγµα που
σηµαίνει ότι παρ’ όλο που δίνεται παράταση για να µην απενταχ-
θούν από το πρόγραµµα, εντούτοις δεν πρόκειται να τους κατα-
βληθεί άµεσα η σχετική ενίσχυση, αλλά θα τους καταβληθεί
αναδροµικά, όταν αποκτήσουν τη µόνιµη άδεια. 

Σε πολλές περιοχές προσωρινές άδειες, που τους δίνονται
όταν καταθέτουν τον φάκελο για έκδοση άδειας, έχουν λήξει,
χωρίς να έχει εκδοθεί η οριστική άδεια. Πρέπει να το παραδε-
χτούµε όλοι  µας ότι, δυστυχώς, υπάρχουν πάρα πολλά παρά-
πονα από τις περιφέρειες ότι οι κρατικές Υπηρεσίες λόγω
υποστελέχωσης συχνά καθυστερούν να εκδώσουν τα απαραί-
τητα πιστοποιητικά έγγραφα για την έκδοση των αδειών. 

Από την άλλη, οι κτηνοτρόφοι που έχουν ενταχθεί στη βιολο-
γική κτηνοτροφία έχουν αυξηµένα έξοδα σε σχέση µε τους άλ-
λους κτηνοτρόφους -πληρωµή πιστοποιητικού οργανισµού,
βιολογικές ζωοτροφές οι οποίες είναι ακριβότερες- και µείωση
της παραγωγής γενικότερα. 

Για τον λόγο αυτό, προτείνω, αν είναι εφικτό φυσικά, όσον
αφορά τα γεωργοπεριβαλλοντικά προγράµµατα και στις περι-
πτώσεις, στις οποίες ήδη έχουν ξεκινήσει οι διαδικασίες για την
έκδοση άδειας, να αποσυνδεθεί η καταβολή της ενίσχυσης από
την απόκτηση της τελικής άδειας µέχρι τον Σεπτέµβρη του 2016
και παράλληλα να γίνει κάποια προσπάθεια, ώστε να µην καθυ-
στερεί η έκδοση της µόνιµης άδειας, αν δεν υπάρχουν ουσιώδη
κωλύµατα. 

Θα ήθελα να κλείσω µε µία ευχή και µία διαπίστωση: Είναι σί-
γουρο πως θα κάνουµε ό,τι καλύτερο µπορούµε για να φέρουµε
µία τάξη στον άναρχα δοµηµένο χώρο της πρωτογενούς παρα-
γωγής. Το νοµοσχέδιο αυτό είναι και η απόδειξη. Ελπίζω στο
τέλος να µπορέσουµε να πούµε ότι κάναµε την αρχή της ανα-
διάρθρωσης αυτού του πολύπαθου τοµέα. Εύχοµαι να πάνε όλα
καλά για να µπορούµε να συζητάµε για την παραγωγική ανασυγ-
κρότηση της χώρας µας βασισµένοι στο συγκριτικό µας πλεονέ-
κτηµα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το λόγο έχει η τε-
λευταία οµιλήτρια η κ. Ιγγλέζη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αν και δεν ήταν στις προθέσεις µου να αναφερθώ σε κάτι άλλο

πέρα από το νοµοσχέδιο, η αναφορά, όµως, του κ. Βαγιωνά στην
οζώδη δερµατίτιδα, η οποία έπληξε το νοµό µας και πολύ περισ-
σότερο τον ίδιο µου τον τόπο, το χωριό µου την Ιερισσό, µε προ-
κάλεσε, ώστε να αναφερθώ σε αυτό το θέµα. 

Σίγουρα το πλήγµα που δέχθηκε ο νοµός ήταν πολύ µεγάλο.
Ας µην ανησυχεί, όµως, ο κ. Βαγιωνάς ότι οι κτηνοτρόφοι που
έχασαν τα ζώα τους από τη νόσο, θα εγκαταλείψουν και το επάγ-
γελµα του κτηνοτρόφου.

Ήδη, από ό,τι ξέρω και από ό,τι έχω µιλήσει µαζί τους, βρί-
σκονται στη διαδικασία να αντικαταστήσουν το ζωώδες κεφάλαιό
τους και να συνεχίσουν µε την ίδια όρεξη να ασκούν το επάγ-
γελµά τους, γιατί είναι νέοι άνθρωποι και πολύ επιτυχηµένοι στον
τοµέα τους.  

Πιστεύω ότι και µε τη στήριξη του Υπουργείου θα καταφέρουν
να κάνουν τις κτηνοτροφικές τους µονάδες και πάλι βιώσιµες και
να ξανανθίσουν. Διότι αυτές είναι πραγµατικά επενδύσεις που
αρµόζουν στον νοµό µας και όχι τα φαραωνικά µεταλλεία χρυ-
σού που στηρίζει ο κ. Βαγιωνάς. 

Ας έρθουµε, όµως, στο νοµοσχέδιο που βρίσκεται στην ίδια
κατεύθυνση µε αυτές τις επενδύσεις. 

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, το σχέδιο που συζητάµε σή-
µερα είναι από τα πρώτα νοµοθετήµατα που άπτονται πλευρών
της οικολογικής και παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας.
Για τον λόγο αυτό, είναι κατά τη γνώµη µου σηµαντική η σηµε-
ρινή συζήτηση. 

Η κτηνοτροφία και ιδιαίτερα η εκτατική είναι ένας από τα τους
σηµαντικούς κλάδους της πρωτογενούς µας παραγωγής. Η
απευθείας βόσκηση των ζώων σε εκτάσεις µε ποικιλία φυτικών
ειδών οδηγεί στην παραγωγή προϊόντων µε υψηλή ποιότητα και
θρεπτική αξία. Αυτά τα υψηλής ποιότητας προϊόντα µπορούν να
αποτελέσουν το συγκριτικό πλεονέκτηµα της χώρας µας στην
ευρωπαϊκή και διεθνή αγορά. 

Η παραγωγή αναγνωρισµένων παραδοσιακών προϊόντων,
όπως τα ΠΟΠ και ΠΓΕ, και η προστιθέµενη αξία που αυτά δηµι-
ουργούν, συµβάλλουν όχι µόνο στην ανταγωνιστικότητα της ελ-
ληνικής κτηνοτροφίας, αλλά αποτελούν κίνητρο και για τον
κτηνοτρόφο να συνεχίσει την εκτροφή των ντόπιων φυλών ζώων
και την εκτατική διαχείριση των κοπαδιών του, διότι αυτά αποτε-
λούν βασικά χαρακτηριστικά των παραδοσιακών προϊόντων. Πα-
ράδειγµα ενός τέτοιου προϊόντος αποτελεί η γνωστή σε όλους
µας φέτα. 

Υπό αυτό το πρίσµα λοιπόν, η βούληση του ΥΠΑΑΤ για διαχεί-
ριση των βοσκήσιµων εκτάσεων της χώρας είναι σηµαντική και
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επιβεβληµένη. Υπάρχουν όµως κάποια σηµεία του νοµοσχεδίου
για τα οποία έχω σοβαρές ενστάσεις και σε αυτά θα ήθελα να
επικεντρωθώ. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν µιλάµε για τη βοσκή και τη
διαχείρισή της, το πρώτο πράγµα που σκεφτόµαστε είναι η κτη-
νοτροφία. Κι ορθώς αυτή είναι η πρώτη σκέψη µας. Η βοσκή,
όµως, αποτελεί µία από τις σηµαντικότερες περιβαλλοντικές
υπηρεσίες κρίσιµη για τα ίδια τα οικοσυστήµατα. Για τον λόγο
αυτό, η διαχείριση των βοσκήσιµων εκτάσεων δεν µπορεί να απο-
κοπεί από τη διαχείριση των υπόλοιπων φυσικών οικοσυστηµά-
των, δηλαδή, των δασών, των υγροτόπων κ.λπ.. Πρέπει να
αποτελεί µέρος της ολοκληρωµένης διαχείρισης του συνόλου
των εκτάσεων µε φυσική βλάστηση. 

Ήδη, από το 1836 η νοµοθεσία αντιµετωπίζει τη βοσκή ως
µέτρο διαχείρισης των χερσαίων φυσικών οικοσυστηµάτων. 

Συνεπώς είναι µάλλον προβληµατικό σήµερα να συζητούµε
την αποµόνωση της βοσκής από τα ευρύτερα ζητήµατα διαχεί-
ρισης των δασών. Και αναφέροµαι ιδιαίτερα στα δάση γιατί οι
εκτάσεις στις οποίες αναφέρεται το εν λόγω νοµοσχέδιο είναι
στην πλειοψηφία τους δάση και δασικές εκτάσεις και ως εκ τού-
του υπάγονται στη δασική προστασία, ανάπτυξη, διαχείριση και
νοµοθεσία. 

Η βοσκή είναι σήµερα η πλέον εκτεταµένη χρήση γης. Αυτό
που έχουµε πραγµατικά ανάγκη, όχι µόνο για να εξελίσσουµε τον
εθνικό µας σχεδιασµό, αλλά και για να ανταποκρινόµαστε και
στις ευρωπαϊκές µας δεσµεύσεις είναι η απογραφή και η χαρτο-
γράφηση των εκτάσεων των βοσκοτόπων, πράγµα που έπρεπε
να γίνει εδώ και χρόνια από τις προηγούµενες κυβερνήσεις που
µε τις ολιγωρίες τους και την αδιαφορία τους άφησαν τους κτη-
νοτρόφους χωρίς τις ευρωπαϊκές ενισχύσεις που δικαιούνταν. 

Μόνο µε τη χαρτογράφηση, λοιπόν, µπορούµε να οδηγηθούµε
σε ορθή διαχείριση. Δεν είναι, όµως, σωστό αυτή η χαρτογρά-
φηση να µην συναρτάται µε την καταγραφή του δασικού πλού-
του της χώρας, δηλαδή, µε τους δασικούς χάρτες και το Κτηµα-
τολόγιο. Θεωρώ ότι όποια χαρτογράφηση προβλέπεται από το
νοµοσχέδιο θα πρέπει στην πράξη να είναι συµβατή µε τα υφι-
στάµενα υπόβαθρα του ΟΠΕΚΕΠΕ αλλά και του Κτηµατολογίου
και πιστεύω ότι το Υπουργείο θα µεριµνήσει γι’ αυτό. 

Συνάδελφοι, το ζήτηµα δεν είναι ότι µας λείπουν εκτάσεις επι-
λέξιµες για να χρηµατοδοτούνται οι κτηνοτρόφοι µας. Μας λείπει
η χαρτογράφηση των εκτάσεων σύµφωνα µε τον ορισµό καταλ-
ληλότητας που θέτει η ΚΑΠ, ώστε στη συνέχεια να γίνει η κατα-
νοµή της και στους κτηνοτρόφους. Για τον λόγο αυτό πιστεύω
πως δεν είναι τα δάση και η δασική νοµοθεσία τροχοπέδη για την
ανάπτυξη της κτηνοτροφίας και δεν θα έπρεπε να καταργηθεί το
άρθρο 103 του Δασικού Κώδικα και αυτό γιατί υπάρχουν κατη-
γορίες δασών και δασικών εκτάσεων που δεν θα είναι βοσκήσι-
µες εκτάσεις µε τον τρόπο που το ορίζει αυτό το νοµοσχέδιο,
αλλά µπορεί να βόσκονται ως µέτρο διαχείρισης των δασών. 

Ως εκ τούτου η απουσία νοµοθεσίας που θα ρυθµίζει αυτό το
ζήτηµα θα οδηγήσει σε σύγχυση, σε προβλήµατα στην άσκηση
της βόσκησης, ίσως και στον περιορισµό της και στη διαχείριση
των χερσαίων οικοσυστηµάτων.

Ένα άλλο ζήτηµα που τίθεται είναι η δυνατότητα της Δασικής
Υπηρεσίας να εκτελεί δασοτεχνικά έργα εντός των δασών που
υπάγονται στις βοσκήσιµες. Δεν είναι δυνατόν η βοσκή να είναι
η πρωτεύουσα χρήση και οι υπόλοιπες παράλληλες και προκύ-
πτουσες. Αυτό θα δηµιουργήσει µεγάλα προβλήµατα και στην

εφαρµογή. 
Θα πρέπει να αποφευχθεί ερµηνευτικό ζήτηµα σχετικά µε τις

επιτρεπτές επεµβάσεις και τις δραστηριότητες της Δασικής Υπη-
ρεσίας στις βοσκήσιµες γαίες. Διότι ενώ στην παράγραφο 1 ανα-
φέρεται η διάταξη-δέσµευση της βοσκής σύµφωνα µε τις
διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας, στις οποίες περιλαµβάνονται
οι επιτρεπτές επεµβάσεις και τα δασοτεχνικά έργα, έρχεται επό-
µενα στην παράγραφο 2 να µιλήσει για συµβατές µε τη βοσκή
χρήσεις. Το ζήτηµα που τίθεται είναι αν θα αποκλειστεί η Δασική
Υπηρεσία από ενέργειες στο δασικό χώρο, επειδή οι εκτάσεις
είναι βοσκήσιµες και οι χρήσεις που προωθεί κρίνονται ως µη
συµβατές µε τη βοσκή.

Παρ’ όλες, όµως, τις παραπάνω ενστάσεις µου και παρατηρή-
σεις µου, θεωρώ ότι το παρόν νοµοσχέδιο καµµία σχέση δεν έχει
µε παλαιότερους νόµους, οι οποίοι µε πρόφαση τα βοσκοτόπια
προσπάθησαν να αποχαρακτηρίσουν δασικές εκτάσεις και κατά-
πεσαν στο ΣτΕ.

Από καµµία από τις προτεινόµενες διατάξεις δεν προκύπτει
πρόθεση αποχαρακτηρισµού δασών και εκτάσεων, όπως ισχυρί-
ζονται ψευδώς και κακοβούλως γνωστά προβοκατόρικα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά είναι άτοπο να αποκαλείται αυτό το νοµοσχέδιο

δασοκτόνο, όπως άκουσα από αγαπητή συνάδελφο.
Κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι πιστεύω ότι το Υπουργείο

Αγροτικής Ανάπτυξης σε συνεργασία µε το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος µπορούν να δώσουν µια ολοκληρωµένη λύση στα ζητή-
µατα της βόσκησης, της διαχείρισης των δασών και της
κτηνοτροφίας. Επιβάλλεται να συνθέτουµε, ώστε να µειώνονται
τα προβλήµατα και να είµαστε πραγµατικά χρήσιµοι για την κοι-
νωνία. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κυρία Ιγγλέζη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό κηρύσσεται
περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Βοσκήσιµες
γαίες Ελλάδας και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
«Βοσκήσιµες γαίες Ελλάδας και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί
της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 0.55’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Τρίτη 1η Δεκεµβρίου 2015 και ώρα 10.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος συνέχιση της συζήτησης και
ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων: «Βοσκήσιµες γαίες Ελλάδας και άλλες διατά-
ξεις», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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